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Konjske riti pred rakičanskim 
gradom ali »Ko se bodo tepli, 

mene ne bo zraven,« pravi prvi 
mož slovenskega parlamenta 

Jožef Školč.
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' f nekajletni hudi gospodarski krizi in inflaciji, ko so 
ladje izgubili zaupanje v denar in gospodarsko politiko, so 

mladi slovenski državi začele pojavljati spodbudne vesti: 
najhujše je za nami, storilnost je čedalje večja, izvoz vedno 
S inflacija se manjša ... Ali so to res najpomembnejši 

ci gospodarske stabilnosti? Vendar ne bi sedaj o ne- 
'^onvertibilnosti tolarja, neugodnem deviznem tečaju za iz
voznike, predragem denarju, niti o pomanjkanju naložb 

Sospodarstvu in čedalje manjši zaposlenosti. Vzemimo 
okrat kot kazalec uspešnosti gospodarstva zadovoljstvo de- 

po ni nujno povezano zgolj z višino osebnega 
oohodka.

Tudi za pomursko gospodarstvo nekateri optimisti trdijo, 
je najhujše že za nami. Kaj je bilo najhujše? Množično 

odpuščanje delavcev, ki so skoraj vse svoje življenje pustili 
'' tovarni, potem pa brez pojasnila, le nekaj let pred upokoji- 
b'‘io, ostali na cesti? Vsi ti nesrečniki bodo pozabili »to 
ttajhujše« šele takrat, ko se bo raziskalo, zakaj so bila 
ttekatera rušenja podjetij tako zelo boleča, in ko se bo 
ttgotovilo, kdo so tisti direktorji, ki so v določenih primerih

.... ................

Scenarij za 
kriminalko 

okrog 
lendavskega 

kultnega 
- oprostite 
kulturnega 

doma

Ob koncu tedna bo 
pretežno oblačno, 
v nižinah so možne 

padavine, 
predvsem dež.

Vestnikov koledar
19. januar, četrtek. Marta 
20. januar, petek, Boštjan 
21. januar, sobota, Neža 
22. januar, nedelja, Vinko 
23. januar, ponedeljek, Rajko 
24. januar, torek, Franc 
25. januar, sreda, Pavel

Pregovor
če Pavel na vetru pri
jezdi, se za njim rad dež 

ugnezdi.
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^naii neposlovno, egoistično, lokalistično in oblastiželjno. : f 
Zd Drim0r/> M/ieilnth unliLlU k: r,^ *'^''e za primere nasilnih ločevanj od velikih sistemov, ki so 

kasneje izkazala kot usodna za podjetja z več kot tisoč 
^^Poslenimi. Prav vključenost v velike sisteme in medse-rruv vKijuvcno^ii v veiiKe sisreme in mease-
~ pomoč tako na komercialnem, trgovinskem kot tudi Ti‘'''"‘uc luKo na K.omerciamem, trgovtnsKem Kot tuai 

minulih petih (ali več) letih ob dr-
Pn iivljenju marsikatera podjetja, ki bi v nasprotnem

padla kot npr. Elrad.. Zakaj so nekateri direktorji, ki so i
v preteklosti izkazali kot nesposobni voditi dolgoročno ; 

poslovno strategijo in ki nimajo vizije o svojem podjetju, še

na vodilnih mestih? Delavci, ki so bili odpuščeni, 
^‘^o bili krivi za stečaj in likvidacijo podjetja, saj kljub 
‘^^kloriranemu »samoupravljanju« niso mogli vplivati na 
Poslovne odločitve.

'^erfzio

^^klarii

Ko je vse zanič • • •

tov ^o imeli v preteklosti le pravico kritizirati; v vseh 
ptiljabljena dejavnost ne le sindikalistov, 

^g Pttk prav vseh. Imel si pravico, da »višjega« kritiziraš, pa 
'eng Pi^Sovo delo dobro opravljeno ali ne: vsak nadrejen je 
gj^h ‘‘^^tio slab, plače so vedno prenizke, vse delo je zanič, 
krit°''P tovarna je bila najslabša, država je bila ... Takšno 

razmišljanje zaposlenih in negativni odnos do 
mork^.'^^tikogar se je ohranilo tudi do danes, čeprav so se 
trdit’ P poslovni odnosi izboljšali. Zatorej si upam 

da sama nrennvn nrnirvrt^Jnlh nrnor/imn,) nn\m ti.-

^ei.

sama prenova proizvodnih programov, nova tr-‘■‘^'(^a in l,----  IUJVU
^^Posl plača ne bosta kaj veliko vplivala na počutje 
nilo ( njihov odnos do podjetja, če se ne bo spreme-
je nekaj drugega: odnosi znotraj podjetja. PomembnoUv I- "'m uunosi cnoiruj puujeiju. romemono
lzbolp!i^‘^^ konstruktivno kritiko: kritiziraš zato, da bi 

b ^''^dko utemljiš, zagovarjaš, poveš na pravem 
(as jg ^^o>r dobro dela, si zasluži dobro plačilo. Delovni 
djetja izkoriščen. Potrebno je »zgradili« kulturo po- 
ZapQni ^^.''beti za delavce in njihovo počutje. Kdaj bodo 
Podjetig 'veseljem povedali, kje so zaposleni in svoje

I tudi Zavovnrinii in on h\!nlili'>zagovarjali in ga hvalili?
negg °fost poslovnih odnosov oziroma kulturo določe- 

ttittmčno ugotovi po 
t°tran 'a ^‘*^tinih. Definicija je takšna: kdor nima urejenih 
negg Pb poslovnih odnosov, ustvarjenega pravega delov- 
firrna« ^P.^^tJženja, delovnega elana, občutka, »to je moja 
do drg ^.^tatka kdor nima notranje kulturo podjetja, ta tudi 

Zado nekulturno. Enako je pri človeku: kdor
vičeg do°d srečen, notranje miren, bo nepra-

Žalnct,^.‘^ bt^ t'edno znova razočaral. Pri obojih

poslovnih odnosov, ustvarjenega pravega delov-

Minuli teden je bil nekaj posebnega na vseh srednjih šolah s 4-letnimi programi. Imeli so namreč generalko 
za novo maturo, ki čaka četrtošolce ob koncu šolanja, če nameravajo jeseni nadaljevati študij na univerzi. Po 
mnenju večine »poskusnih zajčkov« so bile predmaturitetne naloge precej težke. Šušlja pa se, da je bil med 
dijaki tih dogovor, da bodo namenoma pokazali slabše znanje, da bi jim potem nekoliko znižali zahtevnost
pravih maturitetnih nalog. Ali je v tem kaj resnice? No, vaja za dijake in profesorje je kljub vsemu uspela,
X___________ „•______________ ]____ -.!•__ 2 _•____•_____J__________• _______• _ ______________________•_____1______ __• .1______•_____ _ _!_■_• _ 1; čeprav niso zadovoljni ne eni ne drugi - prvi s pretežkimi nalogami, drugi pa s slabim plačilom za njihovo 
popravljanje. Prava matura pa naj se le vrne v naše srednje šole, če se želimo v znanju primerjati z Evropo,
kamor bi radi stopili z obema nogama! (J. G.) Fotografija: NATAŠA JUHNOV
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ial,Žalost^'^'^^‘^ znova razočaral. Pri obojih
Soča njih''^^^^'’ ^ahko^ nekdo tretji spodbuja ali onemo- 

^tljnost Oreh JU K* ll-irutt
in nepohenosti, jih bodo posnemali 

^uvla^g..^!'

početje. Če se pretirano poudarja in hvali

poglej ga, kako je prebrisan, tako dolgo je'“Hazp ‘ "o‘"/ 6“’ je preurisun, lano uoigo je 
čeprav P^^dilom računov, da si je nagrabil premoženje,
°hrtnik .‘ ’ukoj plačal. Najbolj

L IVOrnin nln^pMrifi'^em bh
, j so prizadeti majhni

morajo plačevati dobaviteljem, saj v nasprot-Din - auuuviicijcrri, suj v nusprui-
Plačuio-^^^ dobijo, podjetja pa jim storitev ali izdelkov ne 
Pločti^^Z ‘^^do

banki ■ ■ luvuen: poajetje napise naKUZUO
Veda ’^š.plača nekaj milijonov mark. Denarja ni. Se- 
'^opisab^ ^''^^''o^onu podjetja ni denarja in so nakazilo 
da Se pf blef«. Zato večji posli v tujini potekajo le tako, 
''očun Pv^veri nasprotno stranko - preveri se njen bančni

tudi
nas tožili, ker na.s potrebujejo. Ne 

na višjih ravneh: podjetje napiše nakazilo e

da se

hldo
l^zema najhujčo gospodarsko krizo iedelrn,^^^Č še nismo dotaknili ljudi: vodilnih in

BERNARDA R. PEČ EK

g®

r

p1



stran 2 vestnik, 19. januarja 19|

aktualno okoli nas

PO SLOVBNUf Na Madžarskem je najhitrejšo pozitivno spremembo doživel turizem Kompas 
v Budimpešti skrbi tudi za promocijo Slovenije

■ LJUBLJANA - Slovenska vlada je potrdila predlog deklara
cije o sodelovanju s Svetom Evrope v okviru evropskega leta 

varstva narave. S sprejetjem deklaracije bo Slovenija dokazala, da 
se zaveda ogroženosti narave in da se zato z vso svojo odgovor

nostjo in nacionalnim programom vključuje v program Sveta 
Evrope ob evropskem letu varstva narave.

LJUBLJANA - Na zaprtem delu seje vladnega kabineta so 
sklenili, da bodo na posebni seji parlamenta razpravljali 

o nadaljnjem poteku pogajanj s konzorcijem komercialnih bank. 
Čimprejšnji koraki Slovenije za popolno finančno osamosvojitev so 
nujni.

Nic m nemogoče
v Prago ali Budimpešto zgolj zaracS

POSVETU

■ BRUSELJ - Namestnik ameriškega zunanjega ministra Tal- 
bot je svoj minuli obisk na sedežu Nata izkoristil tudi za 

srečanje z vele poslaniki enajstih srednje- in vzhodnoevropskih 
držav. Talbot je predstavnikom štirih dižav višegrajske skupine, 

treh baltskih držav, Romunije, Bolgarije, Albanije in Slovenije 
med drugim povedal, da ZDA zelo resno upoštevajo celotno 
skupino tudi v svojih razmišljanjih o širitvi Nata.

■ HUAMBO - V tem angolskem mestu sta se sestala poveljnik 
angolske armade general Joao de Matos in general Arlindo 

Pena, vojaški poveljnik upornikov iz gibanja UNITA. Pogovarjala 
sta se predvsem o utrditvi premirja, ki sta ga obe sprti angolski 

strani podpisali lani v zambijski prestolnici Lusaka.

Ker SO željni in voljni predstaviti Madžarsko, pri njih ni nič 
nemogoče; ne zgodi se vam, da dobite odgovor »ne«, če hočete 
kakšen poseben program, če želite glasbo do treh gutraj ... 
Takšne so osnovne ugotovitve ene največjih poznavalk Madžar
ske kot turistične dežele Silve Zupančič, direktorice družbe 
KOMPAS Touristik International Kft. v Budimpešti s sedežem 
na Gellerth egy u.28. Prav tako pa je znano, da so Madžari 
tradicionalno znani popotniki, ki iščejo kulturne znamenitosti in 
tiste naravne zanimivosti, ki jih sami kljub pestrosti svoje dežele 
nimajo: to so predvsem gore in moije. Kompas sije v Budimpešti 
pridobil mesto enega vodilnih turoperatoijev, njegovo ponudbo 
v madžarskem jeziku pa prodaja 130 agencij. V poletnem pro
gramu ponujajo turistične zmogljivosti ob Jadranu, in sicer v Slo
veniji, Italiji, Hrvaški in Grčiji. V zimski program so vključili 
smučišča Slovenije, Avstrije, Italije in Slovaške.

Zadnja vest

Tudman količi mejo
čeprav se Slovenija in Hrvaška še nista sporazumeli, kje 

bo tekla državna meja, so se Hrvate očitno odločili za 
enostransko določitev meje. Včeraj so namreč na tistih 
pomurskih cestnih točkah in pešpoteh, kjer je po njihovem 
mejna črta, postavili navpične pravokotne table, na katerih 
sta narisana prometna znaka, ki prepovedujeta ves promet 
z motornimi vozili in prehod pešcev; na tablah sta še 
hrvaški grb (šahovnica) in napis »Državna meja'«.

Ljudje so v krajih, kjer so hrvaški civilni organi ob 
»spremstvu« policije postavili te provokativne table, seveda 
vznemirjeni, zlasti tam, kjer so se ti tujki pojavili na robu 
vasi, kot na primer na Hotizi, kjer se je slovenski živelj 
zaselka Mirišče tako rekoč »uradno« znašel za temi ta
blami, torej »na Hrvaškem«. Table so prizadele tudi slo
vensko družino Cmager iz Banfija, ki je imela že doslej

7 tisoč madžarskih 
smučaijev

Zakaj tudi sosednje države? 
Dolgoletne izkušnje opozarjajo, da 
se morajo turopeatorji izogibati 
specializaciji le za eno deželo ali 
turistično ponudbo. Silva Zupančič 
prav gotovo zelo dobro ve, kako se 
mora lotiti zadeve, saj je zaposlena 
v turiziiiu vse od 1964. leta, od 
1981. pa so odpirali predstavništva 
v večjih ev ropskih središčih. 
V drugi polovici 80. let so že inten-
zivno prodajali zmogljivosti

•Sv,

Sif'

v vzhodnoevrospkih državah,

mi P®. 
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veliko nevšečnosti s hrvaškimi mejnimi organi, zdaj pa so ji 
pot na Slovensko »zaprli« z omenjenimi mejniki,

S tem zakoličenjem meje Hrvati kršijo dogovor s Slove
nijo, da sme obmejno prebivalstvo tudi po osamosvojitvi 
obeh držav še naprej uporabljati dotedanje poti, torej vse 
tiste, ki so zunaj uradnih mejnih prehodov. S hrvaške strani 
poslej torej ni mogoče priti več po teh poteh, kajti prehaja
nje prepovedujejo prometni znaki in uradna oznaka »dr
žavne meje«. Lokalne oblasti v Čakovcu ob tem izjavljajo, 
da so nemočne, češ da so table dobili iz Zagreba. Ljudje ob 
meji, ki pa obojestransko še ni določena, pač pa naj bi 
Hrvati upoštevali meje katastrskih občin, bi nenavadne 
mejnike še »požrli«, če bi imele te table dopolnile tablice, 
na katerih bi pisalo: Dovoljeno za dvolastnike. Zdaj nimajo 
nič takega! Kakšen absurd: z naše strani »meje« se lahko 
zapelješ na njivo, saj ni nobene table, nazaj pa praviloma 
ne bi smel, ker te na to opozaija že omenjena hrvaška 
tabla.

Tudman torej prehiteva: količi mejo, vznemirjeno sloven
sko prebivalstvo pa table s šahovnico pridno odstranjuje. 
Prav imajo tisti, ki trde, da bodo s Hrvati težave. So že!

Š. SOBOČAN

predvsem Rusiji. Odločitev Kom
pasa, da poseže v razvoj turistične 
izmenjave s svojo družbo v Budim
pešti leta 1991, se je že čez dobri 
dve leti potrdila kot pravilna. Prvo 
leto so madžarskemu trgu ponudili 
prospekt v madžarskem jeziku, mi
nulo leto pa so izdali že deset edicij 
v madžarskem jeziku. Za ves posel 
skrbi šest zaposlenih, simbolično in 
tudi, dejansko trije na levi strani 
pisarne skrbijo za potovanje Mad
žarov, trije na desni strani pa za 
potovanja na Madžarsko.

V letu 1994 so s pomočjo svojih 
sestrskih družb po Evropi pri pe
ljali na Madžarsko okrog 30 tisoč 
turistov. Tudi nasprotno je bil pro
met neverjetno dober; poleti so od
peljali na toplo slo vensko morje 
čez 5 tisoč Madžarov, to zimo pa se 
jih bo na slovenskih smučiščih smu
čalo že 6 do 7 tisoč. Med tujimi 
gosti v Sloveniji so se madžarski 
turisti povzpeli na 4. mesto. Če
prav pred leti nanje niso računali 
v nobenem večjem turističnem cen
tru, so na Rogli, v Postojni in na 
Bledu že poskrbeli za madžarsko 
govoreče delavce. »Madžari Slove
nijo ne le da poznajo, ampak jo 
imajo presenetljivo radi in jo cenijo. 
Vsak ve, da Slovenija kot turistični 
produkt ni poceni, vendar je pre- 
kras na. V Sloveniji iščejo morje, 
iščejo zeleni turizem, iščejo hribe. 
Ne iščejo zdravilišč,saj jih imajo 
sami dovolj, in to zelo znane in 
dobre toplice, ampak si želijo počit
nice preživeti v gorah, sredi zelenja 
in na morju,« je prepričljivo pove
dala Silva Zupančič.

Promocija Slovenije
Kompas je v Budimpešti in na 

Madžarskem prevzel tudi promo
cijo države Slovenije, za kar dobiva 
potrebno gradivo z Ministrstva za 
gospodarsko dejavnost in je v ne
posrednem stiku z državnim sekre
tarjem za turizem. Propagandni 
materiali, priročniki in poseben ča
sopis za tuje države so v angleškem 
jeziku. Zelo kor istne so informa
cije o posebnih dogodkih in sejmih, 
kajti veliko potovanj je tudi »na 
temo«. Ga. Zupančič je poudarila: 
»Nismo politična niti tiskovna 
agencija za Slovenijo, vendar če gre

privoščiti organiziranega množič
nega turizma. Stremeti moramo za 
individualnimi gosti, tistimi posa
mezniki, ki so »madžarski tradici
onalni popotniki«, seveda pa mora 
biti ponudba zanje čim pestrejša, 
raznolika. Zaradi znanja madžar
skega jezika, poznavanja želja 
madžarskih turistov in zmogljvosti 
slovenskega turizma je to idealna 
priložnost za prekmurske turistične 
agencije, ki se žal še vedno ukvar
jajo le s polnjenjem hotelov v Špa
niji in drugod.

Slovenija pozna le 
Blatno jezero

»Ne morem reči, da Slovenija 
dobro pozna sosedo Madžarsko. 
Tradi cionalno pozna Budimpešto 
in Blatno jezero, nikakor pa ne 
pozna dovolj celotne Madžarske, 
sicer pa tudi ponudba Madžarske 
v Sloveniji do zdaj ni bila ... lahko 
bi bila temeljitejša. To pa je naloga 
slovenskih agencij, ki občasno »ho
dijo« na Madžarsko, da pripravijo

dobre programe,« je povedala Silva 
Zupančič. Lahko bi celo zapisali, 
da zahodnoevropske države veliko 
bolje poznajo Madžarsko in vse 
njene zanimivosti kot njena nepo
sredna soseda Slovenija. To je ver
jetno odvisno od politične zgodo
vine in nesoglasij ter dodatnim ne
zaupanjem med Madžarsko in nek
danjo Jugoslavijo pa tudi od tega, 
da je bil slovenski turist vsa leta 
nazaj bolj usmerjen v zahodnoe
vropske države kot nekdanje socia 
listične »sestre«. Na Vzhodu ga je 
pritegnila kvečjemu nizka cena, 
vendar je zadnja leta tudi ta »vab
ljivi« dejavnik odpadel. Tako se je 
vsa leta nazaj nemalo Slovencev 
udeleževalo sindikal nih izletov

nakupovanja porcelana ter pocffl 
hrane in pijače, ne pa zaradi Zla« 
ulice ali Trga herojev. Pravih sla 
venskih turistov je bilo v vzhodna 
evropskih državah zelo malo.

Pravzaprav niti še ne vemo ni’ 
tančno, kaj bi zanimalo slovensb 

1 turiste na Madžarskem! Na Kont 
, pasu vedo, da na primer Nem« 
I zanima eno, Angleže pa sp« 
; drugo, da imajo Francozi svoje 

teve in Italijani svoje posebne 
Ije. Vse skupaj se vrti okrog treh 
štirih tipov programov, je pojasn# 
ga. Zupančič: »Eno je tura, kjert 
Madžarska prodaja v sklopu 
po Evropi. To je tako imenovttU 

1 tura »centralna Evropa«, v kal«' 
so vključeni Praga, Dunaj in S> 
dimpeSta, sedaj pa so že tudi ko« 
binacije s Poljsko. V tej kombirl 
ciji je prihod na Madžarsko bo& 
prek Estergoma ali prek Blatntf 
jezera, bivanje v Budimpešti dva 
tri dni, izlet v Eger, Pusto 
Drugi program vključuje zdravi 
ški turizem, ki je na Madžarski 
zelo znan in se giblje prvenstvi« 
okrog Hevisza in Blatnega jezt« 
Potem je tukaj še program Blatni 
jezera, po katerem se potem prip« * 
vijo izleti po Madžarski. In konSk 
je na voljo »madžarska tura«, J 
turisti prebijejo sedem dni v raz«
nih krajih na Madžarskem.«

Če se na prvi pogled zdi, da’ 
Madžari vase zaprti ljudje, v resU’ 
ni tako. Tako je zaradi ostafll*

če

za kakšno izjemno pomembno

Silva Zupančič, direktorica
Kompasa v Budimpešti, je preve- 
jana turistična delavka, ki se za
veda, da se Slovenija in Madžarska 
šele spoznavata.
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Branko Časar (na posnetku s sodelavkama) je po rodu iz Strehovec 
v Prekmurju in vsem, ki potujejo na Madžarsko, ni nepoznan.

Ljubljane piše: - ---------- - .-™

vzorca obnašanja v prejšnjem ’ 
Sternu, ko so zaposleni na zui« 
kazali zgolj nezain teresiranost’ 
ravnodušnost. Tudi morebitnaft 
kovna bariera je vse manjša, w 
mladi Madžari danes že obvetj 
obladajo angleški ali nemški 
Je pa presenetljiva in posneffl^ 
vredna njihova želja, pravzaprav; 
ihta po čim večji turistični prod*! 
To je še posebno opazno zunaj & 
dimpešte (v glavnem madžarsM 
mestu je bila hotelska ponu^ 
vedno na dokaj visoki ravni), saj/ 
je na primer samo ob Blatnem’ 
zeru večina socia lističnih poči/ 
ških domov presenetljivo hi« 
spremenila v ekskluzivne zaseli* 
penzione. Ponudba zasebnikov’ 
je v zadnjih dveh letih povečal*' 
kakovostno izboljšala za najm’ 
50 od stotkov, je prepričana f 
Zupančič. Cilj Kompasa je, da' 
v svoji ponudbi v prihodnjih 1(’ 
razširijo na madžarsko podeželj’

»Brez lažne skromnosti stno * 
madžarskem tržišču zelo aktivni^ 
le, da smo navzoči na vseh sej«« 
ampak vse madžarske agenciji* 
lagamo z našim propagandnimi; 
terialom o Sloveniji, če oni to 
ali ne, konstantno dajemo og' 
v turistične časopise, dajemo vH* 
jbrmacije individualcem ali agd*. 
jam, ki potujejo v Slovenijo, ’ 
prirejamo tiskovne konferenci, 
so presenetljivo dobro obiskoi*
je še povedala Silva Zupančič^ 

BERNARDA B. PEGl

Potres 1895 - potres 1995
Ljubljana se spominja obletnice neke katastrofe, le Razstavo ob stoletnici ljubljanskega potresa 

da jo je tedaj - pred sto leti - povzročila narava sama pripravili v Mestnem muzeju v Ljubljani, odprta f 
’ '• '■ ' J ' ■ ..... -^-'-2 od 30. decembra 1994 do 14. aprila 1995. OrganiV

Ljubljana se spominja obletnice neke katastrofe, le

in so bili ljudje le priče dogajanja. Katastrofalen
potres je leta 1895 naredil veliko škodo v srednjeve
škem delu Ljubljane, v tistem ozkem delu, ki ga 
nekateri še danes priznajo kot edini center Ljubljane.

ranim skupinam daje pomoč in spremstvo Kulturni'

VESTNIK
Izdaja Podjetje za informiranje
Murska Sobota
Časopisni svet: dr. Jože Bedernjak, Štefan 
Cigut, Zlatko Erlih, mag. Dalibor Geder, Cilka 
Jakelj, Rajko Stupar, dr. Aleksander Šiftar

Uredništvo: Irma Benko (direktorica in glavna urednica), Janez Votek (odgo
vorni urednik), Ludvik Kovač (namestnik odgovornega urednika), Bernarda 
Balažic-Peček, Jani Dominko, Jože Graj, Majda Horvat, Milan Jerše, Feri 
Maučec, Štefan Smej, Štefan Sobočan (novinarji), Ksenija Šomen (tehnična 
urednica), Nataša Juhnov (fotografinja), Nevenka Emri (lektorica).
Naslov uredništva in uprave: Murska Sobota, Slovenska 41. Telefoni; 
novinarji in odgovorni urednik 21-383, 21-064 in 33-019, glavna urednica in 
direktorica 22-403, računovodstvo in tajništvo 21 -383 in 21 -064, GPS (trženje) 
22-403, telefaks 22-419. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo. 
Naročnina za I. trimesečje 1995 je 1.670,00 SIT. polletna naročnina znaša 
3.340,00 SIT, za naročnike v tujini 100 DEM letno.
Tekoči račun pri SDK Murska Sobota: 51900-603-30005. Devizni račun pri 
Abanki Ljubljana 50100-620-00112-5049512.
Tisk: Tiskarna Ljudske pravice, Ljubljana. Na podlagi mnenja Ministrstva za 
informiranje št. 16/IB z dne 30. 1. 1992 se šteje tednik Vestnik med proizvode - 
informativnega značaja iz 13. točke tarifne številke 3, za katere se plačuje 
petodstotni davek od prometa proizvodov.

stvar za Slovenijo, potem tudi mi po 
svoji liniji naredimo propagando. 
Vez je veleposlaništvo, z ministrstvi 
pa dobro sodelujemo. Kar potrebu
jemo od Slovenije, pač dobimo. Ne 
morem reči, da sem nezadovoljna 
s sodelovanjem, kolikor pač zahte
vaš, prosiš, toliko ti pošljejo. Mesto 
Ljubljana je zelo aktivno, tako da 
to ni mogoče. Tudi razni hotelirji 
zdaj že konstantno hodijo rta Mad
žarsko in prva postaja je naše pre 
dstavništvo.« Kompas torej po
skuša predstaviti Slovenijo na mad
žarskem trgu, zato se udeležuje 
vseh sejmov in pošilja potreb no 
gradivo o Sloveniji madžarskim po
djetjem. Ker ima Kompas na Mad
žarskem dober imidž in ga pravza
prav istovetijo s Slovenijo, je pri
meren zastopnik majhne države.

Je pa Slovenija za povprečnega 
Madžara zelo draga; povprečna 
plača na Madžarskem je 4(X), v Slo
veniji pa 800 mark. Ali mora res 
dražja Slovenija pripraviti pri
merno ponudbo za povprečnega 
madžarskega gosta z nizko plačo? 
Ne, ker si Slovenija niti ne more

informacijski center Križanke. Na ogled dokum««' 
tov o katastrofi v Ljubljani pa vabi King-KoOl 
osebno. Koga ali kaj upodablja - o tem ugibat«:^ 
v Ljubljani zadnje dni.

Pred sto leti potres - danes potres. Ko je stal* 
njega ane popoiane Kar ‘t/ poiresnin sunKov, ki so oblast z novimi volitvami odšla, smo mislili, da 
povečevali škodo na stavbah in strah v ljudeh, tudi v pismih iz Ljubljane ne bo več pojavljal«' 
V Ljubljani sta bili dve smrtni žrtvi, v njenih pred- A stari se ne dajo; pa saj imajo izkušnje: nekateri 
mestjih še tri, dvajset tisoč ljudi pa je preživelo noč in niso dali 45 let. Dr. Dimitrij Rupel, ljubljanski i« ' 
še nekaj naslednjih na trgih in v parkih. Mestne pan, že ima (nove) sive lase. Ko je odšel na obisk 
oblasti so se hitro in dobro organizirale, veliko je Dunaj, mu je mestni svet podtaknil odlok, s katetOj 
bito tudi neposredne in takojšnje pomoči meščanov, spreminja sebe v izvršni organ. Ampak najpomertiH, 
Tako so kronisti zapisali, da sta meščana slaščičar neje je to, da s tem prevzema tudi nadzor f«.

Zgodilo se je na velikonočno nedeljo, ponoči ob 11. 
uri 17 minut so se z neznansko silo zatresla tla pod
našo prestolnico. Vrli kronisti so našteli do nasled
njega dne popoldne kar 47 potresnih sunkov, ki so

Kirbisch in krznar Krejči priskočila na pomoč lju- denarjem. To pa je seveda glavna stvar; sicer pa, 
dem, ki so se znašli na cesti neprimerno napravljeni, pa hodi po Dunaju! Zdaj novi iupan prosi za porhlr'
Prvi jim je točil liker, drugi pa je posojal krznene ministrstvo za finance in hoče novelo zakona o l«;^. 
plašče, ne da bi zahtevala karkoli v povračilo. Neka- kalni upravi, ki bo jasno razmejila odnose rtiirt 
teri pa so ravnali drugače in tako so posebej okrcali županom in mestnim svetom. Muči ga tudi 
fijakerje, ki so neznansko povišali cene in nekatere greh stare uprave, ki je kupila stavbo Slovenijal«!^ 
gostilničarje, ki niso hoteli odpreti vrat svojih go- (zanimivo: hišo bi po denacionalizacijskem P'’’ 
stiln, čeprav so bile vame. V tedanjih časopisih je stopkudobilJožeSmole-Božiček,pasejijeodpO ‘̂^,^ 
najti tudi posebno zahvalo gospodu Franu Jakopiču, dal) za svoje potrebe, za nakup pa porabila natrli*' 
očetu slikarja Riharda Jakopiča, ki je posodil vseh ska sredstva, določena za stanovanja. Zaradi 
150 kadi za kisanje zelja za začasno bivališče najrev- nakupa naj bi mesto imelo 800 milijonov toloir, ' 
nejšim in jih je tudi dovolil postaviti na svojem izgube. Zanimivo je tudi novonastalo podjetje 
posestvu na Mirju. Ta nenavadna zasilna bivališča ding javnih podjetij Ljubljana, ki ga je ustarič''pCfAffSlvu riu iviifju. lu neftuvuurui i^juuijuriu, Ki JK Učiii*’*'^ .1,
so tudi fotografsko dokumentirana. - kdo drug kot prejšnji predsednik izvršnega

Ob katastrofi so se oglasili znani Slovenci. Anton Ljubljane Marjan Vidmar, in tako je lastnina rrit^. 
Aškerc je objavil poziv vsej Sloveniji, naj pomaga Ljubljane postala lastnina tega holdinga, v katC^ 
Ljubljani, ki da je za Slovence tisto, kar je za Č^e se je Marjan Vidmar samoupravno imenoval ■! 
zlata Praga ali za Srbe Belgrad, čeprav ni glavno predsednika nadzornega sveta. Novi iupan 
mesto avstrijske kronovine, je pa kulturna in na- s sodiščem in zahteva razveljavitev vpisa v regbf ■J Ul i.uriicvu fuzvetjuviiev vpisu v fVb‘^..u

Zadnja stara sveia tema pa so stanovanjska posof irodna prestolnica. V njej se vsak Slovenec čuti naj- Zadnja stara sveža tema pa so stanovanjska posolv^;. 
bolj Slovenca, je še dodal. ki jih je na vrat na nos tik pred volitvami razpi^^^f^

V starem mestnem jedru skoraj ni bilo nepoškodo- stara ljubljanska oblast - seveda pod izjemno « 
vane hiše, veliko škodo so utrpele tudi cerkve, šole, nimi pogoji, čeprav je ustavno sodišče izdalo _ 
gledališče, poslopje deželne vlade, deželni dvorec in ločbo, po kateri je začasni pravilnik nezakonit- 
knežji dvorec. Tega so potem celo porušili, na njego- gre za kar 450 prosilcev, ki so se prijavili na 
vem zemljišču pa stoji Narodna in univerzitetna za to številko so se skrili tudi številni ljubijo« -f « 
knjižnica. »razumniki« vseh barv. MARJAN 1

't,

1 
i
t 
l 
c 
i
1



vestnik, 19, januarja 1995 stran 3

aktualno doma
^denacionalizacija v soboški občini

Korovska gora
Podatka, koliko hektaijev kmetijskih zemljišč, gozdov in ko

likšno število kmečkih gospodarstev z območja stare občine Mur
ska Sobota je bilo podržavljenih oziroma koliko jih bo treba 
'™iti, ni. Pač pa mi je referentka za denacionalizacijo SANDRA 
SKLEDAR povedala, daje bilo do konca prejšnjega leta vloženih 
319 zahtevkov, od tega so jih 22 vložile župnije in cerkvene 
občine.
VmUi 830 hektaijev 
gozdov

Doslej so izdali 77 odločb

Na seznamu so tudi 
zadruge

Na vrnitev kmetijskih zem
ljišč še vedno čakajo kmetijske 
zadruge, združene v zvezi za
drug Panonka. Vloge je treba 
namreč še dopolniti. Gre za 
zemljišča, ki so jih zadruge 
imele, preden so na podlagi za-

o vrnitvi premoženja prejšnjim 
lastnikom, od katerih je bilo 
7 odločb o vrnitvi premoženja 
cerkvam. Pravnomočnih od
ločb je bilo do omenjenega da
tuma 65 in so bile poslane v iz- . dmihpnn' last
vršitev. Skupaj so vrnili 190 kona prešla v družbeno last
Itekiarjev zemljišč, 830 hektar
jev gozdov, 1 kmetijsko gospo
darstvo i " ■ ’ '
jekt. in 1 gospodarski ob-

(KG Rakičan), kajti tedanji 
ideologi so pač menili, da se
zadruga ne sme ukvarjati
z lastno proizvodnjo, le organi
zirala naj bi jo pri kmetih, od-Bodimo konkretnejši! Dena

cionalizacijska komisija je vr- 
nila Francu Jelovšku s Suhega nimi nasveti, strojnimi stori 
yrha pri Tešanovcih 10 hektar
jev zemlii«?' v; "t’ mo-

kupovala, pomagala s strokov-

zemlji«, ki jih je bilo j V

tako podržavljeni, a jih ni rno- 
goče vrniti v prvotnem stanju, 
^0 oškodovanec dobil obvez
nice

tvami in tako naprej.

v naravi, za preosta-

ponovno ustanoviti in lahko se 
potegujejo za vrnitv podržav-

... ___ _____  ijenega premoženja njihovih
ske ^'°''®nskega odškodnin- predhodnic. Pašno skupnost so

lizacijska komisija pa pravkar 
rešuje zahtevek grofov Matze- 
naueijev iz Prosenjakovce, ki 
zahtevajo zemljišča v Prosenja
kovcih in gozd v katastrski ob
čini Pordašinci. Sicer pa zahte
vajo tudi grad v Prosenjakov
cih. Med postopkom so v dena
cionalizacijski komisiji ugoto
vili, da je zahtevke vložilo 5 so
lastnikov, a za zdaj kaže, da so 
upravičenci le trije, ki so bili 
v času nacionalizacije slovenski 
državljani.

Da se ne bi zgodile 
nove krivice

Gremo naprej! Josip in He
lena Kuhar iz Tešanovec sta 
bila ob nacionalizaciji oškodo
vana za gozdove in zemljišča 
v katastrskih občinah Teša- 
novci, Vanča vas, Mlajtinci in 
Rankovci. Kmalu bo izdano 
poročilo o pravnem in dejan
skem stanju podržavljenega 
premoženja, kar je pogoj za iz
dajo ustrezne odločbe. Tudi tu 
velja, da bodo zemljišča, ki jih 
je mogoče vrniti v naravi, vrnili 
v naravi, za preostala pa bodo 
imeli pravico do solastninskega

tako neživljenjsko - da je lažje 
vrniti večje površine, saj so te 
take ostale ali pa so jih priklju
čili k še večjim, zato jih je zdaj 
lažje razdražiti. Drugače je 
z manjšimi zemljišči, ki so bila 
v lasti in posesti množice oško
dovancev, saj so se z leti »po
razgubila«: pozidali sojih, pre
šla so v last fizičnih oseb ... 
Zadoščenje za to bodo obvez
nice odškodninskega sklada, ki 
pa jih doslej ni dobil še nihče, 
saj niti niso bile natisnjene.

Devizne obveznice so 
natiskane

Zadnja novica! Prejšnji te
den je dal Slovenski odškod
ninski sklad natisniti prvo emi
sijo obveznic za 30.000.000 
mark v apoenih po 100, 500, 
1.000, 5.000 in 10.000 nemških 
mark. To bo menda za zdaj 
dovolj za poravnavo obvezno
sti denacionalizacijskim upra
vičencem, ki jih je v vsej Slove
niji za zdaj 74 in odškodninski 
sklad bremenijo za 11.900.000 
mark, kar pomeni, da je vred
nost posameznega zahtevka 
160.765 mark. Treba pa je do
dati, da noben zahtevek še ni
pravnomočen. Po vladni

či
T , deleža oziroma do odškodnineimeli v Skakovcih, imela je 16

'“•gava je Korovska 
gora?

Toplaku iz Korovec 
P" Cankovi 
hektarski 
gori, ki 
sti. ki

pa so vrnili 235-

hektarjev pašnikov, ki pa jih je 
kmetijsko gospodarstvo pre
oralo. Obstoje dejanske mož
nosti, da ta zemljišča vrnejo 
v naravi.

gozd na Korovski Komu
so mu ga povojne obla-

odškodninskega sklada.

Politika dela dneve
ČEČENIJA. Od minule srede do predvčerajšnjega torka je bila 

vsak dan na naslovnih straneh Čečenija, Čečenija je slovenska 
slaba vest in s tem-notranjepolitična tema, Slovenci se na tihem 
sprašujemo, kaj bi bilo, če bi se v času njihovega samoosvajanja 
mednarodna politika obašala tako kot v čečenskem primeru. Za 
ublažitev pišemo javna pisma Kučanu in drugim politikom, v ka
terih obnavljamo svoj osamosvojitveni postopek in svarimo ome
njenega in druge, naj nas ne vlečejo nazaj na Balkan,

V sredo, 11. januarja, so agencije poročale, da so čečenski 
uporniki v mestu Grozni na koncu. Ruska vojska bo v četrtek 
nehala napadati, da se bodo obleganci lahko vdali, so sporočali 
Rusi, Čudno, kakor da bi bilo za vdajo potrebno v miru pospraviti 
kovčke in pobrati prazne tulce!

V četrtek premirja seveda ni bilo. Vse pa je kazalo, da je to 
zadnji teden bojev v mestu Grozni, Tako ustvariajo videz mediji. 
Nemara največkrat celo brez namena. Češ da Čečeni sami govo
rijo, kako je silovito topniško obstreljevanje uvod v zadnji in 
dokončni juriš ruske vojske, V soboto, 14. januarja, naj bi bili 
tanki že tik pred predsedniško palačo, v nedeljo naj bi že vdrli 
v predsedniško palačo,

V torek, 17. jan,, je bilo v Groznem mirneje, oblegana 
predsedniška palača še ni zasedena, ruska vlada pa je sporočala, 
da je za takojšnji začetek pogajanj, ustanovitev področij, na 
katerih se ne bi uporabljala sila, in napovedovala začetek pogajanj 
o novi vladi. Kot kaže, se Rusi bojijo dolgotrajne vojne, ponov
nega Afganistana,

KOALICIJA, Pred lokalnimi volitvami sta pobrateni stranki 
LDS in ZLSD kazali veliko več samozavesti in volje za samo
stojno vladanje ob asistenci Jeličiča kot po njih. Stranki sta prek 
svojih vodstev govorili, da naj krščanski demokrati gredo, če tako 
mislijo,

V sredo, 11. januarja, so dnevniki poročali, da se je Drnovšek 
izrekel za veliko koalicijo, predstavniki obeh strank, ki sta jih 
vodila za SKD Vida Čadonič-Špelič in Gregor Golobič za LSD, 
pa so se ta dan niso pogajali. Prejšnja dva dneva so se, Mojco 
Drčar- Murko sO liberalni demokrati razglasili za »možno«, a ne 
»dokončno« kandidatko za zunanjo ministrico. Zdajšnjega držav
nega sekretarja za Slovence po svetu, nekdaj ministra za šolstvo 
dr, Petra Venclja, ki je bil v solistični kraščanskodemokratski igri 
njihov kandidat za zunanjega ministra, ne omenjajo več,

V petek, 13. jan,, sta pogajalski skupini LDS in SKD nadalje
vali pogajanja, v ponedeljek sta dopolnjevali staro koalicijsko 
pogodbo, v torek sta pogajanje nadaljevali. Kot kaže so ZLSD 
s tem že obsodili na vnovičnega tretjerazrednega vladnega part
nerja, Pred začetkom pogajanj se je slišalo, da bo morebitna nova 
pogodba med koalicijskimi partnerji reformirane komuniste 
vključila kot enakovredne drugima dvema strankama,

KLESTIL, VRANTTZKV IN KUČAN, Predsednik Kučan je 
bil v sredo, 11. jan,, že doma, dnevniki pa so pisali, kaj je dosegel 
prejšnji dan na »delovnem« obisku v Avstriji, Avstrijski predsed
nik Klestil, kancler (toliko kot naš predsednik vlade) Vranitzky in 
zunanji minister Mock »so podprli slovensko približevanje 
Evropi«, Mock je v izjavah nakazoval, da je imel po njegovem 
Peterle v Ogleju prav. Tudi mnoge druge razlage kažejo, da se 
morda res ni toliko pregrešil zoper slovensko neodvisnost in da je 
bilo njegovo tozadevno opečatenje notranjepolitični obračun.

Pripravil Š, SMEJ

uredbi, ki je začela veljati 17. 
decembra lani, lahko upravi
čenci pričakujejo začetek izpla
čevanja obresti 15. januarja 
1977. leta, obrestna mera pa 
bo tekla od 1. julija 1996. leta. 
Obračunali bodo 6-odstotne 
realne obresti, in sicer v pollet
nih obrokih. Glavnico (dolo
čeno višino odškodnine) pa naj 
bi začeli izplačevati od 1. de
cembra 2004. leta. In odkod 
finančni viri? Najpomembnejši 
bodo odstotki od privatizirajo
čih se podjetij in stanovanj ter 
denar iz državnega sklada 
kmetijskih zemljišč in gozdov.

Le kdo se bo tega učakal, se 
sprašujete? Če ne vi, pa vaši 
nasledniki. Saj jim vendar že-

Omenjenima je bila odvzeta 
tudi hiša z gospodarskim po
slopjem, ki pa je zdaj nase
ljena, a bo treba zagristi tudi 
v to jabolko, pri tem pa paziti, 
da se ne bi komu drugemu zgo
dila krivica (možnost deloža
cije).

Bralci, zlasti tisti, ki so bili
prosenjakovski grad?— so se pač znašale nad 

‘Ulaki«, zasegle. Tako kot 
nogi drugi, tudi ta velepo- 
atnik ni dočakal poprave kri- 
c, žena - - •
Evangeličanska cerkvena več je dobila materialno zadoš- 
cina Hodoš bo poslej dobro čcnjt z. nmiviju tv ucisiaijcv 

Preskrbljena z drvni in lesom kmetijskih obdelOTalnih zem- 
jp,/zdrževanje sakralnih ob- 
ie., , sajso ji vrnili 60 hektar- .
J? gozda v katastrski občini pnk tudi posest (možnost »ta- 
t^doš. Katoliški župniji Per-

Vrnili gospodarsko po- - • _
z nekaj malo zemlje, ki zemljišča v kompleksu KG Ra- 
pač bilo mogoče vrniti kičan, gozdove pa je upravljalo 

n?t’avi, za preostala zemljišča gozdno gospodarstvo Murska 
Ve, ? Oškodovanka dobila ob- Sobota,
sgce odškodninskega Ernest m Irena Celec sta do-

vrnili’ manjši gozd v Mar- kmetijskih zemljišč v katastrski 
kmalu pa bo prišla še občim Petanjci, Viktorju Vo- 2 k'’" o vrnitvi gozda v Mlaj- glerju pa so v katastrski občin.

in zemljišča okrog Cankova vrnili 12-hektarski

»1
so

Vilmi Dobray, rojeni Sapač, —.------
že vrnili 160-hektarski gozd oškodovani za manjše povr-

šine, denimo tiste, ki so prese-
pa še živi.

v katastrski občini Vučja Go
mila, Družina Pitz iz Topolo- 8®'® zemljiški

čenje z vrnitvijo 40 hektarjev vrača večje površine, Iju-
............................ - - . dje spet bogate, siromak pa še

i maksimum, lite boljše življenje? Res pa je 
bodo zdaj gotovo dejali, da dr- "

Ijišč in 18 gozda. Oboje je bilo naprej ostaja - siromak. Taki 
■ ■ očitki tudi niso tuji referentommogoče vrniti ne le v last, am-

tudi, da prav vse denacionali- 
zrane in v naravi vrnjene zem
lje ni mogoče kar takoj obdelo
vati, ampak šele čez določen

Hod^oš'

10
v

kojšnjega« obdelovanje ozi
roma izkoriščanja), saj so bila

v denacionalizacijski komisiji, 
dejstvo pa je - pa naj se sliši še

čas. ŠTEFAN SOBOČAN

odškodninskega
“V ze ;opniji Murska Sobota bila nazaj svojih 13 hektaijev 

"'anjSi gozd v Mar- ’ ....

'^erkv,'e. kompleks zemljišč. Denaciona-

Občinski svet 
Radenci 
o občinskem tajniku

Izredna seja 
ni prinesla 
odločitve

Zasedal je občinski svet v Ljutomeru

Nedorečenost pristojnosti

^^tnski svet Lendava

resoiji
»ah) občinski stavbi (podobno je v drugih starih obči-
^^Poslen' '^®''ka negotovost: ne ve se še , ali bodo vsi, ki so tam 
^^avna *’ “branili delovna mesta v službah, ki jih bo prevzela 
?*^avljg^*’l”’®va, ali pa bo moral kdo po letu dni, kolikor je 
^j'aico •** ^l®venije zagotovljena socialna varnost, vzeti delovno 

znajti po svoje. Dejstvo je, da država »grozi«, da 
z •‘Slavcev ne bo prevzela, resnici na ljubo pa je tudi treba 

a Se prav vsi »presežki« ne bodo zaposlili v novonastalih'einah.
Da

Večje ^'^^ini Lendava na
zaposlitve ni mo-

Jožeta v "Jonega

pg^J' ‘o 8 sodelavcev, Se- 
izbprt'^'^ obvezuje, da 

,n^^'narje,? dosedanjih 
n'^'>kijik,> Občinski svet- 

'Zredno o P^^odsednik sklical 
a^^odo y ®Jo, so pričakovali, 
J'*’ ni bilo za imena, 
n 1a predsednik je "^bijih'® P^d-^oeja bela, ki 
S^Podarst5?’?'^aM«- To pa so 

in finance, ko- 
clo- 

n?zji strinfar"^' «« ’ temi 
E® bodr. na bližnii seii

izhaja tudi iz

"^ona, ki
predsednika 
namerava za

■ Občinski svet-

za imena.

1&
Predsednik občinskega

Delitev občinskih dejavnosti na upravne enote in lokalno skup
nost povzroča ob vrsti zakonskih in drugih nedorečenosti v novi 
občini Ljutomer precej preglavic. Najbolj jih očitno pesti nedore
čenost glede delovnih mest in pristojnosti. Posamezna ministrstva 
sicer pošiljajo zahtevke po novih delovnih mestih in navodila za 
delo v posameznih referatih, toda to podroqe še vedno ni do
končno urejeno, zato so razumljive dileme glede notranje sistemi
zacije in položaja funkcionaijev. Pri tem je čutiti zagate tudi pri 
tako imenovanih vršilcih dolžnosti. Zato kmalu pričakujejo kon
kretno mnenje slovenske vlade, da bi lahko dokončno imenovali 
načelnike. Pri vsem tem pa se zavedajo, daje treba tudi v Ljuto
meru najprej oblikovati novo organizacijsko strukturo, ki jo zah
teva reorganizacija lokalne samouprave.

predlogov svetnikov. Tako se 
je Stanko Ivanušič v imenu 22 
lastnikov zemljišč v katastrski 
občini Gibina zavzel za čim
prejšnje izplačilo odškodnine 
zaradi gradnje mejnega pre
hoda in za dostop do njihovih 
njiv. Pritožbo bodo znova na
slovili na ministrstvi za notra
nje zadev ter okolje in prostor.

Prav tako naj bi rešili problem 
družine Cmager z Razkrižja, ki 
se mora do svoje domačije vo
ziti tudi po Hrvaškem, kar pov
zroča probleme, zlasti ob pre
vozu kmetijskih pridelkov. 
Mirko Lebarič iz Precetinec je 
dal pobudo za proučitev ana
lize o stanju starejših občanov, 
Jožka Slaviča pa je najbolj za
nimalo, ali je s pravnega sta
lišča sploh možno kaj storiti, 
da bi Bolehnečici, ki so zdaj 
v občini Sveti Jurij, zopet po
stali del občine Ljutomer. Fra
njo Štebih se je med drugim

svetal Radenci Jože Flegar 
je na predlog župana Jo
žeta Toplaka sklical 
izredno sejo z edino točko 
dnevnega reda: razprava 
in imenovanje tajnika ob- 
^nske uprave Radenci, 
Kot kandidata za to funk
cijo je župan predlagal po
djetnika Milana tobiisa 
iz Gornje Radgone.

Potem Jfo so orjaški 
svetniki izglasovali dnevni 
red v seja v bistvu niti ni 
stekla, ker je večina nav
zočih menila, da je brez
predmetno razpravljati 

\ o tem predlogu, ki so mu 
nasprotovali, saj kandidat 
za občinskega tajnika sta
nuje v drugi občini, neka
teri pa so celo dvomili 
o sposobnostih Milana 
Kurbusa. Tako je odpadlo 
glasovanje o predlaganem 
kandidatu za tajnika ob
činske uprave Radenci, 
Ker se je poskus župana, 
da bi že na tej izredni seji 
imenovali občinskega taj
nika, izjalovil, bedo to 
skušali doseči na redni seji 
občinskega sveta, ki bo 
predvidoma konec me
seca. Do tedaj pa naj bi 
pripravili ustrezen pred
log za imenovanje tajnika 
občinske uprave v Raden
cih, ki bi to funkcijo 
opravljal poklicno,

M. JERŠE

Zato so na seji občinskega 
sveta, navzočih je bilo kar 26 
od 27 svetnikov, ki jo je vodila
novoizvoljena predsednica

sveta je bilo precej govora tudi 
o imenovanju tajnika občine in 
sekretarja občinskega sveta. 
Zaradi deljenih mnenj o njunih 
pristojnostih, pri čemer so se 
mnogi zavzemali za združitev 
obeh funkcij, so se naposled 
odločili, da bodo odločitev 
sprejeli šele na prihodnji seji, 
do takrat pa mora župan pri
praviti predlog, v katerem bo
sta upoštevani zakonodaja in 
racionalizacija zadev na. tem 
področju.

Ker bo letošnji občinski pro
račun sprejet šele v drugi polo
vici marca, so svetniki sprejeli 
sklep o začasnem financiranju 
proračunskih potreb v letu 
1995. V ta namen bo zagotov
ljenih 290 milijonov 500 tisoč 
tolaijev. Večino denarja bodo 
porabili za financiranje družbe
nih dejavnosti, in sicer 167 mi
lijonov 500 tisoč tolarjev, za 
delovanje občinskih organov in 
uprave pa bo zagotovljenih 55 
milijonov SIT. Odločili so se, 
da bodo na prihodnji seji ime
novali še nadzorni odbor, če
prav so nekateri izražali pomi
sleke glede vloge takega or
gana.

Seveda pa na seji ni manj
kalo tudi vprašanj, pobud in

Daija Odar, udeležil pa se je je 
tudi državni svetnik Andrej 
Hrastelj, sprejeli predlog za
časne organiziranosti občinske 
uprave in začasne sistemizacije 
delovnih mest. Skupaj z de
lavci krajevnih skupnosti, pri
pravniki, delavci za določen 
čas in s polovičnim delovnim 
časom bi upravna enota štela 
38 ljudi, ožja upravna enota pa 
le 16 do 19 posameznikov, 
S poimenskim seznamom so se 
seznanili tudi člani ljutomer
skega občinskega sveta. Kot je 
poudaril župan Ludvik Bra
tuša, ki bo vodil občinsko 
upravo, so s tem predlogom 
skušali zagotoviti kontinuiteto 
dela. Sicer pa so predlog do
polnili s strokovno službo za 
javne finance, tehničnim oseb
jem in poslovnimi sekretarji. 
Tudi status krajevnih skupnosti 
nameravajo konkretneje opre
deliti ob dokončni sistemizaciji 
delovnih mest. Opozorjeno pa 
je bilo, da bi se ob velikem 
številu kadrov tik pred upoko
jitvijo lahko znašli v resnih ka
drovskih težavah.

Na tokratni seji občinskega

bodo zaupali določena po
dročja, morajo biti »opera
tivci«, ki obvladajo več podo- 
čij. Pa tudi pozneje naj nove 
občinske uprave ne bi širili 
z več zaposlenimi, kajti ceneje 
bo, da dela oddajo drugim 
službam, na primer tistim, ki 
delujejo v državni upravi.

Nekateri občinski svetniki, 
ki so bili delegati prejšnje ob
činske skupščine ali so v njej 
sodelovali kot strokovni de
lavci posameznih občinskih re
sorjev, se tudi v novem občin
skem svetu velikokrat ogla
šajo, To je dobro, ker tako 
tvorno prispevajo k reševanju 
določene problematike, je pa 
tudi slabo, ker tako premalo
krat (ali pa sploh ne) slišimo 
mnenja drugih. Že zdaj se 
kaže, kdo bo tudi v prihodnje 
velikokrat ime! besedo in kdo 
bo tiho kot miš, Kaj ko bi si čas

zavzel za čimprejšnje odgovore 
na postavljena vprašanja in za 
natančno razmejitev pristojno
sti pri lokacijski dokumenta
ciji, ki naj bo poslej izključno 
občinska zadeva. Zanimalo pa 
ga je tudi, kaj bo z denarjem za 
pridobljene glasove na voli
tvah. Odgovorili so mu, da iz 
republiške volilne komisije ni 
bilo doslej nakazanega še niče
sar za vodenje volilne kampa
nje, urejeno pa bo financiranje 
strank, ki sodelujejo v občin
skem svetu. Davorin Kurbos iz 
Šalinec pa je opozoril na refen- 
dumsko voljo krajanov Krišta- 
nec, Šalinec in Grlave, ki se 
želijo priključiti h Krajevni 
skupnosti Križevci pri Ljuto
meru, ne pa k Veržeju, kamor 
so jih uvrstili.

- . .... bližnji seji
, - So za

opozorili, da jih 
- ’^novati s titulami

ne
kot 
dob. So »Vnd;„ ’ uiuiami in, "^0- kah* in Po-

eli le7*' *Pod seboj« -*pod seboj« bodo
'"^Protno: sode-

tisti, ki jim malo porazdelili? Š, S. MILAN JERŠE
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gospodarstvo

Pomurske mlekarne bo lastninila 
specializirana mlekarska zadruga 

Vrednost podje^*a 
ocenili na slabo
milijardo tolaijev

Navkljub težavam, ki so v minulem letu pestile predelo
valce mleka, v Pomurskih mlekarnah napovedujejo, da 
bodo poslovno leto končali uspešno. V primeijavi z letom 
prej so imeli lani ponovno večji odkup mleka, saj so ga 
odkupili 35,5 milijona litrov ali 2 milijona litrov več kot 
v letu 1993. Z lanskim odkupom so sicer dosegli le nivo 
v letu 1992, vendar je ob tem potrebno dodati, da se je 
stalež krav lani zmanjšal za 1.200 živali. Soboški mlekarji so 
še pred letom ali dvema ubadali s presežki mleka in posle
dično z zalogami gotovih izdelkov, a se teh težav še niso 
povsem znebili, jim jih je pa uspelo ublažiti. Ker izvoz 
cenovno ni zanimiv, saj na zunanjih trgih dosegajo cene, ki 
ne pokrivajo stroškov, izvozne spodbude pa so tako rekoč 
zanemarljive, so se v lanskem letu bolj začeli usmerjati na 
domače tržišče. Prav zaradi povečane prodaje na domačem 
trgu so tudi lanski finančni rezultati razmeroma ugodni.

O večji navzočnosti izdelkov iz Pomurskih mlekarn na 
slovenskem tržišču pričajo tudi podatki, da so še leta 1992 
izvozili 190 ton masla in 1.800 ton mleka v prahu, lani pa so 
na zahodnih tržiščih prodali le še ICK) ton masla in 1.000 ton 
mleka v prahu. Ker je bila lanska proizvodnja približno 
enaka tisti v letu 1992, so razliko v prodaji pač nadomestili 
na slovenskem tržišču, lani pa se jim je odprlo še makedon
sko tržišče, kjer so cene ugodnejše od zahodnoevropskih. 
Če so bili še pred slovensko osamosvojitvijo na tem trgu 
z manj kot 40 odstotki proizvodnje, zdaj v Sloveniji prodajo 
že več kot 65 odstotkov vseh izdelkov, in če k temu dodajo 
še prodajo na trgih nekdanjih jugoslovanskih republik, 
predstavlja izvoz na zahodne trge le 20 odstotkov celotne 
proizvodnje.

Ob prizadevanjih za doseganje boljših finančnih rezulta
tov so v lanskem letu posebno skrb namenjali izboljševanju 
kakovosti prevzetega mleka. V Sloveniji smo merila lani 
prilagodili evropskemu pravilniku o ugotavljanju kakovosti 
mleka, v Pomurskih mlekarnah pa s tem niso imeli kakšnih 
večjih težav, saj so bili po kakovosti že doslej v slovenskem 
vrhu. Nekoliko prehodnih težav je bilo pri manjših rejcih, 
pri katerih do uveljavitve novega pravilnika niso ugotavljali 
bakteriološke kakovosti prevzetega mleka, vendar se je 
stanje tudi pri njih dokaj hitro izboljšalo. Ob uveljavitvi 
pravilnika so imeli 45 odstotkov prevzetega mleka v ekstra 
in prvem kakovostnem razredu, v četrtem kakovostnem 
razredu pa je bilo 21 odstotkov vsega prevzetega mleka. 
V ekstra kakovostni razred, ki dovoljuje vsebnost do 
50.000 mikroorganizmov v mililitru mleka, se zdaj uvršča 
že 45 odstotkov vsega prevzetega mleka, v prvem kako
vostnem razredu (od 50.000 do 100.000 mikroorganizmov) 
je 24 odstotkov prevzetega mleka, medtem ko je v najslab
šem, četrtem kakovostnem razredu, le še 8 odstotkov vsega 
odkupljenega mleka. Delež slednjega se še zmanjšuje in 
v Pomurskih mlekarnah napovedujejo, da bodo že kmalu 
prevzemali tako rekoč kakovostno povsem neoporečno 
mleko.

Ko na eni strani ugotavljajo, da se stalež krav na območju 
soboške mlekarne zmanjšuje, hkrati s tem pa tudi število kmetij, ki 
oddajajo mleko, je na drugi strani spodbuden podatek, da se 
povečuje mlečnost po kravi in število tistih kmetij, ki oddajajo 
večje količine mleka. V Prekmurju je bilo tako v lanskem letu 
4.600 kmetij, ki so oddajale mleko Pomurskim mlekarnam, od teh 
pa je 866 kmetij oddalo več kot 10.000 litrov mleka. Pri slednjih 
tudi ugotavljajo, da dosegajo večjo mlečnost po kravi, saj so 
v povprečju namolzli 2.786 litrov mleka , teh 866 kmetij pa je 
oddalo 14 milijonov 126 tisoč litrov mleka. Povprečna mlečnost pri 
celotni čredi je manjša, saj je lani dosegla le 2.538 litrov po kravi.

Med pomembnimi nalogami, ki čakajo Pomurske mlekarne 
v letu 1995, je prav gotovo lastninsko preoblikovanje podjetja. 
S temi aktivnostmi so začeli že lani, ko so svoj program lastninjenja 
prijavili agenciji, dokončali pa ga bodo v tem letu. Po zakonu 
o zadrugah naj bi 45 odstotkov podjetja pripadlo zadružnikom, ki 
so z mlekarno v preteklosti sodelovali, prav pri tem pa je prišlo do 
zapletov. Kmetje iz soboške in lendavske občine, ki oddajajo 
mleko v Mursko Soboto, so skupaj z mlekarno ustanovili speciali
zirano mlekarsko zadrugo, ki naj bi postala deležnik v Pomurskih 
mlekarnah, vendar pa se je prav tu zataknilo. Ministrstvo za 
kmetijstvo in gozdarstvo namreč tej specializirani zadrugi ni priz
nalo pravice do lastninjenja, pač pa je lastništvo prisodilo splošnim 
kmetijskim zadrugam. Tudi vrhovno sodišče, kamor so se pritožili, 
jim ni ugodilo. 4.091 članov specializirane mlekarske zadruge je 
bilo s takšno odločitvijo sodišča prizadetih, saj je ministrstvo tako 
rekoč vsem drugim specializiranim zadrugam priznalo pravico do 
lastninjenja. Pri Pomurski mlekarski zadrugi je kot ustanovitelj 
sodelovala tudi mlekarna in prav to je bil razlog, da je ministrstvo 
zadrugi zavrnilo pravico do lastninjenja. V Pomurskih mlekarnah 
pa so svojo odločitev o soustanoviteljstvu zagovarjali z načelom 
o enakopravnem vključevanju, saj zakon o zadrugah omogoča, da 
so med ustanovitelji zadruge lahko tudi pravne osebe. V primeru 
specializirane mlekarske zadruge so s svojo vključitvijo želeli po
udariti predvsem gospodarsko funkcijo zadruge, ki naj bi se vklju
čevala tako v pridelavo kot v prodajo.

V Pomurski mlekarski zadrugi se seveda z odločitvijo vrhovnega 
sodišča niso zadovoljili, zato so vložili ustavni spor in ustavno 
sodišče je po odločbi, ki sojo dobili v decembru, odločilo v njihovo 
korist. Kot pravijo v zadrugi, bi bila kakršna koli drugačna odloči
tev nepravična, saj so v njihovi zadrugi združeni kmetje, ki oddajo 
kar 76 odstotkov vsega mleka. Tudi v preteklosti splošne zadruge 
na tem področju niso imele kakšnih večjih zaslug, saj je mlekarna 
sodelovala neposredno s pridelovalci mleka, skupaj so gradili in 
opremljali zbiralnice po vaseh, mlekarna pa je vlagala tudi sredstva

obnovo goveje črede. Pogodbe, ki jih je imela mlekarna z za-
drugo, so bile zgolj formalnost in ne morejo nadomestiti odnosov, 
ki jih je imela s pridelovalci mleka, pravijo v Pomurskih mlekar
nah.

Po podatkih, ki so jih zbrali, bo tako specializirani mlekarski 
, zadrugi pripadel 38,2-odstotni delež v mlekarni (del proizvodnje 

namreč ni bil vezan na mleko), za interno razdelitev bodo namenili 
20 odstotkov, 25,08 odstotka podjetja naj bi olastninili z notranjim 
odkupom, 16,72 odstotka vrednosti podjetja, ki so ga ocenili na 
988 milijonov tolarjev, pa bodo prenesli v sklade.

LUDVIK KOVAČ

Mi in evropski trg

»Srca« jim gredo v nos
Avstrijci si dajejo čas, Nemci so zelo strogi, Belgijcem gredo jejo, sicer pa je dobro, da nismo šli

v nos tri srca na nalepki, Italijani zaračunavajo davek na plastično v kombinacijo z vinom, ker je po- 
embalažo, Hrvati sojih povsem izrinili, v Bosno po posredniških '"‘^ha vina v Italiji padla za 45 od- 
kanalih, v Makedoniji onemogočeni zaradi vinanev, Čehi so Poraba vode pa se je pove-

-------- -- -- --- - - - - - čala. Do seda] smo prodajah 1,5-
litrske plastenke, zdaj smo ponudili 
pollitrske, vendar moramo v Rimu

so
previdni, Poljaki pa »Židje«. Kljub vsemu: razen v Franciji, kjer 
največji slovenski polnilec mineralne vode, ki daje na trg skupno 
32 vrst izdelkov, nima kaj iskati, bodo tri srca v vseh evropskih spet najprej dobiti dovoljenje za
državah. Zaradi meje z Evropsko unijo zaenkrat še ni veqih embalažo. Vsa embalaža, ki ni iz
posledic, toda če se bodo cenejše italijanske in francoske mine- Evropske unije, je podvržena pre-
ralne vode razširile v Avstriji in Nemčiji , bodo na slabšem tudi gledu komisije pri ministrstvu za
njihovi domači polnilci. In kako bo, če bo Slovenija sprejeta 
v EU: takrat bo možna sicer večja realizacija, hkrati pa bo nujno 
znižanje proizvodnih stroškov, ne bo več potrebno plačevati 
carine za reprodukcijski material, odločilno pa bo tudi število 
zaposlenih in višina dajatev državi. »Takšni kot smo sedaj, ne 
vem, če bomo imeli kaj možnosti, kajti nobena polnilnica 
v Evropi nima takšnih obremenitev kot boračevska. Da o nepra
vilnem tečaju niti ne govorimo, to je katastrofa,« je povedal 
direktor prodaje Mineralne vode Radenske Jože Hojs. Izgubo 
jugoslovanskega trga in ustvaritev Evropske unije so preživeli. 
V najlepših časih je Radenska prodala na jugoslovanskem trgu 
240 milijonov enot, od tega v Sloveniji 70 milijonov. Lani (1994 
leta) so prodali skupno 130 milijonov enot brezalkoholnih pijač in 
mineralne vode, od tega 12 milijonov enot v države sedanje 
Evropske unije.

Lastna blagovna znamka bi skrbela za prodajo mineralne 
vode. Prej smo prodajali prek trehDirektorja prodaje - po njegovih 

besedah ene najboljših mineralnih 
vod na svetu - Jožeta Hojsa, ki je 
bil pred več kot dvema letoma od
govoren za Radenskin obrat v Ze- 
tincih v sosednji Avstriji, smo spra-

uvoznikov, vendar so bile med 
njimi nenehne razprtije. Prodaja je 
padla z 8 na 1,3 milijona litra letno. 
Zdaj imamo prodajo organizirano 
neposredno iz firme v Žetincih, ta 
pa prodaja potem na avstrijskem

-»i

Jože Hojs, direktor prodaje mi
neralne vode Radenska tri srca.

ševali o konkurenci na tujem in . . . ,
doma. Pravzaprav smo več govorili ifSt- kdi tako ščitimo ceno, je pa
o različnih načinih prodiranja na 
tuje trge, saj se proti konkurenci na 
domačem trgu lahko borijo le s ka
kovostjo; država namreč obdav
čuje uvoz cenejšega sladkorja iz tu
jine, uvoz sirupov in sokov pa po-

bolje, če imajo vse trgovske verige
v Avstriji posla le z enim prodajal
cem. Zdaj smo prišli že na 3,7 mili
jona litrov letne prodaje. S počas
nimi koraki gremo naprej, s tem da 
bomo šele v prihodnjih tednih ve- 

teka brez problemov. " ’ pomeni za nas dejstvo, da
»Posel z mineralno vodo ni tako N z Evropsko unijo taksa na težo

enostaven; lepo je videti milijone *' Avstriji odpadla. Niso je še pov- 
- " ■■ • sem opustili, ker imajo trimesečnolitrov, vendar jih moraš tudi znati

plasirati. To je mučno delo, toda prehodno obdobje. Zdaj so posto- 
• - ■ “ " • pek še bolj zapletli in zahtevajo ne-ko ga enkrat obvladaš, se še ni 

zgodilo, da bi sredi utečene pro
daje kdo odpovedal naročilo. Mi 
smo se v tujini navezali naravnost 
na tujce, si zavarovali posel in zah
tevali predplačila. Za časa stare Ju
goslavije so nam predstavniki udbe 
ali podobne organizacije prišli pre
davat, s katerimi tujimi firmami 
lahko sodelujemo in s katerimi ne. 
In lahko povem, da je bilo kar 95 
odstotkov teh »odpisanih« firm last 
naših zdomcev. To je bilo dejstvo. 
Poljaki in Madžari sodelujejo po 
vsem svetu v glavnem s svojimi 
ljudmi, ki živijo v drugih državah. 
Mi tega nismo delali.«

Radenska je na evropskem trgu 
že dvajset let, po razpadu jugoslo
vanskega trga, ki je zelo prizadel 
prav prodajo mineralne vode, ste 
se usmerili tudi na vzhodni trg?

»Na Vzhod bi se usmerili, čeprav 
Jugoslavija ne bi razpadla; pri laž
jem prodoru nam je pomagala večja 
odprtost vzhodnih držav. Mi smo 
povsod po Evropi z lastno bla
govno znamko, pod tujo blagovno 
znamko še nikdar nismo polnili in 
prodajali mineralne vode; tudi 
v Ameriki in Avstraliji nastopamo 
s svojo blagovno znamko, čeprav 
v minimalnih količinah. Zadnji dve 
leti dosegamo 10-odstotno poveča-

kakšen certifikat o izvoru blaga. 
Čeprav mi za Nemčijo že prilagamo 
EURO 1 ali EURO 2, za Avstrijo

energijski napitek, ki ga zelo dobt" 
prodaja. S takšnimi, ki se ukvarjaj" 
le s pijačami, je zelo dobro sodeltr, 
vali.«

Velike možnosti so na češken 
trgu, kjer menda sploh nimajo 
neralne vode. Kako poteka proikO
na neko novo tržišče? •)!

»Prek češke gospodarske zbott} 
niče smo najprej zbrali podatki
o trgovskih firmah, povezali 
smo se tudi z dr. Tomažem Suboli-;
čem, ki prodaja ogromno ekstrab 
tov in esenc Etola. Po rodu je Čeh,
po propadu Intertrada je firmo kir 
pil in njemu je prišlo na misel, da 
lahko na Češkem prodajali minč^ 
ralno vodo, ker je oni sploh at 
majo, ampak le navadno vodo? 
Tako so njihove domače vode zd", 
poceni, uvožene pa zelo drage. 
bi se s ceno radi uvrstili nekak" 
vmes, nekje nad njihovo in poi_ 
ceno dugih uvoženih vod. G.Subo•^ 
tič pozna distribucijsko mrežo btf, 
zalkoholnih pijač, in to nam zek 
ustreza. Dogovarjali pa smo se tuf, 
Z največjo češko pivovarno Pill^ 
ner, kjer bi želeli, da bi mi v Slovi' 
niji prodifiali njihovo pivo, oni 
nam na Češkem vodo. Zaradi de, 
brega sodelovanja s Pivovarno T"'. 
ško se ne moremo odločiti. Zenkrd 
moramo na Češkem »sondirali«, d

zdravstvo - k nam so si že prišli je interes dovolj velik, zato se bornih, 
v začetku dogovorili samo za dolO'. 
čen teren. Dogovarjali smo se

ogledat vrelec mineralne vode, na
redili analizo vrelca in plastenke. 
Poleg tega moraš imeti še uvoznka, 
v Italiji je za eno blagovno znamko 
dovoljen le en uvoznik z licenco, ki 
je zapisan tudi na etiketi. V drugih
državah to ne velja, tam jih lahko 
uvaža tudi sto. Če bi mi bili v EU, 
to za nas ne bi veljalo.«

Za blagovno znamko »tri srca« 
so vam nevoščljivi?

»Imeli smo povpraševanje iz Bel
gije, kjer je centrala EU, vendar so 
nam tam delali probleme zaradi 
treh src, češ da zavajamo potroš
nika, da je to voda za srce itd. 
Dokazovali smo jim, da ima naša 
mineralna voda ta znak že leta in

s petimi ali šestimi distribucijskiti> 
partnerji, uvoznik pa bo Intertrath’ 
Za vodo plačujemo na Češkem 
odstotno carino, zato i nismo pi*‘. 
stali na to, da bi bila voda vključei^, 
v sporazum o prosti trgovini, f”, 
nas je namreč carina 12-odstotni>-,
So pa težave s carino na Madžal’\ 
skem, tam je bila prej višina 
odstotna, zdaj pa so jo dvignili
25 odstotkov. 3

Stike imamo tudi s Poljsko, vef, 
dar je tam že ves svet, zato bo ptuj 
biem cena; Poljaki so Židje. S Slč, 
vaško smo tudi tako daleč, da t*’.
v dveh mesecih že podpisan spod'.
zum.« 1to ne velja, češ: so v prehodnem leta, da to nima nobene neposredne

Blagovna znamka »tri srca« je zaščitni znak za kakovostno mineralno 
vodo; belgijski polnilci ji zavidajo »srca«, Hrvati pa jo želijo povsem 
onemogočiti.
obdobju. Še vedno zaračunavajo veze z zdravjem, da je to pač znak 
4 groše te takse, čeprav pravijo, da 
naj bi naša firma v Žetincih to do-

naše firme in da imamo te stvari
rešene na ustrezen način že v Nem-

bila vrnjeno.« čiji. Ne zapleta ministrstvo, ampak
Kakšne so dolgoročne možnosti tamkajšnji polnilci, ker je blagovna 

nje, to leto bo še večje, ker smo prodaje v Avstriji? znamka tri srca nadvse zanimiva,
pravzaprav šele lani začeli prodajati »Dolgoročno bomo v Avstrija Ker jim mi kvarimo določeno reali-
PET-plastenke, pri poslu z Italijo znižali ceno ali povečali ekonom- zacijo, so se pač spravili na »tri
pomeni to celo 50-odstotno poveča- sko propagando. Ali eno ali drugo. srca«. Vendar so Belgijci rekli tako;
nje. Za oddaljene trge je to ta hip Jaz pravim, da je bolje pustiti ceno če imate kje že priznano registracijo
edino možno, ker se steklo ne pri miru in več vložiti v propa- za uvoz v deželah EU, vam priz-
splača. V Avstriji pa je bilo polnje- gando. Bolj znižaš ceno, slabše je, namo registracijo tudi mi. Zdaj si

prizadevamo, da bi nam priznali 
italijansko registracijo, kjer nam 
dovolijo uvoz 1,5-litrskih plastenk. 
Včasih je trajalo pridobivanje dovo-

«

»Dolgoročno bomo v Avstrija 
znižali ceno ali povečali ekonom
sko propagando. Ali eno ali drugo. 
Jaz pravim, da je bolje pustiti ceno 
pri miru in več vložiti v propa
gando. Bolj znižaš ceno, slabše je.

nje mineralne vode v kakšno drugo ker je potem nikoli ne moreš pove-
embalažo kot stekleno doslej pre- 
pov edano - to je še zakon iz časov 
Marije Terezije. Kako bo v prihod
nje, pa je odvisno od tega, kako se 
bo Avstrija prilagodila zahtevam 
Evropske unije.«

V Avstriji obdavčena 
teža

»Avstrija je domače polnilce pi
jač ščitila doslej na ta način, da je 
imela poseben davek na težo; to ni 
bila carina, ker so vsi govorili, da bi 
bilo potrebno carine odpraviti, am-

čati, to se pri nobenem izdelku ne 
obnese, mi pa imamo kakovostno
mineralno vodo. Tu so potrebne
ogromne količine, da potem nekaj Ijenja pol ali kvečjemu eno leto.
zaslužiš. Računamo, da bi v Av
striji v nekaj letih morali priti nazaj 
na tiste količine prodaje, ki smo jih

zdaj pa nihče nič ne premakne ... 
ker trenutno Slovenija nikogar ne
zanima preveč. Vendar to

imeli nekoč. Veliko je odvisno od vpliva na našo realizacijo.«
tega, kaj bodo v Avstriji rekli
o PET-u. Vem, da so polnilci v Av
striji že kupili linijo, torej PET tam Vzhod
ne bo prepovedan. Mi smo z našimi 
zmogljivostmi pripravljeni, da za
dostimo povpraševanju.«

pak je bila to neke vrste taksa na Obdavčena plastika 
težo. Po litru so nam zaračunavali
20 grošev. Ali veste, kakšen hendi- 
kep je to, če si že na startu za 20 
grošev dražji od avstrijskega pol-

V Italiji
»v Italiji pa nam dviga ceno po

seben ekodavek, ki znaša 10 lir po

ne

Žal jim je »južnega« W
»Meni je tega trga, kjer smo pdt 

dajali po 100 milijonov litrov letrtil< 
žal ... Prav tako smo tam veliki, 
investirali. Na Hrvaškem so za 
vensko blago uvedli visoke carini 
poleg tega je tam prevelik emod, 
analni naboj. Za slovenske vode 
uvedli I8-odstotno carino in tro^l' 
rino, za 100 litrov vode moran^ 
plačati 80 kun trošarine. Prav 
sramno so nas vrgli s hrvaške^, 
trga, kjer smo pred leti prodajali 
100 milijonov litrov, lani pa le ' 
okrog 20 milijonov litrov minerali' 
vode in brezalkoholnih pijač. Če 
Laško tam hotelo prodajati 
pivo, bi ga moralo dajati zastal^.- 
ker vse dajatve toliko znesejo, 
dražje od njihovega domače^
piva. Poleg tega je na Hrvaškem 
ta problem, da ne moreš priti ' 
denarja. Ne vem, zakaj Slovenija'’'. 
uveden protiukrepov, saj bi jih
lahko ukrotili z uvedbo davkof^ 
prispevkov za izdelke Podravk. 
Mi smo že poleti poslali na min^-' 
stvo za ekonmske odnose pisno 
tožbo, a odgovora še nismo dobiij'

Problem je tudi prodajati v ' 
kedonijo? Ali ste z UnprofomJ
imeli kakšne posle?

»Unprofor je en sam biznis. G, 
posredno od nas nikoli niso j^nPf
To so »mučke« . .. Po najugodblji 

hoteli vzeti bIfRi 
ii']

ceni od nas niso hoteli vzeti
potem smo ceno dvignili, pon‘“ 
nekemu posredniku in od tegfi
potem Unprofor kupil. Tu vst 
služijo. V Bosno pa smo prodUr,
le prek Hercegbosne, želeli 
ponovno aktivirati naše sklaay 
v Pločah in tam narediti brezcUl^

Previdni prodor na
sko skladišče. V Hercegbosni 
Ijajo enake dajatve kot na
škem, od tam pa nenehno 

nki v Rn^n/y.
»Najprej se moramo pravilno ka

drovsko okrepiti, zahodne države 
Že imamo pokrite, iščemo pa še 
predstavnike za Vzhod, npr. Mad
žarsko, Češko, Slovaško in Polj
sko. Romunija in Bolgarija tre
nutno nista zanimivi zaradi fi
nančne nesposobnosti. Ukrajina in

majhni tovornjaki v Bosno. illt

nilca? Vseh polnilcev v Avstriji je plastenki. Tudi tam smo dosti dražji Rusija oziroma Kijev in Moskva; 
36, v Italiji pa celo 320. To je kata- od njihovih domačih polnilcev; med 7 milijoni prebivalcev se vedno
strofa!« vendar kupujejo radensko zaradi najde 500 tisoč takih, ki si bodo

Kakšna je vloga Radenskinega kakovosti. Takšne mineralne vode
obrata v Žetincih v Avstriji? nimajo nikjer v Italiji. Italija pa je

»Tam je polnilnica žetinskega zelo velika, ima 60 milijonov prebi-Tam je polnilnica žetinskega

lahko privoščili našo vodo. Z Mad
žarsko smo začeli sodelovati pred 
dvema letoma; en uvoznik se nam

zdravilnega Jožefovega vrelca, iz 
katerega prodamo letno na lokal
nem območju okrog 2 milijona li
trov mineralne vode. Tista naša 
skupna družba Globtrade-Raden- 
ska-Aero je že pred leti šla v stečaj, 
tako da smo pred šestimi leti usta
novili svojo firmo i’ Avstriji, ki naj

valcev, in mi se sedaj širimo. Naš je prišel sam ponujat, vendar velike 
kupec 1’ Italiji je neka italijanska koristi ni bilo, prodal je le dva ka- 
firma, ampak lastniki so Slovenci, miona vode. Po enem letu smo po
ki uvažajo tudi pivo Union. To godbo prekinili in poiskali novega
kombinacijo pivo-voda v Nemčiji 
Že vsi uporabljajo, ker kdor potre
buje pivo, potrebuje tudi vodo in 
nasprotno. Tam brizgancev ne pi-

uvoznika. Ta je od marca lani do 
danes prodal 800 tisoč plastenk, uk
varja se samo s prodajo pijač in tudi 
sam polni svojo pijačo, nekakšen

cegbosna je na ta način obog<"it 
ogoljufali so vse Hrvate, 
malo večje hiša je distribucijski 1 
ter ali zasebna firma. Vse 
plačujejo Hrvaški, pribijejo Pg 
maržo, v Bosni pa potem to fi 
kupuje za marke - ker dertlU 
imajo tam vseeno, čeprav ni P, ^'f 
vodnje. Mi bi radi tam usp^kj* 
neposredni dobavitelji, ne ipl 
posrednikov, če nam bo Ifi'’''^i 
dovolila narediti brezcarinsko 
dišče. Enkrat bo morala 
ška odpreti svoj trg; ko pa se 
znašli vsi pod enakimi 
trgovskih policah, imamo 
mi. Mi smo namreč v 
ogromno vlagali v našo bla^ij 
znamko, tako da nas poznaj<^'^ 
sod po Evropi. In Evropejc'
hodili na Jadran!« 

BERNARDA B.
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Država se odpoveduje (le) davku
Razen nekaj zamudnikov so mnoga podjetja z družbeno last- s----- ,------- -------

nino samo nekaj ur pred iztekom starega leta na Agencijo poslala davkov, zaposlenim pa oprosti- 
Pregtam lastninjenja in se tako obvarovala Sklada za razvoj ali 
podržavljenja. To bi jih zadelo, če bi zamudila rok za oddajo viaua jc uoigu picuncvaia 
lastninskega programa. Nad lastninjenjem po polževo so se hudo- predlagano, saj so delodajalci 
vali v državnih vrhovih, podjetja pa so vendar ravnala zelo odgovor pričakovali že okto- 
Ptagmatično, saj, kaj bi hitela, ko pa so vedno znova padali bra, končno pa je ponudila to 
predlogi za dopolnjevanje, popravljanje, drugačenje lastninske drugo možnost. Da bi se po- 
rekonodaje. Dočakala pa SO, da seje vlada odločila za spreminja- djetja odkupovala iz naslova 

zakonodaje o notranjem odkupu, o čemer bodo kmalu po plač, je zanjo namreč nespre- 
Itilrem postonku odločali v narlamentu. jemljivo, saj bi povečevanje

mase sredstev za plače za sabo

stitev plačila prispevkov in

tev plačila davka iz dohodnine.
Vlada je dolgo premlevala

predlogi

(po zaključnem računu) 1,8 mi
lijarde tolarjev (izgube 4,6 mi
lijard). Toda med njimi je bilo 
le 33 družbenih (po zakonu 
o lastninskem preoblikovanju 
se bo lastninilo 69 podjetij), ki 
so ustvarila 809 milijonov to
larjev.

postopku odločali v parlamentu.
Vlada je državnemu zboru 

poslala predlog zakona o spre- 
•uembah in dopolnitvah za
kona o ureditvi obračunavanja 
'h plačevanja določenih dav
kov in

Sati odliv gotovine iz dobrih

— prispevkov v postopkih 
lastninskega preoblikovanja 
podjetij. Gre za dvoje, in sicer da d-i-- ■

preoblikovanja

podjetij, znižati stroške pošlo- potegnilo vso kolesje socialnih 
Vanja podjetij v odbobju iz- plačil, ki so naravnana na rast 
vedbe programa notranjega plač, ob nesklenjenem dogo- 
odkupa ter pospešiti gospodar- voru o politiki plač pa bi le-te 
sko rast v navedenih podjet- ušle z vajeti še bolj kot doslej, 
jjjj « Koliko družbenega premo-

Bančna posojila za 
notranji odknp 
pomenijo zajedanje
V kapital

Verjamemo, da podatki

da delavciua oelavci pri lastninjenju po- 
rijetij lahko uporabijo listine za 
®anj izplačane plače, in drugo, 
da se država odpove davku na 
dobiček, če se bo podjetje od- 
Rupilo od Sklada za razvoj (no- 
Itanji odkup) v gotovini iz do
bička.

Roka pomoči 
podjetjem z dobičkom

ženja v podjetjih naj bi se po 
predvidevanjih odkupilo z no
tranjim odkupom, koliko s pre-

Samo o dobrih podjetjih je sežnimi certifikati nad interno 
torej govora. Kaj bo potem razdelitvijo ali koliko z goto-
z manj dobrimi? Jasno je, da se 
bodo morala lastniniti tudi ta.

vino iz možnih virov sredstev? 
Po podatkih ministrstva za

Pa 
nudb. poglejmo prvi del po- 
... Najprej je treba opozo

ril', da je ugoden samo za de- 
lavce, zaposlene v kovinsko in 
elektroindustriji ter metalurgiji 

, za zaposlene v gostinstvu, 
Kajti samo ' ; 1
uih pogodbah je namreč pred- 
ridena možnost izdaje poseb- 
'“h listin za manj izplačane 
plače. V vseh drugih dejavno- 
stih se bodo zaposleni za to 
ihožnost morali še tolči na so-

ter
v teh dveh kolektiv-

dišču.
zakona se torej na-

‘lasa na način vplačevanja del- 
a’e pri notranjem odkupu v na
slednjih štirih letih in predvi
deva oprostitev plačila davka 
na dobiček za tiste, ki se bodo 
odločili, da to store preko do- 
'čka. Pisec zakona je med či

le in načela zakona zapisal; »Z 
avedbo neobdavčenega dela 
obička; ki se uporablja za od- 

^ap delnic iz notranjega od- 
^apa, se želi spodbuditi pred- 
sein dobra podjetja k poveča- 

dobička in ter zniževanju
«toškov ' "
nju

poslovanja. Z določi-
djetj^”’°^'^°®ti, ki se daje po-

‘JU. daL. <

^Pnine navedena sredstva
J, - —» uporabi kot likvid- 

kredit pod ugodnimi po- 
- ’ se želi predvsem zmanj-goji,

toda ponujena roka države ekonomske odnose in razvoj je 
v pomoč pri lastninjenju v prvi družbenega kapitala v podjet- 
vrsti ni namenjena njim. Pred- jih 817 milijard tolarjev, za go- 
log je torej namenjen dobrim tovinsko plačilo v notranjem 
podjetjem, ki so ali bodo dobi- odkupu pa naj bi ostajalo 15
ček sposobna tudi ustvariti.. . odstotkov kapitala ali 122,5

Preden bomo ponudbi po- milijarde tolarjev. Če upošte-
gledali zobe moramo opom- varno 50-odstotni popust, je to 
niti, da je olajšave ali oprostev 61 milijard tolarjev. Gotovin- 
plačila prispevkov in davkov ski odliv ali strošek podjetij je, 
pri notranjem odkupu predla- če bi šli po poti odkupa preko 
galo že združenje delodajalcev, vira plač, 132,6 milijard tolar- 
vendar se je njihov predlog na- jev brez upoštevane revaloriza- 
našal na notranji .odkup Iz na- cije. Če pa bo izglasovana

o ustvarjenem dobičku niso 
stvarni, kar pomeni, da so po
djetja zaradi visoke obdavčitve 
davka le-tega »skrila«. Zaradi 
ponujene ugodnosti oprostitve 
plačila davka na tisti del do
bička, ki ga bodo namenila za 
notranji odkup, ga bodo naj
verjetneje dale na piano. Toda 
še vedno ostane vprašanje, kje 
bodo vzela podjetja, ki poslu
jejo z izgubo in povrh še niso 
delovno intenzivna, torej da ni
majo presežka certifikatov? 
Tudi o bančnem posojilu se po
govarjajo. Banke so že pripra
vile tudi tovrstno ponudbo, 
vendar si bodo posojilo lahko 
najeli ne podjetje ampak last
niki, torej zaposleni, ki lastni
nijo na svoje ime. In kaj to 
pomeni? Rezanje v kapital ali

Franc Huber. pomočnik generalnega direktorja za ekono- 
miko in finance v Radenski je rekel: »Ocenjujem, da so bila 
pri Lastninjenju kapitalsko intenzivna podjetja bistveno 
oškodovana v primerjavi z manjšimi podjetji ali kapitalsko 

■ šibkimi; Ta so si upiranji odkup pokrila $ certi^kaii, pri nas 
pa tega ni bilo me^oče storiti,« Na primem Kasaške, ki se 
boriastninila z notranjim odkupom, smo preverjali učmek 
predlagane vladne olajšave za podjetje.

Vrednost Radenske jc 6 milijard in 626 milijonov, 12 
odstotkov družbenega kapitala pa bodo odkupili z notranjim 
odkupom. (V primeru, da s tem ne uspejo, bodo povečali 
delež v javni prodni.) Ob petdesetod^otacm popustu bi 
torej morali v petih letih za notranji odkup zbrati 397 
milijonov in 560 tisočakov. Če predlagana davčna olajšava 
ne bo sprejeta, bi 25- odstotni davek na dobiček zanje 
pomcml. da morajo plačati Še 99 milijonov 390 tisoč tolarjev - _ 
davka ali na leto J9 milijonov in 878 tisočakov, , ,"

Za Radensko pa bo prišel v poštev tudi tisti del predlaga
nega zakona, ki govori o listinah za manj izplačane plače. 
Imajo jih zaposleni v gostinsit u in turizmu ter v kovinsko
predelovalni družbi R & S. «

oškodovana v primerjavi z manjšimi podjetji

S jih zaposleni 
ovalni družbi

.Učinek davčap; olajšave ža podjetje je odvisen tudi od 
tega, za kolikšen delež notranjega odkupa ,se odločijo.

Na primer podjetje. Krka bo-jiott^je, odkupila deset 
odstotkov društenega kapitala. Ocenjena vrednost premo
ženja je 18 milijard 37 milijonov, tako bi ob 25-odstotni 
obdavčitvi gotovinskega plačila 'a dobička Krka državi 
morala odšteti 225 milijonov davka ali 45 milijonov na leto.

ki ga lastniki, zaposleni v po
djetju, imajo, se bo zaradi na
jetega posojila zmanjšal. Na
jeto posojilo za poplačilo no
tranjega odkupa pomeni izgub
ljanje na vrednosti vsaj za 40 
odstotkov. Delavci, večinski

iastništvo. Vrednost kapitala, , lastniki podjetja, bi lahko pri-

dobili pri lastništvu v svojem 
podjetju le v primeru, da bi 
sami odkupili terjatve podjetja. 
Ob najetem posojilu pridobi le 
posojilodajalec, kajti rast kapi
tala še dolgo ne bo tolikšna kot 
rast obrestne mere.

MAJDA HORVAT
slova plač. Ugotavljali so nam
reč, da se bo večina podjetij

oprostitev plačila davka na do
biček in če bi vsa podjetja šla

lahko lastninila, če jim bodo po tej poti, bodo Skladu pla- 
vir za to plače. Sredi vročega čala 76 milijard tolarjev. Zago-
avgusta so namreč na združe- tovo je ponujena roka vlade za
nju prvič opozorili, kako drago gospodarstvo ugodnejša. Sicer 
je v bistvu odkupovanje sa- pa, država bo od lastninjenja
mega sebe, in da je petdesetod
stotni popust pri notranjem od-

v vsakem primeru pobrala svoj 
delež, vprašanje je samo, ali

kupu ob bremenu odkupa le večji ali manjši. Izgubljala 
pesek v oči. Takrat so preraču- bodo le podje^a.
nali, da si bodo za vsakih. 100 Bodo podjetja sploh ustva-
tisočakov, ki jih bo podjetje rila toliko dobička, da bi se 
plačalo Skladu kot kupnino za lahko notranje odkupila iz tega 
družbeni kapital v notranjem vira? Poiskali smo nekatere ka-
odkupu, koristniki prispevkov 
in davkov razdelili še 17 tisoča
kov. Ali drugače rečeno, za 
100 tisočakov odkupnjene last
nine bi imelo podjetje 217 tiso
čakov stroškov. To pa je več 
kot drago, so ugotavljali delo
dajalci in vladi predlagali opro-

zalce poslovne uspešnosi za 
leto 93. V Sloveniji so vsa po
djetja ustvarila 56,6 milijarde 
tolarjev dobička ter 115,9 mili
jarde izgube. Imamo tudi po
datek za podjetja obmurske 
pokrajine. V letu 93 je dobiček 
prikazalo 578 podjetij v znesku

9 vojnih invalidninah, 
železarnah in pomorstvu

Slovenije je na zadnji seji sprejela predlog nostjo, katere edini družabnik
D VOlMlh intrnlirlili irAinnnn nnrilin am arzkinal« 5 ’ - 1-1.1 Ol . — Obojnih invalidih, žrtvah vojnega nasilja in vojnih vete-"Muv “jMUl iiirmiuiii, riiraii vvjiicga iiasiija iii vujiiiii »vic

•haje k drugo obravnavo v državnem zboru. Sprejela je amand- 
^® l*esed'i dgd™ zakonov, ki se nanašajo predvsem na dopolni
la staii§- ®’ predloženega v prvo obravnavo državnemu zboru, in 
^7^. s- ™ sklepe, ki jih je državni zbor prejel na 20. seji 3. 6. 
Rejnini J® tudi predlog osnove za izračun invalidnine 
'“validnjjj ® ‘dom, ki je enaka višini sedaj veljavnega izplačila 
predlog J® za najvišjo, prvo skupino invalidnosti. Potrdila je tudi 
'’'*®lldih ?®‘“^***aja, da naj bi bil s sprejetjem zakona o vojnih

je Republika Slovenija. S tem

'*snovi Za • pomoč in postrežbo vojnim invalidom enak
'Vplačilo invalidnine.

^lada 
vseh 7trpk° sprejete predloge 

ZalfA««,, „1___ 1®0iandrK ..Zakonov skupaj 
poslala držav-^bravn^^ut

, ‘.aval „ l’’ jih le-ta
c-^i^da jp a februarski seji.

l obravnavala in 
^'"bo in ' predlog za spre- 
Di^?8otavlian°P°'"'‘®v Zakona 
Plačilo sredstev za od- 
izv*^afna sred?'^ . ^a trajna 

niii^x^ posojil zn 
Zai^lovenshih'^ investicijskih

S tem 
iih '^ost ou,zagotavlja realna 

kreditov, ki 
srpH° Zn nakun ezarne naja- 
inv^^'ev in krajnih obratnih 

ki -v skupneml'b bo S?^^OOO.OO sit, 
'^”ija odb.?'^!® l^epublika ?^računj'^lal995 do 2002 

^eljavn^P^like Slove- 
zakonom ki se

Sl, 
v
Olje.
s toiii

je

sepl-,^®.S°luvlja realna glavnic kreditov, ki

predvideval revalorizacije prej 
omenjenih sredstev. Vlada je 
sprejela tudi predlog Zakona 
o prevzemu dolgov in lastnin
skem preoblikovanju Splošne 
plovbe, p.o., Portorož. S tem 
zakonom bo Republika Slove
nija prevzela del dolga Splošne 
banke Koper, d.d., po po
godbi o deviznem posojilu za 
refinanciranje oz. reprogrami
ranje v skladu z novim finanč
nim sporazumom z dne 28. 
maja 1990 v višini 75 milijonov 
ameriških dolarjev v tolarski 
protivrednosti in del terjatve 
Splošne banke Koper, d.d., do

je država prevzela obveznost 
dela plačila dolgov Splošne 
plovbe Portorož do upnika 
Splošne banke Koper, ki je 
hkrati porok Novi ljubljanski 
banki, d.d.,»Ljubljana za pla
čilo dolgov. Skupen znesek 
dolgov, ki je bil z novim finanč
nim sporazumom z dne 28. 5. 
1990 refinanciran, znaša 31. 
12. 1993 86,3 milijona ameri
ških dolarjev. Torej obveznost 
za 75 milijonov ameriških do
larjev je s tem zakonom prev
zela Republika Slovepija, pre
ostali del dolga s pripadki pa 
bo še naprej servisirala Splošna 
banka Koper, ki je terjatev do 
Splošne plovbe Portorož, ki jo 
bo Splošna banka Koper re
programirala za določen čas,
najmanj do leta 1998.

Vlada je sprejela tudije

skupnem
Splošne plovbe Portorož, p. o. 
S prevzemom dolgov in last- 

preoblikovanjemninskim

dopolnjuje , ni

Splošne plovbe Portorož, p. o,, 
se določi, da se podjetje 
Splošna plovba Portorož na 
podlagi zakona preoblikuje 
v družbo z omejeno odgovor-

Uredbo o oznakah v Slovenski 
vojski, s katero je urejena oz
naka pripadnosti, oblike zastav 
in himna Slovenske vojske. 
Ohranjeni so dosedanji simboli 
in likovne rešitve, tako da za
menjava oznak pripadnosti ra
zen bojnih zastav ne bo po
trebna.

Vlada je zavrnila zahtevo 
ELES-a po povečanju cene za 
električno energijo.

MARJAN HORVAT

Po obiskih politikov in gospodarstvenikov v podjetjih

Opozorila brez odziva
V največjem pomurskem podje^u, v soboški Muri, ki zaposluje 

okoli 6.500 delavcev, so uspešno sklenili poslovno leto 1994. 
Zaključne bilance sicer še nimajo, vendar rezultate gospodaijenja 
spremljajo sproti in iz njih se da razbrati, da bodo kljub nekaterim 
težavam, ki med letom niso obšle tudi tega delovnega kolektiva, 
rezultati ugodni. Pa zaslug za to ne bodo mogli pripisati makro
ekonomski politiki, saj nekatere poteze, ki so jih vlada in drugi 
vlekli na tej ravni, za gospodarstvo niso bile niti malo sprejem
ljive. V Muri pravijo, da velja to zlasti za tečaj tolarja in za 
obremenitve pri osebnih dohodkih. Razkorak med tečajem in 
inflacijo prizadeva zlasti izvoznike, Mura pa letno na ta račun 
izgublja približno toliko, kot namenja za naložbe, medtem ko 
obremenitve pri osebnih dohodkih spravljajo v neugoden položaj 
zlasti delovno intenzivne panoge.

Oboje zapisano se v tem po
djetju kaže kot negativno, saj 
v Muri več kot 90 odstotkov 
proizvodnih zmogljivosti dela 
za izvoz, ker je konfekcijska 
industrija ena od delovno naj
bolj intenzivnih, osebni do
hodki pa so eden največjih 
stroškov poslovanja. Žal pa so 
tisti, ki oblikujejo gospodarsko 
politiko, za vsa opozorila gluhi 
in Muri tudi nič ne koristijo 
obiski najodgovornejših slo
venskih gospodarstvenikov in 
politikov. Naj spomnimo, da se 
je v obdobju zadnjega leta zvr
stilo kar nekaj takšnih obiskov, 
saj je to največje pomursko po
djetje obiskal in se z vodstvom 
pogovarjal sam predsednik slo
venske vlade, na obisku v Muri 
so bili poslanci oziroma člani 
kar dveh parlamentarnih odbo
rov, pred dnevi pa še sam pred
sednik slovenskega parla
menta. Kot rečeno, pa ni od 
teh obiskov nobene koristi, če
prav najodgovornejši predstav
niki Murinega vodstva ob vseh 
takšnih priložnostih opozaijajo 
na težave gospodarstva.

Imamo občutek, da je tudi 
zadnji obisk Jožefa Školjča, 
predsednika državnega zbora, 
minil dokaj formalno in ne bo 
dal nobenih rezultatov. Do 
takšnega sklepa namreč lahko 
pridemo tudi po Školjčevi iz
javi, ki je ob obisku v Muri 
dejal, da z obiski želijo sprem
ljati dogajanja v slovenskem 
gospodarstvu, vendar o neka
terih vprašanjih, na katera 
opozarjajo gospodarstveniki, 
v državnem zboru ne morejo 
odločati. Sicer pa tudi ob tej 
priložnosti ni bilo težko ugoto
viti, da je predsednik držav
nega zbora v glavnem politik in 
manj poznavalec gospodarskih 
razmer, zato se je komentira
nju nekaterih opozoril Muri-

nega vodstva spretno izognil.
Vprašanje je, ali so po vsem 

tem takšni obiski potrebni, saj 
kakšnih posebnih koristi ne 
prinašajo. Država se namreč 
obnaša po svoje, gospodarstvo 
pa se mora samo znajti in se 
prilagajati razmeram, ki vla
dajo na zahtevnih tujih trgih. 
In prav na teh trgih se mora 
tudi Mura spoprijemati s kon
kurenco iz držav, ki se znajo 
obnašati veliko racionalneje. 
Opiranje na lastne sile, kar je 
včasih zvenelo kot fraza, je 
zdaj zato še toliko pomemb
nejše in k sreči imajo tudi 
v Muri še toliko rezerv, da za
enkrat lahko vzdržijo v hudem 
konkurenčnem boju.

Da so doslej še bili uspešni, 
potrjujejo lanskoletni rezultati, 
saj so v Muri z izvozom ustva
rili 148 milijonov mark prihod
kov, kar je 4 odstotke več kot 
leto prej, na domačem trgu pa 
so prodajo povečali za 20 od
stotkov. Lani so tudi začeli 
z agresivnejšim nastopom na 
češkem in madžarskem trgu, 
kjer naj bi se učinki začeli ka
zati v tem letu, letos pa bodo 
skušali biti prodornejši tudi 
v Avstriji, ki je z novim letom 
postala članica Evropske unije. 
Preustroj lahkih oblačil v lan
skem letu je najboljši dokaz za 
to, da se v Muri znajo prilaga
jati razmeram na tržišču, saj so 
ukinili proizvodnjo izdelkov, ki 
cenovno niso zanimivi, in de
lavce preusmerili v programe, 
s katerimi dosegajo višje cene. 
V prostorih nekdanjega Kroja 
so lani začele delovati invalid
ske delavnice, kjer je zaposle
nih 40 odstotkov delovnih in
validov, v lanskem in predlan
skem letu pa so v Muri zaposlili 
tudi 300 novih delavcev.

V posodobitev proizvodnje 
so lani v Muri vložili 15 milijo-

nov mark in predlani 12 milijo
nov, od tega 17 milijonov mark 
v opremo, letos pa bodo pri 
naložbah restriktivnejši. Vla
ganja v opremo v zadnjih dveh 
letih bi zdaj morala dajati re
zultate, zato bodo letos vlagali 
le v najnujnejšo opremo in ure
ditev skladiščnih prostorov za 
surovine, saj imajo s temi zdaj 
največ težav. Tudi pri zaposlo
vanju bodo vodili bolj omeje
valno politiko, največ skrbi pa 
bodo namenjali boljšemu servi
siranju kupcev doma in v tu
jini, pri čemer imajo, v mislih 
predvsem izboljšanje kakovosti 
in krajše dobavne roke. Dve 
Murini tovarni sta v letu 1994 
že prejeli certifikat ISO 9001 za 
celostno obvladovanje kakovo
sti poslovanja, letos pa naj bi 
takšen certifikat dobili še preo
stali dve tovarni.

Čeprav so vsa dosedanja 
opozorila v vladi v glavnem na
letela na gluha ušesa, v Muri še 
naprej opozaijajo na nekatere 
probleme. Kot smo zapisali že 
uvodoma, je sedanja ekonom
ska politika izrazito neprijazna 
do izvoznikov in delovno in
tenzivnih panog, javna poraba 
pa je takšna, da spodbuja infla
cijo, osebni dohodki so preveč 
obdavčeni, medtem ko na po
dročju tako imenovane sive 
ekonomije država ne zna izr- 
terjati denarja in z njim polniti 
svojega proračuna. Tudi likvid
nostne težave gospodarstva se 
zaostrujejo, k čemur je prispe
val tudi sproščen in nenadzoro
van uvoz, ki angažira velika 
sredstva in s tem onemogoča 
poravnavo domačih obvezno
sti. Obresti so še vedno previ
soke, konkurenca tujih bank, 
ki so se v zadnjem času pojavile 
v Sloveniji, pa ni prav nič pri
spevala k njihovemu zniževa
nju. Po mnenju gospodarstve
nikov tudi nekateri drugi 
ukrepi ne dajejo ustreznih re
zultatov. Tako, denimo, pred
log za zmanjšanje davka na do
biček s 30 na 25 odstotkov ne 
pomeni rešitve za gospodar
stvo, saj je takšnih, ki ustvar
jajo dobiček, malo, zanje pa 
5 odstotkov ni veliko. Gospo
darstvo bi morali razbremenje
vati z drugačnimi ukrepi, pa 
tudi sicer je na mnogih področ
jih še preveč administriranja.

LUDVIK KOVAČ



stran 6 vestnik, 19. januarja 199ž

Avtoceste po načrtih -le do leta 1996

Buldozeiji na njivah
Gradimo avtoceste, čeprav še vedno nimamo sprejetega temelj

nega dokumenta: Nacionalnega programa zgraditve avtocest. 
Najvegi gospodarski projekt Slovenije se uresničuje le na osnovi 
letnih programov in predloga nacionalnega programa, kar je 
podobno, kakor da bi začeli graditi hišo pri strehi. Drugi temeljni 
dokument, ki manjka, je nacionalni program gradnje slovenskega 
cestnega omrega. Jože Brodnik (direktor DARSA) je v prispevek 
Avtocestni program v Republiki Sloveniji zapisal : Slovenija 
načrtuje avtocestni sistem v dolžini 663km. Od tega Je zgrajenih 
že 198 km avtocest. Pri načrtovani avtocestni povezavi vzhod- 
zahod (od madžarske do italijanske meje), ki Je dolga 480 
kilometrov, pa Je potrebno dograditi še 342 kilometrov avtocest. 
V pisnih poročilih in letnih programih se še vedno govori o avto
cesti od vzhoda proti zahodu, čeprav se v praksi načrtuje in gradi 
predvsem zahodni del avtocest. Preden bodo v resnici prešli na 
avtocesto od Maribora proti meji z Madžarsko, bo spet aktualna 
povezava sever-jug in glavni razlog, da se ni pravočasno začela 
gradnja proti Madžarski, bo: niso bili pripravljeni vsi potrebni 
prostorski plani.

Leto 1995 je drugo leto uresničevanja največjega slovenskega 
gospodarskega projekta: gradnje avtocest. Zaposlena je skoraj 
vsa slovenska gradbena operativa, preživeli smo prvi (bolj ali 
manj politični) spor zaradi oddaje del tujemu izvajalcu, s tem da 
naj bi kritično mejo zmogjivosti domači gradbinci dosegli v letu 
1996. Za leto 1995 so že sklenjena dela na avtocestah v višini 34 
milijard tolarjev oziroma okrog 200 milijonov mark. Na javnih 
licitacijah so dobili 80 odstotkov dela domači izvajalci, 20 pa tujci 
(italijansko podjetje), kar je zelo razburkalo slovensko javnost.

Glavni prometni koridorji čez Slovenijo
NuerrMrg

NEMČIJA \
Passau'

■ P*«« Katovnc«

Mumcften

ŠVICA

□ SaUbcri

\vSTniJA

■Mano

proti Francni

Verona

Bene!««

iTAdjA

češka\

Bmo

.Lhu
\ Otffiai

Grai

HRVAŠKA

POLJSKA

• Krsker«

SLOVAŠKA

Brstsiavaj

Budim peiia
MADŽARSKA

BOSNA IN 
HERCEGOVINA

Lvov

UKRAJINA

■
Beopad

/

ROMUNIJA

JUGOSLAVIJA •

Evropska unija si takole predstavlja glavne prometne koridoge 
čez Slovenijo:

Od domačih izvajalcev je 50 od 80 odstotkov del pridobil SCT in 
le 30 graditelji, kot so Primorje, Gradis, SGP Grosuplje in drugi. 
Letos bo v gradnji devet avtocestnih odsekov, za odsek čez 
Savinjsko dolino oziroma med Ljubljano in Celjem v dolžini 35 
kilometrov, ki naj bi ga začeli graditi konec letošnjega leta, pa so 
že pridobili 98 odstotstkov potrebnega zemljišča.

Na televizijski okrogli mizi 4.januarja (govorili naj bi o gradnji 
slovenskih avtocest, vendar so skoraj dve uri govorili le o ljubljan
ski obvoznici), pa smo slišali presentljiv podatek, da bo gradnja 
vzhodne ljubljanske obvoznice (državni zbor je najprej ni hotel 
vključiti v program zgraditve avtocest) za približno 60 odstotkov 
dražja, kot je bilo prvotno napovedano. Ali to pomeni, da bi bili 
morebiti ustreznejši »ekološki« predlogi gradnje z viadukti in 
predori? Previsoka cena je bila namreč glavni razlog strokovnja
kov, da so ovrgli okolju prijaznejši predlog gradnje avtoceste. 
Najverjetneje pa je razlog kje drugje: slovenska gradbena opera-

Štajersld krak avtoceste od Alje vasi do Lendave naj bi se 
gradi po naslednjih predvidevanjih:

ODSEK DOEŽIHA V KM ZA&TEK

Arja vas~Hoče . : 46,9 1994 1997

Slivnica-Pesnica ./ 18.5 . 1996

Pesnica-Šenrilj . 9,3- 1994 1W

Sl. Bistriea-Oroiož ■ " 46?! ■ ■: / t999 ; /

Maribor-Beltinci 45,0 1996 1999

Beltinci-Lendava 20,0 1997 1999

tiva ne bi bila sposobna konkurirati na javnih licitacijah, ker nima 
potrebne mehanizacije ali vsaj ne toliko, kot je je potrebno za 
zahtevno gradnjo viaduktov. Gradec je namreč lahko že leta 1966 
zgradil 11 kilometrov dolg predor, skozi katerega poteka obvoz
nica, ki je dovolj blizu mesta in ne uničuje kmetijskih površin, 
slovenski strokovnjaki pa o takšnem nafinu gradnje obvoznic 
nočejo niti slišati, kaj šele, da bi ga sprejeli kot možno rešitev. 
Vsekakor pa ljudi iz severovzhodne Slovenije zelo zanima, 
kakšno avtocesto nameravajo graditi (če bo do gradnje sploh 
prišlo) po vinorodnih Slovenskih goricah in panonski ravnini.

BERNARDA B.PEČEK

Niste sami, 
Vestnik je z vami!

gospodarstvo

Kako so si kradli ideje za projekte Crpov in kako so v Benediktu naredili 
v enem letu več kot v Bukovnici v desetih letih

Projekti, projekti, le o 
razvoju ne duha ne sluha

Celostni razvoj podeželja oziroma projekti CRPOV, ki jih 
financira ministrstvo za kmetijstvo, so pritegnili marsikatere sno
valce, načrtovalce. Glede na to, da naj bi bil ta denar namenjen 
predvsem nerazvitim obmoqem, s pomočjo načrtov in programov 
pa naj bi pospešili razvoj, bi pričakovali, da bo največ projektov 
prijavljenih prav v severovzhodni Sloveniji. Pa ni tako, saj je že 
stara praksa, da obmogem, ki potrebujejo hitrejši razvoj, pri
manjkuje raziskovalcev in načrtovalcev. Doslej so si sredstva 
CRPOV pridobili le redki programi iz severovzhodne Slovenije, 
še manj tukajšnji raziskovalci. Žalostno pa je, da niti pri teh ni 
»vse čisto«. S sredstvi CRPOV-a so bili v zadnjih treh letih med 
drugim pripravljeni celostni programi razvoja vasi Mala Nedeja, 
Bukovnica, Benedikt in Razkrige. V Benediktu v teh dneh že 
uresničujejo prve programe, kajti ga. Šavlijeva trdi, da so projekti 
narejeni zato, da se uresničijo. Nelge res, drugod pa ne!

visno od tega začeli delati ozi
roma nadaljevati projekt meli
oracij izpred sedmih let, saj je 
občina prijavila Bukovnico za 
ta program celostnega razvoja 
podeželja. Mi smo se pojavili 
kot izvajalec ter valorizirali in 
analizirali vse potenciale v Bu- 
kovnici in okolici, potem pa ne
katere od teh določili kot neke 
razvojne možnosti: od infra
strukture, ki bi jo bilo potrebno 
tam razviti, cest, vodovoda, ka
nalizacije, ureditve zemljišč za 
kmetijsko proizvodnjo, tu je bil

povabili k sodelovanju tudi 
krokozmosa, tako kot jim j* 
bilo obljubljeno? Janez Orij’
pojasnil: »Glejte, gre le

Izpadli pri Bukovnici, 
zagrabili pri Razkri^*u

še povsem svež je primer 
Razkrižja, saj se je Mikrokoz- 
mos iz Ljutomera, ki je med 
sedmimi prijavljenimi na javni 
natečaj zmagal s svojim predlo
gom, šele prav lotil naloge. So 
v fazi zbiranja podatkov, usta
novili so svet projekta ter se že 
sestali z domačini iz Razrkižja; 
o vsem želijo obveščati tudi 
javnost, zato so na prvi sesta
nek z domačini konec decem
bra 1994 povabili tudi novi
narje. Projekt bo končan poleti 
1995. Drugače pa je bilo s pro
jektom Bukovnica, za katerega 
menda sploh ni bilo javnega 
natečaja, naloga pa je bila pre
dana povsem drugi firmi, kot je 
bilo prvotno dogovorjeno. Ta 
projekt je že končan, vendar so 
se pojavile obtožbe o kraji pro
grama oziroma idej, pravza
prav o nesprejemljivosti načr
tovanja zdravilišča in pridelave 
zdrave hrane.

Mikrokozmos ima v Bukov
nici v najemu šest hektarjev 
zemlje, pred kratkim so kupili 
še eno kmetijo, saj želijo pride
lavo zdrave hrane (za katero 
imajo zagotovljeno prodajo) 
nadaljevati in razširiti. Goran 
Šoster je povedal: »Nihče nima 
možnosti, da bi kaj takega po
čel mimo nas! V zvezi Z Bukov
nico nas država doslej še ni fi
nancirala. Mislim, da je pri 
vsem tem ključna figura Ivan 
Obal, vendar nas od tam ne 
bodo mogli izriniti, saj smo po
stali vaščani Bukovnice.« Prav
zaprav so bili sodelavci Mikro- 
kozmosa prvi, ki so se začeli 
v Bukovnici ukvarjati s kon- 
ketno dejavnostjo, zato so tudi 
računali, da bodo uspeli prido
biti vsaj nekaj sredstev za na
daljnje načrtovanje. »Nekako 
1993. leta sva se s Slavkom 
Horvatom s soboške občine 
udeležila sestanka z Jano Ko- 
kolj na Ministrstvu za kmetij
stvo v Ljubljani. Določili smo 
svet projekta, jaz pa sem bil 
izbran za strokovnega vodjo. 
Na enem od sestankov v Mur
ski Soboti se je kar čez noč 
pojavil Zavod za ekonomiko in 
urbanizem; javnega natečaja ni 
bilo. Šli smo celo do Orija in ga 
prosili, če lahko sodelujemo 
vsaj kot podizvajalci. Obljubili 
so, toda nihče nas ni povabil 
zraven. Jaz sem bil vedno za to, 
da vas ostane takšna, kot je.« 
Gorana Šosterja je najbolj pre
senetila vest, da je projekt 
o razvoju Bukovnice že kon
čan, da se v njem govori tudi 
o nekem zdravilišču ter da so 
brez vednosti Mikrokozmosa 
(še manj brez njihovega sode
lovanja) vkjučili tudi njihovo 
dejavnost. Preden bodo lahko 
ugotovili, koliko in kaj je bilo 
vzetega iz njihovih načrtov, 
morajo prej videti projekt.

Zdravilišče le eden 
od »projektičev«

Zavod za ekonomiko in ur
banizem se je začel z Bukov-

V lenarški občini je bila kot izdelovalec programa za razvoj 
Benedikta v okviru CRPOV-a izbrana JASAMA iz Lenarta. 
Skupina 13 strokovnjakov (med njimi tudi univerzitetni profe- 
sorji iz Ljubljane in Srednja kmetijska šola iz Maribora) je ves. 
čas pripravljanja programa tesno sodelovala z vaščani Bene-, 
dikta. Novembra je bil program končan - potrjen, sestavlja ga 
7 knjig: in 40 projektov. Prav vsi projekti imajo konkretne 
nosilce (gospodinjstva, mlade družine, kmetije) in so uresnič
ljivi v prihodnjih petih letih. Prvo turistično kmetijo so Že 
ocvrli konec decembra, ta čas pa imajo dogovore s 15 mladimi 
družinami o uresničevanju podprojekta vrtnarstva in zelenja- ■ 
darstva. Vida Šavli, direktorica JASAME. sc zaveda: »Razvoj 
podeželja je ostal neuresničen prav zato, ker se vsi ti dosedanji 
projekti niso v resnici realizirali. Mi bomo prav vsakemu 
pomagali projekt realizirati ter pridobiti potrebna dovoljenja in 
sredstva.«

nico ukvarjati že pred približno 
šestimi leti, ko so izdelali ure
ditveni načrt za izsuševanje 
zemljišč v k.o. Bukovnica.

»Potem se je iskala možna lo
kacija za novo zdravilišče,« pri
poveduje direktor Janez Ori. 
»Prišli so sindikalisti, ki so ho
teli svoje zdravilišče manjših 
zmogljivosti, ki bi slonelo na 
geotermalni vodi. Potem se je 
med tremi ali štirimi lokacijami 
izkazala Bukovnica kot naja
traktivnejša. Potem smo pred 
dvema letoma povsem neod-

potem že ta program pridelave 
biohrane izpred petih ali šestih 
let, in končno tudi zdravilišče, 
ki bi lahko bilo prevladujoče za 
razvoj tega območja.« Program 
možnosti razvoja vasi Bukov
nica je bil financiran s sredstvi 
ministrstva za kmetijstvo (po 
trditvi g. drija je bil zanj objav
ljen natečaj), ne pa tudi kaj 
drugega, saj je projekt zdravi
lišča šele v fazi idejne skice in 
je (tako kot pridelava zdrave 
hrane) le eden od »projekti- 
čev«.

Zakaj torej načrtovalci niso

enega od programov, ki f 
vključen v ta celostni razvoj 
deželja le toliko, kolikor ... 
vem, kako se lahko te stvtU' 
avtorizirajo, te ideje se porajs^ 
povsod. Ta možnost je vkliv 
čena, če hočejo biti ravno 
krokozmosovci nosilci tega sd 
menta razvoja, jim tega nihU 
ne brani. Oni so bili vključet^ 
tudi so bili seznanjeni, da se vi' 
to, o čemer danes govoritn^ 
pripravlja.« In kako je njihovf 
podjetje (ki je danes olastff 
njeno in prav tako zasebno 
vsako drugo) prišlo do pf** 
grama? Menda je bil prograi* 
razvoja predebatiran na 
nem svetu SO Murska Sobot( 
kjer so ga sprejeli in odloč5| 
da ga pošljejo kmetijskemu n* 
nistrstvu. Tam pa naj bi se p® 
tem posebna revizijska kott^. 
sija odločila, katerim podpf? 
jektom naj bi omogočili nada! 
nje financiranje. Vse bo po** 
kalo v sodelovanju s tamkaf’ 
njimi ljudmi, ne bo nobenih)* 
dikalnih posegov, želijo pa ]■* 
predvsem urediti infrastra* 
turo.

Kaj se bo v resnici izcimilo* 
vsega tega projektiranja, boi^ 
izvedeli čez nekaj let. Boa 
imeli vaščani Bukovn’^ 
kakšne koristi od projekta O 
POV, bo ob majhni vasici (’ 
bi jo pravzarpav morali spon** 
niško zaščititi) zraslo zdraj 
lišče in popolnoma spremetf* 
prvotni namen oživitve va^ 
kjer niti pridelovanje zdra’ 
hrane več ne bo zdravo, neo** 
njena narava pa vse prej I** 
neokrnjena.

BERNARDA B.PECP

tridesetletnici kravata Varstroju

Slovenija mu je premajhna
Zavezana kravata pri človeku je pogosto znak prestopanja v zrela, 

uspešna trideseta leta. Tudi Varstroj po besedah Stanislava Srake, direk
torja podjetja na odhodu, vstopa v zrela leta, pa tudi dosežen uspeh je 
vreden več kot omembe, zato mu z vso upravičenostjo lahko zavežemo 
kravato z željo, da ne bi nikoli žulila ali preveč stiskala vratu, tako da bi 
mu zmanjkovalo sape.

Kot drugega pomembnega 
jega parterja je Janos Orban, K 
sednik nadzornega sveta, 
vil nemško firmo UTP. To soJ;

Konec lanskega leta ali 27. de
cembra je minilo trideset let od 
ustanovitve Varstroja. Po sklepu 
takratne občinske skupščine je 
Varstroj nastal iz komunalnega po
djetja. Z delom je začelo 60 zapo
slenih, potem pa so širili svojo de
javnost od montaže do proizvodnje 
nekaterih vrst licenčnih varilnih 
aparatov in sanitarnih kabin. Sredi 
osemdesetih let je v Varstroju de
lalo 1200 delavcev. Sledila je loči
tev, saj je Variš samostojno nada
ljeval svojo razvojno pot, Gorenje 
Varstroj, ki je ostal s proizvodnjo 
aparatov za varjenje in rezanje, pa 
je pred štirimi leti udaril stečaj, 
morda bolj kot to, pa je podjetje 
prizadela izguba jugoslovanskega 
trga.

»V podjetju Varstroj pa danes 
nastajajo tehnološko zelo zahtev
nimi izdelki in danes smo na dose
ženo raven lahko ponosni.

Zadovoljni smo tudi z dogaja
njem na domačem in evropskem 
trgu, saj je najtežje obdobje rece
sije mimo. Rahlo se začenja pove
čevati investicijska dejavnost, kar 
dobro občutimo tudi mi pri pove
čanju naročil ter prodaji doma in 
na tujem. Podjetje smo uspeli tudi 
finančno konsolidirati, saj so sedaj 
terjatve in obveznosti izravnane, 
medtem ko so bile obveznosti 
večje,« je zadovoljen z doseženim 
na tiskovni konferenci ob trideset
letnici podjetja govoril Stanislav 
Sraka. Varstroj je tudi med prvimi 
slovenskimi podjetji z uspešno 
končanim lastninjenjem, tako da

SO delavci večinski lastniki delniške 
družbe Varstroj, Tovarna varilne 
in rezalne opreme Lendava. Sploh 
je bil Varstroj tudi vsa ta leta po
djetje z močnim delavskim odloča
njem in upravljanjem, o čemer se
veda direktor novinarjem od tride
setletnici in izrečeni nezaupnici de
lavcev razumljivo ni govoril.

Z avstrijskim 
partnerjem 
v solastništvo

Za boljše poznavanje razvoja 
v prihodnje je treba poznati iz tri
desetletne zgodovine podjetja tudi 
dolgoletno sodelovanje Varstroja 
z avstrijskim partnerjem Froni- 
usom, ki je vodilni izdelovalec apa
ratov za elektrobločno varjenje 
v Evropi. Varstroj je začel kot iz
delovalec varilne opreme s kup
ljeno licenco in brez lastnega raz
vojnega tima, toda že v sedemdese
tih letih je uspel skleniti po
membno partnersko in kooperacij
sko pogodbo s Froniusom. Uresni
čevali so jo vsa leta, včasih bolje, 
drugič spet slabše. Bili sO si že tako 
blizu, da so se pogovarjali celo 
o večinskem lastništvu Froniusa 
v Varstroju, vendar se je tuji part
ner zaradi nejasnih razmer in vojne 
v Sloveniji odločil za tovarno na 
Češkem. Toda Varstrojevci spet 
veliko stavijo na obnovljeno sode
lovanje s Froniusom. Da, sveža je 
tudi izjava tujega partnerja, da bi 
se lahko pogovarjali celo o solast
ništvu v Varstroju.

vanje je sicer novejšega datti^ 
vendar prav tako zelo pomej’’( 
za razvoj Varstroja in nj ego vit. 
mer za vstop v evropski krog' 
lovalcev varilne opreme. \ 
v Evropi je 250 izdelovalcev v« j 
opreme, mnogo preveč, če ph*; 
jamo, da jih imajo v Severni < 
riki le pet. Vsi ne bodo preži''®*’ 
je jasno, možnosti pa sta dv«’
propadanje ali povezovanje- 

»Varstroj pa ni v nobeni 
ski povezavi ali kapitalski oa' 
Tudi ni kapitalsko tako moč^i 
bi lahko vstopil med 
firme, zato bo prej ali slej 
logična rešitev, da sklene F 
srateško partnersvo s takim 
cem branže v Evropi, kjer a*, 
tretje- ali drugorazredni, ai^ 
enakopravni partner,« je na 
šanje o mestu, ki bo pripadla 
stroj v mednaodni druščini) '"j 
vezovanju proizvajalcev y 
opreme, odgovoril Stanislav 
Napovedal je možnost, da b' 
nius družbo dokapitaliziraj

,i ‘i'*.

z odkupom deleža fime, 
z vložitvijo tehnološkega in 
tinškega know howa, z vla^ 
opreme in morda denarja. 
neje o tem seveda še ni ji 
voriti. Želja varstrojevcev j®’ 
Fronius tudi njihove izdelk®’J 
zaostajajo za evropskimi 
ponujal kot dopolnilo k svOJ t 
govni znamki na trgu, ki 
vladujejo. Varstroj, ki sed®! ( 
več nobene licence, bi se f®’'J 
na tujem lahko pojavil S G. 
imenom, kjer se sedaj nje|® ( 
delki prodajajo le pod 1*1" 
govno znamko.

MAJDA HOb
.V'



vestnik, 19. januarja 1995 stran 7

intervju

»Ko se bodo pretepali^ ne bi rad bil zraven«

Konjske riti pred 
rakičanskim gradom ji
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Toliko tako močnih konjskih riti že dolgo ni stalo pred rakičan- 
l(Jk I petek zvečer so v grajski gostilni »pri konju«

. ™ Kberalni demokrati gostili predsednika državnega zbora in 
ejega strankarskega kolego Jožefa Školča. Avtomobilski zadki 

zad^*^^*^** bleščali v bledi lunini svetlobi kot razklane 
tojice konjev medžimurske pasme. Sloj povzpetnikov. Kar je 

_ v SklAfln c nArlnhA Ir« ira imoiA lalaaval« <r FirvAnisUadu s podobo, ki jo imajo liberali v srednji Evropi. 
Sloveniji pa še posebno.
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v Skoraj sama moška družba
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i^stilni je bila opeta s krava- 
—Slaba izbira. Razen 

sta Školču in še katerem 
političnem mačku. 

Ml pa so jih imeli zavezane 
l^r debelo in

lami.

političnem

na debelo

ber^^° znotraj kot de- 
, ’ .avtomobili zunaj so sta- 
krat' ^^tnboli liberalnih demo- 
,. tov. So takorekoč tranzicij- 

str P.^^^POf- Školč je svojo in 
“trankino tranzicijo iz komu-

beli
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"da v postkomunizem 
ZSMv**^^ j® takrat še 
za? ~ nakazal s tem, da si je 
ean Odvezovati metuljčka in 
Do^f^doneje zamenjal s kravato. 
tuV ■ vse v redu, od 
čine Pd nastopijo okoliš- 
nip d}djhnih razlik. Kravate 
bi ®dvih tukajšnjih lokalcev ne 

^dko težke, tako 
sloi u.^’'dpu'''ske. Ta politični 
odliv ' nioral že na zunaj 
je_,*^dvati z gibkostjo. Po svo- 
stra fd^ttiČnem imenu je to 
lih v podjetnikov - bolj ma- 
L VClllfih 'ztatrv trvliVn

v

z gibkostjo. Po svo-

boli ''olikih, zato pa toliko 
i dinamičnih in žilavih.

ŠkoM**^^ .tdajhna razlika med 
om in njimi je, da on ne 

ne d.T^^°dtoriila, ne svojega in 
državnega, ker nima vozni-

vozi

Škega
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svojec,
najnlV Školč je bil tega dne 
itevzn^ Mura, kjer je 
katere^*^’’l®'J° m s tisto, za ne- 
nostin '^zi^ajočo, nezdramlje- 
spoda Kuharičev go- 
Odgov ekspoze.

drsel v čisto poli- 
Potem je pro- 

odgovr, Perija Horvata, naj 
Me n Kuharičeve prigo- 

Pozn^- ”°miji.
j® poslušal novoiz- 

stilni Zdaj

''' tovarni Mura, kjer je

je na kratko in
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v go. *ai, ip ’ 6'J-
drži, el db' ^"Jačilni sklonjeni 
in s ko, odrezanimi zalisci 
P^gova^?®™ s®
^^tskim- , gostitelji in stran- 
•' P® 'večerji —

^nal za Vestnik.
je se

želo
in najstarejši

“"J«.- Gospod Školč,
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Jožef državni zbor?
Tn svoje je to 

P^niemk- ^*®''no. Dejansko je 
Mi samo, da tisti, ki 
P*’nviia v-''’'’ zbor, spoštuje 
*Mini’r,' i'-" spre-"'-' 
P''®grešif°®’3ncev. Če 
lahke

jih sprejeli dve
se ne

t

7''ko potem si
kpotrebno av- 

strn„; Vodiš to po drugistrani

reč '0. zelo

I 
i
I

V
komplicirano
zbor je nam-

I

v.djem na^-F^tid zato, da so 
il ^agovaril^ličnejše skupine, 

?? J? najrazličnejše 
vsi pristajajo 

V redu.S "fe «e to po-

I

sprejeto. Po soglasju večine 
strank je potem mesto pred
sednika pripadlo najmočnejši 
stranki in pravila, ki so znana 
kot Rigelnikova, so nastala 
v osebnem sodelovanju z njim. 
Nekaj drugega je organizacija 
hišnega reda, tiste prepovedi, 
ki pa jih, mimogrede, ni podpi
sal on, temveč generalni sekre
tar parlamenta Biščak.

Vprašanje: Ljudi moti vaša 
mladost. Ste eden od treh naj
močnejših v državi in fpzme- 
roma mlad.

če je človek že moral biti sve
čan, sem si ga zavezal. Vseka
kor pa videz urejenega politika 
spada med tisti minimalni da
vek, ki ga je potrebno plačevati 
zaradi okolice.

Vprašanje: Vam je v nad
lego?

Jožef Školč: Danes ne čutim 
nobenega posebnega nelagodja 
zaradi kravate. Moram pa reči, 
da so kravate danes eden od 
bolj zabavnih delov moške gar
derobe. Vse drugo je ostalo 
isto, kravate pa so se zelo spre
menile.

predsednik državnega zbora. 
On je to zavrnil. Tehnologija 
odločanja pa je bila takšna, da 
je bilo potrebno do nekega da
tuma dati predlog. Moj proti-

a
S K

Jožef Školč: Absolutno. Iro-kandidat je bil samo gospod
Janez Podobnik. Gospod Pe- uija je pač eden od načinov za 
terle je mene takrat kot kandi- uveljavljanje neke ideje.
data za predsednika državnega Vestnik: Primernejši od ob- 
zbora nekako akceptiral. Ne strukcije?

Jožef Školč: Ko sem v prejš*bom rekel, da je bil navdušen, Jožef Školč: Ko sem v prejš- 
dejal pa je, da se lahko s tem njem parlamentu vodil najmoč- 
strinja, da pa je potrebno pre- nejšo opozicijsko stranko, smo 
pričati njihove poslance. On in uveljavili obstrukcijo samo en- 

....... krat. Pri sprejemanju zakonanihče drug me je povabil v nji
hov klub. Kaže pa, da so poli o denacionalizaciji, ker smo 

bili proti, da se premoženje

'4-

veda, po kaj se hodi. Mislim, 
da ni narobe, če politiki hodijo 
v tovarne, na kulturne priredi
tve in drugam. Sploh pa mi
slim, da ni narobe, če politik 
gre v Muro, ki, kot bi rekel 
Mencinger, ne glede na vse 
ukrepe uspe obdržati proizvod
njo na nekem nivoju. Zame 
kot politika je to, kar povesta

Ljudje s slabim 
spominom

Vprašanje: Se z navajanjem
nekdanjega

tični veljaki računali, da je mo- . .
goče povzročiti politično blo- vrača v naravi. Zakon zdaj ve- 
kado, če se predsednika držav- {ja ga spoštujem, popolnoma

— nega zbora ne izvoli. Izvolitev

alternativnega
je bila tesna in to je Peterletu

Božo Kuharič 
ekipa, dragoceno.

in njegova

Vestnik: Kot nekdanji mi
rovnik mislite, da je vojska

jasno pa je, da nekaterih težav potrebna?
Jože Školč: 'Vprašanja, kidanes ne bi imeli, če bi neka- so

Jožef Školč: Moja zgodba pa 
je paradoksalna. Po eni strani 
imam zelo malo let, po drugi 
strani pa v državnem zboru 
spadam med ljudi, ki imajo 
najdaljši, politični staž. In ne 
glede na to, da ljudje pozab
ljajo, kako so se stvari dogajale 
v osemdesetih letih, tudi naj
daljši staž političnega opozici- 
onalca. Čemur se je takrat re
klo alternativec. Pomanjklji
vost tega političnega okolja je, 
da mi nimamo političnih elit in 
po tej plati se počutim zelo 
sproščenega, ker jih imam rela
tivno veliko. Lahko se za vsa
kega spomnim, kdaj je vstopil 
v politiko.

Vprašanje: Jemljete Rigel
nikovo prepoved točenja alko
holnih pijač v parlamentu za 
državotvrono obrobnost in je 
ne boste ukinili?

Jožef Školč: Če nisem bil do
volj jasen, to ni v moji pristoj
nosti. Sicer pa menim, da se 
moram ukvarjati tistim, s čimer 
se lahko. Osebno znam imeti 
pravo mero in ne potrebujem 
nobenih prepovedi, ker so 
zame na neki način žalitev. Na
nje gledam humorno, ker se
nenehno sklepajo manjše
stave, kdaj bo prepoved nehala 
veljati, nihče pa generalnemu 
sekretarju tega ne predlaga. 
Najbrž se boji, da bo česa obto
žen.

oziroma opozicijskega delova
nja implicitno branite obtožb, 
da niste bili za osamosvojitev 
Slovenije?

Jožef Školč: Tisti, ki to pra
vijo, ponavadi računajo na slab 
spomin ljudi. 'Vse stvari, ki so 
se dogajale koncem osemdese
tih let, so dokumentirane, bo
disi v časopisnih člankih bodisi 
v zapisnikih različnih sej. Ta 
trditev, češ Školč in ZSMS se 
je pojavila po letu dni, ko se je 
začela ta strašna bitka za deli
tev plena. Nikoli ne bom trdil, 
da smo bili mi najbolj zaslužni 
in nikoli ne bom tajil, da smo 
postavljali niz vprašanj.

Vestnik: Vpreganja o posle
dicah osamosvojitve?

Jožef Školč: Da. Dejstvo je 
tudi, da smo bili pri ZSMS 
pred plebiscitom edini, ki smo 
zagovarjali, da se mora, če naj' 
se plebiscit šteje za uspešnega.

rabilo za povod, da je odstopil tere opozicijske predloge vgra- 
-....................... dili vanj.s funkcije, ki ni imela nobene 

neposredne povezave z držav
nim zborom.

Vestnik: Gesta njegovega 
odstopa more vzbuditi obču
tek, da sta si vidva bolj navz
križ, kot ste zdajle razlagali.

Dejstvo pa je, da je v parla
mentu potrebno opozarjati na

jih postavljali mirovniki, so 
bila ena od najbolj dragocenih, 
ker so pomagala razgraditi 
nekdanji vojaški stroj. Drugo
pa je vprašanje varnosti, ki jeneumnosti, to pa pogrešam. 1 --------- ,

Vestnik: Mislite, da bi do globalno. Še zmeraj trdim, da
slovenske samostojnosti pri
šlo, če bi ne bilo norcev, ki so

Se vidva pozdravljata?
Jožef Školč: Celo več od 

tega. Sem eden od tistih, ki ga 
je prepričeval, da se je po
trebno v položaju, v kakršnem

se z vojaškim proračunom, ka
kor koli velik bi bil, ne da za
gotoviti popolne varnosti. Tosi drznili, če bi bilo vse raci- _ . .

onalno in na vse odgovorjeno? je potrebno kombinirati z med- 
Jožef Školč: Reči, da je do narodnimi sporazumi.Jožef Školč: Reči, da je do

osamosvojitve prišlo samo za Vestnik: Izjavili ste, da dolg
radi odločitev v slovenskem porodniški dopust ne rešuje

je koalicija, začeti pogovarjati. demografskegaparlamentu, bi bilo prepo- slovenskega
vprašanja.

Jožef Školč: O tem se
Zdaj so se začeli predsedniki tentno. Stvari so se dogajale 

tudi drugače. Že prej so bili Jožef Školč: O tem se govo- 
poskusi, da se demokratizirajo ril v povezavi s proračunom.strank med seboj pogovarjati. 

Naloga politikov je, da iščejo 
rešitve. relacije v slovenski družbi in 

v Jugoslaviji. Ena od kristaliza-
ko sem rekel, da bo tudi tri-

pridobiti več kot petdeset od
stotkov glasov vseh volilnih mokrati.

»Ministrantska izkušnja 
mi pri tem ne pomaga«

Vestnik: Ostaja pa občutek, 
da se vi, čeprav ste bili nekdaj 
ministrant in sploh ne boljše- 
viške provenience, težko spo
razumevate s krščanskimi de-

letni porodniški dopust po
trebno plačati iz njega. Za re-cijskih točk je bil proces proti . . .

četverici, pisanje Mladine, zelo ševanje demografskih proble- 
pomembno je bilo vprašanje mov Slovenije bo potrebno
človekovih pravic, vprašanje kombinirati kar nekaj inštru-
beograjskega centralizma in mentov, tudi s politiko kontro- 

“ liranega priseljevanja. Tega se

upravičencev. Dejstvo je tudi, 
da smo zagovarjali, naj imajo 
pravico glasovanja vsi, ki so za 
stalno naseljeni v Šloveniji. 
Dejstvo je tudi, da smo bili 
edini, ki smo rekli, da ta poli
tični projekt vežemo s svojim 
podpisom.

Vestnik: To vse se danes in
terpretira kot vaše prikrito 
upanje, da plebiscit ne bo 
uspel. Zato ste menda postav
ljali takšen kvorum.

Jožef Školč: Ni res. Takšen 
kvorun smo postavljali in trdili, 
da je to možno. Prej bo veljalo, 
da tisti ljudje, ki so predlagali 
drugače, niso verjeli, da je to 
možno. To pomeni, da so pod
cenjevali volivke in volivce. 
"Vsak, ki je končal minimalno 
šolanje, bo vedel, da na vpra
šanje, ali Ste za samostojno in 
neodvisno republiko Slovenijo, 
ni mogoče odgovoriti drugače 
kot z da. To vprašanje je meto
dološko tako postavljeno, da ni 
mogoče drugače odgovoriti.

Vestnik: Vi trdite, da ste to 
vedeli?

Jožef Školč: Mi smo to ve
deli. Lahko se reče, da smo bili 
bolj spretni manipulatorji, 
a vedeli smo. Ne moreš postav
ljati plebiscitnega vprašanja za

Kravata je eden najbolj manjši kvorum, kot je bil v ti
stem času potreben za nape-

vojske. Odločitve Demosa in
takratne skupščine so bile poslužujejo tudi drugod po 
samo pika na i. Navsezadnje se svetu in je v tem času tukaj še 
je tam doli spopadala tudi par- bogokletno.

Vestnik: Domači liberalci.tija, spomniti se je potrebno 
nekdanjega predsednika pred- ii> pri katerih ste na obisku, 

v času, ko ste vi bili, po vašihsedstva gospoda Stanovnika, ki 
je bil eden najbolj nenavadnih 
slovenskih predsednikov vseh 
časov.

Medicinsko vprašanje

besedah, opozicija in alterna
tiva, niso bili prav gibčni.

Jožef Školč: Ne poznam 
zgodbe čisto vsakega od teh 
ljudi, kar pa se mi zdi po
membno, je to, da svobode po-

Vestnik: Vse to bi gospod lirične izbire dolgo ni bilo. Sele 
Janša zlahka imenoval delo- od leta 1989 se ljudje lahko 
vanje Organizacije. Dogodke odločajo za takšno ali dru- 
ste opisovali, kot da bi padel gačno politično opcijo. Za na- 
komunizem samo tukaj, zato.
mer so odločili, da bodo padli 
in zavladali drugače. Komuni-

zaj pa je pomembno, da si niso 
umazali rok.

Vestnik: Če boste preurejali 
zemje padel na sploh, ni padel parlament, kakšno barve sede- 

'■ ■■ žev boste priporočali? Ti, ki sosamo jugoslovanski komuni-
zem. zdaj v njem, so zguljeni, po

Jože Školč: S tem se seveda Halbovih priporočilih se je 
strinjam. Gotovo sem izpustil popravljalo samo sanitarije, 
tri četrt stvari, ki so do tega glavnih prostorov pa ne.

• _ Jožef Školč: Ta parlament jeJožef Školč: Ne bom rekel, pripeljale.
Vestnik: Kaj torej mislite projektiran zelo natančno in 

o Organizaciji?
Jože Školč: Glede na vse, trebno spremeniti tudi veliko 

kar vemo o tem, glede na vsa dvorano, ki jo ljudje najbolj 
pisanja o tem, bi rekel, da je to “ ....................

da se z njimi lahko znajdem. 
Ministrantska izkušnja mi pri 
tem kaj dosti ne pomaga. Po 
prepričanju sem pač demokrat. 
V zagovarjanje političnih razlik 
sem investiral del svoje mlado
sti in se ji ne bi rad kar tako 
odrekel.

Vestnik: Kaj menite o po-

vprašanje, na katero morajo 
odgovoriti drugi, to ni vpraša
nje za sociologe, zgodovinarje.

v skladu s temi načrti bo po-

poznajo. Zaradi funkcionalno
sti odločanja. Kar pa se barv 
tiče, če me sprašujete o rdeči
barvi zdajšnjih sedežev, to je 

politologe, ampak je vprašanje bila kljub vsemu barva, ki so jo 
» področja medicinskih znano- uporabljale kraljevske družine, 
sti. Angleški parlament je v zeleni

Problem je v tem, da imajo 
mnogi med nami slabo vest in

slancu Preglju?
Jožef Školč: Žarko Pregelj je 

eden od bolj glasnih poslancev. 
Na neki način dragocen, ven
dar žal nedosleden. Je odličen 
opozicijski poslanec. Ne zna pa 
od sebe zahtevati tisto, kar 
zahteva od drugih. .

Vestnik: Nekdaj ste bili 
v parlamentu zbadljivec, še 
pred tem ste bili tako imeno
vani »pobalin«, zdaj pa priča
kujete racionalnost in dosled
nost.

Jožef Školč: V politiki sem 
bil vedno skrajno racionalen.

barvi, a to še ne pomeni, da
imajo zeleni v njem kakšen po

da je danes zelo imenitno biti seben vpliv.
protikomunist. Tisto, kar je ” ” ” • 'Vestnik: Kaj boste naredili.zabavnih delov moške 

garderobe
Ijavo lokalnega vodovoda. res, je to, da pri nas dolga de- (e se bodo začeli poslanci pre- 

setletja resnih protikomunistov tepati?
sploh ni bilo. Jožef Školč: Tega si ne že-

Vestnik: Ste bili vi, v času lim, če pa bi do tega že prišlo, 
ko ste bili, kot ste rekli, opozi- bi želel, da pri tem ne bi bil 
cija prejšnjemu režimu, proti- udeležen.

■Son . ki Politični!, F
---- emru 

.'^‘‘•dost. Vas
k ŠkmF"J*®va senca? 
dnFSd obrtni-^dr se Rigelni- 
dobje ie n^dbja tiče: to ob- 

je skupaj. Ri- 
’n ie dndidiral na listi

Za so bili sicer
zadržkov, imeli

■ se Rigelni- 
tiče: to ob-

Postal n® P° spletu okoliščinPrericJ oKoiiscm.Jednik državnega 
Ta fu'v P’'ese-

• iS gospodu Peter-
pogajanjih*- to ni bilo

Vprašanje: Včasih ste si za- Peterle ne kuha
vezovali kravato, da bi izzi
vali. Danes bi izzvali, če si je 
ne bi zavezali.

Jožef Školč: V glavnem se 
s kravato do svojega tridese-

V nedolgled
Vestnik: Prejšnji zunanji 

minister je odstopil zaradi vas.
Jožef Školč: Peterle je od-

tega leta nisem pojavljal. To je stopil, domnevam, predvsem 
pomenilo precej težav, včasih zaradi sebe. Kljub vsemu je 
meni, včasih protokolu. Potem njega potrebno jemati kot poli- 
sem se pojavil z metuljčkom, tika, ki ni brezmejno zamerljiv. 
Metuljček je bil takrat simbol Ni tak, da bi neko stvar kuhal 
druge družbe. Ne da bi se mi v nedogled. Tudi tokrat mu je 
zdel po'sebej imeniten, ampak bilo ponujeno, da bi postal

komunist?
Jožef Školč: Ne, nisem bil. 

Stvari, ki smo jih počeli, smo iz

Vestnik: Kdaj boste opravili 
šoferski i^it?

Jožef Školč: O tem nisem
previdnosti poimenovali »al- razmišljal niti prej, zdaj pa mi

Zbadanja kot metoda
Vestnik: Tudi ko ste zba

dali?

ternativa«.
Vestnik: Zakaj hodite v to

varne zdaj, ko ni več čas, da bi 
politiki hodili v tovarne?

Jožef Školč: Vprašanje je se-

tega tudi čas ne dopušča.
Pogovarjal se je:
ŠTEFAN SMEJ

Fotografija:
NATAŠA JUHNOV
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Okrogla miza z župani prvič v novih prostorih

V občinah morata odločati
glava in trebuh!

od države, ker sami vsega ne bomo 
zmogli. Ko bomo uredili okrog 20 
kilometrov cest, bo vse drugo 
lažje. Obiskal sem tudi več gasil
skih društev, s Krajevno skup
nostjo Kuzma pa sem se dogovoril
glede prostorov.«

Halb: »Ljudje sprašujejo

dva pogovora na temo gradenj 
v Murski Soboti. Za zdaj naj 
ostane to še skrivnost, ker bo po
tem toliko večje presenečenje. 
Skratka, gre za to, da morebitne 
interesente za mesto Murska So
bota čimbolj pritegnemo in nare
dimo nekaj konkretnega.«

Kočar: »Jaz sem.se že dogovarjal 
z direktorjem Modnega salona pri 
Gradu, kjer trenutno dela ena iz
mena, v prihodnje pa bi morda 
lahko uvedli še eno izmeno. S tem 
bi lahko zaposlili več ljudi. Z ob
novo gradu pa bi gotovo pritegnili 
več turistov.«

ra-
Na povabilo za sodelovanje na okrogli mizi v novih prostorih

Pod jetja za informiranje na vogalu ulic Gregorčičeve in Arhitekta . .
Novaka v Murski Soboti se je prijazno odzvalo osem od devetih med obcinO m drzSVHO 
novoizvoljenih županov z območja prejšnje občine Murska So
bota. Opravičil se je edinole župan občine Cankova-Tišina Alojz 
Flegar. Sodelovali pa so tile župani: Aleksander Abraham (Ho- 
doš-Šalovci), Franc Cipot (Moravske Toplice), Andrej Gerenčer 
(Murska Sobota), Janko Halb (Rogaševci), Jožef Kavaš (Bel- 
tinci), Ludvik Kočar (Kuzma), Ludvik Novak (Puconci) in Franc 
Šlihthuber (Gornji Petrovci). Uvodoma jih je pozdravil odgovorni 
urednik Vestnika Janko Votek, z njimi pa se je pogovaijai tudi 
novinar Štefan Smej.

»Ljudje še ne ločijo

Dobro počulje 
»soboških« županov

Prvo vprašanje, ki smo ga 
postavili novim županom, se je 
glasilo; Kako se počutite v novi 
vlogi?

Gerenčer: »Počutim se de
lovno, saj je nalog in proble
mov veliko.«

Kočar: »Mestni župan ima 
vsekakor več skrbi. V novi ob
čini Kuzma pa imamo ogromne 
težave, ki jih bomo morali 
skupno premagovati.«

Novak: »Problemi so pred 
nami, zato je treba zadeve 
obravnavati delovno. Sicer pa 
smo že začeli z nekaterimi ak
cijami.«

Cipot: »Počutim se dobro. 
Kot župan se ne bi smel nikoli 
počutiti slabo. Predstavljaš 
namreč občino, kajti v nasprot
nem primeru bi se slabo poču
tila tudi občina.«

Šlihthuber: »Kot župan se 
med ljudmi počutim dobro in

Toplice podpisali pogodbo 
o najemu prostor ov.«

Šlihthuber: »V občini Gornji 
Petrovci smo bili med prvimi, 
ki so ustanovili občinski svet, 
obenem pa smo že na prvi seji 
izvolili predsednika, podpred
sednika, predsednika komisije 
za mandatna vprašanja in 
druge organe. V sodelovanju 
s splošno kmetijsko zadrugo 
Gornji Petrovci smo najeli pro
store. Svetniki so se strinjali,, 
da politiko damo na stran in še 
o reševanju vprašanj dogovar
jamo skupno, brez kakršne 
koli politične filozofije.«

Kavaš: »Na prvi seji smo iz
volili le mandatno komisijo.
upamo, da bomo na naslednji

upravo«
Tradicionalna vloga župana je, 

da ima pregled skorajda nad vsem, 
in je najvišja moralna avtoriteta 
v občini. Ali vas je v tem času kdo 
klical, da bi bilo treba kaj urediti?

Abraham: »Ljudje želijo imeti 
določene informacije, predvsem 
glede asfaltiranja cest, ki so v pro
gramu in so zanje plačevali. Kot 
problem so v posameznih vaseh 
omenjali, da nimajo krajevnega sa
moprispevka. Medtem se je že po
javil prvi problem, ko je zapadel 
sneg in niso mogli plačati čiščenja 
vaških cest. Klicali pa so me že tudi 
predstavniki posameznih firm z na
šega območja zaradi reševanja do
ločenih problemov. Npr. s pred
stavniki Potrošnika smo se pogo
varjali o trgovskem omrežju na na
šem območju.«

Kavaš: »Telefonski klici in pogo
vori z ljudmi so zelo pogosti. Na 
našem območju je namreč veliko 
problemov glede cest, vodovodov 
in Beltinke.«

Šlihthuber: »Infrastrukturni pro
blemi so aktualni tudi pri nas. Vse 
to je povezano s programom kra
jevne skupnosti. Seveda pa sem 
kot župan opravil pogovore glede

zlične stvari, tudi take, koliko pre
moženja bo sedaj dobila ta občina, 
ali pa to, kje bomo spreje mali 
določene listine. Opažam, da lju
dje ne ločijo med tem, kaj je nova 
občina in kaj državna uprava.«

Veliko pričakujejo od 
pogovorov s podjetniki

Ali ste se že pogovarjali s kakim 
podjetnikom ali podjetjem za mo
rebitne nove naložbe ali pa se bolj 
zanašate na delež iz delit vene bi
lance?

Abraham: »Pri nas je zanimanje 
za manjšo obrt, vendar nas ome
juje pomanjkanje prostorov. Fe-
bruarja načrtujemo pogovor

sproščeno. Pogovori, ki jih

izvolili vse organe občinskega osnovne šole, obnove repubhške 
■ ceste od Gornjih Petrovec do Suli-sveta. Odpraviti skušamo tudi 

strankarske napetosti, to mora 
biti čimprej za nami. V ospre
dju mora biti delo, da bomo po 
štirih letih zopet izvoljeni. 
Z manjšimi popravili bodo ure-
jeni tudi prostori nove občine.« 

Halb: »Šlo je kot po maslu.
imam z občani, so delovnega izvolili predsednika,
značaja.« predsednika in sekretarja

Halb: »Uporabil bi logiko občinskega sveta pa tudi 
lilno in statutarno komisijo.«

«
vo-

nec, ki je v zelo slabem stanju, bilo 
pa je še nekaj anonimnih klicev.«

Cipot: »V preteklosti sem bil 
navzoč pri reševanju ogromnega 
števila zadev na mojem terenu. To

s predstavniki Petrola glede zgradi
tve bencinskega servisa.«

Halb: »Podjetnika lahko pripe
lješ, vendar šele takrat, če mu isto
časno izdaš odločbo o izpolnjeva
nju pogojev, tehnični opremi jeno- 
sti in varovanju okolja, lokacijsko 
dovoljenje in seveda, če mu ponu
diš finančni servis. Skratka, ko bo 
infrastruktura, ne bo problema. Na 
ta način želimo poenostaviti mož
nosti za gospodarski razvoj.«

Kavaš: »Določeni pogovori po
tekajo, vendar konkretnejših re- 
zulta tov ni, zato zaenkrat poča
kajmo in videli bomo, kaj bo.«

Šlihthuber: »Pri nas konkretnej
ših pogovorov doslej še ni bilo, so 
pa v krajevni skupnosti pripravljeni 
določeni projekti, ki bodo po na
slednji seji občinskega sveta zago
tovo aktualni.«

Cipot: »Že nekaj časa potekajo 
dogovori med Zdraviliščem Mo-

Koliko denarja bodo 
imele nove občine?

v tem trenutku je gotovo zelo 
aktualna delitvena bilanca. Ali ste 
že kaj konkretnega dogovorili 
glede delitve premoženja prejšnje 
soboške občine?

Abraham: »Glede delitvene bi
lance je vprašanje, koliko bo kdo 
dobil, kajti točnih izračunov še ni. 
Ko bo znano kaj konkretnega, se 
bomo morda lahko pogajali. Me
rila so znana, in sicer po številu 
prebivalcev in javni porabi. V bi
stvu gre za skupne premoženje, ki 
je bilo ustvarjeno v minulem ob
dobju. Nekaj jarkov in neobdelana 
zemljišča pri nas ne pomenijo niče
sar, vredno premoženje pa je se
veda v sedanji mestni občini.«

Halb: »Primarna delitev bo po
tekala med pristojnostmi občin in 
državne uprave, pri sekundarni de
litvi bo zaradi učinkovitosti ohra
njeno skupno premoženje ali pa bo 
finančna, pravna in fizična delitev 
prevladujoča. Ne smemo pa na
pačno sklepati, da je dolžna seda
nja mestna občina. Dolžna je nam
reč nekdanja Občina Murska So
bota.«

premoženja preuranjen. Vsekak« 
pa je potrebno, da se izdelajo {Kt 
štena merila, ki bodo osnova ® 
dokončno razdelitev tega občin
skega premoženja. Najboljš pa bc 
da se razidemo sporazumno, s 5 
mer bodo imele korist vse novoni’ 
stale občine. Najslabše pa bi bita 
če bi se srečevali na sodišču, kjer S- 
bo postopek vsekakor zavlekel.«

Gerenčer: »Mislim, da niso dn 
bra tudi prevelika pričakovanjt 
Pričakujem resnično dobro tolmt 
čenje s strani nekaterih državni! 
strokovnih institucij, da ne bi pn 
bajalo do medsebojnega kreganji 
Opozoril pa bi rad, da smo mno® 
objekte, ki stojijo v Murski Soboti. 
Gornjih Petrovcih ali kje drugje 
gradili skupno. Menim, da se ji 
o teh zadevah preuranjeno prepj 
rati. Zato pustimo, da bodo stva® 
dozorele in se bomo lahko kon
kretno pogovarjali. Imamo pa prn 
blem z državno upravo, ker ji nk' 
ramo dati prostore in določiti ni' 
jemnino. Tu pa se lahko okvirni 
zmenimo in bo denar na skupneJ' 
račun, kar omogoča, da se stvat 
pozneje lahko delijo.«

Kočar: »Na dosedanjih usklaj( 
valnih sestankih smo bili zmernji 
prijateljski, kar si želim tudi v pij 
hodnje. Glede delitve premoženji 
pa bi pripomnil, da smo v naši gC' 
rički občini 30 let plačevali krajev# 
samoprispevek in z njegovo pb 
močjo pomagali k zgraditvi mes# 
Murska Sobota. Tam pa ljudje nisj 
šli na referen dum in so bili prot’ 
Zato želim, da bi se pošteno razd# 
lilo premoženje tudi med nas »sirn 
make«, na katere so zdaj pritisnil* 
z ustanovitvijo občine, čeprav t* 
lahko ostala skupna občina Murski 
Sobota. Takrat bi bilo verjetno bO' 
Ije, kot je sedaj, saj smo brez d# 
narja. Zato si želim predvsem strp" 
nosti in poštenosti.«

Kavaš: »O delitvi je še prehitro »jv j . 
govoriti, ker na tem področju ni- Bo drZBVB OOVOlj 
smo ničesar naredili. Ko bodo “ “
znane osnovne številke, se bomo 
lahko konkretneje pogovarjali.«

Šlihthuber: »Navzlic vsem pomi
slekom je vseeno treba te stvari

radodarna?
Ob številnih neznankah s fintd' 

ciranjem novih občin je vprašanji 
kako bo s spodbujanjem razveji

razdeliti in določiti, kaj komu pri- manj razvitih in obmejnih krajd' 
pada. Tu je ogromno zadev, saj ne Določila zakona o demogra/sli
gre samo za vprašanje stavbe, tem- ogroženih so namreč prenehala Vt
več je treba upoštevati tudi različne Ijati, obljubljenega zakod 

o skladnem regionalnem razvej'sklade, zdravstveni dom itd. Kar
obljubljenega

vožnje po avtocesti, ko po njej 
prideš v novo mesto, ki ga z ve
likim zanimanjem opazuješ. 
Enaka je tudi funkcija župana, 
ki se je znašel pred nečim do
slej neznanim. Upam, da bom 
tej funkciji kos.«

Kavaš: »Počutim se izredno 
lepo.«

Abraham: »Imam se dobro. 
V prvih dneh županovanja je 
nekaj več skrbi. Ker sem ne- 
oženjen, imam lahko dosti žu
panj!? «(Smeh.)

Abraham; »Nimamo še
predsednika občinskega sveta. 
Dobili smo pisarno za uradova
nje župana in bodoče tajnice.«

Večina zagovarja idejo, naj 
politika ostane pred vrati. Ali
imate večino 
svetu?

v občinskem

! 5.

Vsak začetek je očitno 
težak

Kaj ste doslej že uspeli nare
diti in na katere težave ste na
lete li?

Gerenčer: »Opravili smo
prvo sejo mestnega sveta, ni
smo pa uspeli izvoliti predsed
nika in podpredsednika ter 
podžupanov. To pa zato, ker 
smo bili dan pred sejo na po
svetu v Ljubljani, kjer so nam 
povedali, naj ne hitimo z ome
njeno izvolitvijo organov ob
činskega sveta. Na seji, ki bo 
prihodnji teden, bomo te for
malnosti opravili.«

Kočar: »Pri nas smo izvolili 
predsednika občinskega sveta, 
konec tega meseca pa bomo 
opravili še volitve drugih orga-
nov.«

Novak: »Imamo predsed-
nika, podpredsednika in sekre
tarja občinskega sveta. Izvoli
tev je potekala brez zapletov.

Halb: »Večine ne potrebu
jemo, ker so problemi enaki. 
Zato je svet vse odločitve spre
jel soglasno, razen pri volitvah 
predsednika. Če je predlog do
ber, ni razloga za njegovo zavr
nitev.«

Kavaš: »V našem občinskem 
svetu so glasovi porazdeljeni, 
zato so nujni dogovori svetni
kov.«

Šlihthuber: »V občinskem 
svetu imamo dvotretjinsko ve
čino, in sicer gre za neodvisne 
člane in prestavnike ljudske 
stranke. Svet pa mora poskr
beti za to, da bo viden napre
dek celotne občine Gornji Pe
trovci.«

Cipot: »To vprašanje bi mo
rali nasloviti na predsednika 
sveta, ker sem kandidiral kot 
nestrankarski kandidat in tudi 
kot župan nameravam nasto
pati nestrankarsko. Če bi ve
del, katera je moja stran, bi 
lahko povedal, če imam večino 
ali ne.«

Novak: »Na seji sveta smo^se 
odločili, da naj stranke ne vplivajo 
na naše delovanje. Problemi bodo 
verjetno večji, ko se bo odločalo 
o programih, pri čemer pa politike 
ne mislimo vmešavati v delo občin-

i
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zastopanost pa je rajonska, da skega sveta.«
Gerenčer: »Moja stranka (LDSso zajete vse volilne enote.«

Cipot: »Na drugi seji občin
skega sveta smo izvolili pred
sednika in podpredsednika ob
činskega sveta. Posebnih za
pletov ni bilo. S svetniki smo se

-op. p.) ima sicer največ manda
tov v mestnem svetu, vendar nima 
več kot polovice glasov. O povezo
vanju strank za zdaj še ne morem 
govoriti.«

Kočar: »Pri nas strank v bistvu
dogovorili, da bomo skupno skorajda sploh ni, kajti Krajevna 
kreirali politiko naše občine in skupnost Grad ima 9, Krajevna
poskušali doseči čimveč. Zav
zeli smo se za manj politike in 
za več praktičnih zadev, kar 
pomeni, da bomo poskušali 
v naslednjih štirih letih nekaj 
narediti. Hkrati smo z vod
stvom Zdravilišča Moravske

skupnost Kuzma pa 7 mandatov. 
Zato pričakujem določene težave.« 

Abraham: »Imeli smo večinski 
sistem.volitev, vendar tako rekoč 
prevladujejo desne stranke, to so 
ljudska stranka in socialdemok 
rati. Drugi pa so neodvisni kandi
dati.«

Kt
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ZBRANA ŽUPANSKA SRENJA IZ NEKDANJE SOBOŠKE OBČINE - Fotografija: NATAŠA JUHNOV

tako jemljejo tudi ljudje, s katerimi 
se pogovarjam. Poskušamo se do
govoriti zlasti glede turizma, infra
strukture in društvenih dejavnosti, 
v prvi vrsti pa gasilstva, ki je na 
našem območju zelo razvejeno.«

Novak: »Ljudi, ki me kličejo.

ravske Toplice in Hitom, vendar 
s podrobnejšo vsebino nisem sez
nanjen. Naša občina je za prihod
nje investitorje izjemno zanimiva, 
predvsem z vidika razvoja turizma. 
Imeli smo že pogovore z morebit
nimi vlagatelji na območju katastr-

najbolj zanima, kako bo z gradnjo ske občine Bukovnica. Gre za turi
lokalnih in občinskih cest, ki so stični projekt, ki pa še ni dovolj
bile predvidene v programu občine usklajen, da bi o njem lahko rekli
Murska Sobota. O tem smo govo- kaj več. Pri tem upam, da bo naša
rili tudi na sestanku s predsedniki občina nastopala kot sovlagatelj in 
petih krajevnih skupnosti naše delni lastnik teh objektov. Razmi-
nove občine. Prav tako sem se se
stal s predstavniki podjetja Sauber- 
macher-Komunala.«

Gerenčer: »Tudi v mestni občini

šlja se o neki višji kategoriji tu
rizma, ki pa bo dopolnilna Morav
skim Toplicam. Drugi projekt, ki 
naj bi bil hitro uresničljiv, zadeva

je veliko problemov. Ljudje priha- poslovno zgradbo. K temu sem pri
jajo vsakodnevno. Moja pisarna bo vabil nekatere pomembnejše inšti- 
zanje odprta vsako sredo od 13. do tucije, ki naj bi se pridružile inve- 
16. ure. V Murski Soboti je veliko stiranju. To so zavarovalnica, po- 
problemov glede prostorov in cest, šta, banke itd., s čimer bi pokrili 
Imamo 'tudi velike težave zaradi potrebe po višji obliki turizma, zla-
tranzitnega prometa skozi mesto. 
Prizadevamo si čimprej dobiti se
mafor v Cankarjevi ulici, kar bi

sti glede trgovine. Gre za lokale, 
kjer bi tuji turisti lahko trošili de
nar. Predvidevamo tudi nov ben-

omogočilo odprtje podaljška Gre- cinski servis. Pri tem pa želimo bo- 
gorčičeve ulice. Ljudje pa prihajajo doče investitorje čimbolj spodbu- 
k meni tudi z drobnimi osebnimi jati.«
pro blemi, katerim skušam prisluh-
niti.«

Kočar:

Novak: »V naši občini sicer de
lujejo nekatera podjetja, kot je

»Pri nas imamo največ Kerna, in zasebniki. Doslej še ni-
problemov s cestami, saj ljudje smo izdelali konkretnega pro- 
sprašujejo, kaj bo s 5-odstotnim grama, vendar načrtujemo tudi to
deležem, ki so ga plačevali stari in bomo skušali pritegniti sleher-
občini Murska Sobota. Zanima pa nega investitorja.«
jih tudi, ali bodo kaj denarja dobili Gerenčer: »Doslej smo že imeli

zadeva krajevne skupnosti oziroma 
lastništvo parcel, ki so last občine, 
mislim, da morajo biti prenesene 
na novo občino.«

Cipot: »Delitev premoženja je 
najtežji del celotnega projekta lo
kalne samouprave. Poleg tega po
skušamo obvladati delitev pristoj
nosti med državo in občino. Ko 
bomo to dosegli, bo prišla najtežja 
stvar, to je delitev premoženja. Ni 
naključno: če bi občina ostala v ok
virih, ki smo jih nekateri predla
gali, problemov ne bi bilo. Možna 
je dogovorna delitev premoženja, 
ki omogoča, da bi zadeve rešili 
brez sodne poti. Sicer bo sodišče 
«zasipano« s takimi primeri. Nato 
pa bo treba ugotoviti enakopravno 
delitev tistega, kar imajo vsi. Za
radi nujnosti začetne delitve med 
občino in upravno enoto smo pri
pravili najemne pogodbe, s čimer 
smo razmejili med tistim, kar bo 
država nujno potrebovala za svoje 
delovanje, in premoženjem nove 
občine za svoje nemoteno delova
nje. Po teh merilih mestna občina 
Murska Sobota ni pretežni lastnik 
nobene stvari, zato bo nujno dogo
varjanje. Nihče ničesar, kar je ne
premičnina, ne more nikamor pre
nesti. Pri delitveni bilanci morajo 
zato imeti vsi določen vpliv na raz
deljeno premoženje.«

Novak: »Za mene bi bil kak 
konkreten odgovor glede delitve

pa še ni. Kako občutite ta 
blem? o

Kočar: »Po dosedanjih izkuS®^ 
brez samoprispevka tudi v pri hb 
nje ne bo šlo. Potrebne bodo 
nabiralne akcije za določene st*^ 
kot npr. za gradnjo telovadnic®.?; 
Gradu in gradnjo cest. 
bomo skupaj dali, toliko več b®*' 
veljali!« ,

Gerenčer: »Mestna občin# * 
veda ne bo zajeta v teh ugodno5L_ 
vendar bomo podpirali tovrstn®^ 
konodajo. Gre za razvoj n#“|j 
podeželja, na katerega smo tuo* ,
močno vezani.« J

Novak: »Ko bo zakon o sKL 
nem regionalnem razvoju spt^ 
bomo na ta sredstva Št^ 
z ustreznim programom. 
nosilci razvoja po vaseh 
vsekakor krajevne skupnosti i® i 
dje, ki bodo nosili pri tem 
največji delež finančnega
mena.« . j

Cipot: »Naša občina je mani 'j 
vita, demografsko ogrožena il ((* 
mejna. To pomeni, da bomo 
strani poskušali priti prek . 
uprave do dodatnih sredstev 
ložbe v gospodarsko infrastnJ»j^ 
in družbene dejavnosti, 
pa ljudi pridobiti za vklju2#*Z 
v take programe. Pri tem 
seveda želimo ustrezno poi^
da bi dosegli višino prorat . 
porabe občine.« MILAN
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kmetijska panorama

Sove in ujede 
plenilci gledalcev

V naravi je vsako živo bi^e posredno ali neposredno povezano 
z vsakini drugim živim bi^em. Vzpostavljeno je dinamično ravno- 

kjer ima vsak poseg na enem koncu nujno posledice nekje 
^riige. Posledice mnogih človekovih posegov v naravo lahko 
predvidimo, mnogokrat pa se pojavijo tudi tam, kjer jih sploh 
uismo pričakovali. Človeška zgodovina je prepolna dejanj, kjer je 

z^avilo mnogo bolj uničujoče kot bolezen.

V Prekmurju, pravijo tako, 
se v letošnjem letu zelo 

razmnožile poljske voluharice. 
Umnemu kmetovalcu je se
veda prva rešitev, ki se ponuja, 
ustrezno zastrupljanje. Logika 
je enostavna: voluharice po
žrejo strup, ni več voluharic, ni 
več škode in problem je rešen.

Kljub CnvaLčiviiusLi Ul navi- dežni elegantnosti rešitve pa bi 
lahko našli vsaj nekaj pomisle
kov — -

v

enostavnosti in navi-

kov, če ne že resnih ugovorov

Razen v najbolj norih scena- 
liiih je popolnoma nemogoče 
zastrupiti vse površine, kjer ži- 
''ijo voluharice. Zastrupiti bi 
namreč morali vse: njive, sa- dcvniol--‘^ovnjake, gozdove, poljske

poti, gramoznice, šolske vr
tove, pokopališča, zelenice... 
Če bi zastrupili le njive, bi se 
kratkoročno znebili živali, ki 
tam živijo. Voluharice pa 
imajo lastnost, da se razmno
žujejo skoraj neskončno hitro. 
Brehm pravi, da ima lahko en 
sam par glodalcev na leto do 
tisoč potomcev. V najkrajšem 
času bi glodalci ponovno nase
lili prazne površine, se lotili 
razmnoževanja in položaj bi bil 
enak kot prej. Ne popolnoma 
enak. S strupi, ki bi jih vsebo
vale voluharice, bi pobili tudi 
njihove plenilce: sove, ujede, 
podlasice, kune, lisice in pod
legli bi Pikiji, Muriji, Muce in 
Mače. V nasprotju z voluhari- 
cami se ti razmnožujejo mnogo

počasneje in prav verjetno je, 
da bi z enkratnim zastruplja
njem uničili vrste, ki so naravni 
»sovražniki« nadležnih gledal
cev. Prav plenilci so poleg po
manjkanja hrane in nekaterih 
bolezni glavni razlog, ki pre
prečuje, da bi se gledalci čez
merno razmnožili. Poglejmo 
nekaj podatkov: par pegastih 
sov lahko skupaj z mladiči na 
leto pospravi do 25000 malih 
sesalcev, Fran Eqavec piše, da 
kanja pospravi celo med 30 in 
50 gledalcev dnevno, Lund 
pravi, da so najpogostejši plen 
lisice miši...

Kdor se je zadnje dni vozil 
ali sprehajal po Prekmurju, je 
nedvomno opazil veliko kanj. 
Mnoge ujede se v zimskem 
času klatijo za hrano, in ker je 
v Prekmurju povečana koncen
tracija malih sesalcev, so se tu 
ustavile ujede iz vse Evrope. 
Morda je manj znano, da se za 
hrano klatijo tudi sove, ki pa so 
zaradi nočnega načina življenja 
manj opazne. Vsi ti dnevni in

nočni plenilci vsakodnevno 
redčijo čredico nadležnih so
potnikov kmetijstva, in to brez 
enega samega vloženega to
larja ali stranskega učinka.

Strategija, ki jo bo ubral 
umen gospodar, bi se lahko 
glasila tako: poskusimo priva
biti plenilce, ki bodo na 
zdravju neškodljiv način ra
zredčili glodalce.

Sove in ujede je mogoče pri
vabiti na njivo ali travnik na 
skrajno enostaven način. Tu in 
tam jim na primerna mesta za
pičite rogovilo, s katere bodo 
lahko prežale na plen. Kdor 
misli dolgoročno, pa bo posadil 
še kakšno drevo. Tisti najbolj 
podjetni bodo na hišo ali drevo 
obesili gnezdišče, v katero se 
bo zaradi pomanjkanja dupel 
prav gotovo naselila postovka 
ali kakšna od sov. Takšno 
gnezdišče je lahko približno 
pol krat pol metra velik zaboj 
z 20 X 20 cm veliko vhodno luk
njo in malo žagovine na dnu. 
Obnese se celo stara vrbova 
košara, ki jo namestite v rogo
vilo drevesa. V njej bo rada 
gnezdila postovka ali mala 
uharica. Davorin Tome je na 
Ljubljanskem barju privabil 
malo uharico kar v običajen za
bojček za jabolka, seveda 
z malo dračja na dnu.
, Poskusite!

Andrej Šorgo, dipl. biol.

Vzreja telet
Sesalci se v prvih dneh življenja med seboj ne razlikujejo, saj morajo vsi 

za nadaljnji razvoj posesati obvezno mlezivo, prvo materino mleko. To . 
prvo mleko je bogato z beljakovinami, in to predvsem z imunglobolini, to 
so obrambne beljakovine, ki ščitijo organizem v začetku življenja.

Po prvih desetih dneh pa se začnejo prežvekovalci ločiti od drugih živali 
z enodelnim želodcem. To pa zaradi razvoja predželodcev.
Ime 
predželodca
vamp 
kapica 
prebiralnik 
siriščnik ali 
pravi želodec

Skupaj

ob 
telitvi
25%
5%

10%

60%

100%

pri
4 mesecih 

75%~ 
5% 
9%

pri odraslem 
govedu

80% 
5%
7%

11%

100%
8%

100%
Tabela prikazuje odstotkovno predželodce in pravi želodec v začetku življenja.

Takoj po rojstvu predželodci nimajo mikroorganizmov, saj nimajo 
hrane za svoj razvoj. Mlezivo in mleko ob sesanju teče po posebnem 
žlebičku mimo predželodcev naravnost v siriščnik - pravi želodec. Če bi 
dali teletom samo tekočo hrano, da se izognemo predželodcem, se ti sploh 
ne bi razvijali. Gospodarni cilj je, dobiti iz teleta pravega prežvekovalca, 
zato je pomembno, kako ga v začetku krmimo.

Uživanje sušine pri teletih z različnimi oblikami krme

^delovanje koruze v Pomurju

Najboljše podnebne razmere na prodnatih tleh
rastlina, ki rasle na širokem obmoqu severne in 

datno širine. Potrebuje veliko vode in jo zna gospo-
=- g. ^^Tabiti. Kritičen čas za pomanjkanje vlage je ob metličenja, 

P® njem. Čim manjša je 
boijjg vpijanje vlage, torej čim bolj so tla peščena, tem

porazdelitev padavin je potrebna.
param ®®®tavku bomo obdelali najpomembnejše meteorološke 
ThornnJ'^^’. '^tajo odločilen vpliv na rast koruze po metodi 
osnov■ '''^Rove vodne bilance. To je metoda, po kateri lahko na 
ob op' ®’'®Unjih mesečnih temperatur zraka, količine padavin ter 
ciaiug korekcijskih faktorjev za množenje normirane poten- 
Časa (j^y^P®^^anspiracije kot funkcije geografske širine in letnega 
Zaradj določimo primanjkljaje ter presežke padavin.

. lili Sa omejenosti članka se bomo podrobneje sezna-
'niitina Pomankanjem padavin kot najpomembnejšim polet- 

najpoiJ^®^®*''om za pridelavo koruze. Analizirali bomo nekatere 
®nibnejše parametre merilnih postaj Pomurja.

juziie

■n

nim

rilesec

junij 
julij
®''9ust

tal za vpijanje vlage, torej čim bolj so tla peščena, tem

po padavinah za koruzo v vegetacijskem obdobju 
količina padavin v mm

70
100
127
100
90
95

bled velja, da je za dober pridelek suhega zrnja koruze 
Potrebg®®^®‘^’jo potrebnih približno 550mm padavin. Največje 
''taviv Padavinah so v juliju nato pa v juniju in avgustu. Se 

fazi °"^ju, ko so vsi hibridi koruze, ki jih sejemo v Pomurju, 
dičenja oz. ko tvorijo generativne organe.

pravi
v

^®kat(
™ačilnosti na območju Pomurja na nekaterih 

postajah v obdobju od aprila do novembra
l^nrska Sobota

T 
Rr 
M 
M’

loT 
554

1994
12,6

658

27

Veliki Dolenci 
leta

1951-1980 
10^2 

578

T
RR 
M 
M’

Gornja Radgona 
2^^1980*^

1994
12,4 

487
48
88

Lendava 
leta

1951-1980 
ivi 

564

1994
13,1 

539
34
45

9,5
512,6

1994
12,9 

761

Jeruzalem 
leta

1994
12,9 

750

=‘^^JPeratura 
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v mm (100 mm rezervne vlage v tleh) 
v mm ( 60 mm rezervne vlage v tleh)

Za Pomurje je značilno tako imenovano subpanonsko podnebje 
s suhimi ostrimi zimami in mokrimi poletji. Rezultati dolgoletnih 
analiz na nekaterih merilnih postajah opozarjajo na ta dejstva. Je 
pa res, da nekatera leta bistveno izstopajo iz dolgoletnega pov
prečja in je bilo v njih veliko pomanjkanje padavin tudi v poletnih 
mesecih, posledice pa so intenzivnejše suše. Temu smo bili priča 
še zlasti v letu 1992 in 1993, ko je Pomurje prizadela močna suša. 
Posledice so bile največje na prodnatih tipih tal.

V letu 1994 ne moremo govoriti o bistvenem pomanjkanju 
padavin med vegetacijo. Ker pa so bile padavine dokaj dobro 
porazdeljene po količini in času, pa je prišlo na prodnatih tleh do 
delnega pomanjkanja padavin. Ob upoštevanju 60mm rezerve 
vlage v tleh, kar je zaradi slabše relencijske sposobnosti tal za 
vlago na prodnejših tleh realnejša predpostavka, lahko vidimo, da 
je prišlo do primanjkljajev vlage'na območju merilnih postaj 
Murska Sobota, Lendava in Veliki Dolenci. Na slednji j^ bil 
primanjkljaj vlage največji.

Prav tako tudi ugotavljamo ob upoštevanju lOOmm rezervne 
vlage v tleh delne primanjkljaje na merilnih postajah Veliki 
Dolenci in Lendava. Za merilni postaji Gornja Radgona in Jeru
zalem lahko rečemo, da do primanjkljajev vlage med vegetacijo ni 
prišlo oz. je padlo več padavin od dolgoletnega povprečja.

Dejstvo je, da na območju Pomurja padavine količinsko niso 
enakomerno porazdeljene. Statistika za dolgoletno povprečje 
kaže, da dobijo največ padavin jugozahodni predeli Pomurja, 
proti severovzhodu pa se količina padavin bistveno manjša. Po
dobne rezultate smo dobili za proučevane merilne postaje leta 
1994.

Res je, da so sušne razmere določenega območja posledica 
vpliva številnih dejavnikov, kot so na primer lastnosti tal, evapo- 
transpiracija ter režim padavin in še bi lahko naštevali.

Je pa tudi res, da nas bodo tudi v prihodnje bolj ali manj pestile 
suše v poletnih mesecih že zaradi tega, ker je značilnost subpa
nonske klime takšna, da v juliju in avgustu pride do pomanjkanja 
vlage zaradi neenakomerne porazdelitve padavin med letom, če 
pa so že padavine, pa je intenziteta le-teh zelo velika. Statistični 
podatki za dolgoletna povprečja namreč kažejo, da je na območju 
Pomurja kar 35 nevihtnih dni. Učinek teh padavin je nizek. Drugi 
problem, ki se pojavlja, pa je, da se proti severovzhodu Pomurja 
količina padavin že po naravi zmanjšuje.

Prav gotovo bomo morali v prihodnje bolj upoštevati pri uvaja
nju poljščin, sort in hibridov naravne danosti, hkrati pa bomo 
morali obdelavo prilagajati lastnostim tal. Z obdelavo ni mogoče 
spreminjati teksturne sestave tal, da bi izboljšali retencijsko kapa
citeto, je pa na različne načine možno povečati količino humusa 
v tleh. Ugotovljeno je namreč, da ima poleg glinaste frakcije 
veliko vezivno sposobnost za vlago tudi humus. Torej je za 
prodnata tla delna rešitev povečana vsebnost humusa v tleh ter 
izbor koruznih hibridov, ki so dobro odporni proti suši.

Kmetijska svetovalna služba 
ŽVZ za Pomuije Murska Sobota, 

mag. STANE KAPUN, dipl. inž. agr.
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lekoča krma z 2,8% maščobe, po volji dvakrat na dan

suha krma, sestavljena iz koncentratov (16 do 20% surovih beljakovin), 
krmljeno po volji, skupaj s senom, prav tako po volji

živa leža

Plan napajanja in krmljenja telet v prvih dveh tednih življenja

dnevi
1. dan
2. dan
3. dan
4. dan
5. dan
6. dan
7. dan
8. dan
9. dan

10. dan
11. dan
12. dan
13. dan
14. dan

3. teden
4. teden
5. teden
6. teden
7. teden
8. teden
9. teden

16. teden

kolostrum 
l/dan

1.5-4
3
4
5
6
6
6
4
4
3
3
2
2

polnomastno 
mleko 
l/dan

tl starter 
kg/dan seno voda

2
2
3
3
4
4
6
6
6
5
4
3
2

neomejeno

Tele požre 
v tem času 
1 kg tl start.

neomejeno

” neomejeno

n

Kako poceniti vzrejo telet?
Gospodarnost nas sili, da začnemo iskati vse možne vire za čim večjim zaslužkom. 

Med temi je vsekakor vzreja telet z mlečnim nadomestkom. Po izračunih je 1 liter 
mlečnega nadomestka za 40% cenejši od 1 litra mleka.

Mlečni nadomestki so sestavljeni običajno iz posnetega mleka v prahu in kakovost
nih rastlinskih beljakovin ali pa mleko v prahu zamenja sirotka v prahu. Če 
primerjamo kakovost hranilnih snovi iz mleka ali mlečnega nadomestka, je hranilna 
snov ista ali nekoliko boljša v mlečnem nadomestku, saj lahko damo v mlečnem 
nadomestku teletu tiste hranilne snovi, katerih v mleku primanjkuje.
Pomen koncentratov za razvoj predželodcev

V začetku življenja teletov vamp še nima svoje prave vloge, to pa zato, ker nima 
razvitih resic (papil). Želimo si, da dobimo iz teleta čimprej prežvekovalca. To pa je 
takrat, ko ima razvite papile oziroma resice ter vamp.

Samo mleko ne vpliva na razvoj vamoa, kot smo že prej opisali. Mleko teče po 
posebnem žlebičku mirno v želodec. Za razvoj vampa ter resic pa je potrebna druga 
krma, in to bogata z ogljikovimi hidrati.

Zakaj mora biti krma bogata z ogljikovimi hidrati?
Da se začnejo razvojati resice v vampu, sta potrebni pripionska in maslena kislina, 

ti pa nastajata v vampu pri mikrobni razgradnji lahko topnih obljikovih hidratov. Te 
pa vsebujejo žita in tudi TL starter.

Sedaj vidimo, zakaj je potreben TL starter že v prvem tednu starosti. Če pa mi 
začnemo prej krmiti seno kot TL-starter, se papile v vampu slabše razvijajo in pri 
takem krmljenju tele noče jesti TL-starterja.
a) Kemična sestava mlečnega nadomestka IN - KlE (Inntaler)

20,50% beljakovin
16,50% maščob

1,75 % lizin
0,50% vlaknina

50000 lE vitamin A
5000 lE vitamin D3

50 mg vitamin E
120 mg vitamin C

10 mg vitamin BI
25 mg vitamin B2

6 mg vitamin B6
20 mg vitamin BI2
14 mg calcium - D - panlothenat
30 mg niacin

200 mg biotin

9,50 % pepel
1,20% Ca 
0,80% P

400 mg cholinchlorid 
3 mg vitamin K3

80 mg železo
40 mg mangan
40 mg cink
4 mg baker 

0,2 mg jod 
0,2 mg kobalt 
40 mg avoparcin 
0,3 mg selen

h) Kemična sestava mlečnega nadomestka ISILAC
vlaga 
beljakovine 
maščobe 
pepel 
surova vlakna 
ogljikovi hidrati 
kalcij 
fosfor 
vitamin A 
vitamin D3 
vitamin E 
Zn bacitracin 
citronska kislina 
sorbinska kislina 
antioksidant

4% 
24-25% 
17-18%

7-8% 
0,2% 

44,8-47,8%
1% 

0,8%
60.000 lE/kg

4.000 lE/kg 
80 mg/kg 
80 mg/kg

4% 
24-25%

11% 
7-8% 
0,2% 

51,5-53,5%
1% 

0,8% 
60.000 lE/kg 

4.000 lE/kg 
80 mg/kg 
80 mg/kg

ŽVZ, kmetijska svetovalna služba M. Sobota. 
Jože Puhan, dip. inž. kmet.
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sociala, šolstvo, zdravstvo

Izobrazba
s Matura m razvoj

ZALJUBLJENI ŽABEC - Skupina otrok iz vrtca v Ba- 
kovcih je pred kratkim gostovala v Cankaijevem domu 
v Ljubljani, kjer se je predstavila z dramatizacijo prizora 
Zaljubljeni žabec. S tem delom so bakovski otroci skupaj 
s svojima vzgojiteljicama Vesno in Katico, dokaj uspešno 
sodelovali tudi v državnem projektu. Ti, jaz, moja družina 
in nerodna Avguština. (J. G.)

V šolstvu seje prejšnji teden vse vrtelo okrog poskusne mature. 
Preskus naj bi pokazal, kako oziroma koliko je šolski sistem 
pripravljen na maturo oziroma temeljni preskus znanja srednje
šolcev. Za starejšo generacijo in generacijo srednjih let ni to nič 
novega, saj se je s tem srečevala med svojim šolanjem. Navsezad
nje se ponovno vračamo tja, kjer smo nekoč že bili, a smo to 
z neuspešnimi eksperimenti na nekaj generacijah zanemarili, 
vlogo šole kot temeljnega dejavnika izobrazbe pa s tem zelo 
devalvirali. Sprašujemo se, ali smo razvojno res toliko zaostali, 
kot je videti na prvi pogled. Če pa analiziramo uveljavljanje 
znanja in njegovega učinka na regionalni ravni, potem dejansko 
lahko ugotovimo velik razvojni zaostanek.

V omenjenem okolju še nismo 
pisali novinarskega članka na pri-
mer z besedilom: »... gojenje so

Dom starejših v Rakičanu

Za več prostora
v domu starejših v Rakičanu so pričakovali, da bodo imeli 

odtlej, ko se v Lendavi odpro vrata novega doma, pri njih manj 
varovancev. Toda sedaj ugotavljajo, da jih imajo še vedno okoli 
tristo, kar je preveč za zmožnosti doma, zato prostorska stiska ni 
nič manjša kot doslej. Domsko varstvo potrebuje vedno več 
ostarelih, še posebno tistih, ki zaradi bolezni ne morejo biti 
v domačem okolju. Bolezen je torej prvi vzrok prihoda v dom in 
šele zatem starost, neurejene socialne razmere ali odločitev po 
lastni želji. Zdravstvena nega in oskrba v domu je torej pomem
ben del, saj kar 73 odstotkov varovancev potrebuje delno ali 
popolno zdravstveno oskrbo, zato 40 odstotkov prihodkov doma 
starejših predstavljajo plačila Zavoda za zdravstveno zavarovanje. 
Prav tolikšen delež v prihodku doma predstavljajo plačila varo
vancev samoplačnikov ali njihovih svojcev, na občino pa je od
padlo le nekaj več kot 18 odstotkov. Kako bo s tem deležem 
odslej, po reformi lokalne samouprave?

Direktorica doma Vijola Bertalanič pravi: »Novih navodil, na 
čigav naslov bomo pošiljali račune, nimamo. Da je plačnik dr
žava, se ve, ne vemo pa še, na koga naj se obrnemo. Verjetno bo 
v prihodnjih dneh znano tudi to.«

V Ljubljano na ministrstvo za socialne zadeve pa so z rakičan- 
skega doma poslali tudi dopis za rešitev vprašanja plač zaposlenih. 
Tako kot v vseh javnih zavodih so tudi pri njih zaposlene razpore
dili v plačilne razrede po zakonu o plačah v javnih in državnih 
službah, vendar so pri njih na delovna mesta bolničarjev spreje
mali medicinske tehnike. Presežek medicinskih sester pri nas med 
nezaposlenimi jim je namreč to omogočal, sedaj pa se je zataknilo 
pri njihovem plačilu. Delo medicinskih tehnikov je drugače in 
bolje vrednoteno kot delo bolničarja, v domu starejših v Rakičanu 
pa se prav zaradi ugodne izobrazbe delo bolničarjev in medicin
skih tehnikov prepleta. Tudi pri plačah zato niso imeli tako velike 
razlike, kot jih sedaj predpisuje zakon. Vodstvo doma torej upa, 
da bodo iz Ljubljane dobili odgovor, ki bo pri plačah upošteval 
njihovo posebnost ter zato odstopanje pri plačevanju dela bolni
čarjev s končano šolo medicinskega tehnika. Pa tudi dolgoročno 
naj bi v domovih za starejše delo bolničarjev postopoma zamenjali 
z delom medicinskih tehnikov.

Odprto je torej še vprašanje, na koga bodo odslej iz socialnih 
zavodov naslavljali račune za varovance, ki sami ali njihovi svojci 
domskega varstva ne zmorejo plačati, ves čas pa je že znano, da je 
plačnik računov za naložbe v domovih država kot ustanovitelj. 
Toda tudi tu računi niso čisti.

»Prav pri tem pogrešam natančne kriterije, kaj spada v financi
ranje iz proračuna in kaj se financira i^ naših sredstev. Pa tudi 
stroka bi morala vplivati na izbor in prednost pri vlaganjih, ne pa 
da je to dostikrat posledica odločitve poslancev,« je rekla Vijola 
Bertalanič in dodala, da v ceno oskrbe varovancem pač ne morejo 
všeti stroškov za obnavljanje doma.

late v hranilni tekočini ob pomoči 
tehnike, imenovane hidroponija, 
v japonski (v prekmurski ali prle
ški, op.p.) tovarni hrane. Solata 
raste ob stalni temperaturi in ce
lodnevni osvetlitvi v ozračju, boga
tem z ogljikovim dioksidom, in do
seže ustrezno velikost štiri- do pet
krat hitereje.« ali pa »Proizvodnja 
bioplina na kmetiji v vasi Rangasa- 
murda (npr. na Kukeču, v Veržeju 
v Prekmurju in Prlekiji v Sloveniji 
namesto v prej omenjenem kraju 
v Indiji, op.p). Kravji gnoj v koritu

pomešajo z vodo in mešanico prek 
cevi pretočijo v rezervoar, kjer se 
ob povišani temperaturi spremeni 
v naravni plin. Plin, ki nastane 
z uporabo tega enostavnega si
stema , lahko nadomesti drva kot 
gorivo za gospodinjstvo. «, in še 
»... kmetijske rastline, odporne 
zoper sušo, ter novi način namaka
nja s pomočjo vlage iz zraka omo
gočata kmetom gojenje asparagusa 
v puščavi Ica v Peruju.« Vse to 
lahko preberemo v Uneskovem 
glasniku, ki je namenjen biotehno
logiji. Če razmislimo o navedenih 
primerih, bi o vseh gotovo lahko 
pisali, razen morda o gojenju aspa-

ragusa, toda zaenkrat so kolesja 
našega (mislim regionalnega) zna
nja razen ene ali dveh izjem dejan
sko prepočasna, da bi se to lahko 
zgodijo. Hkrati se vam ob tem se
veda upravičeno postavlja vpraša
nje, kakšna je sploh zveza med ma
turo in v našem primeru biotehno
logijo. Biotehnologija, vsaj na prvi 
pogled, zaenkrat ne more nepo
sredno vplivati na uspešnost dija
kov pri maturi. Če pa zaporedje 
obrnemo, pa uspešni dijaki še kako 
lahko vplivajo na biotehnologijo, 
in v tem je problem. Namreč, gle
dano statistično in po spremljanju 
uspešnosti, dijaki z obeh bregov 
Mure so približno enako uspešni 
v svojem šolanju kot dijaki iz dru
gih okolij. Vprašanje, ki se ob tem 
odpira, je seveda, zakaj ta uspeš
nost ne daje povratnih učinkov, ki 
bi se potem lahko videli v okolju.

Če problem osvetljujemo še 
z enega vidika, namreč z vidika 
kakovosti učiteljsekga kadra, tudi 
tu ni bistvenega zaostanka. Ne
davno sem v enem od komentarjev 
zasledil, da je vsaj del tega kadra 
tudi inovativen in kreativen. Zakaj 
potem ni mogoče pisati o biotehno-

loških dosežkih, kjer bi na osnovi 
naravnih danosti skorajda pričako
vali razcvet tovrstne dejavnosti. D> 
ni tako, ni krivo samo šolstvo, am
pak je problem potrebno zastavili ; 
širše. Odpirata se namreč dva vi
dika, in sicer funkcije izobraževa
nja na regionalni ravni in tovrstnih 
razlik v izobraževanju. Po ugotovi
tvah teoretikov ekonomije izobra
ževanja so učinki izobraževanja na 
razvoj bistveno večji od tehnična 
ali denarne pomoči ali naložb v in
frastrukturo. Ta ugotovitev analiti-
kov je pospešila vključevanje izo
braževanja v regionalno razvojno 
strategijo in regionalizacijo izobri'
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Dom v Rakičanu pa kljub problemom pri pridobivanju denarja 
iz proračna nadaljuje obnovo. Z nadzivavo nad kuhinjo in jedil
nico bodo pridobili ne le novo dvokapno streho, ampak tudi 380 
kvadratnih metrov prostorov. V njih bodo uredili večnamensko 
dvorano, saj so imeli sedaj prireditve kar v jedilnici, prostor za 
delovno terapijo in manjšo sejno sobo. Naložba z opremo vred bo 
stala 36 milijonov 700 tisoč tolarjev. Šest milijonov so že dobili iz 
proračina ter 5 milijonov in 800 tisoč iz intervencijskih sredstev za 
naložbe. Pričakujejo, da bodo iz republiških sredstev vendarle 
dobili večino potrebnega denaija, »saj so lastna sredstva iz amor- 
tizcije premajhna, pa tudi potrebna za sprotna manjša popravila 
v domu,« je dejala direktorica doma Vijola Bertalanič.

Republika pa jim bo morala finančno pomagati tudi pri ureditvi 
notranje zasilne razsvetljave in preureditvi delovanja vodnih čr
palk na agregat, urediti pa bodo morali še sistem prezračevanja 
predvsem sanitarij in kopalnic ter dokončno rešiti problem ogre
vanja. Obnoviti bo treba še zadnji del strehe, ki je sicer dvokapna, 
vendai-so problemi zaradi toplotne izolacije, MAJDA HORVAT

Središče vsega izhodiščna plača
Socialni partnegi socialno-ekonomskega sveta se dogovarjajo 

o socialnem sporazumu in politiki plač za to leto. Vendar kljub 
opombam, da poznamo številne statistike o plačah zaposlenih, le 
ne moremo mimo dejstva, da je lani kar 17 tisoč zaposlenih 
prejemalo plačo, ki je bila niqa od izhodiščne, 60 odstotkov 
zaposlenih je prejemalo plačo, niqo od slovenskega povprečja, in 
da si 20 odstotkov tistih, ki imajo plačo nad slovenskim povpreč
jem, za plače razdeljuje vedno več. Plače so se kljub zmanjšanju 
števila zaposlenih povečale v gospodarstvu, medtem ko je bilo 
povečanje plač v negospodarstvu skladno s številom novih zaposli
tev. Pa vendar se socialni partnerji letos najprej dogovarjajo
o izhodiščni plači.

Bila naj bi taka, da bi jo 
lahko izplačevali v vseh podjet
jih (mnenje delodajalcev), pa 
vendar spet ne tolikšna, da bi 
zagotavljala dostojno življenje. 
Sindikati so postavili izhodišno 
plačo na 43 700 tolarjev, proti 
zviševanju je obrtna zbornica, 
medtem ko združenje deloda
jalcev pristaja na ublažitev pro
blematike najnižjih plač. Po iz- 
jdvi predsednika združenja de
lodajalcev Mirana Goslarja bi 
lahko pristali na zahtevo sindi
katov in se dogovorili o višji 
izhodiščni plači, s tem da se 
masa sredstev za plače ne bi 
povečala. Po njegovem pred
logu bi se plače lahko poveče
vale samo po eskalacijski stop
nji, poračunafle za tri mesece,

vendar le za 90 odstotkov vi
šine inflacije in v podjetjih, 
kjer imajo dovolj dobička.

Mi pa k vsemu dodajamo 
razmišljanje o minimalni plači 
kot novi inštituciji v sistemu 
plač. Tudi o tem bi se morali

začeti pogovaijati, o tistem 
spodnjem pragu, ki ga izho
diščna plača mora presegati. 
Država naj bi nadzirala tudi 
delodajalce in jih kaznovala, če 
bi izplačevali nižje plače od mi
nimalnih. Toda tudi pri določi
tvi minimalne plače se postav
lja vprašanje, kako jo narav
nati ali kje jo postaviti. Zato bi 
bilo po mnenju poznavalcev 
najmnaj sporno določanje plač, 
izhajajoč iz povprečne plače. 
V razvitem gospodarstvu velja, 
da je poštena plača dve tretjini 
povprečne plače. Toda o tako 
»visokem pragu« se pri nas so
cialni partnerji še nekaj časa ne 
bodo pogovaijali.

MAJDA HORVAT

ževalne politike oziroma vpeljavo 
regionalnega vidika v nacionalno 
izobraževalno politiko. Čepta’ 
imamo v Pomurju napisanih niJ 
koliko razvojnih strategij, se v teffl 
času znotraj območne gospodarsko 
zbornice ponovno prepirajo o no« 
strategiji, toda v nobeni ni bil dan 
poudarek izobraževanju. Zato tudi 
ne sme presenečati, da to okoljo 
nikoli ni imelo izdelane izobraže
valne strategije in na tej osnovi 12', 
delanih ciljev regionalne razvojne 
politike, zaradi tega tudi nikoli n' 
moglo in ne more učinkovito vpli
vati na državno izobraževalno poli
tiko. Sedanja izobraževalna struk
tura vsaj na prvi pogled idealno 
ustreza obstoječi gospodarski 
strukturi, ki pa je žal delovno in
tenzivno naravnana, kar se kaže 
tudi med ponudbo in povpraševa
njem delovne sile. Četudi bi defini
rali srednješolsko izobraževalno 
strukturo kot ugodno, pa sta njena 
razvojna usmeritev in struktura in- - 
dustrije tista, ki pospešujeta migra- - 
cije predvsem razvojno kreativ
nega kadra v druga okolja. Čeprav 
ima Pomurje že nekaj časa izrazito ■ 
neugodno strukturo brezposelnih,, 
odstotkovno gledano je po nezapo
slenosti visoko izobraženih krepko, 
nad državnim povprečjem, ga še n' i 
izučilo, da bi začelo z odpiranje®. 
izobrazbeno zahtevnješih delovnih 
mest. Ta problem bo z reorganiza; 
cijo države sedaj še toliko hujši, saj 
na lokalni ravni praktično ni ve* 
inštitucije, na katero bi se lahko 
zanesli, da bo premaknila razvojni- 
tok od delovno intezivne k tehno
loško intenzivni razvojni usmeritvi; 
Zato tudi še nekaj časa ne priča
kujte zgodb o pridelavi asparagusJ 
in sočnih jabolk v sušnih obdobjih, 
ker tega znanja še nekaj časa n« . 
bomo imeli, naj pa vas ne preš«*' 
neti, če bodo z ogljikovim dioksi
dom pridelovali solato na katere® 
od balkonov ljubljanskih stolpnic-, 

j.voteK

Stanovanjski sklad kupil hišo s površino sedemindvajsetih 
stanovanj

Centralizaciji debele 
pernice za sladko spanje

A

Prispevki 
za porodni 
oddelek

Do 11. januarja 
opremo gjaekološko 
nega oddelka s^šne

so za 
porod- 
bolmž-

nice Morska Sobota prispe
vali: Siovenica - zavarovalna 
hiša. Murska Sobota 100-000 
tolarjev; družina Zrinski. Ra
venska 5, Beltinci (namesto 
za cvetje pok. Pie Šemen), 
3.000; stanovalci Vrtne ulice 
št. 2 m 4, Murska Sobota (na- s; 

-mesto venca za pok. Gabrielo 
Veren), 14.000; Elizabeta 
Veren, Kocljeva 6 a. Murska
Sobota, 2.000; sindikat
uprave Občine Murska So
bota (namesto cvetja za pok. 
očeta sodelavke N. Rac) 
5.000; Marija Zadravec. Bel
tinci, in sodelavci zunanjih 
enot vrtca Beltinci (namesto 
venca pok. mami sodelavke 
M. Horvat) 7.(XX); izkupiček
od orgelskega koncerta

: v Murski Soboti (organizator 
L ginekološko porodni odde- 
; lek) 10.220; izkupiček od 
I koncerta Slovenskega okteta 
’ v Murski Soboti (organizator 

Peter Perš, Vrbišče 16, Mur
ska Sobota) 45.570 tolarjev.

lAern darovalcem sc za pri
spevke zalivaljufemo. Poši
ljajte jih na liroročurt: 51-900- 
609-90030, Splošna bolniš
nica Murska Sobota, in pripi
šite: za nabavo opreme gine
kološko porodnega oddelka.

Toliko pa že mora imeti Stanovanjski sklad Republike Slove
nije rad tudi samega sebe, da si priskrbi streho nad glavo. Če je 
odgovoren za reševanje stanovanjskih problemov slovenske raje, 
zakaj naj'bi potem on imel najemniške prostore! In skladje tudi 
sebi kupil hiško. Toda, spoštovano bralstvo, še posebno vsi, ki 
prosjačite za stanovanje ali vsaj garsonjero za svojo družino, ker 
ste revni skoraj kot cerkvena miš, stanovanjski sklad, na katerega 
naj bi se obračali za pomoč pri rešitvi vašega stanovanjskega 
problema, si je v Ljubljani na Poljanski cesti kupil poslovne 
prostore, velike 1652,5 kvadratnega metra. Da, podatek je na
tančno prepisan iz poročila stanovanjskega sklada. Drugače re
čeno, na teh kvadratnih metrih bi lahko stanovalo 27 (z besedo: 
sedemindvajset) štiričlanskih družin. Pri preračunavanju stano
vanjske površine družine nismo stiskali v golobnjake, ampak za 
srednje veliko dvosobno stanovanje upoštevali 60 kvadratnih 
metrov. Če je stanovanjski sklad s posojili pomagal reševati 100 
tisoč stanovanjskih metrov, njegovih tisoč in nekaj sto metrov 
pomeni, da je to 1,65 odstotka te površine.

Edvard Oven v poročilu, ki 
ga je podpisal in so ga tajnice 
poslale novinarskim hišam, ni 
sporočil, koliko je naložba 
v lastne prostore stala, ampak 
le, da se bo izplačala v devetih 
letih, če bi seveda za najemne 
prostore plačevali 35 ali za 
kletne 9 mark za kvadratni me
ter. Malo smo množili in razde
lili ter dobili podatek, daje (ali 
bo) za svojo streho nad glavo, 
ki jo ima stanovanjski sklad od 
junija lanskega leta, odštel 
388,8 milijona tolarjev. Pono
vimo: stanovanjski skladje de
nar dobil od prodaje družbenih 
stanovanj ali prevzemanja le- 
teh v svoje lastništvo ali od 
obresti oziroma dobrega go
spodarjenja s tako pobranim 
stanovanjskim tolarjev. Na
ložba v lastne stanovanjske

prostore pa predstavlja kar 5,8 
odstotka vrednosti vseh razpi
sanih ugodnih stanovanjskih 
posojil sklada do sedaj. Sklad 
je namreč v poltretjem letu ob
stoja razdelil za 6 milijard in 
600 milijonov tolarjev posojil, 
in to med 8161 vlagatelji pro
šenj. V povrečju 808 tisočakov 
za vsakega.

Za streho povprečnega Slo
venca, ki pri ostrem sejanju ni 
izpadel iz rešeta, torej manj 
kot milijon, a za stanovanjski 
sklad kar nekaj sto milijonov. 
Razmerje pa tako, ni kaj!

Dejavnost stanovanjskega 
sklada se je od ustanovitve res 
povečevala, saj so sprejeli na 
tisoče vlog in razdelili mnoga 
posojila. Imajo tudi popisane 
vse dolžnike, ki jim dolgujejo

za odkupljeno družbeno staO^f 
vanje delež, ki po zakonu ph' 
pada stanovanjskemu skladb' 
Pa število stanovanj se je 
namnožilo (sklad ima v 13^*' 
374 stanovanj), tudi s tem, 
so podjetja, ,ki so si žel®” 
zmanjšati vrednost pred lasth'' 
njenjem, predajala sklad* 
predvsem počitniške hiše. Tj*, 
spisek plačnikov črnogradi!^' 
Ijev je pri njih. Res, za vse 
potrebujejo prostor in 
hiša bo tudi za stanovanj«**’ 
hranilnico ter uvajanje hipdjS 
karnih stanovanjskih posoj'* 
Tako se bo ljudsko premo**’ 
nje, pobrano od prodanih «** 
novanj, koristilo za rojevaHf,. 
nove dejavnosti stanova^ 
skega sklada, ki pa bo prof' a

nega značaja. I
Sicer pa, zakaj bi se zaR** 

vali le v stanovanjske^; ,-
skladu, saj se tako vendar ro) ' 
vajo in krepijo vse naše inSt* 
cije. Postajajo državice v 
žavi, seveda s svojimi palača, 
v beli Ljubljani. Kar rastejo 
se bleščijo v bogastvu 
morja, medenine in boga* 
preprog. Vedno več jih je, 
dalje številčnejše so in kafia^ 
mujejo med sabo, katera , 
bolj bahava. Palača je veoa. 
tudi ogledalo, kako močna * 
inštitucija, ki v njej donia^ 
A v palačah se množijo 
zaposlitve. Zato vidimo 
dimo - tako si postilja cenW >
zacija! MAJDA HOR'^^

J' ■
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kulturna obzoija

Saga o Haholdih in Banf^ih
(Arheološka izkopavanja pri lendavskem gradu)

Med prekmurskimi gradovi 
(Grad, Murska Sobota, Bel
tinci, Rakičan, dvorec v Tišini, 
ob tej priložnosti naj omenim 
tudi skoraj razrušen klasici
stični dvorec v Prosenjakovcih) 
in^n -J—' ■ ■V kulturnozgodovin- M

-------- -- r fVUttUf

skeni pogledu posebno mesto 
dolnjelendavski grad. Stoji na 
strmem terasastem hribu in do
minira nad mestom. Izredno 
ugodna lega in hribovito zale
dje Lendavskih 
težaven

goric ter zelo 
dostop do grajskega

9
ZI

h' r
f

poslopja so omogočali, da se je 
lahko grad skozi stoletja dogra
jeval in - ' ■ ~ „
lahko povemo, da sta grad in 
mesto doživela največji razcvet 
prav v času gospodovanja ene

utrjeval. Z gotovostjo

''‘‘l>»oenejših rodbin■~l■||ucne}SlH rodbin na tem 
predelu - Haholdov, poznejših 
^<inffyjev.

Dolnjo Lendavo je imela 425 
l^t (od leta 1192 do 1644) v lasti 
rodbina Hahold. Hahold je pri- 
Hel na Madžarsko okrog leta 
1164 iz kraja Messendorf ju
govzhodno od Gradca v času 
Itraljevanja Štefana IH.Stefana

Sf 1

M

i

nega stavbnega trakta v večnad- preprečili pogoste turške vpade

^“holdi V 13. stol, so se
delili ria tri veje: Ar-J riu iri veje: J^r-

rir,.. ^uzadovo in Hahol-dovo.
^aholdov sin, torej Hahold 

•’ J€ letn 7 70^'•> je leta 1192 kupil od Pa- 
^^anovega sina, dve zem- 

- in sicer Fenetii in Lindva, •- -i ..

stropnem stolpu, ki je tudi naj
višji in prevladujoč.

Viri prvič poročajo o gradu 
leta 1278, ko je bil ta porušen 
»castrum derutum«. Tega leta
je namreč madžarski kralj po- 

Ijisi' sina, dve zem- novno podelil Štefanu I. Ha-
za Fenetii in Lindva, holdu razrušena gradova
trnen ■ Hahold IV. pa v Dolnji Lendavi in Lentiju, ki 
sgfje leta 1272 samega ju je ta obnovil l. 1282. Ome- 
dus n magister Hohol- njena gradova sta bila razru-

°tninus del Lindva«, to šena v času vojnih pohodov če-
Lend^^’- Dolnji škega kralja Otokarja II. Pre-
HodR^'^ stalno bivališče. mislyla. Takrat je bil zelo po

tna to 7x.,., - ------------škodovan tudi grad v Gornji 
1 Lendavi (Grad). Leta 1284 je

razrušena
pa

1272 samega
»nos magister Hohol-

to

svoje stalno bivališče.
^^abina je 'leta 1644 s smrtjo 
2''^tofa Bdnffyja v moškem 

izumrla. Del Bdnffyje- 
''egfl zemljišča, vključno z Dol- 

Lendavo, pa je pripadel la-pa je pripadel la-

postal Ivan, sin Henrika iz Kbs- 
zega, slavonski ban. Štefanu I.

dislavu Eszterhdziju.

je torej nastal 
dolnjelendavski grad?

Leta 1192 
P^aedit:.. L 
P‘l Hahold 
lahko, 
grad.

se omenja posestvo 
ga je ku-

je nasilno odvzel celotno ■ len
davsko zemljišče z gradom. 
Odnesel in uničil je vse doku
mente o nakupu in pridobitvah 
zemljišč. Kralj Karel Robert 
Anžuvinec je z listino z dne 1. 
dec. 1323 vrnil magistru Niko
laju I. lendavski grad, ki se gaII. Le ugibamo

je takrat že stal zidan polastil Ivan iz Koszega; prav 
‘lasiravno ne poznamo vrnjene vse iz-

našnje^
8’'O}ske stavbe ter Da je bil dolnj^fendavski 

^Itlej}ai -°^^IL risb je mogoče grad posebnega strateškega po

tako so mu bile vrnjene vse iz-

^Sodnipi^^i^ Szajske stavbe ter
^‘^Pati (j N mogoče
^^arejrp’ iahko zametke naj- 

faze (»berg- 
‘^čemo na predelu juž-

mena, pove podatek, da je bra
tislavski državni zbor leta 1630 
ukazal, utrditev gradu, da bi

koledar

v Žalsko županijo.
Lendavo so v 16. stol, obda

jale bastije (obrambno zidovje 
ali nasipi), trg pa je imel vodno 
trdnjavo med močvirji ob spod
nji Ledavi.

Turki so na začetku 17. stol, 
grad in trg Lendavo večkrat 
oblegali, vendar gradu nikoli 
niso osvojili.

Po prenehanju turških vdo
rov so Eszterhdzyji popolnoma 
spremenili prvotno podobo 
gradu, saj so sezidali nov grad 
v obliki črke L kot simbol vda
nosti cesarju Leopoldu. Z Es- 
zherhdzyji je dolnjelendavski 
grad izgubil svojo pomemb
nost; postal je neke vrste po
letna rezidenca, nič več upravni 
in vojaški center dolnjega Prek
murja. Tu je bila konec 19. stol, 
meščanska šola, v poznih tride
setih letih 20. stol, pa vojašnica.

Staro slavo obujajo le spo
mini, ki so med Lendavčani še 
zelo živi; vsak sprašuje za pre
dor od gradu do Sv. Trojice in 
Lentija itd. Morda pa bo nek
danja moč dolnjelendavskega 
gradu nekoč le zablestela v sta
rem sijaju, saj so se le našla 
sredstva, predvsem pa volja, da 
se z arheološkimi izkopavanji, 
ki so to leto potekala na gradu, 
predstavijo, javnosti tiste zako
pane in s pepelom prekrite graj
ske stavbne faze, katerih danes

Zejg SOBOTA: V prostorih Pokrajinskega 
ogledate razstavo Kelti na Celjskem.

SOBOTA: V soboški galeriji je na og.,..,^ ..... 
del nagrajencev razstav Društva likovnih 

Barba'^*^ 1993-1994. Razstavljajo: Stojan Grauf, 
bal, Vojko Štuhec, Marjan Drev, Bogdan Čo-
stava Kirbiš, Ivo Gojsniker in Marjana Rojnik. Raz- 

12.februarja.
Žencev d grajskih prostorih so na ogled dela udele- 

?^®^®njih mednarodnih likovnih kolonij.
Odprta RADGONA: V gornjeradgonskem muzeju je 
Peter z naslovom Metamorfoze, razstavlja slikar
jeta Gornjeradgončan, ki živi v Švici. Sodelu-
Bederic'' Helena Srebrnjak iz Peterburga in Paola

mu-
------ -------- -

A SOBOTA: V soboški galeriji je na ogled raz-

IZ

>ani ^:^®®OTA: 20. januarja ob 19. uri bo v grajski 
^oatra Plesni teater iz Ljubljane. Prva dama

svn;„ Hribar bo prikazala plesne dosežke desetih 
delovanja.

^®^el se'^- potok, 20. januarja, se bo v osnovni šoli

SOBOTA: 20. januarja ob 19. uri bo v grajski

^minar T& vodje foklornih skupin. Vodila ga bo 
^ocet, koreografinja turniške foklorne sku- 

mčain Praktični del seminarja se primerno oblecite - spo- 
^LlftB?^^^”*^utorji iz lendavske ZKO.
Od 25 SOBOTA: V predprostoru grajske dvorane bo 

do 25. feb. razstavljal Milan Balažič.
v o^p^RA SOBOTA: V četrtek, 19. jan., ob 18.00 bo 
o rei(j grajske dvorane predstavitev monografije 

kultf^^

"-"J* IVllUUVOIVV
ROBOTA: N predprostoru grajske dvorane bo

«uiti RADGONA: V četrtek, 19. jan., ob 19.30 bo 
Pinadomu
KINO

gostovala ljutomerska gledališka sku- 
s predstavo Dva bregova.

y“berfiy^ ®®®OTA: V četrtek, 19. jan., ob 19. uri M.

ob 17.00 in 20., 21. in 22. ob 17.00 in25 -,,^POSrAz1__
•’26.,27,■posredna nevarnost.

• , 28. in 29. ob 17.uri Telo v dokaz.

Novice iz kulture
• Kološa na filmu

Milivoj Miki Roš je začel v torek snemati televizijski 
portret znanega soboškega slikarja Jožeta Kološe - Kološa. 
Snemati so začeli v Kopru, kjer Kološa živi v zimskem času, 
konec tedna pa bodo nadaljevali v Soboti in drugod po 
Prekmuiju. Snemali bodo po sledeh Kološevega fotografi
ranja, v Soboti na primer na krajih, kjer so nastali prizori iz 
njegove mnografije Sobota moje mladosti. Kološa bo s sne
malno ekipo obiskal tudi druge kraje, mnoge morda prvič 
po dolgih letih, odkar jih je posnel.

Mladega Kološo bo igral igralec, ki ga je izbral režiser in 
scenarist Roš. Izbral je tudi mladostno Kološevo garderobo 
in povedal, da v mladosti okrog vratu ni nosil rutice, 
temveč svilen šal.
• Prekmurski filmski festival v Portorožu

Tisto, kar ima drugod ime festival, se v Sloveniji imenuje 
filmski maraton. V Portorožu je bil preteklo soboto in 
nedeljo četrti. Prireja ga Društvo slovenskih filmskih delav
cev, na njem so prikazali izdelke umetniškega in dokumen
tarnega programa slovenske državne televizije, šest kratkih 
študijskih filmov, ki so jih skupaj s televizijo naredili štu
dentje AGRFT, nadalje sta svoje izdelke predstavili dve 
neodvisni družbi Triada in Orion, Matjan Manček je pred
stavil film Hribci, Vinci Anžlovar kratki film Zeleni Jurij. 
Na koncu je bil predstavljen prekmursko-slovenski film 
Andreja Mlakarja in Ferija Lainščka Halgato.

Najvišje nagrade, Badjurove zlate značke, niso podelili, 
srebrni sta dobila televizijski film Tantadruj, ki ga je režiral 
Tugo Štiglic, in igralec v filmu Halgato Jože Kramberger iz 
Gornje Radgone.

Druge Badjurove nagrade so dobili avtorji dokumentar
cev. Matjaž FistravecJo je dobil za film Brez, Filip Robar 
Dorin za Nebo nad Zenavljami (prav tako »prekmurski« 
film, pri katerega snemanju in nastajanju je sodeloval Mi
lan Vincetič), študentka Špela Kuclar je dobila nagrado za 
film Bajazid, študent Zoran Živulovič za Mesto umora. 
Nagradi za življenjsko delo sta dobila Dušan Povh in Ivan 
Marinček.

Po merilih revije Stop je slovenski igralec leta prav tako 
Jože Kramberger, igralka pa Miljam Korbar, ki je tudi 
igrala v filmu Halgato.

Če naj bi torej bil slovenski filmski maraton kljub temu 
nekaj festivalskega, to je, preprosto prevedeno, razveselji
vega, potem je to dobra prekmurski festival.

jena s podpornikoma. Sredi fa
sade je vodil v prostor 2 m širok 
ter približno 3 m visok vhod.

Notranjost stolpa je po čišče
nju omejeval poznobaročni 
opečnat zid, ki so ga vgradili 
zaradi zelo slabega severnega in 
južnega srednjeveškega zidu. 
Na ta način je stolp vnovič do
bil svojo fortifikacijski značaj, 
čeprav je bil za nekaj metrov 
zožen, saj je meril v širino le 
4m. Po izkopu celotnega stolpa 
smo določili tudi njegovo vi
šino, ki je znašala 5 m; zaklju
čevali pa so ga na stenah frag
mentarno ohranjeni nastavki 
obokov.

Izkopavanja smo nadaljevali 
v notranjosti prostora. Iz ohra
njenega profila je razvidno, da 
so bila tla, ki jih je prekrivala 
debela plast žganine, tlakovana 
z opeko. Simetrično položeni 
rečni kamni (mačja očesa) so 
bili fragmentarno ohranjeni le 
ob vhodu. Nato je sledila po
novno plast opečnih tlakovcev, 
pod njimi pa je bilo debelo na
sutje zemlje in rumenega peska, 
po odstranitvi te plasti se je na 
vzhodnem predelu stolpa, 
v dolžini treh metrov, pojavil 
bel pesek, ki predstavlja ste
rilno plast. V tem delu je bil 
tudi večji vkop v globino enega 
metra, zapolnjen z fragmenti 
opeke in večjimi kamni. Neka
teri so bili celo obdelani, ver-

Najboljši slovenski igralec leta Jože Kramberger iz Gornje 
Radgone.

• Štajerci v Soboti
v Galeriji v Soboti je bila v petek, 13. jan., odprta 

razstava nagrajencev Društva likovnih umetnikov Maribor.
Š. SMEJ

ne vidimo več. Prav tako je to jetno so ostanki starejše stavbe.
priložnost in seveda velik izziv, 
da z njimi pridobimo veliko 
drobnih srednjeveških najdb 
(keramika, steklo, orožje, oro
dje...), prek katerih lahko iz
vemo nekaj več o načinu življe
nja na srednjeveških gradovih.

Arheološka 
izkopavanja

Peščena talna podlaga je razde
lila prostor na dva dela.

Kulturne plasti so se pojavile 
na vhodnem predelu, ki gravi
tira proti vhodu (dolž. 4m). 
Odkriti sta bili tudi dve kurišči 
in več okroglih lis, ki so ostanki 
lesenih stojk. Po večkratnem 
strganju je bil pred vhodom 
najden še en vkop.

Najdene so bile večje količine
Konec 1(^ in v prvi polovici srednjeveške keramike: lonci, 

17. stol, je bil lendavski grad čaše, vinske steklenice, kosi
mogočna utrdba, obdana z ob- barvaste keramike in stekla ter
zidjem in obrambnimi stolpi; ti veliko iivalskih kosti. Najdbe
so danes še vidni, vendar so 
v zelo slabem stanju. Zato smo 
se odločili, da z arheološko me

lahko okvirno postavimo v čas 
od 15. do 16. stoletja.

Z deli smo nadaljevali na
todo očistimo stolp na jugo za- predelu pred vhodom v stolp, 
hodnem predelu fortifikacij- Izkopali smo zasuti levi pad
skega sistema. Z arheološkimi pomik stolpa in nasutje pred
deli smo začeli 26. septembra in njim. Tla pred vhodom so bila
so trajala do 24. novembra simetrično tlakovana z rečnim
1994. Naš namen je bil, da re- kamenjem. Zaradi slabega vre-
šimo pred propadom edini še mena smo dela končali in jih
dokaj dobro viden obrambni 
stolp. Delo je bilo zelo na-

bomo nadaljevali letos.
Statično je stolp v zelo sla-

porno, saj je bil spodnji del bem stanju, zidovje je načeto,
stolpa zapolnjen z ruševinskim 
materialom gornjega dela. Ne
majhen problem je bil, kam od- 
vaiati odpadni material, saj je 
grajski hrib zelo strm in erozi-
ven.

na posameznih delih je prava 
ruševina. Zato je potrebno čim- 
prej pristopiti k sanaciji - nare
diti konzervatorski program in 
se dogovoriti, katero stavbno

Na zahodnem predelu fazo obnoviti in predstaviti ter
grajskega hriba smo naredili navsezadnje sprejeti odločitev
več lesenih ovir, da zemlja ne bi 
drsela. Hkrati sem očistil zelo

o funkciji stolpa.
Za pomoč pri arheoloških iz-

zaraščen in zapuščen grajski kopavanjih se zahvaljujem sku-
hrib. ■pini javnih delavcev, Madiar-

Zahodna opečnata fasada je ski narodnostni skupnosti in IS
merila v širino 8m. S severne in 
južne strani je bila dodatno utr-

občine Lendava.
B. K ERMAN
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predstavljamo občino Turnišče

rvRf/išče TRADICIJA
Za vas 
projektiramo 
In Izdelujemo 
oi^mosm 
poslovne 
prostore, 
go^inske kHtale, 
tigovlr^ 
i2xlelu|emo^^^^^ 
kuhinj, dnevne 
sobe in vso 
drugo opremo.

Kmovosi 
INOVIUH

združeni v

MIZARSTVU LEBAR
ŠTEFAN LEBAR, s. p., 
Štefana Kovača 80, Turnišče 
Telefon in faks: (069) 72073

PLAJmCA. TURNIŠČE
Izdelujemo 
težko 
pohodno 
obutev 
iz programa

PLANIKA, 
ADIDAS, 
MEINDEL IN 
MEPHISTO

<?r
jff
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h 6
AMSUNS

PODJETJE ZA STORITVE, PROIZVODNJO IN TRGOVINO 
Turnišče

Turnišče, Mlinska 31, fax & tel (0691 72 089

AVGUST ZVER
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Sedež podjetja v Turnišču, Mlinska 31.

♦ instalacije centralnega
<^3wanja 1

• vodovodne instalacije

SMO POOBLAŠČENI PRODAJALEC IN SERVISER 
IZDELKOV SAMSUNG ZA POMURJE

TROTNJCK z 
v> TurniHe a

št. Kovača 19

Tel. 72-080
e
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OD 44.900,00 SIT
i

ŽE OD 
31.900,00 Sli

IZDELKI SAMSUNG, KUPUENIV NAŠI TRGOVINI, IMAJO 2-LETNO GARANCIJO.

PRODAJA ELEKTRONIKE 
IN REZERVNIH DELOV

POOBLAŠČENI SERVIS IZDELKOV PHILIPS IN SAMSUNG

POPRAVILO VSEH TV, VIDEO IN 
AVDIONAPRAV S 3-mesečno garancijo

MOŽNOST PLAČILA NA OBROKE

MENJAVA STARO ZA NOVO

S TRRTNJCK UP 4 '
»/» Turnišče

Tel. 72-080 J
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občine

Turnišče: Tkalčev rojstni kraj
revoliidonaijev. Vsaj v zadnjih stoletjih ne. „   Taka so dejstva, ki ustezajo določeni teoriji o (ne)dinaniičnosti 

kmečkega stanu. Potemtakem se je moral Vilmoš Tkalec nujno 
— IT, .X. > - - — - —

razredna, po drugi pa kultoro-
loška ali celo biblijska. Ra
zredna je, ker se je rodil v naj-

naroditi n, -------- ... . njestu sredi krneč• lurniscii. tzC nsj sc bi rodil kot Prekmurce in kot kega okolja, postai je nasprot-
revolucionar. Oboje je bil.

Turnišče je mesto od leta 1548, ko je dobilo mestni privilegij. 
— je kraj, ki je v nasprotju s kmetstvom tako po svojem 

Mstanku kot po svoji mestni naravi. Mesto in vas se ne marata, 
vzajemno koristita.

Mesto ji

‘^®ptav si
"Tisti, ki obešaUSU, ki obeša kmete, ne 

more biti iz kmečkega stanu. 
Kmet kmeta ne bo nikoli obe
sil, - •smrtni obračun med kmeti 
poteka na zemlji. Kmet si ne 
more niti predstavljati smrti, ki 
bi se polastila človeka nad 
Zemljo. Kmet, zemlja in smrt, 
to spada skupaj, to so v kmeč- 
kem živlipnicv...*- v,..-.—.življenjskem krogu soz-nuA«- MUgu boz-
obp Tkalec je dalobesiti ~ tnrpi «0,4' torej potegniti nada«, ločiti ^d3ieniitb zemlje v tre-

kmečko razu- 
odhoda

"®jMj ključen. s tega sveta
J ,7 Ključen, takrat, ko bi 
siiin"“j”? na zemlji, ker®nto izčamn^ se vanjo vra-
o«P.v, č, dvanajst kmetov, 
linpp ^®džimurcev in štiri Do-linče.

(Mimogrede, samomor

>a(»^

Strice, Blaževci, Bratkovci,
Bratonci, Brezovica, Čren- 
sovci, Dokležovje, Gančani,
Gomilice, Ivanci, Ižakovci,

bil kontroverzen, da je bil re- 
volucioanr in kontrarevoluci-

nik, antipod kmetstva. Ne 
zato, ker je postal učitelj, tem
več zato, ker je s svojimi deja-

1894. Svoj rojstni kraj je potr
dil kot mesto še z nečim, ne 
samo s tem, da je dal kot revo
lucionar obesiti kmete.

Tkalec je bil politično bitje. 
Človek je postal hotno politi- 
cus, političen človek, šele z živ
ljenjem v mestu. Beseda poli-

zobešanir • ’ samomor , 
StulT'.':?;«”’.??”'? "

maln kmečka smrt nor- 
® samo na zemlji. Govori 

km»x? da samomor ni ^•"^^ko dejanje.)
pač

Varašanci

nji - ne glede na to, če so bila 
nar obenem. Morda to res po- ta dejanja pustolovska - izrazil 
meni kontroverznost, vendar moderen zgodovinski odnos 
ne za Prekmuije. V tem oziru.
kot prekmurski politični člo-

med kmeti in meščani.
Prebivalcem Turnišča se ne

vek, je bil meščan Tkalec tipi- pravi Turniščani marveč vara- 
čen prekmurski političen člo- šanci. »Varos« je madžarski 
vek. Prekmurcu ni v posebno izraz za mesto.
breme zamenjati politično ali Ko je duh lokalne zgodovine
nazorsko izpoved. Izpoved je prišel do stopnje, da se je ra- 
eno, prepričanje je drugo. Iz- zred kmetov postavil počez na 
poveš se lahko enkrat za to, poti, po kateri je začelo hoditi

ih

ff« r.

ir

%

SIS $$

li:

tika pride od polis, kar je staro-Tkalec se je rodil v Turnišču grško ime za mesto. 
-4 stoenim letom, 8. janurjaPted Za Tkalca se rado reče, daje

'11’

I

IM/l, MNENJA, STAUŠČA

se nam ie le
J^srečUo...«

^‘*fcnjave dosedanje predsednice

V ^redo ^''®4er, 4. januarja 1995, so se zbrali 
'■od^/''‘’'4eni člani Pomurskega madžarskega 
negg (v nad. bes. PMNS) zaradi ustanov-
Potekai^So zbora. Glavna točka te seje, ki je 

bila ° lendavske Obč. Skupščine, naj
šačela ‘^^°btev (zamenjava!) predsednika. Seja se je 
Škapinv zelo napetem ozračju, saj je ena 
("mi, ^otere člani bolestno hlepijo za funkci- 

šredstvi, na pčdel in gnusen način 
P. GinJ. “torpediranje« večletne predsednice M. 
1. 'ttokterji (v neg. psih, smislu) pri tem so bili 
"ovoZe) ”■ ’ m T- Ti zarotniki so
Po t' glavnem izkoristili za tekanje

preK ”” ‘dolinskih vaseh, kjer so v z madžar- 
''Plivnei(''‘^^^‘''t}m naseljenih vaseh »prepričevali« 
^°bnosii nekatere druge vaščane o nespo-

tfebgt^^'' ta-^i^ienoc nic m siorua za njin«, pa jo 
Posa^° ^šok način zamenjati. To prepričeva- 

'^mvei< z f^t^ov niso opravljali na kulturen način, 
°bljubii “.l’ zavajanjem, z obrekovanji M. P. in 

ajihov^^^^ (aznih služb izvoljenim članom sveta 
* " Podal- sorodnikom, seveda, če jih bodo 

^^“šoni Ve/' glasovanju. No, in z enim samim 
klas me jim je to tudi uspelo. (Pri tem smatram 

tlvoier -^ '^tčen, saj občina Murska Sobota ni 
^Iti področje in mesto smo kaka R. Ke.

na-

r*

J . > »ki deluje proti njihovim interesom,
1 še takorekoč nič ni storila za njih«, pa jo

sveta

J*

meščanstvo, da bi odigralo 
svojo vlogo, se je moralo pripe
titi, da se je razred meščanov 
spoprijel z razredom kmetov. 
To »zgodovinsko poslanstvo« 
je za meščane opravil Tkalec.

Kulturološko ali biblijsko pa 
se je naposled morala ponoviti 
Kajnova in Ablova zgodba. 
V svetem pismu piše, da je 
kmet Kajn ubil Abla, pastirja, 
predhodnika poznejših mešča
nov. Ta uboj, ta razkol je pog
nal v tek nadaljnjo zgodovino. 
Taka je logika zgodovine.

a

drugič za ono politično stranko 
ali ideologijo, kakor, nanese. 
Pomislimo samo na prehajanje 
od katolicizma v protestanti
zem. Po prepričanju pa si 
vedno Prekmurec. Včasih so 
temu rekli slovanski anarhi
zem.

Vilmoš Tkalec iz Turnišča je 
bil prvi pravi politični prek-

Začetek prekmurske 
zgodovine

Prekmurska zgodovina je do 
Tkalca stala. Prekmurje ni 
imelo zgodovinskega- dogaja
nja, ni imelo ne delitve na pa
stirje in kmete, ne izražene de
litve na meščane in kmete, ni 
imelo ne svoje vojaške in ne 
politične zgodovine. S Tkal
cem se je prvič razdelilo in 
sprlo v samem sebi. Izrazilo je 
tudi svoj drugi pol, svojo dru
gačno zmožnost. Dotlej je bilomurski človek, prvo pravo - . - - , • ,

prekmursko politično bitje. Če T . K vfTrvrlriVinciTArTii mmAViiniaje tako naneslo, je bil boljše- 
vik, dokler je bilo drugače pa 
je bil učitelj in Klekov organist. 
Ko je za kratek čas postal bolj- 
ševik, je moral obešati kmete: 
to se mu je tako rekoč naprtilo 
s samo zgodovinsko vlogo.

V Tkalčevem primeru je ta 
žalostna vloga nasprotnika 
kmetov dvojna. Po eni strani je

zgodovinskega minevanja. Po-
hlevnost in podrejenost sta bili 
zgodovinsko potrjevani lastno-

,.:~4 'i

Hiii
:i::: idili

pomadtarila!).
^°^^ar^k^n ^''^‘^^Jtiica prekmurskih Madžarov in 
^^rug glavnem morala skrbeti za kul-
''tidali,f^°sti, za šolstvo in šolske objekte, za 
'°^a on„ ‘^°^’'‘>ievanje mladih v materinem jeziku, 
dalo ,. je maksin,^i„^ ——»■—

dei

se je maksimalno angažirala (in kjer se je 
fnii men tudi uspevala), recimo tudi pri 
'š in y^‘^štrukture (pri tem mislim na ceste, mo- 

š^ečaji. objekte), reševala je tudi podjetja pred 
težfr ^‘"'^omentu pa je argumentirano prikazo- 

^ovala P’'obleme tukajšnjih kmetovalcev, priskr- 
in podpore socialno ogroženim druži- 

in počela še mnogo drugih

“Olo, 
Srad,
^tov,

L- , \e'’* /rtMitrn rtu ccjtc, rmj-

reSevala je tudi podjetja pred

stvari, ki jih tukaj ne bi našteval. Vse to je dosegla 
kot nestrankarska poslanka z diplomatskimi in ener
gičnimi posegi v DZ in pri raznih ministrih. Lahko 
zatrdim, da povprečno dela dnevno (tudi ob sobotah 
in nedeljah!) po 12-14 ur. V to njeno delo je všteto 
tudi tekanje od vasi do vasi zaradi udeležbe na raznih 
sestankih in kulturnih prireditvah. V preteklem letu 
je imela morda le 4-5 dni dopusta. Pa še takrat ni 
mogla počivati, saj so ji neprenehoma zvonili tele
foni in prihajali na dom posamezniki, da bi ji prika
zali svoje probleme. In kako so ji nekateri sovražniki 
poplačali to dolgoletno garanje...? Popljuvali in 
oblatili so jo okoli po prekmurskih vaseh. Ob izteku 
mandata je v demokratičnem družbenem sistemu 
normalna stvar zamenjava kakega funkcionarja, 
toda ne na tako pddel način kot so to počeli zgoraj 
omenjeni.

Po vsem tem bi pa v tej igri sodelujočim osebam 
postavil nekaj retoričnih vprašanj, in to jaz, v Kobi
lju rojeni Slovenec, ki se tudi kot hungarist nikoli 
nisem deklariral za Madžara: Ali ste vi, špekulanti in 
malverzanti, pri tem svojem egoističnem in destruk
tivnem delovanju sploh pomislili na življenjske raz
mere in skrbi tukaj živečih Madžarov...? In vi, 
zavedeni »kameleoni«, mislite, da vas bo neki ose
menjevalec, ki je že dvakrat zaporedoma klavrno 
propadel na volitvah, oz. novoizvoljeni predsednik, 
kar tako ad hoc imenoval na dobro plačane polo
žaje. ..?

Pa še o glavnem hujskaču, in tudi po mnenju 
njegovih sovaščanov, delomrznežu in postopaču, ki 
so ga nekdanji partijski veljaki postopoma dvigovali 
na vodilne položaje. Seveda je najprej začel pri 
vaškem sekretarstvu ZSM, kmalu zatem je že nada
ljeval svojo kariero kot obč. sekretar ZSM, nato so 
sledile še druge dobro plačane funkcije. Pri tem orisu 
seveda mislim na J. Bu-a, ki si je v sebi mislil, da bi 
bilo noro kaj delati ali študirati, ko mu pa vse tako 
gladko teče, kot po maslu. Sedaj ga seveda zelo mika 
dobro plačana funkcija sekretarja PMNS, kjer misli, 
da mu spet ne bo treba delati, samo reprezantirati. 
Toda, ali se zaveda tega, da bo oseba, ki bo imeno
vana na ta položaj, morala imeti poleg vsaj višješol
ske izobrazbe še druge kvalitete, kot n.pr. inteligent
nost, sposobnost komuniciranja z intelektualci, vča
sih tudi z diplomati. Razen tega bo treba včasih tudi 
napisati kak kvaliteten članek, slavnostni govor itd. 
J. Bu., malo se zamisli ob tem!

1
^■4. ■
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sti Prekmurcev. S Tkalcem se 
je to nehalo.

Prebivalci Turnišča danda
nes seveda ne živijo z zavestjo 
o zgodovinskosti svojega kraja. 
Svojega kraja se ne zavedajo 
kot mesta, nimajo meščanske 
zavesti. Okoliški kraji se Tur
nišča kljub temu zavedajo kot 
svojega središča, okrog tega ni 
sporov.

Področje, ki je Turnišče 
štelo za svoje središče, je bilo 
nekdaj mnogo večje, kot je da
našnje ozemlje občine. V ob
čino danes spadajo kraji Gomi
lica, Nedelica in Renkovci. 
V tumiško pražupnijo pa so 
nekoč spadali Beltinci, Bi-

Vestnik je Z vami!

Mislil sem nekaj stavkov nameniti tudi R. Ke., 
toda zasmilila se mi je. Ta ienska namreč veliko trpi 
zaradi funkciomanije. Njeno rovarjenje pa smatram 
kot kompenzacijo neizpolnjenih želja. Večkrat raz
mišlja tudi o tem, da se pač z mano vred stara, pa kot 
upokojenka ne bi rada ostala v anonimnosti. Najbolj 
jo pa boli to, da jo je nekdanja učiteljska kolegica in 
intimna prijateljica prerastla vsaj za deset nadstropij.

Ob zaključku tega mojega spisa hočem poudariti 
le to, da za vsa zgoraj navedena dejstva moralno 
odgovarjam. Vem, da se bodo ob navedenih vzdev
kih nekateri počutili zelo prizadeti. Toda zamislite se 
nad tem, da ste s svojimi podlimi dejanji spravili 
Marijo P. na rob živčnega zloma in se zaradi tega 
sramujte sami pred seboj. Začeli ste vi! Vsak se ima 
pravico braniti! Hruščdv je pred nekaj desetletji med 
neštetimi reki in pregovori povedal tudi tega: »Kagda 
jest drdka, batka nye viibirajet sja...« Jaz pa k temu 
dodam še moder francoski rek, ki sem se ga še v rani 
mladosti na pamet naučil: »Honni soit, ki mal
y pense«. AVGUSTPOŽONEC 

Dolga vas pri Lendavi

Nevoljnih trobentačev zbor
(Kdo je piemont v ZZRKM)

v prvi letošnji številki Vestnika, se v rubriki Pi
sma, mnenja, stališča..., pojavlja ime društva SPI 
(Svobodna prekmurska iniciativa), kot soustanovi
telj Zveze za razvoj kulture mladih (ZZRKM).

Ker so članki s tem v zvezi, bolj tendenciozni kot 
dobronamerni, podajam nekajvrstično repliko oz. 
poskus osvetlitve dogodkov pred skrivnostno fuzijo 
4. društev.

Društvo SPI je v ZZRKM vstopilo, na predpo
stavki duhovne in pragmatične potrebe po združeva
nju sorodnih subjektov, z začrtano vizijo in razum
skim doprinosom, ki ga zahteva tako gibanje.

Kot pravi John Locke: »Vsi snovni individumi 
težijo v, neko koherentno obliko iz katere potem 
črpajo energijo za svoj eksistencialni modul.«

Društvo SPI obstaja eno leto in je izrazito kultur- 
noliterarnega karakterja, ter se je kot tako priključilo 
v ZZRKM, skupaj z ostalim društvi, ki ZZRKM 
tvorijo.

Društvo SPI deluje v danih okoliščinah in zmož
nostih, zaradi pogojujočih elementov, ki zavirajo

Lipa, Lipovci, Malhenovci, 
Melinci, Nedelica, Odranci, 
Polana in Renkovci.

Slednji Renkovci so bili 
menda najbolj nesrečni v letih 
od 1878 do 1905, ko niso spa
dali v turniško »notarišijo«. Po 
adminitrativni odločitvi so spa
dali v »bogojansko notarišijo«, 
zaradi česar so pisali pisma po
glavarstvu Žalske županije in 
celo budimpeštanskemu notra
njemu ministru. Prosili so, naj 
se jih »reši iz obupnega polo
žaja«. Do Turnišča je od Ren- 
kovec 2 km, do Bogojine pa 15 
do 20km, kakor si hodil, če si 
jo mahnil bolj počez, je bilo 
bližje. Posebno mukotrpno je 
bilo hoditi v »ostrih jesenskih 
in zimskih časih«, so zapisali 
Renkovčani.

Dotlej se po zgodovinski 
vednosti pisca tega članka še ni 
zgodilo, da bi si kaka prekmur
ska vaška skupnost drznila 
oblast kaj prositi.

Druge značilnosti 
Turnišča

s potrditvijo mestnih pravic 
omenjenega leta 1548 je Tur
nišče dobilo pravico, da si voli 
svojega sodnika in »prireja 
sejme kadarkoli«. Najmočnejši 
obrti sta bili čevljarstvo in kro- 
jaštvo. Malo manj pa kovaštvo 
in mlinarstvo. Leta 1760 so 
čevljarski mojstri ustanovili 
svoj ceh, pravila, pisana v la
tinskem jeziku, jim je potrdila 
Marija Terezija. V tumiški ceh 
so bili združeni tudi čevljaiji iz 
Sobote in Rogašovec, če ome
nimo samo dva najbolj odda
ljena. Krojaški ceh so ustano
vili leta 1770.

Zadnja knjiga 
o znameniti tumiški 
cerkvi je izšla lansko 
leto.

Zadnjič v novejši zgodovini 
so Turniščani pokazali revolu
cionarnost, ki se ji je takrat 
reklo kontrarevolucionarnost, 
takoj po drugi vojni, ko je 
oblast zaprla njihovega takrat
nega župnika Jeriča. Bili so 
razjarjeni in v jarek so prekuc
nili avtomobil režimskih ageh- 
tov, ki so jih prišli oomirjat in 
strašit. ŠTEFAN SMEJ

delovanje društva, na margini sposobnostnih kapaci
tet. Brezpredmetno bi bilo govoriti o »višjih instan
cah«, ki za društvo SPI ne najdejo ne časa in ne 
finančnega stimulansa. Pravtako je načrtovana re
vija, zaradi istih razlogov realizirana do točke pre
dračuna. Zaenkrat.

Člani društva zato z raznimi ego-projekti soustvar
jajo kulturno futorologijo. Načrtno po Spenglerju.

Nekoliko kritično bi se obrnil na pisanje ga. Nane 
A. Rituper.

Draga ga. Nana, pozivate se na 209. člen ustave 
republike Slovenije. Sicer ne vem na kateri fakulteti 
boste diplomirali, vendar bi vas opozoril, da nova 
ustava republike Slovenije nima 209 členov. Mogoče 
se pa pozivate na ustavo iz »tistih« časov.

Naslednja pripomba bo mogoče izzvenela cinično. 
Namreč, blokado miselnih celic, ste ekscelentno raz
bili z podmeno o »figurativni soluciji retoričnega«, 
oziroma trditvijo; da vse kar se giblje, lahko tudi 
obmiruje. Če je to odkritje, potem je to za vas 
verjetno zanimivo.

In še nekaj!

Preko svojih malenkostno ležečih trditev, ste mi
mogrede objektivno formo vašega članka spremenili 
v meč, ki še vedno visi nad nekom.

Predsednik SPI
MARK KRENN

Koncert soboške apatije
ali odgovor na pismo bivši predsednici zveze za 
razvoj kulture mladih Mariški Ščap

Jože Žekš in Pravdič Zdravko sta ustanovila zvezo 
za RAZVOJ KULTURE MLADIH z namenom, da 
se preko zveze pride do prostorov v katerih bi se naj 
odvijali koncerti in podobno. V G. Radgoni se je 
tega domislil starejši mladinec, lastnik firme TORO, 
za kar delo dobi plačano. In KONCERTI SO.

V. M. Soboti smo namesto 
bivše predsednice ZVEZE -

tega dobili dolgi jezik 
MARIŠKE ŠCAP, ki

puno melje in zaradi katere še verjetno lep čas kon
certov ne bo, če pa bodo smo vas vsaj spomnili, da je 
na kulturnem področju mladih potrebno delati, če-
tudi za denar, kar ni greh.

Član predstava ZZRK 
JOŽE ŽEKŠ



stran 14 vestnik, 19. januarja 1995

nasveti

Dogajanja na ljubljanski borzi
Spoštovane bralke in bralci, to

krat bo poročanje o dogajanjih na 
Ljubljanski borzi oz. trgu vrednost
nih papirjev zajemalo obdobje med 
torkom 10. 1. in ponedeljkom 16. 
1. 1995.

17. 1. 1995 je Ljubljanska borza 
objavila sporočilo za javnost 
v zvezi z delnicami UBK banke, 
s katero se zaradi 30 odstotnega 
padca tečaja v zadnjih desetih dneh 
ni trgovalo. V sporočilu seznanjajo 
javnost, da v UBK Banki d.d. ni 
prišlo do sprememb v poslovanju, 
ki bi lahko imele vpliv na spre
membo tečaja prednostne delnice, 
ki kotira na borzi - borzna kotacija 
B. Sprememba tečaja te delnice je 
posledica brezplačne razdelitve 
prednostnih dalnic razreda C na 
podlagi odločitve o povečanju os
novnega kapitala banke iz lastnih
sredstev (za vsako delnico razreda mio).

del enotni tečaj obveznice RSI 1, 
ko je bilo za 10,6 mio tolaijev pro
meta. V četrtek je njen enotni tečaj 
padel na 100,3, ko je bilo za 3,1 
tolaijev prometa ter se na tem ni
voju zadržal tudi v petek ob 27,8 
mio tolarjev prometa, v ponedeljek 
pa padel na 100,2 (1,8 mio tolar
jev).

Na torkovem borznem sestanku 
se je enotni tečaj obveznice RSL 
2 zadržal na ponedeljkovem nivoju 
(106,2), ko je bilo za 53,4 mio to
laijev prometa, naslednjega dne pa 
porasel na 106,5 ob 98,3 mio tolar
jev prometa. V četrtek se je njen 
enotni tečaj zadržal na nivoju 
prejšnjega dne ob 110,2 mio tolar
jev prometa, v petek porasel na 
106,4, ko je bilo za 85,6 mio tolar
jev prometa in se na tem nivoju 
zadržal tudi v ponedeljek (46,7

B druge emisije je bila vročena ena 
delnica razreda C).

Prvi teden v novem letu je bil 
promet na borzi skromen, v tem 
tednu pa je opaziti povečanje pro
meta. Svoj delež pri manjšem pro
metu ima pravgotovo nejasnost 
v zvezi s plačevanjem davka na ka
pitalske dobičke fizičnih oseb. Ko
nec lanskega leta je namreč pote
kel moratorij na obdavčevanje ka
pitalskih dobičkov, ker pa do sre
dine decembra niso bili objavljeni 
podatki zakona o dohodnini, je ve
čina pričakovala podaljšanje mora
torija. Vlada je sicer predlagala po
daljšanje moratorija, vendar dr
žavni zbor o njem ni »utegnil« raz
pravljati. Tako bi po pojasnilih mi
nistrstva za finance fizične osebe, 
ki pri trgovanju z vrednostnimi pa
pirji ustvarijo dobiček (pozitivna 
ra^ka med prodajno ceno in reva
lorizirano nakupno ceno), razen 
pri vzajemnih skladih in menicah, 
morale v 15 dneh po prodaji prija
viti dobiček. Davčna uprava bi 
nato v tridesetih dneh izdala od
ločbo, v nadaljnjih 30 dneh pa bi 

— moral biti davek plačan. Očitno pa 
je, da davčna uprava še ni priprav
ljena pobirati tega davka, zato

Z obveznico RSL 8 v začetku 
tedna ni bilo prometa, investitorji

Borzna Rotacija 
B - prednostne delnice

Tako kot pri večini delnic, je 
v sredo porasel tudi enotni tečaj 
delnice KBT in sicer za 2,79 od
stotka na 44283, ko je bilo za 10,2 
mio tolaijev prometa, naslednjega 
dne pa padel na 43300 ob prometu 
433 tiscž tolaijev. V petek je njen 
enotni tečaj porasel na 44442 ob 
9,7 mio tolaijev prometa, v pone
deljek pa padel na 42248 ob 2,5 
mio tolarjev prometa.

Na torkovem borznem sestanku 
je enotni tečaj delnice Primofin iz 
51338 padel na 50000, ko je bilo za 
500 tisoč tolaijev prometa, nasled
njega dne pa poskočil za kar 9,11 
odstotka na 54555 ob 1,6 mio tolar
jev prometa. Na četrtkovem borz
nem sestanku je njen enotni tečaj 
padel na 53500, ko je bilo za 161 
tisoč tolaijev prometa, naslednjega
dne porasel na 53768 ob 2 mio

so po njej povpraševali po tečaju tolarjev prometa, v ponedeljek pa
85,0, imetniki pa so jo bili priprav- - - -------- — - ■ ■ ■ '
Ijeni prodati po tečaju, ki je bil

padel na 52659 (3,5 mio tolarjev).
Enotni tečaj prednostne delnice 

enak kot zadnjega dne v preteklem Rogaška je v torek iz 3072 padel na
letu (95,0). V petek je njen enotni
tečaj padel na 94,3, ko je bilo za 
198 tisoč tolaijev prometa, v pone
deljek pa na 92,2 ob 1,2 mio tolar
jev prometa.

Enotni tečaj obveznice RSLl 
z izkoriščeno davčno olajšavo je 
v sredo poskočil za 0,4 odstotne 
točke na 99,4, ko je bilo za 586

2962, ko je bilo za 328 tisoč tolarjev 
prometa, naslednjega dne pa pora
sel na 3093 ob 928 tisoč tolarjih 
prometa. V petek je njen enotni 
tečaj padel za 3,17 odstotka na 
2995, ko je bilo za 749 tisoč tolarjev 
prometa, v ponedeljek pa na 2960 
ob prometu 148 tisoč tolarjev.
Borzna Rotacijatisoč tolarjev prometa, v petek pa

je bil v vrednosti 24 tisoč tolarjev g _ obvezniCe
sklenjen aplikacijski posel v po te
čaju 97,7. V ponedeljek je njen 
enotni tečaj porasel na 98,0, pro
meta pa je bilo za 67 tisoč tolarjev.

V sredo je enotni tečaj obveznice 
SKB 1 iz 98,2 porasel na 98,4, ko je 
bilo za 775 tisoč tolarjev prometa, 
na četrtkovem borznem sestanku 
pa na 98,7 ob prometu 566 tisoč 
tolaijev. V petek je bil v vrednosti 
282 tisoč tolarjev sklenjen aplika
cijski posel po tečaju 98,5 v pone
deljek pa v vrednosti 104 tisoč to
larjev po tečaju 96,2.

kljub vsemu obstajajo realne mož- BOFZna RotaClia 
nosti, da bo moratorij podaljšan, '*
prva možnost pa je prav danes, saj 
je danes seja državnega zbora.
Borzna Rotacija 
A - redne delnice

Na torkovem borznem sestanku 
je enotni tečaj delnice LEK posko
čil za 5,71 odstotka na 11100, ko je 
bilo za 111 tisoč tolarjev prometa 
(10 lotov), v ponedeljek pa na 
11233 ob prometu 202 tisoč tolar
jev.

10. 1. je nekoliko porasel enotni 
tečaj delnice Probanka in sicer iz 
15881 na 15900, ko je bilo za več 
kot 1,1 mio tolarjev prometa, na
slednjega dne pa na 16182 ob 4,3 
mio tolaijev prometa. Na četrtko
vem borznem sestanku je njen 
enotni tečaj porasel na 16312, ko je 
bilo za 9,7 mio tolarjev prometa, 
naslednjega dne na 16354 ob 1,9 
mio tolarjev prometa, v ponedeljek 
pa padel na 15995 (5,9 mio tolaijev 
prometa).

Porasel je v torek in sredo enotni 
tečaj delnice Salus in sicer v torek 
iz 20553 na 20981, ko je bilo za več 
kot 14 mio tolarjev prometa, 
v sredo pa na 21205 ob 33,9 mio 
tolaijev prometa. V četrtek je njen 
enotni tečaj neznatno porasel na 
21218, ko je bilo za 1,7 mio tolarjev 
prometa, naslednjega dne padel na 
21019 ob 11,3 mio tolarjev pro
meta, v ponedeljek pa na 20754 
(4,4 mio tolarjev prometa).

V torek je enotni tečaj redne 
delnice SKB iz 37199 porasel na 
37590. ko je bilo za 22,9 mio tolar
jev prometa, naslednjega dne pa na 
38295 ob 99,2 mio tolarjev pro
meta. Na četrtkovem borznem se
stanku je njen enotni tečaj padel na 
38009, ko je bilo za 14,4 mio tolar
jev prometa, naslednjega dne na 
38006 ob 50,3 mio tolarjev pro
meta, v ponedeljek pa na 37703 
(28,4 mio tolaijev prometa).

Borzna Rotacija 
A - obveznice

Za 0,5 odstotne točke na 100,8 je 
na torkovem borznem sestanku pa-

B - redne delnice
11. 1. je enotni tečaj delnice 

BTBR porasel za 1,67 odstotka na 
13180, vendar je bil promet skro
men, saj ga je bilo le za 53 tisoč 
tolarjev (4 lote). V petek je njen 
enotni tečaj padel na 13000, ko je 
bilo za kar 14,3 mio tolarjev pro
meta, v ponedeljek pa je bil po 
enakem tečaju sklenjen aplikacijski 
posel v vrednosti 65 tisoč tolarjev.

V torek je enotni tečaj delnice 
Dadas porasel iz 169695 na 172364, 
ko je bilo za 3,8 mio tolarjev pro
meta, naslednjega dne pa na 
176311 ob 23,8 mio tolarjev pro
meta. Na četrtkovem borznem se
stanku je njen enotni tečaj porasel

v vrednosti 116 tisoč tolarjev je 
bil z obveznico LEK 2 sklenjen 
aplikacijski posel po tečaju 99,0 
kar predstavlja porast tečaja za 2,2 
odstotni točki.

Na torkovem borznem sestanku 
je enotni tečaj obveznice Občina 
Zagorje iz 84,0 padel na 83,0, ko je 
bilo za 228 tisoč tolarjev prometa, 
naslednjega dne pa na 82,3 ob pro
metu 7% tisoč tolarjev.

Z obveznico PTT Ljubljana je bil 
v sredo v vrednosti 602 tisoč tolar
jev sklenjen aplikacijski posel po 
tečaju 102,1, v petek ter ponede
ljek pa po enakem tečaju in sicer 
v petek v vrednosti 9 tisoč tolarjev 
(3 loti), v ponedeljek pa v vredno
sti 27 tisoč tolarjev.

Za 0,6 odstotne točke na 99,4 je 
v petek porasel enotni tečaj obvez
nice PTT Nova Gorica, ko so bili 
v vrednosti 1,4 mio tolarjev prijav
ljeni aplikacijski posli, v ponede
ljek pa padel na 97,5 ob 1,5 mio 
tolarjev prometa.

V sredo je enotni tečaj obveznice 
Rogaška 1 padel iz 98,5 na 97,0, 
prometa pa je bilo le za 17 tisoč 
tolaijev (1 lot). V petek se je njen 
enotni tečaj zadržal na istem ni
voju, ko je bilo za 51 tisoč tolarjev 
prometa, v ponedeljek pa porasel 
na 97,5 ob prometu 170 tisoč tolar
jev.na 180485; ko je bilo za 6,3 mio

tolarjev prometa, v petek pa na IzVCnbOFZnO trgOVSnjC 
181300 ob 42,4 mio tolarjev pro-
meta. V ponedeljek je njen enotni 
tečaj padel na 174355 (-3,83 od
stotka), prometa pa je bilo za 54 
mio .tolarjev.

Za 3,01 odstotka je v sredo po
skočil enotni tečaj delnice Finme-

na trgu OTC
OTC - redne delnice

Z redno delnico HB Brežice je 
bil v sredo sklenjen aplikacijski po
sel in sicer z 1 lotom po nespreme
njenem enotnem tečaju 3300, prav-

dia in sicer iz 21700 na 22353, ko je tako pa tudi v petek, tokrat v vred-
bilo za 2,7 mio tolarjev prometa, 
v petek pa na 22392 ob nekaj manj 
kot 3 mio tolarjev prometa. V po-

nosti 11 tisoč tolarjev.
V torek je enotni tečaj redne 

delnice Intara iz 3400 porasel na
nedeljek je njen enotni tečaj padel 3420, ko je bilo za 6,1 mio tolarjev 
na 21918 241 tisoč tolarjev). prometa, naslednjega dne pa tako-

Letos so je prvič trgovalo rekoč ostal na istem nivoju (3421)
z redno delnico Hmezad šele 13. 
1., njen enotni tečaj je iz 19800 
padel na 17950, prometa pa je bilo 
za 359 tisoč tolaijev.

V sredo je poskofil tudi enotni

ob 10,6 mio tolarjev prometa. 
V četrtek je njen enotni tečaj pora
sel na 3434, ko. je bilo za več kot 
1,9 mio tolarjev prometa, v petek 
pa je bil v vrednosti 344 tisoč tolar-

tečaj delnice MK Založba in sicer jev sklenjen aplikacijski posel po 
za 3,33 odstotka na 9780, ko je bilo tečaju 3440. V ponedeljek je njen
za 988 tisoč tolarjev prometa, na
slednjega dne pa na 9800 ob pro
metu 637 tisoč tolarjev. V petek je 
njen enotni tečaj nekoliko padel na 
9766, ko je bilo za 400 tisoč tolarjev 
prometa, v ponedeljek pa na 9701 
ob prometu 893 tisoč tolarjev.

Na torkovem borznem sestanku 
je enotni tečaj delnice NIKA iz

enotni tečaj porasel na 3450, pro
meta pa je bilo za 345 tisoč tolar
jev.

Enotni tečaj redne delnice Roga
ške je v sredo padel za 8,14 od
stotka na 900,0, ko je bilo le za 90 
tisoč tolaijev prometa, v četrtek 
rahlo porasel na 906,7 ob prometu 
408 tisoč tolaijev, v ponedeljek pa

5440 porasel na 5500, ko je bilo za
303 tisoč tolarjev prometa nasled- meta).

na 930,0 (279 tisoč tolarjev pro-

Mm
njega dne pa na 3073 ob malenkost 
manj kot 3 mio tolarjev prometa. 
Tudi na četrtkovem borznem se
stanku je njen enotni tečaj porasel 
in sicer na 5800, ko je bilo za 7,8 
mio tolarjev prometa, v petek ra
hlo padel na 5774 ob 7,1 mio tolar
jev prometa, v ponedeljek pa na

OTC - prednosme delnice
V sredo je enotni tečaj pred

nostne delnice HB Brežice iz 3850 
padel na 3822, ko je bilo za 386 
tisoč tolarjev prometa, v četrtek je 
bil v vrednosti 53 tiso^ tolarjev 
sklenjen aplikacijski posel po te-
čaju 3840, v petek pa v vrednosti

W Ii A
5663 (5,5 mio tolaijev prometa).

Enotni tečaj delnice Term Čatež ^^7 tisoč tolarjev po tečaju 3793.

Cesta prvih borcev N. Brežice €8350 
V 0808 63-236. Telefaks: 0608 63-853

POSLOVALMICA LJUBLJAMA
Slovenska cesta 54. MtibVana 61000 
V 061 ai-SS. Telefaks: 061 131.347

4aaMMM|8C4
Partizanska casta 3-5. 62000 Maribor 
9 062 29-460. Tafafaks. 062 29-460

je v sredo porasel za 2,9 odstotka 
na 794,9, ko je bilo za 1,2 mio 
tolarjev prometa, naslednjega dne 
na 800 ob skromnem prometu 80 
tisoč tolaijev, v petek pa na 808,3 
(3,7 mio tolarjev prometa). V po
nedeljek je njen enotni tečaj ostal 
takorekoč na istem nivoju (808,9), 
prometa pa je bilo za 1,7 mio tolar
jev.

OTC - obveznice
Z obveznico Gorenje so bili 

v sredo sklenjeni aplikacijski posli 
v vrednosti 1,1 mio tolarjev po te
čaju 98,1, v petek v vrednosti 34 
tisoč tolarjev po tečaju 94,4 (-3,77 
odstotka), v ponedeljek pa v vred- 

- nosti 6 tisoč tolarjev ponovno po
tečaju 98,1. Tončka Božinovič

Nove višje cene 
komunalnih storitev

Vlada Republike Slovenije je 27. okt. 1994 
sprejela Uredbo o načinu oblikovanja cen ko
munalnih storitev (Ur. 1. RS, št. 68/94) z veljav
nostjo od 1. 12. 1994. Nova Uredba velja za štiri 
mesece in dovoljuje povišanje cen v decembru 
1994 za največ 2,2% in v februarju 1995 za

Cena vodarine in kanalščine

Vodarina 
gospodinjstva 
gospodarstvo 
družbene dejav.

Kanalščina 
gospodinjstva 
gospodarstvo 
družbene dej.

Kanalščina 
Beltinci 
gospodinjstva 
ostali

P. komunala 
M. Sobota 

SIT/m’ 
31,15 
37,48

12,38
27,75
22,26

29,70
60,45

V zgoraj navedenih cenah ni vračunan 5% 
davek. Najnižjo ceno vode plačujejo občani, ki 
so vezani na vodovodno omrežje v G. Radgoni 
in plačujejo vodarino Komunalnemu podjetju 
G. Radgona, najvišjo ceno pa v Ljutomeru, in 
sicer je cena vode višja pribl 80%, cena vode

Cena odvoza odpadRov
Saubermacher
& Komunala

M. Sobota
odvoz smeti
80 1 posoda 
120 1 pos.
160 1 pos.
240 1 pos. 
1100 1 p.

odvoz smeti 
od stanovanj 
odvoz smeti 
od trgovin 
odvoz smeti 
od del. org. 
ustanov 
odvoz od 
obrtnikov 
društva

odvoz odpadkov s kesoni
prost. 3 m’ 
prost. 4m’ 
prost. 5 m’ 
prost. 7, Sm |̂3

poslovni prostori 
gospod, član 
gosp, zunanje 
KS član

Kontejnerski odvoz
5001
700 1
900 1

zdrav, šole 
vrtci 
industrija

573,6? SIT

1.034,24 SIT
4.311,58 SIT

2,86 SIT/m^

10,08 SIT/m’

9,02 SIT/m2

7,01 SIT/m^

1.405,76 SIT/m’
1.336,09 SIT/m’
1.229,30 SIT/m’
1.129,04 SIT/m’

največ 3,7%. Glede na zakonske možnosti so 
vsa prekmurska in prleška komunalna podjetja 
1. 12. 1994 povišala cene komunalnih storitev 
za 2,2%.

Koliko bomo plačevali za vodo, kanalščinOu 
odvoz smeti v mesecu dec. 94 in jan. 1995?

Komunal, p. 
G. Radgona 

SIT/m’ 
27,28 
58,82 
49,19

Komunala 
Lendava 
SIT/m’ 
28,90 
53,30 
53,30

Kom. stan, 
podjetje 
Ljutomer

SIT/m’ 
49,79 
80,47

9,01 
20,59 
10,69

8,70
8,70

10,98
23,23

v Lendavi pa za pribl. 6% od cene v G. Rad' 
goni.

Pri ceni kanalščine pa vodijo v Beltincih, saj 
znaša za gospodinjstvo 29,70 SIT/m’, "medtei® 
ko je najnižja cena kanalščine v Lendavi i® 
znaša 8,70 SIT/mL

Komunalno 
?■ 

G. Radgona

285,48 SIT

536,78 SIT
1.567,55 SIT

18,84 SIT/m^

412,28 SIT/m’
304,91 SIT/m’

304,91 SIT/m’
18,84 SIT/m^

104,96 SIT

117,91 SIT

V ceno odvoza odpadkov ni vračunan 5 % davek.

Kakor vidimo, je v posameznih občinah ra
zlično urejen odvoz odpadkov, zato je posa
mezne cene komunalnih storitev težko primer
jati. Vemo pa, da nobena storitev ni več poceni 
in če želimo čisto Prlekijo in Pomurje, moramo 
sami poskrbeti za to in plačati tudi ceno, ki pa

Komunala 
Lendava

59,80 SIT
89,70 SIT
118,50 SIT
179,70 SIT

352,50 SIT
493,60 SIT
634,90 SIT

Kom. stan.
podjetje : 
Ljutomer

4,33 SIT/m’

7,52 SIT/m’

7,52 SIT/ffl’

7,52 SIT/m®
3,03 SIT/m’

410,10 srr/B^
604,43 SiT/or

nam jo skoraj v celoti diktira vlada. Ker 
nekatera komunalna podjetja štartala z nizkii’” 
cenami, imajo iz leta v leto rdeče številke ih 
jih zaradi tega, ker so cene določene, ne morej® 
znebiti.

J. K. P'

Brez blagajne ne bo šlo!
Pravilnik o minimalnih tehničnih in drugih pogojih, ki se nana

šajo na prodajne objekte za opravljanje trgovinske dejavnosti, in 
pogojih za prodajo blaga zunaj prodajaln, ki je bil objavljen v Ur. 
1. RS, št. 28/93 in dopolnjen v Ur. 1. RS, št. 57/93 določa 
minimalne tehnične pogoje, ki se nanašajo na zunanjost proda
jalne, njene prostore, opremo in naprave, ki so v njej, in sicer 
v 6 čl. v tč. 14 predpisuje, da mora imeti prodajalna za spremljanje 
prometa z blagom REGISTRSKO BLAGAJNO ali ustrezen 
RAČUNALNIŠKO PODPRT SISTEM, in sicer do 31.12.1994.

Registrska blagajna je na
prava za avtomatsko izdajo 
blagajniških odrezkov in tiska
nje dnevnega prometa blaga. 
Registrska blagajna mora imeti 
prikazovalnik za kupca, na ka
terem so vidni vsaj posamezni 
zneski in skupni znesek proda
nega blaga kupcu, in tiskalnika 
za blagajniški odrezek in dnev
nik prometa. Tiskalnika sta 
vgrajena v ohišje registrske 
blagajne.

S tiskalnikom za blagajniški

odrezek se izpisujejo v skladu 
z 58. členom Zakona o promet
nem davku (Ur. 1. RS, št. 4/92) 
prodaje po izdelkih za posa
meznega kupca, s tiskalnikom 
za promet z blagom pa se zapo
redno izpisujejo posamezne 
prodaje blaga kupcem. Raču
nalniško podprt sistem za vo
denje prodaje blaga v proda
jalni mora smiselno izpolnje
vati pogoje, predpisane z zgo
raj navedenim.

V kioskih, kjer se prodajajo

>i/'samo časopisi, revije, pap’’' 
znamke, vrednostna pisjPj^ 
razglednice, tobak, tobačni^,
delki NI TREBA IMETI 
GISTRSKE BLAGAJNE.

Kazni
NA^;Z denarno kaznijo 

MANJ 1.000.000,00 tolarjevu

K'kaznuje trgovec pravna os«'
ali trgovec fizična oseba, m 

stori prekršek pri opravlja™
trgovinske dejavnosti: i«'- če prodajni objekti ne ■ 
polnjujejo predpisanih m' 
malnih tehničnih in drugih P^ 
gojev (blagajna je eden od
pogojev). J

Kazen je zelo velika, z®' 
še pred prvim nadzorom kuP^ 
blagajno, saj jo boste 
imeti, inšpektor pa vam J 
izdati tudi odločbo o 
prepovedi opravljanja fg^'^ 
ske dejavnosti, dokler ne 
pravite nepravilnosti; oZ-' 
kler nimate blagajne.
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O tem in onem

Oživljanje rajnke
Avstr o-Ogrske
Čeprav v svobodnem poklicu, bodo notagi osebe javnega zaupanja

Pomemben inštitut, uve
ljavljen na Zahodu, je ned
vomno lastninski pridržek. 
Npr. če eno podjetje proda 
drugemu kako blago, lahko 
obdrži prodano lastnino 
tako dolgo, dokler ga kupec 
v celoti ne plača. Da je last
ninski pridržek veljaven, 
mora biti overjen pri no
tarju.

zač decembra 1994 imenoval prvih 30 notarjev, ki bodo
o n t • I®” P®' 1®**’ ®® P" novim letom, kot je določal zakon
razn' ”®*® noveliranjem na omenjeni seji. Zanje je bil objavljen SOCllllkd 
BOS h’ ”® Luterega se je prijavilo čez sto kandidatov. Notarje je izbrala 
Diam®®.''®®'®’'i®’ sestavljena iz predstavnikov pravosodnega ministrstva, 
usta . ®'*ete in odvetniške zbornice. Ena od nalog notarjev bo tudi 
tari ®®'"*®'' "otarske zbornice, ki bo poslej predlagala kandidate za no- 
zda*’ ^®.''®®Lo mesto po dva, imenoval pa jih bo pravosodni minister. Za 
UngJ® P Pomurja potrjeni trije notarji, in sicer odvetnik mag. Andrej 
Miti Murske Sobote, sodnik enote temeljnega sodišča v Ljutomeru 
bo n t odvetnica Marija Zag-Gy6ft iz Lendave. Do 1. junija, ko 
nii d" j služba začela delati, bodo morali imenovati še notarja v Gor- 

” “’^8oni in Murski Soboti.

Notar bo razbremenil

Pri civilnem pravu gre predvsem 
za klasične izročilne pogodbe. Kot 
zgled navajamo izročanje premože
nja iz rok starih kmetov njihovim
naslednikom oziroma mlajšim 
prevzemnikom, ki se obvežejo, da

oziroma

jih bodo vzdrževali. Te pogodbe so 
se morale doslej sklepati pred sod
nikom, po novem pa bo to možno

sov do overjanja pristnosti prevo
dov.

Ne bojim manjkalo
javnih pooblastil

Notariat i— -
5® prenaša že 
Ogrske ir —

ima pri nas tradicijo, ki 
is iz obdobja Avstro- 

m stare Jugoslavije. Zani-

čeravno velja notarski poklic za svobodnega, je določen 
uradni čas za stranke. Ta bo od 10. do 12. ure in od 14; do 17. 
ure, razen ob petkih, ko je do 15. ure. Določena pa je tudi 
začasna tarifa za nagrajevanje notarjev.

Skn P"J®’ ba je bil leta 1945 z od- 
‘UKom Avnnia ....
čas Avnoja ukinjen. Tako vesJ. , J" JLai^V VV3

nismo imelinotariata T’ ^'^oooja nismo imen 
rai nnv/j ’ P® delujejo danes sko- 

Evropi, zato ni nobo 
nr2-„,-,. .8"’ da ne bi tudi pri nas

povsod
v . ® Dl t

SicerSicer na ■ •" 'Skušenj z Zahoda. 
Do ave. -J®. naš notariat prevzet P° '‘"'njsko-nemškem vzorcu.
nja^TLi® javnega zaupa- 
V sin^Pf^.'' J« zasebnik, saj dela 

imenu in 'za m?^iinPodnhn™ i”’®”'* in za svoj račun, 
kot odvetnik. Po dnieistrani na • ' Po

pooblastili® jn''"™'
Vnečat., , o pomeni, da ima 
Pri _ 8rb Republike Slovenije, 
ntenibne "o''"' “'lo po- 
ških dn nn področju delni- 
govortiAL't^ružb z omejeno od- 

■iSelniŠkeern ''Ptn^nni®
"osti notar pristoj-
nianje • ™ 8"e za spreje-
Po‘rjevani ^Ptontinjanje statutov, 
skuntA; "c sklepov, sprejetih na 
dročju d \^o'"’^kih družb. Na po
nosijo ie omejeno odgovor- 
ožja Vok J pristojnost nekolikospSbo bistvenega 
"Ofitven h® aoreminiar 
tnora '

družb. Na gospodarsko področje 
sega tudi delo z menicami in čeki. 
Pomembno je tudi, da lahko notar 
pravni promet med subjekti zelo 
spodbuja. Kot zgled navajamo: 
nekdo, ki prodaja hišo, ima neza
upanje do kupca, ali mu bo sploh 
plačal, po drugi strani pa je lahko 
nezaupljiv tudi kupec, ki meni, da 
prodajalec ne bo naredil vsega po
trebnega. Dvomi, da prenos last
nine ne bo izveden v zemljiški 
knjigi. V takih primerih je pripo
ročljivo, da kupec položi denar pri 
notarju, ki daje zagotovila, da bo 
denar izročen prodajalcu. Ker pro
dajalec ve, da je denar shranjen pri 
notarju, bo imel v vso zadevo več 
zaupanja.

"ostjo j,

pomena
— spreminjanje usta- 

nnt P°8odb. To pomeni, da
poznati tovrstno

pravo in celo kopico 
povezovanja raznih

Seveda bo notar moral imeti za 
depozite poseben žiroračun in po
seben vpisnik. Ravno zato, ker je 
oseba javnega zaupanja, je pri lju
deh posebno čislan. Tako pa je 
lahko tudi med dvema podjetjema, 
ki želita deponirati ogromen zne
sek. Za izplačilo se namreč lahko 
dogovorita šele takrat, ko druga 
stran opravi dogovorjeno. Tako se 
za zavarovanje zneska večkrat upo
rabljajo bančna poroštva in bla
govni akreditivi.

storiti pred notarjem. Sem sodijo 
tudi vse pogodbe med zakoncema. 
Poslej ne bo treba več k sodniku, 
ampak bo vso zadevo uredil notar. 
Na ta način bo odpadla dvojna pot 
k sodniku in odvetniku, saj bo do
kument lahko overil notar.

V ta okvir sodijo prav tako po
godbe v zvezi s premoženjem oseb, 
ki jim je odvzeta poslovna sposob
nost. V prvi vrsti gre za prizadete 
osebe. Notarji pa se bodo ukvarjali 
tudi z raznimi darilnimi obljubami 
in pogodbami v primeru smrti. 
Druge pravne posle bo pozneje še 
določil ustrezni zakon. Ko gre za 
področje dednega prava, velja 
omeniti, da bo notar lahko sestav
ljal oporoke, popis premoženja 
v zapuščinah ter shranjeval te do
kumente. Potem je tu še cel kup 
raznih potrdil, potrjevanje dejstev, 
npr. od overjanja pristnosti podpi-

Overjanje podpisov, ki se 
je doslej opravljalo na so
dišču, bo poslej možno pri 
notapu. To pride v poštev 
zlasti pri zemljiškoknjižnih 
listinah in pogodbah o ne
premičninah.

Kdo je lahko notar?
Sicer'pa bodo za pridobitev na

slova notarja predvidena zelo 
stroga merila. Poleg pravosodnega 
izpita bo kandidat moral imeti vsaj 
pet let praktičnih izkušenj kot di
plomirani pravnik; od tega dve leti 
pri notarju in najmanj eno leto pri 
sodišču, odvetniku ali javnem pra
vobranilcu. Seveda pa je bistven 
pogoj tudi, da je tak posameznik 
vreden javnega zaupanja za oprav
ljanje notarske službe. Za notarje 
ne velja mandatna doba, saj so 
imenovani za stalno. Velja pa ome
niti, da so notarji tudi odškodnin
sko odgovorni. Zato se bodo mo
rali zelo visoko zavarovati pri zava
rovalnici. Notarje namreč odškod
ninsko odgovoren, če bi stranki 
povzročil škodo.

Kako pa je z njihovo razreši
tvijo? To lahko storijo po lastni 
želji, prav tako takrat, ko sprej
mejo kako plačano službo ali funk
cijo, če postanejo odvetniki ali so 
obsojeni za naklepno kaznivo deja
nje. Ob kaznovanju z zaporom še
stih mesecev je avtomatično razre
šen funkcije notarja. To velja tudi 
takrat, ko mu sodišče izreče var
nostni .ukrep prepovedi opravljanja 
notariata, bodisi da opravlja posle, 
ki niso združljivi z ugledom in ne
oporečnostjo notarja.

Ker ima notar javno zaupanje in 
javna pooblastila, je natančno 
predpisano, na kakšen način mora 
določena dejstva ugotavljati. To 
pomeni, da mora biti vse storjeno 
brezhibno. Dejstvo je, da se ne 
sme na notarski listini nič radirati, 
kar pomeni, da mora biti le- ta tudi 
tehnično brezhibna. Vsi originali 
teh listin pa morajo biti shranjeni 
pri notarju. Na osnovi dolgoletnih 
izkušenj zahodnega sveta naj bi no
tarska služba postala racionalna. 
Se pravi, da učinki takega dela pre
tehtajo stroške, ki nastajajo zaradi 
posebnih formalnih predpisov.

MILAN JERŠE

Richardu Bothu - Riki ju 
v spomin 
1971-1994

Smrt jemlje vedno tam, 
kjer to najmanj pričaku
jemo. Na življenje mladega 
človeka lahko postavi piko 
v katerem koli trenutku. 
Pravimo, da je smrt naravna 
stvar in da prinaša preminu
lemu mir in večni počitek. 
Toda njegove najdražje, pri
jatelje .in znance zapolni 
s praznino in neminljivo bo-

kult(ur)nega doma v Lendavi

Scenarij za kriminalko
^"ROVor

Lendavi vpravi, da podarjenemu konju ne gledamo zob. Tako so vsaj na začetku ravnali 
\ Lendavi’ • ^'Ptejeli ponudbo madžarske vlade, da bo plačala izdelavo načrtov za kulturni dom
('^Pustil h *** pomagala svojemu narodu. Čez čas, ko so »konja« (načrte) le pregledali, pa so 
*^®l**’ s Predi” le ugotovili, da ni ravno tak, kakršnega si želijo, zato so arhitekta »bombardi- 
Pe^abilj še spremembo. Na primer: nekdo si je zaželel plesno dvorano ... Ob vsem tem pa so

eno: kdo bo tega »konja« vzdrževal?
^ašli

*ist grešnega kozla .
............................

Tisti
u ® Smei^ ''prejšnjem Vestniku prebrali članek 

nata kulturi in ena luknja, stekJOifa; -J** -u^L 
''.LenZ,."at"nčn,.'“"ndavj, seznanili z zadevo kulturni dom 
kij^^deni nr,?*”’ g" zgradili, bi bil glede na 

stanov-?'*”' prevelik, ogrožal bi
a^k^® Rdelaii • ■ • • To pa še zdaleč ni vse: načrt, ki 
lik ^"'re svetovno znani budimpeštanski 

“ ?j?8ovi sodelavti, ima to-

So

i DrioZ ntanikni . njegovi sodelavci, ima to- 
fj.."čaščena (nedodelanosti), da ga slovenska 

. ’ oziroma ne more kar tako nostrifici-
našli Zdaj naj bi v Lendavi za vse 

sifi'’""" Dom; 1 ™ega kozla: dipl. inž. arhitekure 
Ta »e čuti nedolžnega, zato je 

driio'" '^okurnom’ 7®^ I® nstno in pisno (čez 40 strani 
sodS^' T*ejal ip'°y^ poskušal dokazati, da so krivci 
Zaziri , "k Sicer’ .j® madžarskim arhitektom le 
nega a "ačrt vt^ "® očitek, da je on naredil 
PoLe "nia frar.. ttnlerega ni mogoče spraviti kultur- 

s7bi?“ porušijo blok in nekaj hiš!), 
‘iils?r"'i^onia Mav Pokhcan na srečanje (s projek- 

projektant, ki je nire- 
Vod ,k®ndave u ®,®® zidalni načrt za staro mestno 
Na že? ekonomik J®®®8a načrt je kasneje izdelal Ža
lec OrPtojektanrUrbanizem iz Murske Sobote, 
nd kaf^J^.k^anta Mou bil angažiran kot povezova- 
^onii„®,bb bo Dntr«K "® * tistimi našimi ustanovami, 
'n dok-^® naštel ira,®’®* Podatke,« V nadaljevanju je 
nekai •'' Povedal ; '®rn ^"la je opravil in koliko je za 
TtecpmJ'"'^ljali ' . T da so si v Lendavi vedno 
načrte 1992 T®"?'njali prejšnji idejni načrt ... 
^"dben^ ®"tl‘tnpe5te Dominko vendarle prinesel 

v Lendnvn m 11 Vi Xlrkv.li

' r plete , 
sta« D,

ki je nare-

note in zanimivost interiera ...«
Na sedežu nekdanjega izvršnega sveta stare skupš

čine občine Lendava sem odkril pismo z datumom 28. 
novembra 1994, ki je odgovor na očitke urednika 
Nepujsaga Lojosa Benceja, v katerem med drugim 
piše:

»Dejstvo je, da projektant ni upošteval veljavnega 
prostorskoizvedbenega dokumenta, to je zazidalnega 
načrta za staro mestno jedro, saj je evidentno odsto
panje od severne gradbene linije za 2,8 metra in 
približanje 10 metrov visokega »bjekta do 12-stano- 
vanjskega bloka na zahodni strani od 4 do 5 metrov. 
Če kljub temu vztrajamo pri uporabnosti izdelanega 
projekta, bo to imelo naslednje posledice: postopek 
sprememb in dopolnitev zazidalnega načrta, gradnjo 
odseka nove ulice v širini doma, neznana usoda pri
dobitve lokacijskega in gradbenega dovoljenja glede 
na pridobitev ali nepridobitev soglasja več stanoval
cev v stanovanjskem bloku. Gotovo se niso ušteli 
določeni občinski krogi, ampak na žalost svetovno 
znani in priznani mojster projektiranja in njegovi 
sodelavci. Ko smo na problem opozorili g. Makovca 
na sestanku v Lendavi, dne 16. 6. 1994, je odvrnil: 
,Če želite zmanjševati objekt, lahko vržemo doku
mentacijo skozi okno, in če bo potrebno, boste stano
vanjski blok porušili’.«

^f-hbo ■ovca s tistimi našimi ustanovami,

'"nega °dbora”'stu^p oddal članu

previsoki...
svetk,®?’' tnž. ahhst?®'” obiskala Viktoija 

"nve. v® ®® niinistrstvl'^’^®’.*'*!® strokovni sodelavec 
P®* Drm j®, da ie d® kulturo za kulturne usta- 
bndo^sl ®bka, da ii nl*??“ potrebe Lendavča- 
^nkcion°?ki vzdrževa^®-"^*® tl^otani preširok in da

‘“""Inost stX7"l® previsok,. Motila ga je ne- 
• • pohvalil pa je likovne vred-

nov inii J", da j,

Dom za 10.000.000 mark
»Izvršniki pa so prišli na dan tudi z nekaterimi 

številkami: »Ker gre za impozanten objekt, je temu 
primerna tudi cena. Čeprav je ministrstvo za kulturo 
res obljubilo dvotretjinsko udeležbo pri financiranju, 
smo dolžni opozoriti na obveznosti sedanje in priht^- 
nje lokalne skupnosti na znesek lastne udeležbe. Če 
je ocenjena predračunska vrednost naložbe okrog 
10.000.000 (deset miljonov!) nemških mark, pomeni, 
da bo občina morala primakniiti 3.300.000 mark ozi
roma 260.000.000 tolarjev. Do sedaj je bilo vloženih 
za odkup zemljišč in zgradb, pripravo projektov, pre
vode, nostrifikacijo, izdelavo investicijskega pro
grama ... 50.000.000 tolarjev. Od končne investicij
ske vrednosti bodo odvisni tudi stroški za vzdrževa
nje, tega pa se investitor mora zavedati in zagotoviti 
potrebna sredstva, drugače bomo imeli samo spome-

lečino. In ta bolečina je še 
mnogo globlja. Če smrt iz
trga iz naših vrst mladega 
človeka - človeka, ki je bil 
poln življenjskega poleta in 
ki je želel narediti še toliko 
vsega. Takega človeka, kot 
je bil Richard Both.

Riki se je rodil leta 1971 
v Bbningheimu. Prve nego
tove korake v svet je naredil 
v svojem domu, vrtcu in šoli 
v Nemčiji. Ko je bil star se
dem let, se je skupaj s starši 
vrnil v domovino, da bi tu 
nadaljeval šolanje. V veliko 
veselje mu je bilo tudi plesa
nje v lakoški folklorni sku
pini. Z dovzetnostjo za ples 
in občutkom za ritem je 
kmalu postal pomemben 
član te folklorne skupine. 
Po osnovni šoli je nadaljeval 
šolanje na lendavski srednji 
šoli. Nato ga je želja po zna
nju vodila na mariborsko 
Tehniško fakulteto. Želel je 
postati projektant. Med štu
dentskimi leti je odslužil 
svojo dolžnost do domovine 
in pred kratkim se je vrnil

i polletnega dela v tujini. 
Tema tudi naših zadnjih raz- 
govorov je bila univerza. 
Želel je dokončati študij na 
Tehniški fakulteti in zato se 
je ponovno začel učiti in pri
pravljati na izpite. To je po
čel vse do tistega usodnega 
dne...

Knjige ležijo na mizi ne
dotaknjene kot čreda brez 
pastirja. Nikoli več jih ne 
boš vzel v svoje roke. Življe
nje žal ni film, ki bi ga lahko 
zavrteli nazaj in ga nadalje
vali tam, kjer bi si to želeli. 
Ko živimo z mladostno raz
posajenostjo in brezskrb
nostjo v družinskem gnezdu 
in v krogu prijateljev, Se po
mislimo ne, kako hitro 
lahko usoda pretrga vse to. 
Ne ti ne tvoji znanci in prija
telji nismo mogli slutiti, 
kako nas bo presunila tvoja 
smrt, kakšno praznino in 
neutolažljivost boš pustil za 
sabo.

Spomin nate bo živel 
v naših srcih!

Tvoji prijatelji

SOS S telefon za ženske in otroke, žrtve nasilja

061 441 993 ali 97 82
od 18. do 23. ure

nik, ki se bo praviloma poimenoval po tistem, ki je 
imel največ zaslug za njegovo postavitev.«

Pa se vrnimo k izjavam dipl. inž. arh. Gorana 
Dominka, Lendavčana, ki je bil, kot je sam povedal, 
»angažiran kot povezovalec projektanta Makovca ... 
«. Bil pa je očitno še kaj več, kajti »v mesecih od julija 
do decembra 1992 sem bil v projektnem biroju Ma- 
kona (Makovec, op. p.) v Budimpešti vsak mesec po 
en teden, kjer sem s projektanti oblikoval odprtine na 
čelni fasadi, s pomočjo računalnika vizualiziral lep
ljene nosilce - statične tročlenske loke - ter s projek
tantom inštalacij dostavljal pripombe, zahteve, mne
nja naših inšpekcijskih služb.

Za božjo voljo: arhitekt ni izginil
Ker arhitekt Goran Dominko v svoji firmici Do

mino v Lendavi ni zaposlil vsaj enega strokovnega 
sodelavca, kar je menda pogoj za dovoljenje za arhi
tekturno delo, so mu (inšpekcije?) grozili, da bodo 
firmo zaprli. Odšel je v Maribor in tam nadaljeval 
poklicno delo. S tem naj bi naredil svojemu budimpe- 
■štanskemu »delodajalcu« medvedjo uslugo, kar je 
razvidno iz pisma njegove (Makovčeve) strokovne 
sodelavke Judit Varga-Gerencser.

V pismu, naslovljenem na nekdanjega predsednika 
izvršnega sveta SO Lendava Štefana Gjerkeša, navaja 
kronologijo dogajanj v zvezi z izdelavo, dodelavo, 
cenami ... načrtov za kulturni dom. Pove, da sta 
Goran Dominko in Erik Zsoldos 11. decembra 1992. 
leta načrte odnesla v Lendavo, »da bosta dokončala 
prevajanje in opravila potrebna dela za pridobitev 
dovoljenj. Mi povratne informacije, da ni prevodov in 
ne nostrifikacije, nismo dobili, le toliko smo vedeli, 
da gre z dovoljenji bolj težko.« Dopisovalka tudi 
pove, da so za storitve Gorana Dominka plačali prek 
Gidosa H, Lenti, 138.225 forintov. Varga-Gerencser- 
jeva piše tudi o razočaranju Imreja Makovca, ki ga je 
v Ljubljano povabil minister za kulturo, a je (Mako
vec) prispel s 25-minutno zamudo in ga tako mister ni 
mogel sprejeti. Dalje: 22. oktobra 1993 sta Makovec 
in Dominko napravila zapisnik, da bosta dala grad
beni načrt modificirati, da bi potem lahko dobili 
dovoljenje, Makovec pa je Dominka tudi pooblastil 
za vsakovrstno zastopanje. Po teh dogodkih je sledilo 
pismo izvršnega sveta, v katerem navajajo pomanjk
ljivosti. To, kar so lahko naredili, naj bi v Budimpešti 
naredili,« drugo pa je zadevalo nostrifikacijo in smo 
zaprosili, da se to uredi na kraju samem ob sodelova
nju z Goranom Dominkom. Potem pa smo dobili 
odgovor - ki nas je dodobra presenetil -, da je Goran 
izginil, odšel v Maribor, in da ni dosegljiv. Da bi 
zadeve pospešili, je Imre Makovec 16. maja odpoto
val v Lendavo, kjer so razčistili in v točkah zapisali, 
kdo bo opravil kakšen del dela. Načrte, ki so jih 
prosili pri lem usklajevanju, smo tudi poslali do pred
pisanega roka (30. maj), ob vsem tem pa smo po 
telefonu zvedeli, da so nastale nove ovire pri izdaja
nju dovoljenja. Gospa predsednica Maria Pozsonec je 
14. oktobra 1994 po telefonu diktirala dolg spisek 
načrtov, ki so še manjkali. Obenem nas je tudi obve
stila, da je pri pogovoru navzoč Goran Dominko.«

Mošeja? Ne - hvala!
Mladi arhitekt iz Lendave potemtakem le ni izginil, 

ampak je v Mariboru sodeloval z arhitektom Borisom 
Walandom iz Inženiring biroja, odkoder so 3. okto
bra 1994 poslali na Občino Lendava oziroma izvršni 
svet »spisek pripomb in manjkajočih delov projekta 
za nostrifikacijo po naših predpisih«. Tu naj dodam, 
da so dopolnitve prihajale po »kapljicah«: zadnji dve 
10. novembra in 15. novembra. Projektna dokumen
tacija za lendavski kulturni dom še ni popolna.

Kadar kdo namerava zidati hišico ali »štalico«, 
mora z izpiskom iz zemljiške knjige dokazati, da je 
lastnik ali solastnik zemljišča, potem pride na ogled 
komisija, nato izdajo lokacijsko dovoljenje. Šele po
tem stopi v akcijo arhitekt, ki naredi načrt. Potem so 
potrebna še takšna in drugačna soglasja, šele nato 
dobiš gradbeno dovoljenje. Iniciatorji lendavskega 
kult(ur)nega doma so začeli nekje v sredini. Smolo so 
imeli tudi zato, ker se je pojavil matični narod, ki je 
ponudil »darilo«: brezplačne načrte in poznejše- 
gmotno sodelovanje pri gradnji. Smola je tudi, ker so 
delo dali svetovno znanemu arhitektu, ki med drugim 
projektira objekte za bogat Srednji Vzhod, kjer »ni 
problem« porušiti kako hišo, da bi na njenem mestu 
ali v bližini zgradili »njegovo«. Morda so se Lendav- 
čani (razen nekaterih »kulturnikov«) zavedali, da kul
turni dom, ki spominja na mošejo (molilnico islami- 
stov), ne sodi v svet pod vinogradi itd., a reči niso 
upali nič, ker bi se s tem politično izpostavljali, kar pa 
je bilo v prejšnjem režimu tvegano. Pa tudi v novej
šem! Tako tudi slovenski minister za kulturo pred
stavniku madžarske vlade ni zinil nobene o neprimer
nosti zarisanega doma, o pomislekih, kako bo občina 
zagotovila svojo tretjino denarja ..., ampak se je na 
razgovoru 7. julija 1993 v Lendavi strinjal, da »se za 
investicije na narodnostno mešanem območju država 
zavezuje s 75-odstotnim oziroma 2/3 deležem sofinan
ciranja ... ministrstvo se zavezuje za pridobitev do
datnih sredstev ob rebalansu oziroma renominaciji 
državnega proračuna, tako da bi se z gradnjo kultur
nega doma lahko začelo jeseni. To bi se morda celo 
zgodilo, če bi bili »zveličavni« načrti.

»Vege!« Konec! Tako porečem na koncu tega pa
berkovanja. Kot marsikje drugod, kjer se troši dr
žavni denar, krivcev seveda ni. Vmes je pač višja sila: 
dobrososedski odnosi. Ti so res O. K., v biznisu pa 
tako klavrni. Se spomnite, tovariši, ali niste morda že 
kdaj prej slišali o nekih lendavskih projektih, ki so jih 
naredili na Madžarskem? Da, da, v mislih imam tiste, 
kr jih je nekdanji predsednik Kolarič pri sosedih 
naročil za lendavskih hotel. Tudi tisti naj bi bili zastoj. 
No, ja, na račun »vojne odškodnine«, kot je bilo 
slišati po gostilnah. Nekdo se je z njimi pozneje grel. 
Bodi tako tudi s temi projekti. Začeti je treba »jovo 
na-novo«. Tudi zato, ker občina Lendava ni več to, 
kar je bila - velika občina. Brž ko se bo Dobrovnik 
odcepil, bo še manjša. Denarja za »mošejo« ne bo. 
No ja, za kak manjši dom, ki pa ga bo mogoče' 
dograjevati, se bo že moral najti, sicer bi imeli prav 
tisti, iti trde, da je kultura - pastorek.

ŠTEFAN SOBOČAN



stran 16 vestnik, 19. januarja

ne zgodi se vsak dan

Ogrozil Pentagon
Britansko tožilstvo bo 

kmalu odločalo o obtožnici 
proti 17-ietnemu hackerju 
iz Londona, ki naj bi vdrl 
v računalniški sistem ameri
škega obrambnega ministr
stva in prišel do zaupnih in
formacij. Fanta z računalni
škim vzdevkom Datastream 
sumijo, da si je s posebnim 
programom priskrbel gesla 
za vstop v Pentagonove 
baze podatkov, poleg tega 
pa je zaupne informacije 
o ameriško-korejski jedrski 
krizi razširjal po svetovni 
računalniški mreži Internet. 
Po mnenju strokovnjakov je 
imel na voljo zelo izpopol

njen računalniški program, 
odkrili pa so ga, ko je po 
več mesecih nemotenega 
branja podatkov neko noč 
predolgo ostal na zvezi. 
Fanta lahko obtožijo po bri
tanskem zakonu iz leta 
1990, ki določa kazen za 
prisvajanje in spreminjanje
računalniških podatkov
brez dovoljenja lastnikov, 
tudi če gre za podatkovne 
baze v tujini, predvidena je 
celo zaporna kazen.

Po nepotrjenih poročilih 
je ameriška vlada označila 
ta vdor za eno največjih kr
šitev varnosti podatkovnih 
baz v zadnjih letih.
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Vsi so tako bolehni

Ste pomilovali ubogega Johna Bobitta, ki mu je žena 
Lorena odrezala premoženje, za nameček pa so nemarnico 
še oprostili? Potem si vsaj zdaj že enkrat za vselej zapom
nite, da nima smisla obsojati vnaprej - še pred meseci tako 
nesrečni John veselo nastopa in dobro zasluži v tretjera
zrednih pornografskih filmih, okrog njega pa kar mrgoli 
zvezdic, ki mu z vsemi svojimi oblinami in nežnostmi 
dokazujejo, da je še vedno moški.

Na začetki letošnjoga leta se je pokazalo naidnouk vse, ka smo 
lani napravili. Že pred touf Sodomof pa Gomorof smo si pravili:
“Pomagaj ai san in Bog ti bo pomagal". Na podlagi toga izreka

t sao vabili prečastitega gospouda papeža, ka naj prijde v 
Slovenije. Nasle^je njemi je pijso predsednik Kučan. Njemi je

naj prijde
•’ pa na podlagi lejpoga pijsma ali pa ker je vido, ka smo se v 

nouvoj samoupravi zgiijbili, papež dau odgovor, ka prijde kleti 
po vUzmi v Slovenijo. Bela pravi, ka mogouče prijde že prič, ka 
de ga zna biti radovednost gnala, ka bi ščou viditi, ka li tou
mij mano notri ton aanoupravndn preoblikovanji, ka telko
okouli toga, časa gibijrao, pa niodrijo špUamo. Mogouče bi se un
tUdI hapo kakše samouprave župnij. škofij ali pa oilou

I kataki zna, di se san prepriča, ka bi tou cejli krSčaBskl Živelj
i prltegnolo pa puno zaposlilo, kak je zdaj v ton primeri cejli

slbvenaki narod. Zamislite si, kak bi bilou, či bi se cejli 
kržčaMki aarod na svejti vrgo na samoupravno preoblikovanje, 
kak hitro bi ga vrag zou. Samo na srečo lekar papež toga ne
vej.
Na Soboškoj občini je že od nouvoga leta takša borba za

I stoučke, ka je prejšnji keden od napetosti na sanitarijej voda 
1 TČ bufnula pa' doj tekla po stubaj z drttjgoga Štoka, tak ka so v 
j pritličji že Ščeli gumijasti Čun nafudnoti. Bela je pravo, ka 
I so ga na občini po nouvon leti henjali srati, pa zaj ešče samo 
• lulajo.
* So pa po vsej občina j,

pravoga naslova.
stari pa nouvi dugo bilij tUdi brez

pa brez štampilke, pa so nanč nej mogli
nlkšoga čednega dokumenta vQ dati, ka so nej znali što je za . 
koj pristojen, pa što lejko s ken ka poštempla. Tak so meli 
probleme z od^iipuvanjon živine, ka so nej meli s ken papera

S pošteinplati, pa plastične lumere so sfalile, štere trbej po 
nouvon na vUja živini prklamfati, pa souaid Belekof je mogoI plačati 30 jurjof, ka so njemi 40 bekonof znuraerejrali, štere

9 je mbu za odati, sledi je pa zvedo.
kamijoni samo z enof klanfof tou napravili

ka bi njemi lejko na
za 35o tolarof.

Sakša šoula nekaj košta, pravi Bela, samo mij mo se dugo fčili.
zatou, ka nešterni pomali kapčijo. Brat Džouži
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Indija je svetovni rekorder v izdelovanju kondomov. 
Vsako leto jih namreč izdelajo poldrugo milijardo, od tega 
jih šeststo milijonov porabijo doma, kajti tamkajšnje mini
strstvo za zdravstvo jih brezplačno deli prebivalcem za 
zaščito pred aidsom, ker število okuženih bliskovito na
rašča. Ko so avstralski izvedenci pred nedavnim preverjali 
omenjene kondome, so ugotovili,da imajo več lukenj kot 
švicarski sir. Pa še vrsto pomanjkljivosti so ugotovili: veči
noma niso vakuumsko pakirani, posušeni so in praviloma 
počijo v najbolj kritičnem trenutku.

Zdravniki zdaj zahtevajo od oblasti poostren nadzor nad 
tovarnami prezervativov, medtem ko se na ministrstvu 
branijo z izvirnimi argumenti. »Še tako luknjičast kondom 
je boljši kot nič, ker vendarle zmanjšuje tveganje obolenja 
za aidsom,« je izjavil predstavnik oblasti.

• •lovane generacije

J.

•• '■

Mimica je razburjeno pritekla v sobo, v desni roki je na^ 
džezvo polno vode, v levi pa pladenj z opranimi skodelicnn 
Hitela je pripovedovati: »Ste že slišali, Matica so zaprli, vsa fifU 
Že govori o tem, da so ga končno dali na hladno.« fl

»Katerega Matica?« je vprašal Žožo. 9
»Keterega neki, našega generalnega Matica Strigalico,« 

veselila Mimica. T
»Dvomim, da bi to bilo res,« je rekel Janko, »saj je šele 

dni, kar so ga oprostili sleherne krivde«. I
»Pa so ga, vsi govorijo samo o tem,« se je hvalila Mimica. ,1 
»Bomo videli,« je menil Žožo. »Ta se bo hitro izmazal, tako n 

tako, če ne drugače, bo pa zbolel.« a
»Ali ni to čudno, ko kradejo, so vsi zdravi kot ribice, ko pot

ujamejo in postavijo pred sodišče, so pa vsi tako prekleto bolehn^ 
je rekel Cene Čebula. 1

Medtem je Mimica razdelila kavo, Žožo pa je vprašal: »Na
pa cikaS?«

»Gospodarski kriminal ali malverzacije in podobno. Iz dnU^ 
v dan berem v časopisu, da je ta in oni ali ona, ko so ga privt*
pred sodnike, nenadoma postal strahotno bolehen. Prej je ? 
kradel kot sraka, bil zdrav, da je kar pokalo, sedaj, ko pa bi
plačati dolg druibi, je nenadoma bolan in ne more prestA^^
naporov sojenja. L

»Meni se zdi, da je sojenje manj naporno kot kraja,« je w
Mica. , *

Tedaj je pričel pripovedovati Žožo: »Poglejte, naš prejšnji! 
nančnik Jaka Kokodajs je kradel kot sraka. Vsi ga poznate, de^ 
je kot gora, lahko bi s pestjo drobil kamenje, še lažje pa z buK 
Ženske iz finančne službe so pravile o njem, da so njegove roke i. 
pokrovi straniščne školjke. In tak orjak je sedaj bolehen 

; Pepelka. Že spet so prestavili pbravriavo zoper njega zaradi 
» kega zdravja.« . , ,, ,

»Meriim, da je vzrok dovolj jasen,« fe 'rekel Frančišek. »OH^

P

kriminal pripomore k dobremu zdravju in počutju.« J
»Seveda,« je pristavil Janko. »Njegova ekipa si je najprej dvig^ 

plače, potem so<si delili stanovanjska posojila, zatem so pokui 
parcele na morju, poiemše doma na vasi. Ko jim je končno prio 
primanjkovati denarja, so pa začeli še krasti.« ■

»Vmes so si nakupili še Itpe avtomobile,« je rekla Mica. ■ 
»No, vidite, '« je nadaljeval Cene, »takšen ritem življenjd 

človeka počasi izčrpa. Končno te odkrijejo, spravijo za reše^ 
tedaj je pa konec. Še takšnega hrusta prične zvijati. Komaj: 
privadi na prijetne urice ob morju ali doma na svežem zraku,^11, KMUt IM fJt l/ll (VC tJLf IIHJIJ14' O j(,rUllUf '
spravijo pod ključ. Čisto jasno je, da pri tem trpi zdravje.« ’1

»Matic Strigalica naj bi imel več kot štiristo jurjev plače, se^j»iviuiic oirt^uiicu nuj ui Lrnt:i rkui čiuri^iiu jurjtiv piucCf j'',j
ko so ga zaprli, pa mu tudi to ne bo več pomagalo,« je rekla

Zima v Sibiriji je videti prav idilična. Seveda le za opazovalce graščina.

»Ima vikendico ob morju, vikendico v hribih, krasno stanovdi^ 
v mestu, pa še domačo hišo na podeželju je obnovil, da je videti^.

«Z-tllild v OIL/Jlljl JC VlUCLl |JldV lUlllvlld. OCVCUcl IC id U|JdZ>LlVdmC UjK-tttU.
__  r I ”__ ' - -J- -- 'J -J- - j- -J Medtem je telefon nekajkrat pozvonil. Mimica je vsakol^^J 

opisali precej drugače. Naravo, ki je že tako več kot skopa za zvedela nekaj novega o aretaciji Matica Strigalice. Zadnja novktUt
na toplem, pripadniki ljudstva Komi bi svoje življenje verjetno

preživetje, jim je zdaj zastrupila še nafta. Iz poškodovanega bila: »Menda so ga odpeljali vklenjenega.«
i naftovoda je strupena snov iztekala več mesecev, preden so se Tedaj so se odprla vrata, v sobo je vstopil Matic Strigalica.
f odgovorni v daljni Moskvi zganili. Pri severnih jelenih so posle- se tu dela? Nič, kot ponavadi, opravljate in pijete kavo kot vedof>^
' dice že vidne. Veliko mladičev se je skotilo slepih in z drugimi Kasneie smo irvedeli. da le šel Matic teva dne ohislrat svOHi

naftovoda je strupena snov iztekala več mesecev, preden so se

prirojenimi nepravilnostmi. Kako usodne pa bodo posledice pri
■ ■1^- Ž prihodnjih generacijah Komijev? Na to vprašanje si ne upa odgo- 

’’*^^^** voriti nihče.

Ona: Uspelo ti bo nekaj, kar ti bodo zavidale mnoge prijate
ljice. Glede neke občutljive poslovne zadeve rajši počakaj na 
ugodnejši trenutek, saj se ti sedaj ne piše prav nič dobrega. 
Darilo!

On; Vprašanje je, ali bo tvoj poslovni partner privolil v raz-. 
merje, ki nima s poslovnostjo prav nobene zveze. Kaj hitro se ti 
lahko zgodi,, da se boš na koncu prav ti zapletel v mreže, ki si 
jih nastavil nekomu drugemu.

Ona: Nepričakovano bo prišlo do nekega srečanja, ki pa bo 
v prihodnosti postalo kar navada. Partner se bo temu na 
začetku sicer upiral, vendar se bo na koncu vendarle uspel 
sprijazniti z novimi položajem.

On: Nekdo ti bo obljubil neko priložnost, ti pa jo kar najhitreje 
izkoristi. Združil bo prijetno s koristnim, kar pa še ne pomeni, 
da je tvojih skrbi konec. Popazi raje na sumljive poteze tvojih 
sodelavcev!

Ona: če ne boš vsaj malce pohitela, te bo prehitel nekdo, ki 
si mu že dalj časa trn v peti. Prijatelji te bodo sicer popolnoma 
podpirali, a to mogoče ne bo dovolj. Konec tedna lahko priča
kuješ obisk.

On: Izogibanje obveznostim pomeni včasih tudi sprijaznjenje 
z osamljenostjo. Namesto da se sam sebi smiliš, se raje 
odpravi v veselo družbo in... Nekdo'že precej časa čaka na 
priložnost, da se ti približa.

Ona: Res je, da bo prišla sprememba kot strela z jasnega 
vendar bodo posledice veliko prijetnejše, kot jih pričakuješ. 
Nekdo ti bo dobesedno zaprl usta, vendar se bo to zgodilo na 
najlepši možen način...

On: Zgladil boš večino nesporazumov, ki so nastali kot 
posledica tvojih nepremišljenih dejanj v bližnji preteklosti. Krizi 
se sicer ne boš mogel izogniti, lahko pa jo omiliš in narediš 
sprejemljivo.

Kasneje smo izvedeli, da je šel Matic tega dne obiskat svoK 
prijatelja finančnika Jako, ki je v zaporu. Menda mu zelo
kaže, že kmalu ga bodo izpustili. Zaradi tega je tudi prišlo do
zmešnjave. Borivoj

zvezde vam kažejo

LEV

DEVICA

TEHTNICA

ŠKORPIJON

Ona: Če boš hotela prisiliti partnerja, da bo živel po tvojih 
pravilih, ga boš kaj kmalu izgubila. Poskusi biti vsaj malo 
strpnejša in mu ponudi neke vrste kompromis. Zadnja beseda 
pa bo vseeno tvoja...

On: Skrajni čas je, da tudi tl poprimeš za delo, saj ti poleža
vanje v senci ne bo prineslo prav nobenega dobička. Konec 
tedna se ti obeta zanimiva avantura, ki se je nikakor ne splača 
zamuditi...

Ona: Ob ostrih besedah se boš končno streznila in doumela, 
kako je v resnici. Je že tako, da ideali niso ravno takšni, kot si 
jih predstavljamo. V začetku tedna pa se ti bo vendarle uspelo 
ponovno ujeti v ustaljene tokove.

On: Kdor drugemu jamo koplje, sam vanjo pade! In ta jama 
bo kar precej globoka, zato si nikar ne domišljaj, da se boš kaj 
hitro izkopal iz nastalih težav. Nikar ne krivi drugih, saj si kriv 
predvsem ti.

Ona: Znanec ti bo ponudil priložnost, da se srečaš z ne
kom, ki ga že dolgo opazuješ. Toda nikar se ne prenagli, saj se 
ti lahko zgodi prava katastrofa. Predvsem pa pazi, da tega ne 
izve tvoj partner!

On: Nikar se ne zapiraj vase, ampak poglej okoli sebe in kaj 
hitro boš opazil kopico ugodnih kombinacij tako v ljubezni kot 
tudi poslovno. Torej se ti v bližnji prihodnosti obeta precej 
živahnejše življenje od dosedanjega.

Ona: Prosti čas boš posvetila svojemu konjičku in zato 
nekoliko zanemarila svoje prijatelje, predvsem pa svojega part
nerja, ki ti bo to le stežka odpustil. Koristilo bi vama krajše 
potovanje v tujino.

On: Vse kaže, da se boš iz ene skrajnosti kaj hitro spustil 
v drugo. Mogoče pa je tako tudi prav, saj imaš dela in skrbi čez 
glavo in ti malce več zabave ne bo Škodovalo. Toda pazi, da se 
ne boš prehitro ujel...

partnerjeve ljubosumnosti!

STRELEC

Ona: Bodi malce manj zaverovana v svoje navidezne sp^' 
sobnosti, saj jih vidiš le ti. Realnejši pogled bi ti utegnil celd 
koristiti na področju, kjer koristi sploh ne pričakuješ. Pazi s’

KOZOROG

VODNAR

RIBI

On: Tvoj trenutni poloižaj ti ne dopušča nikakršnega zan^ i 
marjanja tvojih obveznosti. Poglej malo okoli sebe in takoj bf" 
opazil nešteto priložnosti. Čaka te presenečenje v ljubezni.

Ona: V neki zadevi se nikar ne izmikaj, ampak posku^ r. 
vztrajati do konca. Prijatelj ti bo očital nečimrnost, vendar : 
ostal popolnoma osamljen. Kasneje ti bo predlagal pomirita/p

On: Prihajaš v obdobje, ko boš moral kar najbolje izkorisj 
tiste svoje lastnosti, ki so tvoja najboljša stran. Nikar pa A 
mešaj ljubezenskih afer s svojimi poslovnimi interesi, saj ’ 
lahko to kaj hitro obrne proti tebi.

Ona: Le tako naprej in uspelo ti bo! Sedaj si v zelo ugodn® 
obdobju za sklepanje novih prijateljstev, kar bo zelo povec® 
krog tvojih prijateljev. In kdo ve: mogoče bo iz vsega f®”
nastalo tudi kaj več! tru£li

On: Tvoji namigi so več kot prozorni, zato se nikar ne 
prepričevati ljudi o nasprotnem. Nekdo te skrivaj opazuje if^ 
želi nekaj, kar bi bilo všeč tudi tebi. Toda za kaj takega
potrebno še kaj več kot le arogantnost.

Sl

Ona: Na zabavi boš spoznala veliko novih obrazov, J® 
eden se ti bo še posebno vtisnil v tvoj spomin. Naslednje J^L ' 
bo telefon sicer zazvonil, vendar se boš v zadnjem trehJ 
premislila. . j^lj

On: Z ostro pripombo boš užalil staro prijateljico, ki si 
časa prizadeva, da bi postala tudi kaj več. Dobro premisli, ' 
to res tisto, kar si želiš, ali pa je vse skupaj le posle® 
nagovarjanja tvojih znancev?
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za vsakogar nekaj

Sušenje sadja in zelenjave
Sušenje je najstarejši in naju

činkovitejši način konzervira-
nja sadja, zelenjave in zelišč..11 i-v.iav. 
s toplotno energijo in zračnim 
pretokom iz živil odstranimo 
vodo. Ob pravilnem sušenju 
ohranijo živila vse hranilne 
snovi in vitamine ter postanejo 
S tem zelo obstojna, saj se jih 
zaradi pomanjkanja vlage ne 

, morejo lotiti gnilobne glivice. 
. Dobro sušenje si zagotovimo, 

če suh in čim toplejši zrak kroži 
prek razrezanih živil. Brez do
dajanja konzervansov ali dru
gih kemijskih snovi ohranijo 
svoj naravni okus ter polno 
vrednost svežega sadja in zele
njave. Samo pravilno posušena 
živila so kakovostna in ob
stojna, enakovredna svežim ži
vilom, ki smo jih pobrali

ali kupili na tržnici.- na UZ.11IVI.
Sušenje je znano že od nek- 

(laj in se še danes s pridom 
uporablja. Sprva so različne vr
ste sadja sušili na soncu, kar pa
lina več pomanjkljivosti (izpo-
siavljenost mrčesu, pomanjka- 

’ n e son^^nlK _ -A-1 sončnih dni pozno jeseni,

ko je največ sadja...) Sušenje 
v štedilniku (pečici) ne zago
tovi zadostnega pretoka zraka. 
Danes se pojavljajo na trgu so
dobne sušilne naprave različ
nih velikosti z električnimi 
grelniki in ventilatorji. Vsaka 
vrsta dobrin zahteva najustrez
nejšo temperaturo sušilnega 
zraka, največkrat nizko, od 
35-45 °C. Previsoke tempera
ture uničijo večino vitaminov 
in zmanjšajo vrednost hranil-

susa 6

nih snovi v dobrinah. Ob pri
mernih temperaturah ohranijo 
dobrine, zlasti zelišča, prvotno 
naravno barvo. Sadje za suše
nje operemo, redko olupimo, 
odstranimo peščišče ali koščice 
in narežemo na enakomerne 
krhlje ali rezine. Da krhlji ne 
porjavijo, jih za nekaj minut 
pomočimo v raztopino (10 g/ 
101 vode) citronske kisline ali 
nekaj soli oziroma kisa. Sveže 
sadje vsebuje od 80-90% 
vode, posušeno le še 10-30%. 
Pretok svežega, suhega in na 
sušilno temperaturo ogretega 
zraka mora biti izdaten, da 
odvzema vlago iz dobrin na 
prosto. Neposredna sončna
svetloba zaradi kvarnega
učinka ultra- in infrasevanja
povzroča izgubo naravne

Jutranje težave z ledom 
st zjutraj pogosto preseneti led na vetrobranskem 

j® trdovraten, ampak lahko povzroči tudi 
poškodbe na steklu, če se ga lotimo nepravilno. Najbolj 

og^ntno je seveda pritisniti na gumb za ogrevanje pred- 
joga stekla, toda takšno razkošje si privošči le malo vozni- 
ov. In jjg gg stali, bo veter med vožnjo sproti 

^^^^fzoval vodo. Torej najbolj učinkovito je odstraniti led 
De pozor -7 v ledu so ponavadi tudi drobci
P ska, ki pri strganju delujejo kot groba pila za steklo. Zato 
Morate imeti čim tanjše »rezilo«, strgalo vlečite vedno čim 

položno in vodoravno po steklu, predvseij pa, ko 
nočjo, z brisalci in vodo za pranje 

.yyeklb. operite stekla, kajti tako boste najbolje zaščitili

Najboljša rešitev je seveda pokrivanje stekla. Pred nočjo 
, 8® prekrijte s plastično vrečo za smeti, ustavite brisalce na 

5tedini brisalnega polja, konec plastike pa zataknite za 
. T^ata in jih zaprite. Tako bodo brisalci držali plastiko na 
' vrata pa ob robovih. Zjutraj morate le preveriti, fe 

■ onsalci niso primrznili, ter odstraniti in spraviti plastiko. 
. tem pa je dobro, če imate s seboj nepremočljivo vrečko 

ponjavo, kajti ko se bo avtomobil segrel, bo na tleh 
ostala luža.
za

Glasbene lestvice
SEDEM TUJIH SKLADB ’’8TS^'^**VALU

- Fhe Kelly Family

NOW - Robert Palmer
5- ZOMBi?E^-I^‘Loose
S. SEfoJ? - Granberries

GOneu, I’M LOSING YOU - Gun 
»HUFFLED HIS FEET - Crash Test Dummies

. .......... ...

J- Ali Ate of Base
lJp’(u . ANN A DO - Sheryl Crow

lestv
glasbe

t.
' ?■ imam - Andrej Šifrer

a’ CHA CHA CHA - Magnet
4. VrV:^J’OBRNl-VUH,A(' - Vlado Kreslin

Panda
POLJUB - Avia band

p^-STVica
- Nova Legija

----------- -- GLASBE
1 Na ’ pa z marelof
r' - Fantje izpod Vurberka
/ ^GziifTT,' Zasavci
s' RREGiTmi^"^' Slaka
‘ Ž.yyiNJSKA n^^^K-^I^venskogoriški I
■ SLOVPMiVa^ v Slovenija
6. kvitet

- Ans. Janeza Goršiča
PRPn gradom -Pmjsliih 5
I.

r?*« STRivrikiV"* - An!
- Rompompom

I^PolnSlE?**!ka»------------

3. Ans. Borisa Razpotnika

Fantje treh dolin

41 **** četrtka, 26. januaija 1995, na naslov; Murski val,
’ Murska Sobota, za glasbene lestvice.

* ^upon št. 3----------------------------
I ^'asujen,

I • skladbo:

'domača

I narodi
Ime in

'nozabavna _____

Pfnmek ter naslov

I

J

brine hranimo v hladnem, 
zračnem, suhem in temnem 
prostoru, najbolje v platnenih 
vrečkah. Pred uporabo je treba 
suho zelenjavo oprati v mrzli 
vodi, nato pa nekaj časa nama
kati v mlačni vodi (3-6 ur), 
v kateri jo kasneje tudi ku
hamo.

Kuhajte z nami

Simona Potočnik, 
kmet. inž. rasti, proizv. 

SKŠ Rakičan

Prevelikih zamaŠkoV 
za steklenice ne obre
žemo, ampak jih na ožjem 
koncu v sredini izdolbemo 
v obliki klina. Zamešek se 
tako stisne in lahko ga 
uporabimo brez težav

Smetanovi štruklji 
s kvasom

barve, večino vitaminov in dru
gih naravnih sestavin. Živila 
sušimo v temnem ter pred in
sekti in prahom zaščitenem 
prostoru. Vse to nam zagotav
ljajo sodobne sušilne naprave, 
v katerih zelo uspešno sušimo 
vse vrste sadja, zelenjave, 
gozdnih sadežev, jagodičevja, 
dišavnic itd., skratka vse sa
dove narave, razen avokada, 
ker je premasten. V sodobnih 
sušilnicah tudi uspešno sušimo 
nekatere vrste mesa, zrnje, 
cvetni prah, vendar pri nas ne 
previsokih temperaturah. Čas 
sušenja je odvisen od debeline 
krhlje.v ali rezin, vsebnosti 
vlage in vlažnosti zraka v oko
lju ter traja v povprečju 8 do 15 
ur. Normalno dobimo iz 10 kg 
svežega sadja 1-1,2 kg suhih ja-
bolk, 
2,5-2,6 kg

1,3-1,6 kg 
; suhih

hrušk, 
češenj,

1-1,2 kg marelic in 3-3,2 kg su
hih sliv. Pri jabolkah lahko po
sebej posušimo izrezano peš
čišče, iz katerega je mogoče 
skuhati zelo okusen in izdaten 
sadni čaj.

Sušenje zelenjave je pri nas 
sicer manj znano, vendar zele
njava ohrani več svojih narav- 
nih sestavin, če je pravilno po
sušena, kot če jo zamrznemo in 
hranimo v zamrzovalni skrinji. 
Priporočljivo je, da pred suše
njem zelenjavo poparimo, od
cedimo in sušimo pri tempera
turi 30-40 °C. Posušene do-
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RADIO MV - MURSKI VAL - UKV 
94.6 MHz (dopoldne tudi SV fiASMiz)

Petek - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Ekuga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.45 Mariborsko zvočno 
pismo - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV - 8.30 Mali oglasi - 9.15 
Zamurjenci (kabaret) - 10.30 Kino ventilator - 10.00 Poročila - 11.15 Od 
petka do petka - 12.00 Poročila BBC - 12.30 Dežurni novinar v 1. osebi 
ednine - 13.00 Popoldne na Murskem valu - 13.30 Poročila - 14.30 Romska 
oddaja - 15.30 Dogodki in odmevi - 16.30 Poročila - 17.00 Ob koncu tedna 
- 17.30 »Sipli mi« - 22.00 Vključujemo Radio Slovenija
Sobota - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.50 Tržnica - 8.00 
Poročila - 8.10 Dopoldne na MV - 9.15 Predstavljamo vam -10.00 Poročila 
- 10.30 Potepajte se z nami - 11.00 Sobotni gost - 12.00 Poročila BBC 
-12.30 Dežurni novinar v 1. osebi ednine -13.00 Popoldne na Murskem valu 
- 13.30 Poročila na MV - 14.30 Evropa v enem tednu - 16.25 Obvestila 
- 16.30 Poročila - 18.00 Najlepše želje s čestitkami in pozdravi - 19.00 
Dnevnik Radia Slovenija - 19.2^ Astrosobota - 22.00 Vključujemo Radio 
Slovenija
Nedelja - 8.00 Začenjamo nov dan - 8.05 Horoskop - 8.15 Panonski odmevi 
- 8.50 Zamurjenci (kabaret) - 9.15 Misel in čas - 9.30 Srečanje na Murskem 
valu - 10.30 Nedeljska kuhinja - 12.00 Poročila - 12.15 nedeljsko premišlje
vanje - 12.30 Minute za kmetovalce - 13.00 Najlepše želje s čestitkami in 
pozdravi -19.00 Vključujemo Radio Slovenija
Ponedeljek - 5.40 Prebujajte sc z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.45 Porabsko zvočno 
pismo - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV - 8.30 Mali oglasi - 10.00 
Poročila - 10.15 Tema dneva - 12,00 Poročila BBC - 12.30 Dežurni novinar 
v 1. osebi ednine -13.00 Popoldne na Murskem valu - 13.30 Poročila - 17.00 
Šport - 17.30 S krščakon, cekron pa z marelof - 18.15 Bilo je nekoč - 19.00 
Dnevnik Radia Slovenija - 19.30 Dober večer. Beno - 22.00 Vključujemo 
Radio Slovenija
Torek - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.45 Ljubljansko zvočno 
pismo - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV - 10.00 Poročila - 10.30 
Kratki stik - 11.15 Mali oglasi - 12.00 Poročila - 12.30 Dežurni novinar v 1. 
osebi ednine - 13.00 Popoldne na Murskem valu - 13.30 Poročila - 14,00 
Subjektivno - 15.30 Dogodki in odmevi - 16.25 Obvestila - 16.30 Poročila 
- 17.(X) Poslušamo vas - 17.30 Mali oglasi - 18.00 Na narodni farmi - 19.00 
Dnevnik Radia Slovenija - 19.30 Večer s Smiljo in Milanom - 22.00 
Vključujemo Radio Slovenija
Sreda - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.45 Zagrebško zvočno 
pismo - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV - 8.30 Mali oglasi - 9.15 
Iščemo za vas - 10.00 Poročila - 10.15 NSTSNMV - 11.15 V živo... - 12.00 
Poročila BBC - 12.30 Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 Popoldne na 
Murskem valu - 13.30 Poročila - 15.30 Dogodki in odmevi - 16.25 Obvestila 
- 16.30 Poročila - 17.00 V stiski - 17.30 Srebrne niti - 18.00 Najlepše želje 
s čestitkami in pozdravi - 19.00 Dnevnik Radia Slovenija - 19.30 Mursko- 
morski val - 22.00 Vključujemo Radio Slovenija
Četrtek - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.40 Svetuje kmetijski 
strokovnjak - 8,00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV - 9.15 Sedem veličast
nih - 10.00 Poročila - 10.30 Pika na i - 11.15 Mali oglasi - 12.00 Poročila 
BBC - 12.30 Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 Popoldne na 
Murskem valu - 13.30 Poročila - 15.30 Dogodki in odmevi -16.25 Obvestila 
- 16.30 Poročila - 17.00 Mali radio - 18.00 Najlepše želje s čestitkami in 
pozdravi - 19.00 Dnevnik Radia Slovenija - 19.30 Geza,se zeza - 22.00 
Vključujemo Radio Slovenija.

Za testo potrebujemo: 25dag moke (pol ostre, pol gladke), 
približno 3 del mleka, 2 rumenjaka, 1 celo jajce, 6dag sladkorja, 
6dag masla, sol, 3dag kvasa in 5dag raztopljenega masla (za 
vmesno mazanje štrukeljčkov, da se pri peki med sabo ne spri
mejo).

Za nadev potrebujemo: 12dag masla, 17dag sladkorja, 2 del 
goste kisle smetane, cimet po želji in stepeno jajce, da pred peko 
namažemo vzhajane štrukeljce.

Moko presejemo v skledo in jo postavimo na toplo. V kotličku 
stepemo mleko z jajcem in rumenjakoma, dodamo limonino lu
pino, sol in sladkor (stepamo nad soparo!). Ta tekočina mora biti 
mlačna, potem odstavimo. V lonček zdrobimo kvas, mu dodamo 
kavino žličko sladkorja in 3 do 4 žlice mlačnega mleka. Pokrijemo 
in postavimo za nekaj minut na toplo (ne na vroče), da se kvas 
zgosti in naraste.

Iz pripravljene moke, kvasa in vzhajane tekočine ter 6dag pri 
sobni temperaturi zmehčanega masla s kuhalnico zamesimo bolj 
mehko testo. Stepamo ga tako dolgo, da se delajo mehurji in se 
loči od kuhalnice. Testo pokrijemo in postavimo na toplo, da 
vzhaja. Ko naraste na dvojno količino, ga na deski tanko razva
ljamo ter namažemo z nadevom. Nato ga zvijemo in zrežemo 
z lesenim nožem (ali krožnikovim gladkim robom) na enakomerne 
štrukeljčke.-ki jih zlagamo na pomaščen pekač. Da se ne sprimejo, 
jih okrog in okrog pomažemo s toplim tekočim maslom. Vzhajane 
zgoraj namažemo s stepenim jajcem in spečemo v srednje vroči
pečici. Pečene potresemo z vanilijevim sladkorjem. Cilka Sukič

Počitek za zdrave zobe
Zobozdravniki so prišli do 

presenetljive ugotovitve, da le 
desetina tistih, ki se zdravijo za

da Žalost in stres vplivata na 
sestavo krvi in tkiva, posledica 
pa je lahko zobna gniloba. 
Zato morajo tisti, ki imajo te-, 
žave z zobmi, pri zdravljenju

parodontozo (to je vnetje, do 
katerega pride zaradi odstopa
nja dlesni), zboli zaradi na- pomisliti tudi na svoje duševno 
pačne nege zob in pomanjkljive stanje. Predvsem bi moral tak-
higiene. Drugi pa imajo pred- šen bolnik čim več poSvati in
vsem duševne težave, ki se sča- spati, opravljati sprostitvene
soma pokažejo tudi pri zdrav
stvenem stanju zob. Za zdrave 
zobe so predvsem usodni stres, 
duševne stiske in premalo spa
nja. Znanstveniki so ugotovili,

vaje in nasploh spremeniti na
čin življenja. Navsezadnje ima 
človek, ki je spočit, močnejši ' 
imunski sistem kot tisti, ki je 
utrujen in potrt.

Vsaj eno jabolko na dan
Odkar poznamo in imamo hladilnice za sadje, se porabniki ne 

zanimajo več toliko za nakup ozimnice, saj sadje raje kupujejo 
sproti. Domača klet - zlasti če je v hiši centralna kurjava - ne
more zagotoviti tega, kar ob skladiščenju sadje
ohrani sveže in da ga ne napadajo fizološke bolezni

potrebuje, da se 
lolezni, S<xJobne

hladilniče imajo tako imenovano kontrolno atmosfero, v kateri 
sadeži zelo počasi (užitno) dozorevajo, k temu pa prip^teforeta 
tudi zelo nizka temperatura (le 0 do 4 stopinje) in visoka ij^tivna 
vlaga, ki prepreči, da bi se plodovi izsušili in postali gobasti. Tako 
uskladiščeno jabolko ali hruška ohranita vse svoje prehranske 
vrednosti in tako cenjeno svežino. Sveži okus dajejo kisline, te pa 
se ob slabem skladiščenju izgubljajo. Prehranski strokovnjaki in 
zdravniki priporočajo vsak dan eno jabolko ali hruško, še bolje pa 
več.

SESTAVI 
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REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE - Vodoravno: gondola, opi- 
oman, Normani, Irving, Onan, uš, minaret, ESA, Edo, TT, spor, 
resa, CE, Ibert, jetnica, Areopag.
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Socialnomedicinska podoba 
nekaterih prekmursl^ vasi

23. 6. 1993-2. 9. 1993

6.500km s kolesom
v 30. letih I Prim. dr. Jože Zadravec 7 po Evropi Sergej Kaučevič 10.
Prijavljena obrtnika: 1 krojač in 1 čevljar. Pred pre
vratom in do leta 1925 je bilo v vasi 29 obrtnikov, ki 
pa so zaradi pretirano visokega davka obrt morali 
odpovedati. V vasi sta 2 trgovini in 4 gostilne.

Pasivnost kraja krijejo zaslužki izseljencev, ki zna
šajo letno do milijon dinarjev. Dobre četrtine ljudi, in 
to najboljše delovne moči, ni doma. V Franciji je 60 
ljudi, v Nemčiji 20, na sezonskem delu po naši državi 
pa 200. V Ameriki je okrog 300 ljudi, ki pa niso všteti 
k prebivalstvu vasi.

Prevladujejo družine z dvema otrokoma. Letno se 
rodi v vasi 10 do 15 otrok. Število rojstev stalno pada. 
Praksa dveh otrok je novejšega datuma.

Madžarski kalvinci so to prakticirali že pred vojno. 
Od tam se je zanesel vpliv v naše kraje. Vzrok temu je 
gospodarski položaj v zvezi z versko mlačnostjo. Pozi
tivna plat te prakse pa je, da se posestva, ki so bila 
prej zaradi parcelacije razkosana, zopet združujejo. 
Pri omejevanju števila otrok uporabljajo razna sred
stva. Najpogostejša so preventivna sredstva; često se 
dogodi, da da mati hčerki z doto preventivo. V navadi 
so tudi coitusi interuptusi in kriminalni abortusi. Pri 
splavljanju si pomagajo žene same med seboj s fizikal
nimi sredstvi in s pomočjo raznih zelišč, največ spla
vov pa naredi neka starejša ženska iz vasi Panovci; to 
delo opravlja v nekem gozdu s pomočjo svojega zeta. 
Honorar 50. - din. Po naročilu evang. župnika g. 
Harryja iz Domanševec naredi omenjena ženska 
letno do 500 splavov. Smrtnih slučajev in drugih 
komplikacij je zaradi veščine pri splavljanju malo.

Žena je na splošno podrejena svojemu možu, ni 
redko, da mož ženo pretepa.

Hiše: starejše so lesene (75%), novejše zidane, le 
4 so iz blata. Krite so večinoma z opeko. Prevladujejo 
enosobna stanovanja s kuhinjo, novejše hiše pa imajo 
dvosobna stanovanja s kuhinjo. Več kot polovica 
stanovanj ima lesena tla, 40% pa je ilovnatih. Stano
vanja so bolj ali manj snažna, za zračenje skrbijo.

Hiše in gospodarska poslopja povečini niso pod isto 
streho. Gospodarskemu poslopju se posveča večja 
skrb kakor stanovanjski hiši. Sestoji iz hlevov, raznih 
shramb, gumna, parme itd. Gospodarskim potrebam 
ne zadoščajo. Hiše in gospodarski objekti nimajo 
strelovoda. Med njimi je dvorišče, ki je v največ 
primerih stisnjeno in neurejeno. Tu je vodnjak in 
pogostokrat trudi gnojišče.

Vodnjak ima skoro vsaka hiša razen po hribih, kjer 
hodi več družin k enem vodnjaku ali izviru. Pred 30 
leti ni bilo v vasi nobenega razen nekaj izvirov v do
lini. Vodnjaki so globoki, na hribu povprečno 30m, 
zato so na vreteno. Nad njimi je lesena utica. So 
betonirani. Od stranišča in gnojišča so oddaljeni 
15-20m. Voda je bolj trda, dobra in nikdar ne 
usahne. Pri cerkvi bi bil potreben vodnjak. Je v na
črtu, pa ni posojila. V vasi so trije mojstri, ki gradijo 
vodnjake. Vodnjak stane približno 7.000. - din.

»jnojibva so nehigienična če so na dvorišču in niso 
umetna. Umetno gnojišče ima samo 1 kmet v vasi.

Silosi so 3. Vsaka hiša ima stranišče, običajno na 
gnojišču ob zidu ali pri svinjskih hlevih.- So zbita iz 
desk, brez greznic in skrajno nehigienična.

Prehrana: hrana je preprosta, kmečka. Pozimi ku
hajo trikrat dnevno, poleti pa zaradi dela enkrat ali 
dvakrat. Pripravljena je dobro in čisto, a je zelo 
papricirana (vpliv madžarske kuhinje). Najdejo se 
družine, ki preživijo dalj časa v letu brez kruha in 
zabele.

Oblečeni so dobro, imajo dovolj praznične obleke. 
Tedensko menjajo perilo. Poleti hodijo bosi, so 
snažni in dajo precej na čistočo. Umrljivost dojenčkov 
in majhnih otrok je zelo majhna. Kroničnih in akutnih 
nalezljivih bolezni ni. Največ ljudi umre zaradi sta
rostnih komplikacij. Trahoma je malo.

Alkohol uživajo radi, kadar ga imajo. Je mnogo 
žganja, šmarnice in jabolčnika. Tudi otroci uživajo 
alkoholne pijače.

Kmetje so varčni, delavni, skrbni, dobri gospodarji 
in patrioti. Ne politizirajo, ampak delajo. So pobožni, 
radi hodijo v cerkev in se zelo zanimajo za vsestranski 
napredek. Treba bi jim bilo ponuditi več možnosti za 
izobraževanje s področja poljedelstva, sadjarstva, ži
vinoreje itd. Med seboj se radi prepirajo in tožarijo, 
in sicer že iz malenkostnih razlogov. Največ prepirov 
povzročijo meje in dote. Treba bi bilo revidirati zem
ljiško knjigo, ker največ tožb nastime zaradi netočnih, 
zabrisanih meja.

Ob nezgodi si ljudje med seboj radi pomagajo. 
Rodbinske in botrinske vezi so močne.

V vasi je šola, ustanovljena leta 1783. Je visoko 
pritlična, ima 2 učilnici, 4 razrede in 4 učit. moči. 
Šolski okoliš obsega: Križevce, Kuštanovce, Panovce 
in Košarovce. Šoloobveznih otrok je 212. Od teh so 
104 dečki in 108 deklic. Sedaj je za 25 % manj šoloob
veznih otrok, kakor jih je bilo pred 10 leti; število pa 
še pada. Delo ovira šolski obisk. Otroci so nadarjeni. 
V srednje šole ne gre nihče. Obrti se jih uči 5%. 
Letos je končalo osmi razred 5 otrok. V Križevcih je 
šoloobvez. otrok pribl. 120 (več deklic kakor deč
kov). Šola je v slabem stanju, na periferiji, od sredine 
vasi 1.5 km. Društva: Gasilsko, Strelska družina, ljud
ska čitalnica, ki ima pribl. 200 knjig; Javna knjižnica 
se organizira v šoli. Ljudje pozimi radi berejo. Imajo 
tamburaški in pevski zbor.

O nastanku vasi je malo znanega. Viničarji in ribiči 
so bili prvi prebivalci (grofovski ribnik). Vas je bila 
prvotno v dolini. Katoličani so med leti 1600 in 1700 
zgradili pri starem pokopališču prvo cerkev. Turki so 
pozneje vas porušili. Kdaj so zgradili novo vas, ni 
točno znano. Evang. cerkev je bila zgrajena 1872. 
V vasi sta rojena Janoš Berke (1814 do 1908), evang. 
župnik, politik in gospodarski voditelj svojih vašča
nov, ter Pavel Buthar (1839-1919) nabožni luteranski 
pisatelj.

(Nadaljevanje prihodnjič)

Svoje želodce sva obremenila 
do skrajnosti, vendar nama lega 
nista zamerila, saj sva trdo delala 
celih deset ur. Med tem ko sva 
jedla, naju je Seija gledala tako, 
kot to počnejo babice ob jedi svojih 
vnukov. Nasploh sta naju spomi
njala na dobrega dedka in babico 
iz pravljice.

Nekoliko naju je razočaralo, da 
na Finskem ne uporabljajo čoko
ladnih namazov, ki so najina naj
ljubša jed. Namesto njih uživajo 
raje številne margarine. Čudila sva 
se njihovemu potratnemu ravnanju 
s kruhom, saj starejšega od enega 
dne sploh ne jedo, razen če ni 
vakuumsko pakiran. Podobno je 
bilo tudi z bananami. Žal sva to 
izvedela šele na jugu.

Tako sva živela črno-belo življe
nje. Ves dan sva garala, nato pa 
savna in kopanje v jezeru. Savna 
je bila za naju svojevrstno doži
vetje, še posebno za Igorja, ki jo je 
uporabljal prvič. Malti je pazljivo 
dvigoval temperaturo. Ko se je 
zrak segrel že čez petinsedemde
set stopinj, se je zelo poznala 
vsaka dodatna stopinja. Pri dvain
devetdesetih pa nisva več zdržala 
in sva zbežala iz nje. Za najini 
športni, vsega hudega vajeni srci 
ni bilo bojazni, le koža se je precej 
segrela, zato v naslednjih dneh ni
sva pretiravala in sva ostala samo 
pri triinosemdesetih stopinjah.

Ker sva se jima želela nekako 
oddolžiti, sva se naučila nekaj fin
skih besed in vljudnostnih fraz. 
Matti je bil zelo navdušen. Zmeraj, 
ko sva spregovorila s sosedi, ga je 
kar »dvigovalo« od ponosa.

Zadnja dva dneva sem kljub vsej 
dobroti komaj čakal, da se podava 
naprej in bom spet spal v šotoru, 
na trdnih tleh. Po sedmih dneh sva 
se s cmokom v grlu in težaško 
prisluženim denarjem v žepu po
slovila. Dolga pavza ni najinim no
gam prav nič koristila, saj sva sko
raj izgubila občutek za dolgotrajno 
vrtenje pedalov. Kolesa so se 
nama zdela okorna in nikjer ni bilo 
niti sledu o najinih bogatih kolesar
skih izkušnjah. Nisva bila utrujena, 
le zelo zelo nespretna. Počutila 
sva se kot na začetku ture. Podala 
sva se proti Helsinkom.

Srečanje z obvoznicami in indu
strijsko cono je bilo zelo neprijetno. 
Šele v središču sva začutila utrip 
tega lepega obmorskega mesta.
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Kar malo žal nama je bilo, da si 
nisva vzela več časa za njegovo 
zgodovino in mogočne zgradbe. 
Na hitro sva opravila še z birokra
cijo, vizami in se še isti večer vkr
cala na ladjo proti Estoniji. (Se na
daljuje)

Potepanje po Estoniji
čakanje na plovbo proti estonski 

prestolnici se je zelo zavleklo, saj 
so vse potnike, ki so se pripeljali iz 
Estonije v Helsinke, skrbno pregle
dali. Z zaninjgnjem sva opazovala 
obraze estonskih otrok, ki so prvič 
pokukali na »zahod«. Priznati mo
ram, da so se mi kar zasmilili, saj 
so pozorno opazovali vsako ped 
»obljubljene dežele«. Kar slutil 
sem, kaj vse so jim doma starši 
pripovedovali o njej.

Končno sva bila na vrsti tudi 
midva. Kot že mnogokrat doslej, 
sva bila deležna posebne pozor
nosti, ko sva se skupaj z množico 
drugih potnikov pomikala proti ca
rini. Zadnji hip nama je prijazna 
Estonka povedala, da nimava pra
vih vozovnic. Hitro sem skočil do 
nekega okenca in dobil nekakšni 
dodatni vozovnici, za kateri nisem 
imel pojma, kaj pomenita. Kar niso 
se mogli načuditi najinim potnim 
listom, vendar je kljub temu vse 
teklo dokaj hitro. Nekaj časa se je 
carinik še mučil z iskanjem Slove-

I fJ

nije na priročnem seznamu, nalj 
pa pritisnil masten žig.

Vožnja s prijetno opremljeno 
djo je trajala dobre tri ure, tako I 
sva v poznem večeru prispe®,; 
v Tallin, glavno mesto mla®^ 
estonske države. Tik pred prih^r 
dom v pristanišče je osebje po?^t 
dilo izredno zdravilo zoper gne®i 
pri izstopu. Na televizorjih, ki so W 
v vsakem prostoru, so začeli prik^ 
zovati pornofilm. Metoda je PJ, 
zelo učinkovita, le otroci so sitna^J 
s »čudnimi« vprašanji. i

Nad potniškim delom pristani^ i 
sva bila navdušena, saj ni v ni<5^: 
mer zaostajal za finskim. Ko 
ga zapustila, sva se znašla l*. 
ulici, ki nikakor ni mogla skriti 
sledic sovjetskega jarma. V bla® 
svetlobi oddaljene svetilke, ki sef, 
odbijala od vlažne ceste, sva 
dela polomljene šipe na grdih ■ 
šah. .Cesta je bila kot rešeto - 
nja pri luknji. Nenadoma je miWj 
naju prihrumela smrdeča »škatla^’ 
Malo je manjkalo, pa nama ne J 
bilo treba skrbeti za prenočišče.

Dobila sva občutek, kot da pe^' 
jeva s časovnim strojem. To je c 
svoje kar zanimivo, saj lal^,; 
v »živo« spremljaš življenje izp^, 
dvajsetih ali celo tridesetih 
Edina sled »moderne civilizaci
je bila bencinska črpalka skan*f 
navskega koncerna Statoil. "

(Se nadalj^^i^

Ferdo
Godina
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stekla pri posteljah na polici. Čaka pa jo kopalnica, ki je bela kot 
sneg, z belo banjo, z belim bidejem, z belo školjko, ki so jo prelepili 
z rumenim papirnatim trakom. Ta prostor, svetel in čist, je v hotelu 
edino cenila in se z užitkom pomudila v njem. Tu se ni in ni mogla do 
kraja skopati; počesala se je pred velikim ogledalom, zgoraj z neon
sko lučjo, tu se je počutila kot prerojena. Na pokromanih palicah je 
bilo polno mehkih brisač in grobih frotirk. Doma je imela velik lavor 
vode, ki jo je segrela babica v štedilniku. Vedno je poškropila pod iz 
smrekovih desk, ki ga je bilo treba vsaj enkrat, v soboto, poribati. In 
točaji in točajke, ki bodo ob uri, za katero se je Frčak zmenil, prinesli 
večerjo; doma pa Zdenka in Tatjanca hlastata po juhi z žličniki, ki 
jih tako dobro napravi in skuha edino babica. Frčak je samozave
sten, na videz krotek, a vendar močan, nenasiten, vedno ve, kaj hoče 
in kaj si bo vzel. Ker pa je na svetu vedno tako, če kaj dobiš, moraš to 
kako vrniti, zato tudi Sonja vrača. Najhuje je to, da je njeno plačilo 
tako minljivo. Vse, kar jo obdaja v tem hipu, se bo pogreznilo v nič, 
brž ko bo zapustila to stavbo. Samo bridek občutek ji ostane, da je 
vse tako hitro minilo. Ko pri odhodu prestopiš prag te stavbe, nimaš 
več pravice, da bi se vrnil. Nihče ti ni več uslužen. Z gotovostjo jo 
čaka samo babica, ki se ji nikoli ne izneveri. In potem tovarna, 
izmene. A danes noče razmišljati o tem. Njeno življenje je na pragu 
sprememb. Vsa je prežeta z velikim pričakovanjem, da ne more 
ničesar do konca premisliti. Reka jo nosi, kamor hoče.

Ko sta se nehala ljubiti, mogočno in divje, ko je odeja že dolgo 
ležala na tleh, ko je bilo konec naporov, ki jim je bila Sonja vedno 
kos in so strune popustile, sta legla vznak. Frčak je stegnil roko, na 
katero je položila Sonja glavo. Zrla sta v strop. Misli so se ji vračale. 
Mogoče Viktor že ve, da je odšla. Najbrž ni storila prav. Škoda, 
lahko bi se izgovorila in Frčak je vedno obzirno popustil. Ob takih 
prilikah je Sonja slutila, da se je potem šel iztrošit drugam. Kljub

temu včasih ni za to nič marala. Zaradi Viktorja se mora kmalu 
dokopati na jasno. Čeprav jo je vest nekoliko pekla, se ji je vendar 
zdelo, da je ravnala prav.

Kolikor je mogla, je pokazala Frčaku dobro voljo. Bil je kot 
cvetoči mak. Po najboljšem rizlingu, ki je bil star nekaj let, sta 
postala pri večerji živahna. Sonja je vedela, da še ne bosta šla 
domov. Po večerji bosta spet zlezla v posteljo. In tako se je zgodilo. 
Ponovno sta se prepletla, utrujenost je izginila in vzdihovanje se je 
stapljalo s tišino, v kateri je posili vladal hotelski mir. Po drugem 
navalu, ko sta spet počivala in ležala vznak, se je on spomnil na 
Kolblova.

»Drugo soboto se moramo dobiti v Čardi.«
Sonja mu ni odgovorila. Kdo ve, kaj bi storil, ko bi vedel, da je 

pred dnevi Kolblove obiskala. Ali bi to sprejel? Frčak ni opazil na 
njej nobene spremembe. Narobe, prepričan je bil, da se glede Kol- 
blovih s Čardo strinja.

Ko sta zapuščala hotel, se je morala preseliti v svoj svet. Kopalnice 
ni več, ne more si zbirati večerje, ne leči v hotelsko zakonsko 
posteljo, ki jo najbrž že postiljajo za drug mogoče podoben ljubezen
ski par. Pred njo se izmotava iz noči Viktor s svojo nepoznano 
naravo. Kdo naj ve, ali bo razočarana. Kruh in varnost ni vse. Brez 
prave postelje ni pravega življenja. Tu se ponavadi sreča začne ali se 
razbije. Ve, da ne bo mogla potrpeti, četudi je lahko Viktor zlat. 
Nadino življenje je zaradi tega uničeno. In ne samo Nadino. Kdo naj 
ve, kaj vse skrivajo stene spalnic, česar ne bo nihče nikoli vedel. 
Misli na solze, bolečine in želje zakoncev. Preveč dolgo je s tem 
živela, da bi zmogla potrpeti.

S takimi občutki in mislimi se je drugega dne, na dogovorjeno 
nedeljo, vozila z avtobusom proti mestu, kjer naj bi jo čakal Viktor. 
Če ne bo čakal, bo še vedno imela toliko časa, da se bo vrnila. Če se 
bo vračala brez Viktorja, bosta z babico, ki se je že resno nagnila od 
Frčaka k Viktorju, skušali prebroditi tudi te težave.

Ko je avtobus prihajal na postajo, ga je že od daleč zagledala. Stal 
je nemiren med ljudmi in zapičil oči v avtobus^ ki je zavil s ceste na 
postajo. Strah, da ga ne bo, je izginil. Iz hvaležnosti, da je Viktor le 
prišel, je komaj čakala, da se ljudje pri vratih zvrstijo. Ko jo je ujel 
z očmi, se je nasmejal, kakor da se je rešil negotovosti. Zdelo se ji je, 
da jo je nestrpno čakal. Rada bi se mu oddolžila.

Ko je izstopila, sta zavila proti njegovemu avtomobilu, ki ga je 
parkiral v bližnji prazni ulici. Kar nekam mudilo se mu je. Lahko bi 
jo vprašal, kako se je vozila, če ni zamudila, ali ni bil v avtobusu v tej 
vročini slab zrak. Nekaj bi moral reči, on pa nič. Nič ne igra. 
Prisrčen je. Nerodno mu je, ker je ob njem. In kakor da se ne bi 
poznala od malih nog. Nenadoma pa se je le razgovoril. Ni mogel 
nehati s tem, da je dal poklepati in prebarvati karamboliran blatnik 
in da je moral menjati akumulator.

Delala se je, kakor da vse te reči razume. Ko sta sedla v avto, jo je 
vprašal:

»Bi šla v hribe? V Pretince, če veš, kje je to.«
»Ne vem. Vozi, kamor hočeš.«
»Tam smo pred leti kupili les za popravilo strehe na hlevu. Je pa 

v vasi odlična gostilna. In daleč je.«
»Prav, če je daleč.«

Zdaj prvič besede niso bile prazne. Vžgal je motor in zapeljal 
cesto, potem pa cesti iz mesta proti Čardi, a je zavil prej 
hribom. Ob Čardi je začutila nekakšno krivdo, saj se je zavedala,,^- 
je ta daleč stran od Viktorja in mogoče bi bilo mnogo bolje, ko bi 
tudi daleč od Sonje. Če bosta postala prijatelja ali še kaj več, ali 
sploh kdaj govori o njej, o Kolblovih, o Frčaku? Frčaka ne la 
skrivati, o njem z Viktorjem mora nekoč govoriti.

Mimo njiju so drseli grički, pokriti z njivami, pašniki in goZ“J., 
ter posejani z redkimi kmečkimi hišami in velikimi hlevi. - Gori®®.;

Od volana se ni ozrl k njej. Nekoliko zaradi ovinkov, najve®^. 
seveda zato, ker je bil napet. Najbrž je moral dosti trpeti, predel*.
je odločil za pismo. Sonja je skušala zapolniti vrzel: 

»Zemlja je tu bolj ilovnata, ne kot pri nas.«

di;

»Potrebuje več dežja. Vidiš, da so koruze slabe. Redke in ni^^ .
Cvetje je nizko in majhno, vlati pa kilave.«

•Orlovšček je s svojo zemljo redkost. Pri nas vse raste in rodi-*»<
»Slišal sem, da sta z babico dali nekaj njiv v najem.« 
»Kaj pa bi? Babica ne morejo iz kuhinje, jaz pa v fabriko in še

otroka.«
»No, zdaj prihajata le k tistemu, zaradi česar sta se sešla. I
»Pri nas je vse,« je dejal takoj on. »Tudi ljudi je pri hiši dovol], 7 

oče in mati še delata, brat Milan pa pri svojih dvajsetih letih 'J 
zemljo z lahkoto obdela. Včasih pridem iz fabrike, pa mislim, 
treba pljuniti v roke, on pa je že vse opravil... Zato lahko jaZ "
napravim s svojo mehaniko.«

»Ženske smo nemočne. Bog tega ni prav uredil.« J
Skušala je pogovor napeljati tja, kamor si je želela. On P® i

molčal. Prenagla je. Potrebuje čas. Prav mu je prišel volan, ki 
moral obračati zdaj v levo, zdaj v desno, prehiteval je ali pazil,

i

kdo ne zadene.
Sčasoma je rekel, da tu raseta čudovita smreka in bukev. In g®’’ 

gozdovi polni. ,
Minilo je dobre pol ure, ko sta se približala vasi, pred katero 

obcestni tabli pisalo »Pretenci«. Obema je začelo biti srce hitrej®> 
sta na cilju, kjer se bo marsikaj odločilo. Gostilnica je napravil jp 
Sonjo dober vtis. Fasada je bila lepo urejena. Zgoraj ob strehi j® 
temna lesena obloga; okna so bila čista.

Sonja je sledila Viktorju. Šla sta v malo sobo, ki jo je 
poznal. Takoj za njima je prišla obilnejša, a okretna ženska, 
stregla v veliki sobi za točilno mizo. Viktor ji ni povedal, da go®‘j( 
pozna, čeprav je podeželskim natakaricam ponavadi prvo, da 
odkod so gostje. Če se to takoj ne zgodi, pomaga pozneje k * 
vinska rozga.

»Kaj imate za zgodnjo večerjo?« je v šali vprašal Viktor. m 
Morala je biti gospodinja, ker je napravila vtis, da ona da, ka* jf 
»Pri nas sta si zgodnja in pozna večerja jako podobni. Rekal hS 

skoraj ni razlike,« je z resnostjo, ki je bila prav tako podložena s ’
rekla gostilničarka.

Viktor in Sonja sta se nasmehnila, ona pa je ostala narejeno f j 
in zato prijetna. Ustvarila je v hipu domače vzdušje.

»Nič hudega, če sta si podobni, samo da sta dobri,« se je S"*
popraviti Viktor. Sonja se ni vmešala.

.1»

(Nadaljevanje prihod
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odsevi mladosti

Mi veste?
(Pokrovitelj nagradnega kviza je knjigarna in papirnica 

knjiga iz Murske Sobote)
Toliko odgovorov, kot smo jih prejeli na vprašanje št, 

17, že dolgo ni bilo. Razen enega so bili vsi pravilni, 
bivališča Eskimov se imenujejo iglu(-ji), naredijo pa jih iz 

'a ledu. Največ sreče pri žrebanju je imela TAT
JANA GAŠPAR iz Šulinec. Čestitamo!

kupon št. 19 - ALI VESTE
Ali veste, kako se konča slovenski pregovor Ako ne znaš 

pametno govoriti ... Odgovore pošljite na na naš naslov 
najkasneje do 25. januarja.

^oje levo stopalo
resn'^^!^'' naslovom Moje levo stopstfo. Posnet je po
inta c“ h ogodkih. Pripoveduje o Christiju Brownu, človeku, ki 

Zdravo je imel samo levo stopalo. V za- 
Uoka ljudje posmehovali, ker so mislili, da je idiot.
Nekoč - J™ j®’ ‘lu ima zdravo pamet, čeprav je telesno prizadet, 
utama kredo med prste na nogi in začel pisati. Napišal je 
>n ea domači so se tega zelo razveselili. Pomagali so mu 
pisati ,’^jult- S svojim levim stopalom je znal tipakti, slikati, 

m celo dati gol. Postal je znan slikar in pisatelj.
sebne film, sem se spomnila zgodbe Veveriček po-
drugo ^'^di veveriček Čopko ima eno tačko tanjšo kot 
druop’ ue more skakati. Zna pa veliko drugih stvari, ki jih 

Zpr,jv^®dce nikoli ne bodo znale.
izvedet'in film sta nam bila tako všeč, da želimo 
bomni uF ° bolezni in ljudeh, ki jo imajo. Mogoče jim 

anko tudi mi kako nnmavali

m ga

tudi mi kako pomagali.
MAJA FRČKO, 3. raz. 
Podružnična OŠ Serdica

Kremenčkovi
Vilma v kuhinjo hitt, 
ker Fred pečenko si želi.
Vilma pečenko speče, 
Fred pa zadovoljno reče: 
»Jaba daba duuuuu, 
pečenka je že tuuuu!«

BOŠTJAN ŠOŠTAREC, 5. b 
OŠ Tišina

Naša šeka
Mi imamo kravo Šeko. 
Je rjave barve z rdečimi 
lisami. Ima veliko vime, 
v katerem nastaja mleko. 
Rep ima zato, da odganja 
nadležne muhe. Leži na 
slami. Z verigo je prive
zana k jaslim. Hranimo jo 
z različno živinsko hrano. 
Šeka nam daje veliko 
mleka. Večkrat je že sko-
tila telička. Kadar je
žejna, zamuka. Ko jo po
božam, me debelo po
gleda. Imam jo zelo rada.

LIDIJA KOHEK, 3. raz. 
OŠ Prežihovega Voranca 

Srednja Bistrica

Plavalni tečaj
Učenci 3.

- - k' ? ®^bo smo imeli kopalke, brisače in še kaj za pod 
Najprej smo se oglasili v recepciji, kjer so nas napotili 

plavalnega bazena. Hitro smo si oblekli kopalke, nadeli 
raz'” H ®® stuširali in odšli k bazenu. Z nami sta bila 

fedničarka in učitelj telesne vzoje. 'Voda je bila topla. 
. zo smo se učili plavalnih veščin. Najbolj srečen sem bil, 

P'^®uiagal strah in preplaval bazen. Gostje so naše 
P®he pri plavanju nagradili z burnim aplavzom.

TONČEK JAKIŠ, 3.

razreda smo imeli plavalni tečaj v hotelu
zob.
do

da

raz.
OŠ Bistrica

' Ilovice od tu...
Flash skupina Royal
•ninail kratkim izdala

I 
t
* ‘'‘""'J K-raiKim iz
* ”3 kater'"“ ploščo Objemi 
' ki jo e skladb. 5’-- 
: Mi R^^^^ljajo bratje Lalivič, 

Mar .Igor, in Borut 
^brist n pridružil še klavi- 
^odelova?I^“ Baranja - Pero. 
Žiiiazek —d; Janez

* Tadej i-r’ ^urko 'Vuksanovič, 
rirušovar in Sašo Fajon.

. - —J 1 me,
J® 12 skladb. Skupini,

fi
pa so tudi Janez 

Marko Vuksanovič,
) 
[
I 
,1

* * *

....in tam
Baskitarist Krist Novoselic 

in bobnar Dave Grohl sta 
javno izjavila, da bost ustano
vila novo skupino. Krist bo še 
vedno igral svoj inštrument, 
medtem ko bo Dave igral ki
taro in pel, primernega bob
narja pa še nista našla. Napi
sala sta že več skladb, ki se, kot 
pravijo govorice, povsem razli
kujejo od znamenitega stila 
Nirvane.

. ^uenia nov^k® skupina 2.2.2.7. 
"®Mom kompaktno ploščo 

kF^?« Brains No “
i ^^Mi ^0 izšla : 

Mo Core.

Tu-
marca pri

!
I 
(

“oe n sKiaao se 
ko posneli letaRoni,. ^0 nastr..,;i;_ XT____^ocku. 'tastopili na Novem '■ i

* VIDEO -CD

' 'S'’?.’I

(
nen’ ^^LEFAKS: 
069/32-465

Britanski glasbeni strokov
njaki so v časopisu The Times 
ter na radijski postaji BBC Ra
dio 1 pesem Bom To Run, ki je 
stara 20 let, ameriškega glasbe
nika Brača Spreengsteena raz
glasili za naj... pesem vseh ča
sov. Na drugem mestu je Dyla- 
nova Like A Rolling Stone, na 
tretjem pa so Beatli s skladbo 
Yesterday. Visoko so se uvr
stili še U2, Bryan Adams, 
Chuck Berry, Paul Simon in 
drugi.

i

I
I

I

Breza
žalostna ob potoku stoji, 
samo še en list z vetrom se bori, 
drugi pa okrog nje ležijo 
in skrivnostno šelestijo.
Vso zimo tiho bo mižala 
in na pomladne dni čakala. 
Takrat novo obleko bo dobila

KATVKOCET, 8. a 
OŠ Bakovci

^Idsbena uganka
kn plošče Vlada Kreslina je Nekega
p zdani. Tokrat je imel največ sreče Štefan 

o Uagrarjj 12, 69231 Beltinci. Čestitamo! Obvestilo 
M Urške Soh Poklanja pokrovitelj te
k reševaj,- 1’omo poslali po pošti. Vse pa vas vabimo 
'^gunke nove, tokrat bolj matematične glasbene ’ «.1 se glasi:

Mikoie .

zdani. Tokrat

rubrike M-Shop iz

^‘^govor:

. Odi

J® star Leonard Cohen?

E ian “govore■^“uarja na" kupončkom pošljite na dopisnici do 28. 
^phitekta Nn 1 naslov: Podjetje za informiranje, 

’ Rr^„i. ,, ''^ka 13, 69000 Murska Sobota, s pripisom za 
—--'iceee.
Pla:? R<«k c

Muc v bloku
Rada imam živali, še posebno muce. Pri stari mami imajo 

majhno kmetijo in vse polno domačih živali: krave, kokoši, svinje.
psa in muce.

Mi stanujemo v bloku in mama dolgo ni hotela, da bi imeli 
je pač ... saj veste, česa: da ne biv stanovanju muco. Bala se je pač ..

morala za nama z bratom čistiti še česa drugega.
Nekoč je muca pri stari mami skotila dva mladiča. Eden je bil 

črno-bel, drugi pa ves črn z belo liso pod brado. Opazovala sem 
ju, kako sta se začela premikati, gledati, tacati in se kasneje igrati. 
Posebno živahen je bil črn muc z belo liso. Pri stari mami so 
sklenili, da bodo obdržali le mirnejšega muca. In kaj bo s črnim'? 
Ata je naposled rekel: »Muc gre z nami v blok!« Mama se s tem ni 
takoj strinjala. Popustila je pod pogojem, da bo moral takoj iz 
hiše, če se samo enkrat polula v stanovanju. Toda naš muc je 
priden. V kopalnici ima svoje stranišče in nikoli ne zgreši. Rad se 
igra, teka, skače ... Pusti se božati in takrat zelo glasno prede ter 
se nam dobrika. Pogosto sedi na okenski polici in opazuje, kaj se 
dogaja zunaj.

Vesela sem te žive igrače v hiši. Hvaležna sem staršema, da sta 
ga vzela pod streho. Od muca sem se veliko naučila in spoznala, 
da so lahko živali človeku najboljše prijateljice.

ALEKSANDRA BNDERLA, 5. raz.
OŠ Kuzma

Rubriko pripravila: ALEKSANDRA NANA RITUPER

Počitniški 
dan

Gledal sem napet film. 
Sredi napetega dogodka 
me je poklicala mama in 
rekla, naj babici odnesem 
krožnik. Tedaj pa se je od 
televizije zaslišal močan 
krik. Obrnil sem se na 
stopnicah in padel. Na 
srečo sem bil bolj »trpe
žen« kot krožnik in se ni
sem »razbil«. Za spomin 
sem odnesel le dve mo
drici .

MITJA SAPAČ, 2. b 
OŠ Cankova

Koncerti, koncerti

v

'C

Vse mlade rock skupine 
(starost članov do 19 let) 
obveščamo, da se lahko pri
javijo na Teen Rock Festi
val, ki bo 18. februarja 1995 
v dvorani TVD Partizana

v Gornji Radgoni. Vse zain
teresirane skupine se lahko 
prijavijo in dobijo več infor
macij po telefonu številka 
61-650 vsak dan med 12. in 
14. uro.

C
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Leonard Ck)hen

Poezija v glasbi

spet vrne h country glasbi. Naj
bolj znani skladbi z albuma sta 
Dance Me To The End Of 
Love in Hallelujah. Še po
sebno veliko uspeha je takrat 
doživel v Evropi s svojimi veli
kodušnimi več kot tri ure traja
jočimi koncerti.

Zelo uspešni sta tudi njegovi 
plošči Famous Blue Raincoat, 
1986, in Your Man, dve leti 
kasneje. Iz tega obdobja so
tudi njegove znamenite

SC skladbe, na primer Everybody 
' Knows, If It Be Your Will, He- 

art with No Companion. Izdal 
je še kar nekaj albumov, med 
njimi tudi The Future. Lansko 
leto pa je izšel novi album Co-

Rodil se je 21. septembra tretja plošča je bila Songs Of 
1934 v Montrealu v Kanadi. Love And Hate, na kateri so 
Leta 1954 je bil član montreal- skladbe Joan Of Are, Famous 
ske country skupine The Buck- Blue Raincoat in Avalanche.
skin Boys. Kmalu pa je postal. _ - Sredi sedemdesetih se je nje-
poet in pisec romanov z veli- 'gov stil nekoliko izčrpal, zato
kim ^ledom, najprej v Ka- njegov album New Škin For 
nadi. Že zelo zgodaj si je prido- The Old Cereinony nekateri 
bil vzdevek otožen poet. Izkuš- kritiki slabše ocenjujejo. Tudi 
nje je dobil tudi na Big Sur njegov naslednji album Death 
Festivalu leta 1967, kjer so ga Of A Lady’s Man je bil nena- 
razglasili za umetnika. vaden in precej neuspešen,

Čohen je najbolj znan kot prepojen z njegovim otožnim, 
pesnik in romanopisec, svojo skoraj pogrebnim glasom. So- 
prvo ploščo pa je izdal leta delovali so tudi Bob Dylan in
1968 z naslovom Songs Of Le- Phil Speetor. Njegovo.kariero 
onard Cohen, na kateri so
znane uspešnic, kot so Su- mila, saj pravijo, da skoraj ni 
zanne, Hey, That’s No way To mamila, ki ga Cohen ne bi po- 
Say Goodbye in druge. Tudi skusil.

pa so zaznamovala tudi ma-

skladbe na naslednji, plošči
Songs From A Room so bile

Leto pozneje izide album
Recent Songs, kjer se osredo- 

podobne, predvsem osebne, toči na svoje evropske kore- 
prepojene z grenko izkušnjo in nine. Leta 1984 izide album
religioznimi simboli. Njegova Various Position, s katerim se

hen Live, na katerem je trinajst 
skladb, večina iz prvega ob
dobja njegovega ustvarjanja od 
leta 1967 do 1974.

Cohen tudi na tem albumu 
pokaže, da je predvsem odli
čen pesnik in da je glasba samo 
eden od načinov njegovega 
izražanja. Je glasbenik, ki ni
koli'hi doživel evforične popu
larnosti, pri publiki pa je bil 
vedno zelo dobro sprejet, še 
posebno pri tisti, ki pri glasbi 
ceni poezijo. Cohen je bil in je 
še tisti, katerega plošče bodo 
imele na glasbeni polici vedno 
trajno vrednost in katerega si 
boste vedno znova želeli poslu
šati.

*
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šport
NK Turnišče

Novo vodstvo
Pri drugoligašu Turnišču je pri

šlo do nekaterih kadrovskih spre
memb. Zaradi preobremenjenosti 
in odsotnosti dosedanje predsed
nika kluba Cirila Pucka so za no
vega predsednika izvolili nekda
njega igralca in tehničnega vodjo 
Franca Lacka, podpredsednika sta 
Jože Hanc in Bojan Zver, tajnik pa 
Roman Čiček. Trenerske posle so 
zaupali Stanku Maučecu, ki je vo
dil moštvo Turnišča že v zadnjih 
kolih jesenskega dela prvenstva. 
Moštvo se je tudi okrepilo s tremi 
novimi igralci. Iz soboške Mure so 
prišli Franc Krančič, Marjan Žekš 
in Simon Baranja. S pripravami na 
spomladanski del prvenstva bo 
Turnišče začelo danes, 19. janu
arja.

NK Mura___________

Nove okrepitve
Predstavniki nogometnih klubov 

Mure iz Murske Sobote in Turnišča 
so se dogovorili, da bo igralec Tur
nišča Marjan Dominko v spomla
danskem delu prvenstva lahko zai
gral v dresu Mure, Turnišče pa 
bodo okrepili trije igralci: Franc 
IGančič, Simon Baranja in Matjan 
Žekš. Prav tako so Sobočani, dose
gli sporazum z nogometnim klu
bom Rudar iz Velenja za zame
njavo igralcev. Boštjan Ratkovič, 
igralec Mure, bo prestopil k Ru
darju, igralec Rudarja Ermin Dža- 
fič pa bo igral za Muro.

Šah________________
Občinsko 
prvenstvo

v Lendavi je bilo občinsko pr
venstvo v šahu za dečke in dekhce. 
Zmagovalci v posameznih katego
rijah - dečki: Milinkovič, Lazar 
(oba Lendava), Gerenčer (Gente- 
rovci) in Tompa (Odranci); de
klice: Štumbergeijeva, Hozjanova 
(obe Črenšovci), Tompova 
(Odranci). (FB)

Prisrčno praznovanje Marikinega jubileja
Kegljišče Nafte in hotel bila predstavitev slavljenke 

Lipa v Lendavi sta bila prete- Marike Kardinar, saj so se ob 
klo soboto prizorišče velikega njenem prvem lučaju na avto- 
slavja , ki so ga pripravili ob matu za postavljanje kegljev
praznovanju 20-letnice aktiv- spustile namesto kegljev
nega tekmovanja kegljavke njene kolajne. Bilo jih je de- 
svetovne vrednosti Marike vet s svetovnih prvenstev: 
Kardinar iz Dobrovnika. Ob 6 zlatih, 2 srebrni in 1 brona- 
tej priložnosti so se na len- sta. Velikemu navdušenju 
davskem kegljišču predstavile navzočih pa sta dala čar si- 
njene soigralke KK Čarda, nova Robi in Marko, ko sta
Branika in Konstruktorja iz 
Maribora in Ema iz Celja:

mamici podarila šopke
cvetja. Velik odmev na slav-

Zinka Veber, Zinka Horvat, nosti je imel tudi telegram 
Cilka Novak, Alenka Bezjak, predsednika države Milana 
Marica Varga, Tanja Gobec, Kučana s čestitko Mariki, ki 
Metka Lesjak in Marta Zu- se je glasil takole: »Vesel sem 
panc ter svetovni prvaki Miro Tvojega povabila na Tvoj in 
Steržaj, Hary Steržaj, Albin naš skupni praznik. Vesel 
Juvančič in Franc Kirbiš ter sem dejstva, da si tako zavid- 
svetovne prvakinje Ljuba Ijivo dolgo obdobje v vrhu 
Tkalčič, Biserka Perman in tega lepega in zahtevnega

v življenju. ?,elo žal mi je, da 
Tvojega veselja ne bom mo
gel deliti s tabo v Lendavi in 
se Ti zato opravičujem. Niso 
pa zato moje čestitke nič 
manj iskrene in moje občudo
vanje nič manj neposredno. 
Tebi in Tvojim želim vse do
bro, lepo praznovanje in ve
liko športnih in vsakršnih 
uspehov tudi v prihodnje.« 
Sicer pa so se na slovesnosti 
zvrstili številni govorniki, 
med njimi: Ivan Kramberger, 
predsednik KK Nafta iz Len
dave, Bojan Hojnik, tajnik 
Športne zveze Lendava, Jože 
Kocon, novi župan lendavske 
občine, in Avgust Likovnik, 
predsednik kegljaške zveze 
Slovenije, ki so jubilantki 
s ponosom izrekali p:ž6 če-

Sonja Mikac. Skratka, zbrana športa. Vesel sem, da si s tem stitke. Ob priložnosti so Ma-
je bila svetovna kegljaška športom zmagala ne samo na 
elita. Svojevrsten dogodek je kegkljaški stezi, ampak tudi
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Presrečna Marika Kardinar v družbi svojih tekmovalnih 
kolegic. Fotografija: Nataša Juhnov.

riko Kardinar tudi razglasili 
za najboljšo kegljavko Slove
nije za leto 1994. Marika Kar
dinar, ki ima za seboj 92 na
stopov za državno reprezen
tanco, trikrat je bila svetovna 
prvakinja med posamezni
cami in dosegla dva svetovna 
rekorda, dvakrat svetovna 
klubska prvakinja in več
kratna državna prvakinja, do
bitnica Bloudkove plakete in 
nagrade, štirikratna keg- 
Ijavka Slovenije, športnica 
Slovenije ter večkratna šport
nica Pomuija, Maribora, Ce
lja in Lendave, je bila ob iz
kazani pozornosti presrečna 
in se bo tega dogodka prav 
gotovo rada spominjala. Ma
riki iskrene čestitke tudi 
v imenu našega uredništva.

Feri Maučec

Namizni tenis___________________________ _

Benko in Unger izvrstna
v Ljubljani je bil drugi državni TOP-turnir v namiznem tenisu za 

V prvi skupini so sodelovali tudi trije člani NTK Moravske Toplic^^ 
bota, medtem ko se Radgončan Rihtarič (zmagovalec prvega turnil 
tekmovanja zaradi bolezni ni udeležil. Izvrstna sta bila Benko in Unf 
saj sta v predtekmovalnih skupinah zasedla drugi mesti s štirimi zma^ 
in enim porazom. Premagala sta ju državna reprezentanta IgnjatovS 
Škafar, Unger pa je iz polfinala izločil državnega reprezentanta Kotf 
V polfinalu je Benko izgubil s Škafarjem z 1:3, Unger pa z Ignjatovilf 
prav tako z 1:3. V tekmi za tretje mesto je Benko premagal Ungerjas J 
Tretje in četrto mesto je ena najboljših članskih uvrstitev. Benkovič 
nastopil nekoliko bolan in zasedel enajsto mesto. V drugi skupi® 
mladinec Horvat zasedel osmo mesto, kar je njegova najboljša uvrs® 
med člani, V soboto pa se začne drugi del prvenstva v prvi drža* 
namiznoteniški ligi. (M. U.)

Rokoborba'

Sobočani drugi, Ljutomerčani tret
Odigrano je bilo zadnje kolo prvenstva v državni rokoborski ligi- ® 

pomurska Ugašajta bila uspešna. Ljutomer je premagal IKOM Grosup 
s 23:17. Za Ljutomer so zmagali: 48 kg: Žnidarič, 52 kg: Nemec, 62* 
Lukašev, 68 kg: Vrbančič, 74 kg: Kurbus in 130 kg: Horvat. Ljutoni® 
premagal tudi Lenart z 28:12. Za Ljutomer so zmagali: 48 kg: ŽnidariL 
kg: Nemec, 62 kg: Lukašev, 68 kg: Vrbančič, 74 kg: Kurbus, 82 
Tribnik in 130 kg: Horvat. Murska Sobota pa je premagala IK® 
Grosuplje z 29:11. Zmage za Mursko Soboto so dosegli: 48 kg: God*! 
52 kg: Kočar, 68 kg: Vogrinec, 74 kg: Bačič, 82 kg: Zec, 90 kg: Vuk* 
Murska Sobota je s 17 točakmi zasedla drugo mesto, Ljutomer pa F 
točkami tretje. Sobočani bodo za naslov državnega prvaka igrali v supd 
nalu z Keorjem Razvanjem. Prva tekma bo v soboto v Razvanju. (1* 
EV)

Prva državna odbojkarska liga

Derbi dobili Sobočani
v dvanajstem kolu prvenstva v prvi državni moški odbojkarski A-M 

bil v Ljutomeru pomurski derbi med vodečim Vigrosom Pomuije® 
Murske Sobote in Ljutomerom. Srečanje so prepričljivo dobili Sobo<i*l 
saj so bili gostitelji nekoliko močnejši le v prvem nizu. V ekipi Ljuto®* 
je tokrat manjkal Berlot, ki je zaradi treh rumenih kartonov 
počivati. Ljutomer: Marič, Savič, Kavnik, Škrobar, Šiftar, Šumak, ® 
nar. Zidar, Belec in Grut. Vigros Pomuije: Novak, Prša, Kempa, W 
Kerec, Vukovič, Poredoš, Topovšek, Bačvič. V trinajstem kolu < 
Vigros Pomuije v Murski Soboti s Pionirjem iz Novega nesta, Ljuton)®! 
gostuje v Kamniku. (NŠ)

Druga državna odbojkarska liga

Prvi poraz Ljutomerčank

Turnir v Bukovcih
v nedeljo, 22. januarja 1995, ob 9. uri bo v Osnovni šoli Bakovci drugi 

zimski šahovski turnir, ki ga prireja domače društvo Partizan. Tekmovali 
bodo za pokal Krajevne skupnosti Bakovci. Najboljši bodo nagrajeni. 
K sodelovanju vabijo čimveč ljubiteljev šaha.

Odprto prvenstvo
Šahovsko društvo Radenska Pomgrad iz Murske Sobote organizira 

odprto prvenstvo v šahu. Tekmovanje se bo začelo v torek, 24. januaija 
1995, ob 17.30 v hotelu Diana v Murski Soboti. Vabijo, da se tekmovanja 
udeleži čimveč šahostov.

NK Nafta---------------------------------------------------
Presegli pričakovanja

Atletika__________________________________

Berdenova najbolje uvlečena
Atletska zveza Slovenije je izdelala lestvice najboljših dosežkov v posa

meznih atletskih disciplinah v lanskem letu. Med najboljšimi najdemo tudi 
pomurske atlete in atletinje. Med vsemi je najvišje uvrščena 17-letna 
Barbara Berden iz Lipovec, ki je lani tekmovala za AK Pomuije, zaradi 
šolanja v Ljubljani pa je prestopila k ŽAK-u Ljubljana. Berdenova je 
z rezultatom 175 cm v skoku v višino uvrščena takoj za evropsko prvakinjo 
Britto Bilač. V skoku v daljino je Berdenova na 18. mestu. Med dekleti je 
visoko uvrščena tudi Marija Števanec iz Borejec, ki je lani tekmovala za 
ljubljansko Olimpijo, sedaj pa tekmuje za AK Pomurje.^tevanečeva je 
v teku na 800 m z rezultatom 2:11,42 in na 1500 m (4:32,56) uvrščena na 
drugo mesto. Z lanskimi rezultati je nase opozorila tudi 16-Ietna Sonja 
Roman s Hodoša, članica AK Pomuije, saj je z rezultatom 2:12,27 na 800 
m na tretjem, na 1500 m pa z rezultatom 4:41,92 na četertem mestu.

V dvanajstem kolu prvenstva v drugi državni ženski odbojkarski US 
Sobota Eostila ekipo Kajuha iz Šoštanja in zmagala s 3:1 (5:15,15:13,1’ 
15:13). Čeprav so Sobočanke prvi niz izgubile, so v nadaljevanju zaig** 
bolje in zasluženo zmagale. Sobota: Foijan, Drevenšek, Žver, Šlebi®! 
Novak, Kuhar, Mereč, Časar, Cipot in Denko. Vodeča ekipa ŽibraU 
Ljutomera je gostila ekipo Palome Branika in nepričakovano izg®® 
z 2:3 (15:7, 15:5, 9:15, 10:15, 8:15). Zanimivo je, da so Ljutomer^ 
vodile z 2:0, v nadaljevanju pa zaigrale premalo zbrano in prvič izg®® 
Žibrat Uutomer: Vrbnjak, Senčar, Ljubeč, Lukienko, Kolar, Mlin®* 
Žibrat, Šoštarič, Zidar, Premož in Kuhar. ;Zjiordi, oooidnc, jLiodi, iremoz m fkundr. ?

v dvanajstem kolu prvenstva v drugi državni moški odbojkarski W 
ekipa Claudie shopa iz Beltinec gostovala v Škofji Loki in izgubila 
s Termo Lubnikom s 3:0 (15:7, 15:9, 15:12). Claudia shop Bell' 
Marko Janža, Mitja Janža, Balažič, Krajcar, Hochstater, Gabor in VUj

V naslednjem kolu odbojkarice Sobote gostujejo pri Rogozi, žibf* 
Ljutomera pa na Ptuju, medtem ko igrajo odbojkaiji Claudie shoP* 
Beltinec doma s Salonitom 11. (NŠ, FM)

Rezultat 58,17 na 400 m pa jo uvršča na 11. mesto. Med drugimi
Kljub nekaterim težavam, s katerimi so se srečevali pri svojem delu, so pomurskimi atleti in atletinjami velja omeniti 16-Ietno Mojco Meglič 

s četrtim mestom Nafte v drugi državni ligi po jesenskem delu prvenstva .....................................- ■ - ■ • ---- --  - ----
zadovoljni. S tem so presegli pričakovanja. To so ugotovili na skupščini 
p6ž6 kluba. Ta uvrstitev pa jim daje možnosti, da si v nadaljevanju 
spomladanskega dela prvenstva zagotovijo uvrstitev med prvima dvema 
ekipama, kar bi jim omogočilo kvalifikacije za vstop v prvo državno ligo. 
Zboljšalo se je tudi finančno stanje v klubu, kar je še posebno razveseljivo. 
Zato je tudi skupščina potekala v prijetnem razpoloženju. Pohvalili so tudi

s Kapele, članico AK Pomurje, ki je z rezultatom 5:04,36 na 1500 
m uvrščena na 18., v teku na 3000 m pa z rezultatom 10:35,46 na 8. mesto. 
Damjan Špur, član AK Pomurje, je v teku na 100 m s časom 10:99 na 6., 
v teku na 200 m pa s časom 22:03 na 3. mestu. Kot član državne 
reprezentance v štafetnem teku 4 x 100 m pa je uvrščen na prvo mesto. 
Kot vsestranski atlet je 19-letni Rihard Magyar najbolje uvrščen v tro-

Tretja državna odbojkarska liga
Prva zmaga Žibrata n

v tekmovanju tretje državne moške odbojkarske lige je ekipa 
Kranjc iz Ljutomera v pomurskem derbiju premagala drugo ekip®. 
mulja s 3:0. Hoče pa so piapiagale Radence s 3:0. V tretji državni 
odbojkarski ligi je druga ^ipa Žibrata iz Ljutomera premagala Zg®**
Savinjsko s 3:2 in prvič zmagala.

f

skoku, kjer je z rezultatom 14,01 m na 6. mestu. Atila Horvat je dosegel
delo z nižjimi selekcijami. Tudi odnosi s-sosednjimi klubi so na zavidljivi najboljši rezultat v skoku v višino, kjer je preskočil 201 cm in zasedel 
ravni. Veliko govora je bilo tudi o posodobitvi in ureditvi lendavskega ■ -• • ■
stadiona. Kritizirali pa so, daje izostalo praznovanje 60-letnice kluba, kar 
naj bi popravili v letošnjem letu. Osvežili so tudi izvršni odbor kluba, kar 
naj bi prispevalo k še večji uveljavitvi. Nogometaši Nafte iz Lendave so 
začeli s pripravami na spomladanski del prvenstva 17. januarja. (F. 
Bobovec)

Košarka__________________________________

Visoka zmaga
v zaostali prvenstveni tekmi druge državne ženske košarkarske lige je 

Pomurje iz Murske Sobote z visokim rezultatom 80:42 (42:16) premagalo 
ŠD Šentvid. Kljub odsotnosti Drožinove in Kolarjeve so Sobočanke 
zmagale brez težav. Strelke: Horvat 4 (0:2), Pušenjak 5, Sokolan 26 (4:4), 
Ori 7 (1:2), Novak 14 (4:4), Zadražnik 24. V soboto, 21. januaija 1995,

sedmo mesto. V mnogoboju pa je s 4.862 točkami na 8. mestu. Geza 
Grabar je bil v teku na 10.000 m z rezultatom 30:57,42 uvrščen na peto, 
v teku na 5.000 m pa z rezultatom 15:06,98 na osmo mesto. (G.G.)

Odbojka_______________________________ ___

Ljutomer prvi v Nemčiji
Odbojkarji Ljutomera, člani prve državne A-lige, so sodelovali na 

velikem mednarodnem odbojkarskem turnirju v Neuburgu v Nemčiji in 
dosegli lep uspeh. Sodelovalo je 16 ekip. Ljutomerčani so 7-krat zmagali 
in zasedli prvo mesto.

Na mednarodnem turnirju so sodelovale tudi odbojkarice Žabota iz
, , , , Ljutomera, vodoče ekipe v drugi državni ligi, in med 7 ekipami zasedle

bodo začeli igrati tekme za končno razvrstitev. V prvem kolu igra Pomurje peto mesto. (NŠ)
v Ljubljani s Slovanom. (Z.T.)

Kegljanje---------------------------------------------------

Nastopile tudi Lendavčanke
Na kegljišču Nafte v Lendavi je bilo državno mladinsko prvenstvo 

v kegljanju za mladinke v dvojicah. Med 11 dvojicami so sodelovale tudi 
štiri igralke Nafte iz Lendave, kar je bila njihova prva preizkušnja, zato od 
njih ni bilo pričakovati vidnejše uvrstitve. Dvojica Kerman-Varga je 
zasedla deseto, Toplak-Žalik pa enajsto mesto. (MŽ)

Prvo kolo kvalifikacij
y

V Slovenskih Konjicah in Mariboru je bilo prvo kolo kvalifikacij 
kegljanju. V Slovenskih Konjicah sta sodelovala tudi člana Nafte iz

Lendave Horvat in Matko. Horvat je podrl 805, Matko pa 804 keglje. 
V Mariboru pa sta sodelovali tekmovalki Nafte iz Lendave Anica Utroša 
in Marica Varga. Utroševa je podrla 397, Vargova pa 380 kegljev. (MŽ) 

Športna prireditev —---------------------------------- —

Izbiramo športnika 94
športna zveza Gornja Radgona organizira v petek, 20. januarja 1995, 

ob 17. uri v Domu kulture v Gornji Radgoni tradicionalno športno- 
zabavno prireditev Izbiramo športnika 94. Na prireditvi bodo razglasili 
najboljše športnike ter zaslužnim športnikom in delavcem podelili prizna
nja. Obiskovalci bodo tudi ugibali, kdo je skriti gost.

PKL - moški
Rezultati - 8. kolo

Sebeborci : Maraton
Lindau ml. : Ljutomer 
Lindau vet. : Petrovci 
Claudia sh. : Sobota vet.

Sobota 
Maraton

II. DOL - mošklB

66:82
54:47
57:59
60:80

Izola 
Turbina

12 10 2 33:7 20
12 10 2 31:9 20

Pan Kovinar 12 9 3 31:17 18
Črnuče 12 9 3 28:17 18
Termo Lubnik 12 8 4 27:15 16.

8 8 0 606:421 16
8 7 1 642:526 15

Claudia shop 8 5 3 541:512 13
Petrovci 
Sebeborci 
Ljutomer 
Lindau vel. 
Lindau ml.

8 5 3 559:531 13
8 3 5 490:530 11
8 2 6 522:540 9
8 1 7 442:526 9
8 1 7 448:662 9 

(KG)

I. A DOL - moški
VIGROS P. 
Olimpija 
LJUTOMER 
Pionir 
Kamnik 
Fi Prom

12 11 1 34:8 22
12 8 4 29:18 16
12 7 5 25:20 14
12 6 6 21:21 12
12 4 8 16:27 8
12 0 12 5:36 0

Pionir II 
Salonit II 
CLAUDIA SH. 
Intes 
Braslovče 
Mislinja 
Mežica

12 6 6 24:23 12
12 6 6 22:23 12
12 5 7 17:25 10
12 3 9 17:30 6
12 3 9 15:28 6
12 3 9 12:28 6
12 0 12 1:36 0

II. DOL - ženske
ŽIBRAT 
Šentvid 
SOBOTA 
Šoštanj 
Paloma 
Ptuj 
Fi Prom 
Rogoza 
Ruše 
Solkan 
Mežica

12 11 1 35:8 22
12 9 3 30:17 18
12 9 3 20:18 18
12 8 4 30:14 16
12 6 6 26:22 12
12 6 6 23:24 12
12 6 6 23:26 12
12 5 7 21:21 10
12 5 7 18:26 10
12 3 9 14:29 6
12 1 11 7:34 2

Atletski klub Pomuije iz Murske Sobote je pripravil v sodelo*'® 
nju z AZS v soboški Fazaneriji drugo mednarodno tekmoval' 
v krosu za pokal Adidasa. Sodelovalo je blizu sto tekače* 
tekačic iz Avstrije, Hrvaške in Slovenije. Med njimi so bili l"? 
pomurski tekmovalci in tekmovalke ter dosegli nekaj odli<^ 
uvrstitev. Najbolje se je zopet izkazala Sonja Roman (AK 
mutje), saj je zmagala pri mladinkah. Klubska kolegica M«!? 
Meglič je bila tretja. Druga mesta so zasedli: Dejan Obal 
Pomuije) med dečki, Marija Števanec (AK Pomuije) pri član*'^ 
in Geza Grabar (TS Radenska) pri članih. Od pomurskih tek®* j 
valcev in tekmovalk velja omeniti še peto mesto Polonce H®** 
(AK Pomuije) pri deklicah, šesto mesto Sonje Virag (TS R®^ j 
ska) in sedmo mesto Jožice Šiftar (TS Radenska) pri člani*^ 
deseto mesto Matjana Jakopca (TS Radenska) in Slavka Ku*^ 
(TS Radenska) pri članih ter dvanajsto mesto Anite Krnčič 
Pomuije) pri deklicah. Tretji kros bo 29. tega meseca v Marib®^| 

Fotografija: Nataša Juh® i

1 člani<^,

Mali nogomet

Meteroplast peti
v avstrijskem Koflachu je bil mednarodni turnir v malem 

Med 20 ekipami so sodelovali tudi nogometaši Meteroplasta iz Lj®'ji' 
in zasedli trerie mesto. Najboljša strelca pri Ljutomeru sta bila
Makoter.

tretje 
(NS)
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Jože Gerenčer—predsednik ŠD Rokada
Lendava

Ostati med
šahovsko di ušivo noKaua iz 

Lendave je že v prvem letu delova
nja zasedlo prvo mesto v drugi dr
žavni šahovski ligi in se uvrstilo 
v prvo državno ligo. Več o tem smo 
se pogovarjali s predsednikom dru
štva in mojstrom Fide Jožetom Ge
renčerjem.

Ali ste pričakovali, da boste že 
prvo leto tekmovanaja v drugi dr
žavni ligi zasedli ptvo mesto?

»Šahovsko društvo Rokada je 
bilo ustanovljeno decembra 1993. 
Čeprav smo zelo mlad irr*i#»V'r»w

društvo Rokada iz

društvo Rokada je

smo Z”*® kolektiv,
“ ob ustanovitvi zastavili-------- UdldllUVIL 

mele nažrte. Na tihem
leli, da bi
sedli

smo si že-
v drugi šahovski ligi za- 

Pp'0 mesto in se uvrstili. . 111 se uvrsuu
v prvd državno ligo. Moram pove
dati, da imamo v društvu zelo na
darjene šahiste, med njimi tudi ge
neracijo pionirskih državnih 
kov iz leta 1992. Okrepili pa smo se 
tudi z enim tujim šahistom, kat je 
— lullU, č-t- ■

prva-

—.. .ujuii sanisrom, Kar je 
po pravilih Šahovske zveze Slove
nije dovoljeno. Madžarski medna
rodni mojster Atila Schneider iz 
Budimpešte, ki je igral na prvi de
ski. je bil za nas velika okrepitev.

' pa smo igrali -dobro in zaslu- 
zasedli prvo mesto. Za nas sta

Sicer
ženo
biliniih^rttok P^^^^tnbni zmagi v zad- 
z ko smo se srečali

še ne-
• ekipama Maribora 

nrA i^udarja iz Trbovelj ter 
premagali z visokim rezulta- 
v dr,.A P®, krez težav, saj 

kovana 7“8®rn kolu doma nepriča- 
nam nivzlu?*' f. Z®gorj®nr- To pa 
obrali in , 'r°b®7 temveč smo se 
končalo koncu se je vse dobro

'om 5:1
snio v

in

«
„ Je bit 
Posebno

»Za
za doseženi uspeh kdo 

zaslužen?
»z.a uspeh so zaslužni vsi, pose- 

oej pa velja pohvaliti Tanjo Stum; 
. rger, zelo nadarjeno šahistko, ki 
1® od petih možnih točk osvojila 
kM4,5.«

K i 'llgafk« ocenjujete drugo- 
,v^’^enstvo?

'vanju druge lige je so-
KOI J« “ odigrali smo 

slitn, da ■ sistemu. Mi-
1® tak sistem pri tolikih

Karate

pet kol

,^‘??''‘'arat,
^^njeje

ROKOMETNI KOMENTAR Šah

prvoligaši
ekipah neprimeren, saj je v petih 
kolih težko pokazati pravo vred
nost. Nekatere ekipe so sicer imele 
odlične posameznike, vendar pa 
kot celota niso delovale dovolj 
učinkovito. Mislim, da so naredile 
najboljši vtis ekipe Kontrasta iz 
Hoč, Rudarja iz Trbovelj, Fuži- 
narja z Raven in Rokade Lendava.

Naša ekipa je igrala v naslednji po
stavi: Atila Schneider, Jože Geren
čer, Branko Vidič, Dezider Ivanec, 
Tanja Štumberger in Danijel 
Pukl.«

Tekmovanje precej stane. Kako 
zagotavljate potrebna sredstva?

»Tako kot drugi majnši klubi 
imamo tudi mi finančne težave. 
Upamo pa, da naši uspehi ne bodo 
ostali brez odmeva in da nam bodo 
pokrovitelji pripravljeni pomagati. 
V Lendavi ima šah dolgoletno tra
dicijo. Zato si želimo, da bi bili za 
svoje uspehe tudi ustrezno nagra
jeni.«

Postali ste prvoligaši. Kaj pri
čakujete od nove tekmovalne se
zone?

»Naš cilj je ostati med prvoligaši- 
.Tekmovanje v tej konkurenci bo 
zahtevnejše, zato smo se tudi okre
pili. Prva resnejša okrepitev je 
Tunde Csonkics, članica madžar
ske olimpijske reprezentance, ki je 
osvojila srebrno medaljo.«

Franc Bobovec

časi za Mura-Ken
te kluba Mura-Ken so opravili izpite za višje pasove. Izpraše-

‘f^ner in vmojster črnega pasu 4-dan Geza Abraham, naš rojak, ki je 
°^enili del karate kluba v Ingolstadtu. Sestali so se tudi člani kluba in 
''etintanR h P’'eteklem letu..Ugotovili so, da so karateisti sodelovali na 
^kem. M '®kmovanjih ter na svetovnem pokalu v Miškolcu na madžar- 
Krakier in tekmovalci iz 30 držav sta se predvsem izkazala Anitain T • IZ, JV uudv sva sc picuvsciii iz,f^az.aia z-kiiiia
^Ura-Kgn . Bagar, ki sta dosegli zavidljive rezultate. Karate klub 
P'''tegniti ^995 zadal velike naloge. V svoje vrste želijo

Razpisali bodo tečaj karateja na OŠ Bogojina, 
V,?,™!' Petrovci, Bakovci on OŠ 11 v Murski Soboti. V marcu se

pritegnit?

boditov ao udeuVi' J reirovci, tsal

Pred.o.. tudi tekmnv!,

. ___ , _____ , .... OŠ Bogojina,
OŠ II v Murski Soboti. V marcu se

turnirja v Ingolstadtu v Nemčiji, sicer pa se
Ptedse^nru®^'.'' tekmovanj za državno prvenstvo. Pod vodstvom 
^^lužnih w trenerja Rolanda Horvata in Marjana Berkeja in drugih 

snov si obetajo lepo prihodnost. (A.B.)

Feri

Stefan čl 
^agai '
XStVo

®*^javič
'' Lenartu

-958 se jr -tfam

• v* vPomurka najuspešnejši pomurski ligaš
Končan je prvi del prven

stva v drugi državni moški ro
kometni ligi, s tem da sta bili 
odigrani še dve koli iz spo
mladanskega dela prvenstva. 
Od štirih pomurskih ekip so 
bili najuspešnejši rokometaši 
Pomurke iz Bakovec, ki so na 
drugem mestu. S to uvrsti
tvijo so pri Bakovcih zado
voljni, niso pa zadovoljni 
z zaostankom 6 točk za prvo- 
uvrščeno ekipo Krškega, 
s katero so obe srečanji izgu
bili. Nepričakovano pa so 
tekmo izgubili tudi v Celju. 
Najbolj razveseljivo pa je, da 
so se v moštvu Pomurke iz 
Bakovec predvsem uveljavili 
mladi igralci. Sicer pa imajo 
rokometaši Pomurke iz Ba-

boški osnovni šoli na voljo le 
dvakrat tedensko, in to vsega 
2 uri in pol. Vodeče moštvo 
Krškega pa trenira kar osem
krat tedensko. V prihodnje 
bo nujno zagotoviti boljše 
možnosti za vadbo, kar še po
sebej velja za mlade in nada- 
rejene rokometaše. Pri Po
murki imajo namreč kar tri 
državne kadetske reprezen
tante (Boštjan Kavaš, Matej 
Kavaš in Boštjan Ritonja), ki 
bodo sicer odšli k boljšim klu
bom, ki se zanje že tudi zani
majo. V spomladanskem delu 
prvenstva pri Pomurki ne
predvidevajo kadrovskih
sprememb. Z igranjem roko
meta je prenehal le Jože Bu- 
zeti. Najboljši strelec v mo-

in bi lahko bila uvrstitev še 
boljša. Treba pa je tudi povedati, 
da imata trener Bojan Katona in 
tehnični vodja Stane Kovačič te
žave z obiskom treningov, saj so 
štirje igralci zaradi študija le en
krat tedensko na treningih. Tudi 
v nadaljevanju prvenstva pri Po
letu nimajo prevelikih anbicij. 
Računajo, da se bodo dobro pri
pravili, v času priprav pa odigrali 
tudi nekaj prijateljskih tekem 
z močnejšimi nasprotniki, med 
njimi tudi s Sombotelom, vode
čim moštvom madžarske prve 
B-lige. S sredino lestvice bi bilo 
zadovoljni tudi na koncu tekmo
vanja. Najboljši strelec v ekipi 
Poleta je bil v jesenskem delu 
prvenstva Jože Žugelj, ki je z 62 
goli na devetem mestu.

Tretjeuvrščeno pomursko mo
štvo v drugi državni rokometni 
ligi je Krog, ki za Poletom zao
staja le eno točko. Z uvrstitvijo 
po prvem delu prvenstva v Krogu 
niso povsem zadovoljni. Če pa 
upoštevajo še odigrani dve tekmi 
iz spomladanskega dela prven
stva , ko so iztržili 4 točke, potem 
so dosegli načrtovano uvrstitev. 
Trener Ivo Lesjak, njegov po
močnik Janez Lapoši in tehnični 
vodja Janez Kolmanko pričaku- 

I jejo, da bodo v nadaljevanju pr- 
I venstva uvrstitev še izboljšali ter 

se uvrstili v končnico tekmova
nja, kjer bo sodelovalo prvih 
8 moštev. Tudi pri Krogu niso 
zadovoljni z možnostmi za tre
ning, saj imajo v Murski Soboti 
telovadnico le enkrat tedensko, 
kar je več kot premalo.

Rokometaši Mladinca iz Mur
skih Črnec, ki so se v drugoliga- 
ško tekmovanje vključili v zad-

Rokometaši Kroga, člani druge državne lige. Stojijo od leve: Janez njem trenutku, po izstopu roko- 
Kolmanko (teh. vodja), Tomi Kovačič, Leon Sapač, Andi Sapač, metašev Zagorja, niso bili pri- 
Dušan Titan, Stanko Semek, Denis Roškar, Ivo Lesjak (trener); pravljeni za tako zahtevno tek- 
čepijo: Leon Hegeduš, Aleš Kolmanko, Dušan Kolmanko, Erik Ba- movanje, poleg tega pa imata 
bič, Peter Prem in Robi Meolic; manjkajo: Tomo Kolmanko, Boštjan trener Vlado Roškar in tehnični 
Hanc in Janez Lapoši (pom, treneija). vodja Bojan Zunec premalo ka

kovostnih igralcev. Za drugi del 
prvenstva se je moštvo okrepilo 
s tremi novimi igralci. Tomo Kol
manič je prišel iz Bakovec, An
drej Titan iz Kroga in Marjan

kovec v nadaljevanju prven
stva lepe možnosti, da odpra
vijo nekatere slabosti, ki so se 
pojavile v jesenskem delu pr
venstva, in da v končnici pr
venstva zasedejo tudi prvo 
mesto. Seveda pa pri tem ča
kajo trenerja Alojza Smodiša
in Antona Buzetija ter teh
ničnega vodjo Štefana Buze
tija zahtevne naloge. Več kot 
doslej pa je pričakovati tudi 
od nekaterih starejših igral
cev, ki niso povsem izpolnili 
pričakovanj. Sicer pa Bakov- 
čani tožijo, da nimajo pravih 
možnosti za treniranje, saj 
imajo telovadnico v tretji so-

Pni Kovač
Šahovsko društvo Radenska 

Pomgrad iz Murske Sobote je pri
pravilo januarski hitropotezni tur
nir. Med 12 šahisti je zmagal Boris 
Kovač z 9 točkami pred Bogdanom 
Harijem, 7,5, Leo Stevanec in Da
nilom Harijem, po 7, Štefanom 
Režonjo, 6, Igorjem Kosom in An
tonom Maričem po 5,5 točke.

Pokalna odbojka

Poraz Vigrosa
v prvi četrtfinalni tekmi odboj

karskega pokala Slovenije je dru- 
goligaš Fužinar na Ravnah nepriča
kovano premagal vodečo ekipo 
v prvi državni ligi Vigros Pomurje 
iz Murske Sobote s 3:2 (5:15, 
15:10, 15:13, 0:15, 21:19). Po
vratna tekma je bila včeraj v Mur
ski Soboti.

Odbojka

Ljutomer 
premagal 
Olimpijo

v zaostali prvenstveni tekmi 
prve državne moške odbojkarske 
A-lige je Ljutomer v Ljubljani pre
senetljivo premagal Olimpijo s 3:2 
(15:9, 6:15, 8:15, 15:11, 7:15). Lju
tomerčani so zaigrali dobro in po
kazali več želje po zmagi. V odlo
čilnem petem nizu pa so tudi dobro 
servirali.

Karate_____________

Seminar v M. 
Soboti

štvu je Darko Okreša, ki je 
dosegel 69 golov in je na sed
mem mestu.

Drugo najboljše pomursko Horvat iz Radgone. Računajo, 
moštvo po jesenskem delu prven- da bodo s temi okrepitvami spo- 
stva v drugi državni rokometni mladi dosegli boljše rezulate in si

V Murski Soboti bo od 20. do 
22. januarja 1995 6. tradicionalni 
seminar v karateju do. Pričakujejo, 
da se bo seminarja udeležilo okrog 
200 karateistov iz vse Slovenije. 
Seminar bodo vodili mojster 
4 DAN Ivan Čerič, član Shotokan 
karate zveze Slovenije, in njegova
pomočnika Zdravko Romih,

ligi je soboški Polet, ki je štartal 
nekoliko okrepljen. Kljub neka-

zagotovili obstanek med drugoli-
gaši, kar je njihova edina želja. 
O končni razvrstitvi bo odločiloterim spodrsljajem, kar zlasti ve

lja za neodločena izida s Celjem tekmovanje v play outu, v kate- 
in Dolom doma, je Polet dosegel rem sodelujejo zadnje štiri ekipe, 
načrtovano uvrstitev, to je sre- Sicer pa je vprašanje ali bo iz 
dino lestvice. Majboljšo igro so druge lige sploh izpadlo katero

3 DAN, in Milan Zadravec, 
2 DAN. Po končanem seminarju 
bodo udeleženci opravljali izpite za 
višje pasove in nazive. (DS)

Sobočani pokazali na tekmi pri 
vodečem Krškem, kjer so sreča
nje izgubili ob pomoči sodnikov,

moštvo. Najboljši strelec pri Mla-
dincu v jesenskem delu prvenstva 
je bil Robi Gomboc, ki je z 72 
goli na petem mestu in je tudi

Niste sami,

in doma z Radečami, ko so pre
pričljivo zmagali. Sicer pa je bila najboljši pomurski strelec.
igra Poleta preveč spremenljiva Feri Maučec
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MOTOCIKLISTIČNE DINKE V POMURJU
Pintar, Breznik, Čuden, Oblak... 
V tem času je dajalo soboško avto- 
moto društvo Štefana Kovača, ki 
ga je vodil predsednik Tomo Ra
duha, osebno pozornost tekmoval
nemu športu. Zato je v svoje vrste 
tudi pritegnilo odličnega tekmo
valca iz Ljubljane Aleša h^rzela. 
Prav v dresu soboškega avto-moto 
društva je Aleš Mrzel dosegel svoje 
naj večje uspehe. Zmagovalci dirk 
v Murski Soboti so bili: 50ccm:

Čuden (Ljubljana), Edi Berden je 
bil tretji, prikolice: Jelenko-Dragar 
(Ljubljana). Na dirki je sodeloval 
tudi Avstrijec Ferdinand Unterhu- 
ber in postavil rekord soboške

škem prvenstvu v Kamniku in v ra
zredu 250 ccm zasedel četrto me
sto. Berden je prijetno presenetil, 
saj je v razredu 250 ccm zasedel 
izvrstno drugo mesto z boljšim ča
som, kot ga je dosegel zmagovalec 
na dirkah v Murski Soboti prejšnje 
leto. V razredu 500ccm je bil Ber
den tretji. Na dirki v Murski Soboti 
je sodeloval tudi Štefan Černjavič 
(Murska Sobota), ki pa je zaradi 
okvare motorja odstopil. Zmago
valci v posameznih razredih so bili: 
50ccm: Pleničar (Novo mesto); 
125ccm: Alojz Arčan (Celje); 
175 ccm: Bogomir Prstec (Mari
bor); 250ccm: Edo Čuden (Ljub
ljana) pred Edijem Berdenom 
(Murska Sobota); 500ccm: Edo

avto-moto dru-k “'^iciana v J' “''‘o-iiioto oru- 
za? ^lo So-

Zahtevnp rk^'j^‘' •'ot organi-
iii;??®‘'tlistii<n;k^'^..®®5^'’°hitrostnih

>a
^3iSelo

dirkTako " po soboških 
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521>«h dirke,
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Aleš Mrzel pri AMD 
Štefana Kovača

Tudi v letu 1961 je soboško avto- 
moto društvo Štefana Kovača pri- Breznik (Ljubljana); 125 ccm:

pravilo mednarodne cestnohi-
trostne motociklistične dirke, ki so 
imele boljšo udeležbo kot prejšnje 
leto, saj so na njih nastopili repu
bliški in državni prvaki, med njimi

Oblak (Ljubljana) pred Mrzelom 
(Murska Sobota); 175ccm: Oblak 
(Ljubljana) pred Mrzelom (Mur
ska Sobota); 250ccm: Lipovnik
(Maribor); 500ccm: Breznik

na
^fostnih tnotociklistič-

Šte^n 'a ^a«®l
uspeh • (^MD
ce«?/*^osegdn vidnejši 
dirk? ^“'■ostn? "teddruštveni

uve-

Franc Verzel iz Gornje Radgone je bil od leta 1956 do 1961 
tekmovalec motociklističnih dirk, sicer pa dolgoletni športni dela
vec pri AMD Gornja Radgona in AMZS. Svoj največji uspeh je 
dosegel leta 1956 na meddruštveni dirki, ki jo je organiziralo 
AMD Štefan Kovač iz Murske Sobote. V razredu 250ccm je 
dosegel s puchom SG 250ccm najhitrejši čas dneva. Na posnetku: 
Francu Verzelu čestita k zmagi na dirkah v Gornji Radgoni 
Stanko Belec. Ob njem stoji tekmovalec Franc Gomboši iz Mur
ske Sobote.

'^''ugi.
N®r je zmagal 
v razrpdii v ra-

razredu 250 ccm

bo«*««

(Ljubljana); prikolice: Hrastar-Ra- 
dulovič (Tržič). Najhitrejši na dir
kah je bil Oblak v razredu 125 ccm, 
saj je dosegel povprečno hitrost 
86km na uro.
V okviru gornjeradgonskega ob
činskega praznika je pripravilo 
Avto-moto društvo Gornja Rad
gona v letu 1961 motociklistične 
dirke, ki so bile najmočnejše po . 
drugi svetovni vojni. Zmagovalci 
v posameznih razredih so bili: 
50ccm: Alfonz Breznik (Ljubla- 
jana); 125ccm: Anton Mladovan 
(Nova Gorica); 175ccm: Alojz Ar
čan (Slovenj Gradec), Branko Šva- 
gan (Gornja Radgona) je bil tretji; 
250ccm: Alojz Šiftar (Gornja Rad
gona) , Franc Verzel je bil tretji, 
Branko Švagan pa četrti; 250ccm: 
Alojz Šiftar (Gornja Radgona), 
Franc Verzel je bil četrti.

(Nadaljevanje)Cestnohitrostne motociklistične dirke v Murski Soboti leta 1953

Prvi nastop Edija 
Berdena

Avto-moto društvo Štefana Ko
vača iz Murske Sobote je v letu 
1960 pripravil najmočnejše cestno- 
hitrostne motociklistične dirke. Pr
vič je v Murski Soboti nastopil Edi 
Berden (Murska Sobota), ki je 
pred tem že nastopil na republi-

delovali so tudi domači tekmo
valci, vendar v tako močni konku
renci niso dosegli vidnejših rezulta
tov. Zmagovalci v posameznih ka
tegorijah so bili: 50ccm: Pleničar 
(Novo mesto); 125 ccm: Mrzel 
(Ljubljana); 175ccm: Mrzel (Ljub
ljana); 250ccm: Podrekar (Tržič); 
500ccm: Dolorenzo (Ljubljana); 
nad 500ccm: Jelenko (Ljubljana).

1959 i,
'tioti

tekmovalci. So-
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iz naših krajev

■ GORNJA RADGONA - V zdravstvenem domu v Gornji 
Radgoni bo kmalu spet mogoče rentgensko slikanje pljuč. Za 

12,5 milijona tolarjev so namreč kupili nov rentgenski aparat. 
Prejšnji stari zaradi premočnega sevanja ni bil več uporaben. 

K naložbi je občina Gornja Radgona primaknila 4 milijone tolar
jev, drugo pa so zbrali v zdravstvu. (F.KI.)

■ MURSKA SOBOTA - Pod okriljem zveze čebelarskih družin 
Murska Sobota delujejo čebelarski krožki na osnovnih šolah 

Prosenjakovci, Puconci, Bogojina, Rogašovci, Bakovci, Beltinci in 
na centru poklicnih šol v Murski Soboti ter na Kmetijski srednji šoli 

v Rakičanu. Mladi premorejo 40 panjev in seveda pridelajo več 
kilogramov medu, ki ga porabijo v šolskih kuhinjah. Pri čebelarski 
zvezi je za pomladek odgovoren mentor Stanislav Čiček. (J. Ž.) 

GORNJA RADGONA - V občinah Gornja Radgona, Ra
denci in Sveti Jurij deluje 31 prostovoljnih in 3 industrijska 

gasilska društva. Povsod se pripravljajo na občne zbore, ki pa bodo 
v nasprotju s prejšnjimi leti, ko so bili januarja, šele v marcu, ker 
čakajo na nekatere nove predpise. (F. KI.)

BELTINCI - Kar okrog 100 mladih iz župnij Beltinci, Bogo
jina, Črenšovci, Martjanci, Odranci, Tišina in Turnišče se 

enkrat mesečno udeležuje molitvenih srečanj, ki so v župnijskem 
domu v Beltincih. Na njih obravnavajo tudi posamezna svetopi
semska področja. Na naslednjem bodo obdelali temo Prerok za naš 
čas. (J. Ž.)

■ GORNJA RADGONA - V preteklem letu se je na območju 
stare občine Gornja Radgona rodilo le 153 otrok. Od tega se 

jih je le 58 narodilo staršem, ki so poročeni, večina staršev (skoraj 
dve tretjini) pa živi v zunajzakonski skupnosti. Število novorojenč

kov je bilo lani za 52 večje kot leto prej. Lani se je na območju 
gornjeradgonske občine poročilo le 49 parov. (F. KI.)

■ VELIKA POLANA - V župniji v Veliki Polani so lani 
obnovili električno omrežje v cerkvi in župnišču, za veroučni 

dom Daniela Halasa pa so kupili 12 miz in več stolov. V tem letu 
bodo v učilnico dali napeljati ogrevanje, uredili pa bodo še okolico 

cerkve. (J. Ž.)
LENART - Res je sicer, da je Lenart v Slovenskih goricah, to 
pa še ne pomeni, da je na izrazito vinogradniškem območju.

V tej občini je namreč le 249 hektarjev vinogradov. Nasproti temu 
pa je v sosednji (nekdanji) gornjeradgonski občini kar 834 hektar
jev trsnih nasadov. Ker pa v lenarški občini znova sadijo trto 
(nekdanje nasade je uničila trsna uš), je iz leta v leto več vinograd
niških površin. Možnosti za to ne manjka: lepa sončna poboja in 
primerna zemlja. (F. Ki.)

■ BOGOJINA - Čebelarska družina v tem kraju ima 12 članov 
iz Bogojine, Ivanec, Vučje Gomile, Tešanovec, Bukovnice in 

Filovec, ki imajo 1.200 čebeljih družin. Skoraj vsi vozijo svoje 
čebele na zunajpomurska medišča, na primer na Pohoije in celo na 

Primorsko. Tudi na domačem območju želijo imeti čim več medo- 
nosnih rastlin in drevja, zato jih sadijo. Tako imajo na območju 
Bogojine celo že »pašni kataster«, v katerem je največ akacij. Na 
bližnjem občnem zboru bodo najbolj delavnim čebelarjem podelili 
priznanja Antona Janše, društveni priznanji pa bosta dobila Stanko 
Maučec in Jože Časar. Zveza čebelarskih družin Slovenija pa se je 
odločila podeliti priznanje 2. stopnje Janezu Vogrinu. (J. Ž.) 
■ .APAČE - Čedalje manj je kmetij, kjer bi pozimi krmili ptice.

Pohvaliti pa gre gornjeradgonsko kmetijsko zadrugo, ki ljubi
telje ptic oskrbuje s hrano. To je mogoče dobiti v njenih prodajal
nah v Apačah, Gornji Rajoni, Vidmu ob Ščavnici, Radencih, 
Spodnjih Ivanjcih, Spodnji Ščavnici in še kje. Tudi na podeželju je 
vedno več ljudi, ki kupujejo hrano in z njo oskrbujejo ptice. (F. KI.)

Stari Sobočani

Uglajenost 
za mesarski
»bal«

i

PLESALCI - Kar poglejte jih, fantiče iz 1934. leta, pa šest deklet.* 
plesnega učitelja! Nekaj jih še živi! Prvi na levi je Janez Hauzer, na skrf 
desni pa je Jožef Benko starejši, ki pa ga - tako kot njegovega očeta, 10' 
ga partizani ustrelili - tudi ni več med živimi. - Fotografija: Jerolim W
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ASFALT - Čeprav so v Lucovi začeli z modernizacijo 
ceste šele predzadnji dan novembra, ko so se vremenske 
razmere poslabšale, jim je vendarle uspelo asfaltirati 1.680 
metrov dolgo cesto v zaselkih Mlinarni, Toreči in Podekini. 
Krajani so hvaležni občini in krajevni skupnosti za pomoč, 
a so tudi sami kar najbolj razvezali mošnjičke, kajti posa
mezno gospodinjstvo je že oziroma še bo primaknilo po 
200.000 tolaijev. - Fotografija: E. Škerlak
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Zakonca Janez in Marija Hauzer iz Murske Sobote sta v letita 
(on je dopolnil 80, ona pa 76 let), ko se človeku spomini radi 
vračajo v mladost, čeprav je bila včasih težka. Saj ne, da bi se 
čutila osamljena, ko pa obiskov hčera, zetov in vnukov ne 
manjka, pridejo tudi drugi sorodniki in znanci, a vesela sta tudi 
drugih, ki potrkajo na vrata njune hiše v Ivanocijevem naselju. 
Obiskal sem ju na gospejino željo. In ni mi žal, ko pa smo tako vsi 
prišli na svoj račun: ona sta se imela tisto dopoldne s kom 
pogovarjati, jaz pa lahko zdaj zapišem nekaj utrinkov iz njunega 
življenja, zlasti o Janezu, ki ga pozna vsa Sobota, saj je bil mesar.

Prišla je iz Šmarij
Janez Hauzer je »stari« Soboča- 

nec, saj se je v tem kraju naredil, 
z njim živel 8 desetletij, spremljal 
razvoj. Žena Jožica pa v Murski 
Soboti živi »samo« nekaj več kot 50 
let, kajti narodila se je v Šmarjah 
pri Jelšah. Ko je postala polno
letna, jo je pot zanesla v naše kraje 
in bila je gospodinjska pomočnica 
pri družini direktorja banke Lipiča. 
Po poroki je delala na domačem 
(Hauzerjevem) posestvu in v go
spodinjstvu, ki so ga imeli v Moj
strski ulici. Vsa pa se je posvetila 
tudi svojima hčerkama, ki sta si 
pridobili univerzitetno izobrazbo. 
Janez, čigar oče je bil starojugoslo
vanski žandar, pa se je pri mesarju 
Marku Keminu izučil za mesapa. 
Potem ko je 1933. leta začel 
z mesno predelavo Jožef Benko, je 
odšel tja. Po podržavljenju Ben- 
kove tovarne, ko je nastala dr
žavna tovarna mesnih izdelkov, je 
ostal v njej vse 1976. leta, ko se je 
z 42 leti delovne dobe upokojil. 
Nazadnje je bil poslovodja v mes
nici v Lendavski ulici.

Mesaiji se učijo 
»valcer«

Noben od Hauzerjevih ni ravno 
zdrav, a ko se človek s pripovedo
vanjem vživi v svoja najlepša leta 
življenja, pozabi na trenutne te
žave. Imel sem občutek, da se je to 
dogajalo tudi z Janezom in Jožico, 
ki sta se z mislimi doživeto vračala 
v tista leta, ki jih ne bo nikoli več, 
žive pa spomini. Tako se je Janez 
spomnil tudi 1934. leta, ko je to
varnar Benko odločil, da priredi 
mesarski »bal« oziroma ples. S tem 
je hotel dokazati, da mesaiji niso 
samo mesarji, ampak tudi olikani 
ljudje. Benko je torej dal iz Za
greba pripeljati plesnega učitelja, 
vključil pa je veterinarjevi hčerki in

doval še o tem, kako so se mu 
okrog hiše nastavljala dekleta, ko 
pa je bil lep fant pa službo je imel, 
a jih je mati odganjala, češ dokler 
je ona pri zdravju, lahko ona sinu 
čisti čevlje. Janez je pristavil, da je 
bilo v njegovih mladih letih dejan
sko v Soboti veliko »slueških« de
klet ( gospodinjskih pomočnic), ki 
so smele priti tudi na veselice fio-

navadi pod kostanje na sedanj* 
Trgu zmage (tam, kjer sta parti* 
in ruski vojak).

V

KOLINE - »Če že mora biti slika v časopisu, potem naj bo tale,« sta 
odločila Hauzeijeva. Prva je Jožica, drugi je Janez ... Imen zadnjih dveh 
si nisem zapomnil, tistega, ki je v sredini, pa boste v tem zimskem času 
- času kolin - ja prepoznali.

Obcestni jarki sredi 
mesta

Ja, tako je bilo nekoč v 
mestu, ki pa se je medtem razŽS' 
na vse strani. Janez Hauzer se sf 
minja soboške glavne ulice, se* 
nje Slovenske, W je imela na«^ 
straneh jarke, pa tako tudi H>'* 
Faflekove gostilne, kjer je bils* 
čina in kamor so se fantje vozili* 
štelingo« (vojaški nabor). Sp^* 
nja se svoje Mojstrske ulice, kje*, 
bili sami mojstri (»šujstri«. »P* 
tarji«. »piskrovezi« ...). Spon* 
mu seže tudi v čase, ko je vel* 
krat kar sam namesto koga ® 
gega »naredil« praktični del f 
močniškega izpita, na primer * 
kosal prašiča, komisija pa je p** 
ko je bilo delo že končano. P* 
»izpitopolagalec« pa je tedaj s* 
še brisal krvave »svinjske« mad* 
in - izpit uspešno naredil. Ni * 
tako dolgo, da mu je eden •*' 
kandidatov iz hvaležnosti poF 
roko. Tisti (sedanji mesarji), Ki* 
tu in tam prineso klobase, p* 
najbrž tudi čutijo dolžnike.

š. soboG

Obiskali najstarejše v KS Mala Nedelja

Solze sreče v njihovih očeh
Ko je človek nekoliko v letih in razmišlja 

o prehojeni poti v življenju, se mu zdi, da vse 
tako hitro mineva, kot bi trenil. Tudi devetdset- 
letniki v KS Mala Nedelja se ne zavedajo, da 
imajo za sabo že toliko križev.

Predstavniki krajevne skupnosti jih tudi letos 
niso pozabili obiskati ob izteku leta 1994, jim 
čestitati ob tako visoki starosti in zaželeti vse 
najboljše v novem letu. Obenem so jim izročili 
skromna darila.

In kdo so pravzaprav ti občani, ki so dočakali 
tako visoko starost? Prva na starostni lestvici je 
Elizabeta Sobočan iz Mala Nedelje, ki se je 
rodila leta 1901, le nekaj mesecev mlajša je 
Justina Kerec iz Drakovec, Florentina Sodec iz

Bodislavec, Marija Jakuša iz Moravec in 
stina Bauman iz Moravec pa polnijo 91. let?

Obiska predstavnikov krajevne skupnosti’ 
bile zelo vesele. Ob spoznanju, da niso po«*, 
Ijene, da nekdo misli tudi nanje, so se v njihe’’ 
očeh zaiskrile tudi solze sreče. Sobočane^ 
Kerečeva, Sodčeva in Jakuševa so še dokaj 
in zdrave, Bobnjarjeva in Baumanova pa sta" 
priklenjeni na bolniško posteljo. ।

Še drobna zanimivost iz matične knjige: T* 
do 10. mesta so na lestvici najstarejših občai* 
KS Mala Nedelja ženske in šele na 11. mesftj 
86-letni Franc Karba iz Kuršinec. Nežn6>( 
spolu je očitno dano daljše življenje. In vseft’

začele so se 4-mesečne plesne vaja.
Mesarski vajenci so se (na)učili Male Nedelje je stara 92 let, Matilda Bobnjar iz
plesati »valcer«, sotiš, polko, »šuj- 
ster polko«... In potem je prišel 
mesarski »bal«. Zanj so se, zdaj ne 
več trdi fantiči, po gosposko napra
vili: črna obleka, bela srajca s čr
nimi gumbi, bele rokavice, črni le
sketajoči se čevlji. Na »bal« so 
smeli priti samo tisti z vabili. Naj
brž je bila to samo tedanja soboška 
smetana, kot pravimo gospodom. 
Nališpanim mesarjem je bilo zabi
čano, da nobena ženska oseba ne 
sme ostati brez plesalca. Kultura!

A ž

na mnoga leta!
JOŽE GF'*

Florentina Sodec
i

To so ga lomili

OBČANI - V Čepincih so združili srečanje starejših občanov 
s krvodajalsko akcijo. Na slovesnosti sta govorila predsednik KS 
Jože Kalamar in predstavnik območnega odbora RK Filip Matko. 
Na slovesnosti so podelili več priznanj za 10- , 20- in 30-kratno 
.darovanje krvi. Rekorder je Jože Kalamar, ki je dal kri 53-krat. 
Udeleženci so prisluhnili kulturnemu programu, ki so ga pripravili 
šolaiji, mladina in pevski zbor pod vodstvom Stanka Gašpaija. Na 
koncu je bila pogostitev. Na sliki (na desni strani) je Jože Kala
mar, ki prejema priznanje za darovano kri. - Fotografija: E. 
Škeriak

»Ste mesarski vajenec! oziroma 
pomočniki ostali potem vseskozi 
tako uglajeni?« sem zinil.

»Kje pa! Že drugi dan smo se 
smeli poveseliti po svoje. Tovarnar 
Benko nam je dal na voljo tovor
njak, na katerega smo vzeli cigan
sko ,bando’ (glasbo) in vozili smo 
se od gostilne do gostilne, najdlje 
pa smo se zadržali v Bakovcih, kjer 
se je morala umakniti gostilniška 
godba in nadomestila jo je naša. 
Tudi polomili smo veliko kozarcev 
in steklenic. Tako pijačo kot je
dačo in namerno razbijanje ... vse 
to je plačal Benko. Bojda je ob 
pogledu na račum zamrmral, da ni 
mislil, da bomo toliko zapravili. 
Sicer pa je imel razumevanje tudi 
do siromašnih vajencev, saj so si ti 
smeli na njegov račun kupiti 
obleke za .bal’.«

To, kar je zdaj Janez povedal 
novinarju, je mesarjeva žena že sli
šala, zato ga ni potegnila za ušesa. 
Narobe! Hotela je, da bi pripove

Justina KerecElizabeta Sobočan

Marija JakušMatilda Bobnjar

■ I

Kristina Bauman
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iz naših krajev

Obisk pri vas doma

Nič se ne splača 
in vse se splača

damo. Tržne presežke imamo tudi 
pri pSenici, pridelujemo in seveda 
prodajamo pa tudi sladkorno peso. 
Kak tolar pa dobimo Se od prodaje 
presežka povrtnin. Te sicer pridelu
jemo v glavnem za domače potrebe; 
ko pa jih je kaj več, na primer 
korenčka, tistih nekaj deset kilogra
mov seveda prodamo.«

Tako je pripovedoval Ludvik 
Rogan starejši; žena Ana, ki je bila 
tudi v kuhinji, pa je v glavnem 
molčala. Vsi drugi družinski člani 
pa samo delali, ne da bi veliko 
govorili. V tem seveda nisem videl 
nič slabega, prej narobe: prepričali

. Le dobro
SO me, da se »vse splača, samo

. ---------- svili picMii pri icoganovin v cromjin siavecin. KarJ® bilo dovolj, da sem spoznal prizadevanje 7-članske družine. 
Budolfa, njegove žene Ane, sina Rudolfa, snahe Marije in vnu
kov Renate, Monike in Martina. Ne glede na razlike v letih 
(najstarejši Rudolf je star 73 let, najmlajši vnuk pa 10 let) so 
namreč zelo složna in uigrana družina. So kot da bi bili programi
rani: Vsak ve, katera so njegova dnevna delovna opravila. Celo 
osnovnošolec Martin je potem, ko je naredil domačo nalogo, brz 
nanosil, kot sicer vsak večer, babici drv.

uro sem prebil pri Roganovih v Gornjih Slavečih, kar Rogan je od staršev podedoval le 
skromno hišico, 2 hektarja zemlje 
in kravico. Postopoma sta si z ženo 
Ano ustvarila iz leta v leto več 
premoženja, zgraditi pa sta dala 
tudi hišo. Ona je bila v glavnem 
doma, on pa se je usposobil za 
zidarja, pozneje za gradbenega de-

»Nič se ne splača in vse se splača, 
le delati mora vsa družina,« mi je 
na vprašanje, ali se splača kmeto
vati, odgovoril Rudolf Rogan sta
rejši, ki se mi je povsem posvetil, 
medtem ko se drugi niso dali 
(z)motiti. Pri njih sem bil namreč 
proti večeru, to na ie čas ko ie

'nora vsa družina, «

se drugi niso dali

treha , je čas, ko je
pomolzti živino.._*2’reniimo imamo 25 krav molz-

pa že 7pitancev. Največ

Po 710 1-.“80 dnevno oddamoP° 250 litrov. V vsem letu 1993 smoprodni: IDA k smo
86 OOfi dtrov mleka, lani pa

'istih <■»,', J . prodajamo, razen 
radinh ostanejo doma za- 
nju črede,« je v nadaljeva-pogovora- . ...J_ &<*n.

lani pa

'istih razen

povedal Ludvik Ro-
Pohvalil 

kar J
2

spr?' 5®"’ prizdavenaja, na- 
zvedel, da »nič ni padlo Pogled- neba«, ampak je bilo treba za vse 

o, kar imajo, trdo delati, Ludvik

lovodjo in več let delal na gradbiš
či se ječih v domovini in tujini.

I na mogočno gospodarsko in stanovanjsko poslopje 
kmetije Roganovih v gornjem delu Gornjih Slaveč. Predvidoma
letos bodo uredili še pročelja.

delati mora vsa družina.«
Zdaj bi lahko seveda nizal, 

kakšne vse stroje imajo Roganovi, 
a bi bil »seznam« predolg. Pove
dano na kratko: vse pripomočke, 
ki jih potrebujejo za obdelavo njiv, 
travnikov, spravilo pridelkov, za 
krmljenje živine, molžo ... imajo 
na lastnem gruntu. Ludvik Rogan 
je velik optimist o nadaljnjem raz
voju kmetije, kajti ne le. da vsi 
(tudi otroci) radi delajo, ampak je 
najstarejša vnukinja ostala na kme
tiji, mlajša hodi v poklicno šolo, 
vnuk pa je še osnovnošolec. Roga
novi imajo tudi manjši vinograd.

S tem bi »predstavitev« lahko 
sklenil, a podoba te domačije ne bi 
bila popolna. Za to je »kriv« (v 
pozitivnem pomenu, seveda) Lud
vik Rogan starejši. Nadvse se je 
angažiral za modernizacijo 3,5 ki
lometra dolge ceste od spodnjega 
dela Gornjih Slaveč v gornji del 
naselja (tam so Roganovi tudi 
doma) in dalje proti Gradu. Z deli 
so začeli y 1993. letu, sklenili pa so 
jih lani. Žal ima ta cesta »napako«; 
cesta (z bankinami vred) je široka 
5,20 metra (to seveda ni napaka), 
na razdalji 45 metrov pa je široka 
(z bankinami vred) 3,5 metra, kar 
pa je le nekaj več, kot je širok 
asfaltni trak. Cesta je torej na tem 
delu preozka, kajti sosed ni dovo
lil, da bi jo razširili na »njegov«

PREDOLGO ČAKANJE NA SEMAFOR - Čeprav se 
po Cankaijevi ulici v Murski Soboti iz dneva v dan vali gost 
cestni promet, križišče z Gregorčičevo še vedno ni urejeno. 
Podaljšek do Bakovske ceste je namreč že dlje časa kon
čan, toda te prometne povezave še niso odprli, ker čakajo, 
kdaj se jih bo vendarle usmilila Republiška uprava za ceste, 
kije obljubila postavitev semaforja. Besedilo in fotografija: 
M. JERSE

Prleški* fiičkec
di Ndn -- p6 s kor o dčn svčtč Nčže ka kiiran rit odvčič.

pa naj odviži pamit, ka si Prliki nido gnali za tisto. ««spresno, na ajns-cvaj-draj fkupir spocano, hrdno, kero^ 
južni bratji no Dalmatinci že pozobili. Mi pa joj zaj 

P_p ndvin ričimn »Mr DonnlrlN« v Mrtrirr^tri- rn mnrii
So

ričimo »Mc Donald’s«. V Maprogi so že otprli 
,A pa si Svdrajo po prliSkih visnicah, po Sako- 

novi - Jastrebarcih, Kdgi', KokolajnSčaki, Hri-
PitnTk j^^^^idneih, Riicmancih, Jdnžovin vrhi, Viržeji, pa 
r>on Mc
delah hrdna ji pri firtik Si prit kak jo začnijo

tdko.

K" '
gosDn^^j^^^^^' običdvlijo ndvi cajfi, ka do lihko 
skočiig^^’ diima kuhat friiStika, pa obida.
Sirno Donatd’sa« s »Sisburgiron, hambur-
^pdca^’ keri je, kak ji rikla ina ogabno fkupir
Stipdj^^j ikspris si najnč dica ne

s haim^^, ..^^i otprijo svoji »Mc Donald’si«, tdki

Cesta, ki pelje od Gornjih Slaveč h Gradu, je dovolj široka, le 
45-metrski krak blizu Roganove kmetije je ozek in nevaren. 
Škoda, da se nikakor niso mogli dogovoriti.

^Sajnki, kvasanicami, gibajncami, krhlajnkoj, 
tržijo^‘^^‘^'^h tdnkoj, no drugimi dobrdtami; pa naj uni 
' Specialitetami tildi po prliSkin pridmestfi
"Sisbuf^^^^' Specialiteti bi bili faliSi. Risin je tisti 
~ ‘^''^8'- ji pa tak mdli, ka ga indk viista diniS

pineze bi pji
^“rrio p prliSkih Specialitit, ka bi se do viin ndja. 

Pa is P''^ gromozajnsko modirni.
Kriiff. modirno? Figo friSkol

^idi P^SUdniti vi radgunski ofčiki! Župnik jin
^‘‘‘e Donald’sa, pač pa Stali za jihovi plihov-

ta k p mešafiparkirajo divjo prit transformato-
^islitgt ^amij^fiafi kamidni na granici. Ja, vin, ka si zdj 
^^'''orj^h^ PtiSla držova pobirat parkirnino, tak kak za 
Parnitgfj vesi. Pa je td ni risin. Župnik ji bija boli 
‘^hStindi' svoji ofčiki fkiipir zguna, pa so zrihtati 
' Pan P^jfkiriSče pri Šlibinsiriivin ddmi. O. JežoSnd!

' Ml
s

Donald^sa, pač pa štale za jihove plehov- 
Kerč. ........................................

Tan
^^do

So pri Šlčbingerjevčrt ddmi. O, JeioSnd!
mooT 2™” parkirišči samo za trijesti autof! Driigi pa

K. k miSi7 _ nn nnt n/tflrii-niAmiS(? Hi - ti pa naj čokompokon parkirajo 
'on nekdanjega župnika, keri mo fajn zrihtano 
' »povzdigovdjon« pa de lihko fsoki »miSar« <V J A I X .

SDd mitliter vly, 7r''»''»-u.'sovuiun« pa ae lenKO tsoki »mesar« 
^rlil,( j'di htija.

^aluuffž^ij^ modirnizirajo! Zaj so začili otpirati 
kokin kaavbojskin filmi! Pri ormoSkoj 

otprli Si autosaluun. Pa ni prleSki
‘‘^gliŠk^ e>ddvalijapdnski auti Subaru, pa

^^^PunktiP^^^-^ R°^^r. Pa k jin si lihko hodijo manikirat 
.- Krist #Michilinki.

P^ Marifin podjijnčjak! Prleki sisati, pa Marijin podjejnčjak! Prleki si 
Pa nbvimi saldni za Sčlji, pa s salbni za^

no piiznhaitari, pa s saluuni za damske
^arno saloni za moSki gati...

^otink^ n saluunih mojo samo liicko robo. Babji 
P''liSkč francoski. Gda mo mili risin prhvi

Gdd?s^-.
Prdvo mdmo, v pivnicah mit piičili! Toto ji

7 j ’ ^aba bardnova! Pdsko mite Prliki, ka nete 
Že ndsi pa braducli, pa mostočil

^tpdjtg ntodirno po Prlikiji, ti Si prliSki diklini.

^Pluuni’ 7a ptiznhaltare, pa s saluuni za damske
za moSke gate...

mojo samo lučko robo. Babje

ta

_ ic oc

ot čShof: »nkš mitstdčč mo, Lčk'jih ^'‘Pbn ploča Štiristo rajnSk!« Ja, pa radgunskt
“■ lovi n ^^P^S mustdčč. Pa provijo, ka je pre pikolofski 

'''be, čl jih dobi na piko. Un de včnda otprja^ 
Drhf ^^nega md najrdjSi. Či do župdnon vz^li S^ 

\^^^^^^^^inosti, kčrč mdjo, d^ mSja dosti cajta. MIROS

1974. leta poškodoval, nakar so ga 
čez dve leti upokojili.

svet. Ludvik Rogan pa s starimi 
katastrskimi mapami dokazuje, da 
ni tako. Celo narobe: sosed naj biDobro sta zapregla tudi sin Lud

vik in snaha, ki sta 8 let delala si z nenehnim oranjem meje prila-
v Avstriji, potem pa se vrnila in se 
povsem posvetila kmetijstvu. Med
tem so namreč na pobočju dvorišča 
zgradili velik hlev, v nadstropju ka-
terega je veliko prostora za
shrambo krme (bale sena in 
drugo), ob njem (vse pod isto 
streho) pa so še trije ležeči silosi, ki 
merijo 360 kubičnih metrov. Ob 
hlevu je seveda tudi »mlekarna«. 
V njej sem opazil električni genera
tor. Ludvik je pojasnil, da je to 
naprava za nadomestno električno 
energijo, če bi zmanjkalo elektrike 
iz javnega omrežja. Ne morejo si 
namreč več privoščiti ročne molže. 
Le kdo bi na tak način zdaj še 
molzel krave?

»Zdaj imamo 12 hektarjev zem
lje. Na največ povrSinah pridelu
jemo koruzo, ki pa je vse ne pokr- 
mimo živini, zato preostanek pro-

stil del Roganovega zemljišča, zato 
je krak ceste speljan po njihovem 
(Roganovem) zemljiškem svetu. 
Ker pa jim je zemlja sveta, seveda 
niso mogli dovoliti, da bi cesto ob 
širitvi in poznejšem asfaltiranju še 
bolj premaknili »noter«. Zdaj ste, 
dragi bralci, najbrž že uganili, da je 
sporna meja povzročila veliko 
hude krvi. Ludvik Rogan mi je po
kazal veliko dokumentov in slik, iz 
katerih izhaja, da je pravica na nje
govi strani. Zadeva s cesto je res
nično nerodna, do dogovora (niti 
s posredovanjem krajevne skupno
sti) pa ni prišlo. Domačini so se na 
tisti ozki krak morda že navadili, 
»tujci« pa ne razumejo, zakaj je 
vsepovsod široka cesta le na enem 
kraku tako ozka. In nevarna! Če bi 
tudi sam ne bil previden, bi obtičal 
v jarku. Š. SOBOČAN

■
 BAKOVCI - Zelo aktivni so Člani upokojenskega 
društva. Že lam”so postavili temelje in železne drogove 
ter zabetonirali prizidek za obnovitev balinišča v rekreacij
skem središču. Večino denarja so zagotovili sami, to naložbo 

pa je sofinancirala tudi krajevna skupnost. Opravljenega je 
bilo tudi veliko prostovoljnega dela. Z njirh bodo nadaljevali
spomladi. MJ

PUCONCI - Na seji občinskega sveta so za predsed-
nika izvolili Branka Drvariča, direktorja Kerne, za

podpredsednika Štefana Zelka iz Nfačkov^s za zdaj pa bo 
nepoklicna tajnica Marta Horvat iz Moščanec. Izvolili so 

> tudi dve komisiji. Na čelu komisije za mandatna vprašanja, 
volitve in imenovanja bo Jože Časar iz Puconec, komisijo za 
pripravo statuta in poslovnika pa bo vodi! Evgen .Sapač iz
Brezovec. MJ

MORAVSKE TOPLICE - Kot prvi v Prekmutiu so 
___ v tej novi občini odprli lasten Žiroračun. Na njem se že 
zbira denar od taks za kolke. Medtem pa se v bližnjih
Martjancih. kjer je sedež krajevnega urada, nadaljuje grad
nja kanalizacijskega omrežja, ki v tem zimskem obdobju 
poteka počasneje kot običajno. MJ

Samozaposlovanje

Kruh iz Jožičine peči
Pregovor pravi, daje kovačeva kobila vedno bosa. To pomeni, 

da mojster tistega, kar sicer dela za druge, zase ponavadi ne 
naredi. Kovač torej ne podkuje svoje kobile; Jožica Semler iz 
Apač, ki peče dober kruh, pa se je obiskovalcu opravičila, da ji je 
domač kruh pošel in je morala prinesti tistega, ki ga pečejo drugi 
peki.

Jožice seveda nisem obiskal zato, da bi mi v cekar naložila 
rženo-pšenični kruh, ki ga v pravi kmečki krušni peči peče ob 
petkih, ampak zato, da bi zvedel, kaj je vplivalo na to, da je 
pustila službo in se začela ukvarjati s peko.

»Končala sem sicer srednjo kmetijsko šolo v Rakičanu. Sklenila 
pa sem, da si svoj kos kruha (plačo) zaslužim z dopolnilno 
dejavnostjo na kmetih. Odločila sem se torej za peko domačega 
kruha, saj vem, da je vse več ljudi, ki posegajo po takem živilu. 
V manjšem gospodarskem delu stavbe, v katerem je že bila 
manjša peč, smo dali narediti še eno, nekoliko večjo. V njej 
naenkrat (s)pečemo 10 dvakilogramskih hlebcev. Nekaj jih kupci 
odnesejo še toplih, druge pa odpeljem v trgovino v Apače. 
Hvaležna sem Čilki Sukič, moji nekdanji učiteljici na kmetijski 
šoli, saj sem se veliko naučila, pa tudi od lastne matere sem dobila 
veliko znanja. Tako zdaj vem speči ne le kruh, ampak tudi 
gibanice, kvasenice, dvajset vrst raznega drobnega peciva pa 
torte. Tudi za kuharico na gostije me vabijo. Če je manjša, tedaj 
vso skrb za pripravo jedi prevzamem sama, na večji gostiji, kjer je 
treba več kuharic, pa poskrbim v glavnem za torte, pecivo ..., 
mesne jedi pa pripravljajo druge.«

Doslej sem videval na gostijah same stare kuharice, zdaj pa sem 
spoznal mlado. Spodbudno, kajneda?

Jožica mi je odgovorila tudi na vprašanje, zakaj skoraj ni 
mogoče speči čistega rženega oziroma koruznega kruha. Zato ne, 
ker ti žiti naj ne bi imeli »vlečca« - snovi, ki pripomore k vzhaja
nju testa. Tako peki (in kot zdaj slišimo tudi pekovka!) pečejo 
rženi kruh z ustreznim dodatkom pšenične moke. S tem pojasni
lom pa tisti, ki nameravate sami speči rženi kruh, najbrž še zdaleč 
niste izvedeli, kaj vse je potrebno, da iz peči pride dober kruh. 
No, ja, kvas je tudi potreben. Pa ne samo tisti iz trgovine, ampak 
»drožice« (domači kvas od prejšnje peke). Pa temperatura v peči 
mora biti pravšnja. Zakuri s klasičnimi drvmi, temperaturo v peči 
pa ohranja s kurjenjem oluščenih koruznih storžev.

Jožica Semler iz Apač pred svojo mini pekamico, ki pa ji za 
zdaj zadošča za primerno preživele. - Fotografija: S. S.

Tako, Jožici Semler ni treba biti več v skrbeh za službo, saj se je 
samozaposlila - delo si je našla shma, in to na domačem gruntu. 
Dejavnost bo najbrž Sčasoma razširila, vendar le s peko dobrot 
v krušni peči. In med temi je bil ob božiču tudi sadni kruh. Nič pa 
je ne mika turistična dejavnost na kmetih, saj potem človek nikoli 
ne bi imel pravega miru. Pekovka iz Apač pa ve, da delo in 
stremljenje za denarjem le nista vse, potrebno se je posvetiti tudi
svoji družini. In te seveda ne zanemarja. Š. SOBOČAN

1

rjiiii, jih' 
JR *nni J

j

Ko se je minulo nede
ljo Aleksander Šanca iz 
Središča pri Prosenjakov
cih odpravil v gozd, je 
prav začuden postal ob li
sičji luknji, iz katere je 
prihajala sopara, in zagle
dal goban.Toplota, ki je 
prihajala iz luknje, ga je 
ohranila še od jeseni. Le 
koliko zvitorepk ga je 
grelo do danes?

(foto.: nj)
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kronika

Mala anketa

Zimske radosti
Da mladi v tem zimskem času pogrešajo organizirano 

doživljanje zimskih radosti, bodisi na snegu ali ledu, pričajo 
številni mladi drsalci na zamrznjenem umetnem jezeru 
v soboškem parku, kjer se izpostavljajo nevarnosti: kaj pa 
če se led udre? Postavlja se vprašanje, ali ne bi bilo 
primerneje (navsezadnje jezera niso naredili zaradi drsa
nja), ko bi uredili umetno drsališče pri osnovni šoli I v Mur
ski Soboti ali kje drugje. In kaj so o drsanju povedali naši 
anketiranci?

Skrivnostni požar na Hodošu

Kdo je požigalec?

X

1

Pri Kerčmaijevih na Hodošu 
ni otrok, ki bi se igrali z vžigali
cami in zanetili požar. Ta mož
nost torej odpade. Tudi do 
kratkega stika pri električni na
peljavi ni prišlo, saj je zagorelo 
v balah slame. Vse kaže, da je 
bil na delu požigalec.

V ponedeljek, ko sem obi
skal domačijo 64-letne Helene 
Kerčmar in njenega 31-letnega 
sina Štefana, je bilo pogorišče, 
četudi je bilo očiščeno, gro
zeče: goli in ožgani ter okajeni 
v nebo štrleči zidovi so zbujali 
strah. Tudi je bilo mogoče la-

Rešili so 4 krave in svinje. 
Oboje je zdaj pri dobrih lju
deh, ne vem pa, s čim naj kr
mimo to živino, kajti vsa naša 
hrana je zgorela.«

Dobri ljudje so in še se bodo 
našli. V petek in soboto so 
s pogorišča odstranili ostanke 
zgorelega ostrešja in druge na
vlake, pojavili pa so se tudi že

lii B:

ično zaznati, da Škoda
(5.000.000 tolarjev), kolikor 
znašajo prve ocene, ni preti
rana. Treba je poudariti, da je 
bilo na 45 metrov dolgem go-
spodarskem poslopju sicer

INGRID ŠKRABAN, 
učenka 7. razreda osnovne 
šole III: Veselim se šport
nega dne, ko se bomo šli 
drsat v Maribor. V šoli smo 
se lahko odločali med drsa
njem, smučanjem, sanka
njem ali pohodom. Kot ve
čina sošolcev sem se prija
vila na drsanje. Priznam, da 
učenje čestokrat trpi, ko pa 
se drsanje včasih zavleče 
v noč, saj sem potem izmu
čena in se ne morem več 
zbrati za učenje. Če bi bila 
ledena ploskev večja, bi 
bilo bolje, če pa bi uredili 
umetno drsališče, bi bilo 
odlično. Pravo doživetje pa 
bi bilo drsanje pod reflek
torji.

SONJA ZELKO, gle
dalka: Ugotovila sem, da 
mladi kar pridno drsajo, še 
posebno potem, ko komu- 
nalci očistijo ledeno plo
skev. Drsališče v parku, če
prav ni bilo namensko gra
jeno, je kar primerno, po
vrh pa mladina in ves ta 
vrišč mestni park zelo poži
vita. Nedvomno pa bi mo
rali v Murski Soboti urediti 
redno drsališče, kjer bi bilo 
mogoče dobiti tudi tople 
napitke. V določenih dneh 
pride sem tudi veliko star
šev, ki spremljajo svoje 
otroke. Sama sem pripeljala 
hčerko Sanjo.

t.

MATJAŽ ZRIM, uče
nec 7. a razreda osnovne 
šole lU: Ker sem doma tu 
blizu parka, sem redni obi-

r
■:4r^

M

skoval ec tega drsališča.
V tem okolju se mi zdi lepo, 
pa tudi ledena ploskev je še . 
kar, čeprav bi jo bilo treba 
vzdrževati oziroma počistiti 
odvečnega snega. S prijate
lji rad igram hokej na ledu, 
a to ni vselej mogoče, ko pa 
je toliko drsalcev, zlasti 
v soboto in nedeljo. Na svoj 
račun pa bom prišel tudi na 
drsališču Tabor v Mariboru. 
Šele tedaj bom spoznal, kaj 
je pravo drsališče, ki bi ga 
Murska Sobota kot mesto 
morala imeti.

VESNA PRAH, učenka 
5. razreda osnovne šole I: 
Brž ko je voda zmrznila, 
sem odkrila to drsališče. 
Dobro se mi zdi, ker ga 
imamo. Tudi med odmo
rom s prijateljico večkrat 
skočiva do drsališča, kjer se 
tudi lahko kaj pogovorimo, 
na primer o šoli in drugem. 
Sedaj torej pridno drsam, 
med novoletnimi počitni
cami pa sem bila s starši na 
smučanju na Rogli. Čeprav 
sem pri drsanju novinka 
- drsam šele nekaj dni - se 
na ledu kar dobro znajdem.

TANJA KOPRIVEC in SANDRA GLIŠIČ, učenki 7. 
razreda osnovne šole III: Povedali sta, je soboško jezero 
zaradi velikega zanimanja za drsanje premajhno. Čas v tem 
živžavu pa kar hitro mine. Sicer pa, ko prideta iz šole, se 
nekaj času učita, potem pa je »treba« brž na led, ker bi ju 
sicer ujela tema. Opozorili sta na kolesarje, ki se postav
ljajo s svojim junaštvom tudi na ledu in tako spravljajo 
v nevarnost sebe in ogrožajo tudi druge, mirne drsalce. 
Pravilno sta tudi ugotovili, da je lahko drsanje na jezeru za 
koga usodno. Želita si drsališče, ki ne bi bilo nevarno. Zdaj 
so na potezi starejši, da staknejo glave in vsaj do prihodnje 
zime pripravijo primernejše drsališče.

Besedilo in fotografije 
GEZA GRABAR

staro, a mogočno leseno
ostrežje (tako, kot so ga znali
narediti stari mojstri), v nič pa
je šla tudi opečna kritina

č p: 
. Sl,e

več: zgoreli so seno, slama, 
poljski pridelki, vse kmetijsko 
orodje, kmečki voz, obračalnik
za seno ... 

»Vidite, brez vsega sva
ostala,« je s solzami v očeh pri
povedovala Helena Kerčmar, 
odeta v črnino, saj je skoraj 
natanko pred letom dni poko
pala moža Franca. Vdova je 
dajala vso podporo sinu, ki je 
začel graditi nadomestno sta
novanjsko hišo, čez čas pa bi 
prenovil še gospodarski del do
mačije.

»V četrtek, 12. januarja, 
zvečer sem bila sama doma, sin 
pa je bil v vaški okrepčevalnici. 
Nič hudega sluteč sem gledala 
televizijski program. Menda je 
bila ura 23, ko sem zaslišala 
krike sosede Vučkove: ,Ilos, 
Ilos! Gori!’ Ona je prva videla 
nenavadno svetlobo v našem 
gospodarskem poslopju, saj 
ima na našo stran obrnjeno 
okno. Brž sem stekla ven in 
gledala, kako se je plamen ši
ril. Potem so pridrveli še drugi 
sosedje, kmalu so prišli tudi 
domači in šalovski gasilci. Re
šili so, kar se je rešiti dalo!

m;
v z*««- / < X

S

VOZ - To, kar vidite v ospredju slike, sta bila kmečki voz in 
obračalnik sena. Zgorela sta! V ozadju pa so prvi hlodi, ki so jih 
darovali vaščani. V teh dneh se je nabralo se več lesa, ki ga bodo 
na kraju samem razžagali.

w
ifii 1

fe -jg

M

prvi darovalci lesa za no* 
ostrešje. V tem tednu b(A 
(so) les pripeljali še drugi, P’ 
šel pa bo tudi »potujoči« 
iz Budinec, ki bo hlode razS 
gal, zato bodo kmalu nare’« 
novo ostrešje.

Kdo je požigalec? Kdo j 
lahko bil požigalec? Zakaj’ 
pravzaprav šel uničevat K«* 
marjevo imetje? Pravijo, > 
ima vsak človek prijatelje’ 
tudi sovražnike. Potemtakf 
tudi Kerčmarjeva najbrž nit 
izjema. Je ogenj podtaW 
kdo, ki je ljubosumen na p” 
fana? Se je maščeval kak di* 
lovec, ki ga je Štefan (lo*^ 
čuvaj) ujel na krivolovu? Ta 
domneve niso brez podla? 
Ljudje na Hodošu v pogovo” 
med med sabo »vedo po’’ 
dati«, kdo naj bi bil, a si 
javno ne drznejo, kajti vsak® 
je nedolžen, dokler mu ne A 
kažejo krivde.

Š. SOBOČA

M

I-

'■^11-

•t

-------------------------------------------------(

POGORIŠČE - Tole je bilo do četrteka, 12. januaija, mogočno gospodarsko poslopje, pot®^ 
je nenadoma zagorelo in ostali so goli zidovi. Ker pa človek v nesreči ni sam, bodo kmalu n8>^
novo streho.

Ljutomerska Vitrina vedno Sklad za razvoj, in

Za zaslužek dveh
milijonov mark

Ljutomerska Vitrina, Podjetje za proizvodnjo hladilne 
opreme je bilo podjetje Sklada za razvoj. Prevzel ga je v času, 
ko je vse kazalo, da ga lahko samo še dokončno pokoplje. Od 
73 zaposlenih jih je bilo na čakanju 50, dolgovi pa so jih 
pripeljali do zloma. Koržetovemu skladu pa je vendar po dveh 
razpisih podjetje uspelo prodati zasebniku, in to tik pred 
začetkom stečaja. V petek popoldne so podpisali nakupno 
pogodbo, za ponedeljek pa je bil razpisan začetek stečajnega 
postopka.

»Dejstvo je, da smo ob na- dveletno preložitev odplačila 
kupu Vitrine napovedali, da dolgov. Trinajstega januarja 
jo bomo poskušali rešiti so po dolgih dveh letih uspeli 
v treh fazah, seveda če bodo deblokirati, žiroračun in lani
stvari tekle v pozitivno ob devetmesečju tekoče pozi-
smer,« je povedal Franc Lo- tivno poslovati.
vrenčič, direktor in večinski 
lastnik Vitrine. V letu 93 so

»Bitko smo dobili, vojne 
pa še ne,« je bil slikovit Franc

uredili podatke o poslovanju Lovrenčič, saj bo 600 tisoč
in uredili trgovino z name
nom, da bolje izkoristijo ob-

mark, kolikor imajo starih 
obveznosti, vendar treba od-

boljšati proizvodnjo,« je go
voril Franc Lovrenčič. Ra
čuna tudi na dobro sodelova
nje z italijanskim partnerjem 
predvsem pri izboljšanju pro
izvodov ter na možnost do
datnih proizvodov za mašitev 
sezonskih nihanj v proizvod
nji vitrin.

»Naša želja za leto 95 je, 
da bi bila letna proizvodnja 
2 milijona mark. Moremo 
tudi ugotoviti, da smo vse, 
kar smo naredili v lanskem 
letu, prodali in dobili pla
čano.« (Franc Lovrenčič) 
Dobro sodelujejo s hrvaškimi 
partnerji, ozirajo pa se tudi 
po madžarskem češkem in 
poljskem trgu, prepričani, da

stoječe prostore. Z lanskim plačati. Del so uspeli ob pri
letom pa so končali tudi silni poravnavi tudi spreme-
drugo stopnjo reševanja po- niti v kapitalski delež, ostaja
djetja.

»Rešili smo problem dol-
pa še obveznost plačila do 
SKB-banke, ki je bila zaradi

gov, si uredili nabavne poti hipoteke zunaj sodne obrav-
ter sklenili dogovore s part
nerji,« je povedal sogovor
nik, zadovoljen z doseženim. 
Konec decembra so namreč

nave.
»Sedaj pa moramo bi

stveno povečati proizvodnjo, 
zaposliti nove proizvodno vi-

uspeli izpeljati prisilno porav- soko strokovne delavce, ure- 
navo, saj so upniki pristali na diti organizacijo deta ter.iz-

je proizvodnja hladilnih
oprem tržno zanimiva, le trgu 
jo morajo prilagoditi.

Za nove partnerje naj bi 
bila zanimiva tudi sama loka
cija Vitrine in zato bodo neiz
koriščene prostore in zemljo
v razpisu ponudili novim
partnerjem. ki bi lahko začeli 
tudi z novimi programi ali de-
javnostmi.

Solastnik Vitrine je
v osemnajstih odstotkih še

zadnji skupščini so se dogO' 
vorili, da kmalu rešijo tudi 
vprašanje iz preteklost’’iz
Sklad bi naj to lastništo pr®' 
dal prej zaposlenim v Vitrin’’ 
Sploh pa ima Koržetov skl^h 
do podjetja in njegovih teža* 
manj posluha kot upniki. Z®' 
man mu večinski lastnik d”' 
kazuje, da je bilo obveznos’’ 
dvakrat več kot so zanje v®" 
deli ob podpisovanju 
kupne pogodbe. Toda Skla® 
zaradi večjih obveznosti 
zmanjšanje kupnine ne p*’’ 
staja. Zaradi neplačane an®' 
itete je celo vnovčil banč”*’ 
jamstvo.

Sklad pa je v prodajni P® 
godbi izposloval zaposlitev r* 
devetnajst delavcev.

»Ostali so vsi, razen tist’’’' 
ki so odšli po lastni želji.

’ - boO’"vilo zaposlenih pa 
kmalu še povečali.

Osebni dohodki n’, 
takšni, da bi bili ljudje z i^j”^ 
zadovoljni. Delavci in”®) 
norme in takoj, ko jih h®’■ 
dosegli stoodstotno, sem P*^ 
pravljen osebne dohodke P. 
večati za 20 odstotkov,* f|, 
napovedal večinski 
Vitrine Franc Lovrenčič, 
trina pa je uspela tudi 
kej ji je ob strani stala 
vina Derbi. Ni šlo tolik®” ■ 
enostransko prelivanje k®r^ 
tala, ampak za številne p®^^ 
nosti v poslovanju. ObveZ®, 
sti so namreč tako mp®’s||

Osebni

Z?lažje premoščali, kot hi
šami v zadolženem podje^J

JMAJDA HOR*’^
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stran 26 vestnik, 19. januarja

vestnik
1

Svet centra za socialno delo Murska Sobota
razpisuje delovno mesto

DIREKTORJA CENTRA
ZA DOBO 4 LET
Poleg splošnih, z zakonom določenih pogojev mora kandidat 
izpolnjevati še naslednje pogoje:
- da ima visoko ali višješolsko izobrazbo socialne, psihološke, 

pedagoške, pravne ali sociološke smeri,
- da ima strokovni izpit iz področja socialnega varstva in najmanj 

5 tet delovnih izkušenj na tem področju,
- da ima organizacijske in strokovne sposobnosti, ki jamčijo, da 

bo s svojim delom prispeval k uresničevanju smotrov Centra, 
kar dokazuje s svojim minulim delom in predložitvijo programa 
razvoja Centra v razpisanem mandatnem obdobju,

- da je pri svojem strokovnem delu dosegel rezultate, iz katerih 
izhaja, da bo lahko uspešno opravljal naloge strokovnega vodje 
Centra.

Kandidati n^ pošljejo prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
v 15 dneh od objave razpisa na naslov: Center za socialno delo 
Murska Sobota, Slovenska44, z oznako »Prijava na razpis direk
torja«.
Udeleženci razpisa bodo obveščeni o izbiri kandidata najkasneje 
v 30 dneh po njej.

SPLOŠNO GRADBENO PODJETJE 

gradbenik p. 
LENDAVA
Kranjčeva 6

o.

Vabi
vse zaposlene, nekdanje zaposlene in upokojene 
delavce, da vložijo v hrambo svoje lastniške certifi
kate za odkup delnic podjetja.
Vabljeni naj se v tednu od 23. 1. do 27. 1. 1995 
osebno oglasijo v splošno kadrovski službi podjetja 
v Kranjčevi 8, kjer bodo podpisali izpolnjeno PRI
STOPNICO in NAKAZNICO.
S seboj naj prinesejo osebno izkaznico ter obvestilo 
o znesku in možnosti uporabe certifikata, ki so ga 
prejeli konec lanskega leta.
Po navedenem roku bomo še zbirali certifikate 
v hrambo do konca uradnega roka javnega poziva 
upravičencem do interne razdelitve, ki bo objavljen 
v Vestniku.

JELOVICA®
Lesna Industrija ŠKOFJA LOKA, tel.:064/61-30, fax:0M/634-gji

If Si 8

Mii,

SLOVENEC, d.o.o. 
Dunajska 9 
KADROVSKA SLUŽBA 
61000 LJUBLJANA
razpisuje 
prosto delovno mesto

komercialista
za trženje oglasnega prostora 
na območju Štajerske in Prekmurja
Kandidat mora izpolnjevati'naslednje pogoje:
- vsaj srednješolska izobrazba
- vozniški izpit B-kategorije
- lasten prevoz
- veselje do dela na terenu
- komunikativnost, urejenost in vestnost
Delo je ferensko, zato pričakujemo le resne prijave. 
S kandidatom bomo sklenili delovno razmerje za 
nedoločen čas s 3-mesečnim poskusnim delom.
Ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogc^ev pošljite 
najkasneje v 8 dneh od dneva objave na navedeni 
naslov.
O izbiri bomo kandidate obvestili.

Po pooblastilu LB - Pomurske banke, 
Murska Sobota, d.d.
FENIKS Murska Sobota, d.o.o.. 
Murska Sobota, Štefana Kovača 12 
objavlja

JAVNO ZBIRANJE PONUDB
Prodajamo:
1. Poslovna stavba 41,00 ara, na pare. št. 1531/9 in 

poslovna stavba 2,92 ara, ter dvorišče 2,05 ara, na 
pare. št. 1531/14, vpisani pri vi. št. 3503, k.o. Murska 
Sobota.

Poslovna stavba 9,10 ara, in dvorišče 8,67 ara, na pare. št. 
1521/1 vpisana pri vi. št. 3599 k.o. Murska Sobota.
za ceno 1,600.000, DEM. Možnost plačila na obroke.
2. Hala, 1.375 m^, za 520.000, DEM. Možnost plačila na 

obroke.
3. Dvosobno stanovanje s kabinetom v G. Radgoni, 82 m^. 
4. Peskalna komora za 63.000 DEM in stružnica PF 16. 
Ponudbe pošljite podjetju FENIKS, Murska Sobota, d.o.o., 
Štefana Kovača 12, z oznako »Zbiranje ponudb« do 28. 1. 
1995. Ponudniki so lahko podjetja s sedežem v Sloveniji, 
fizične osebe pa državljani R Slovenije. Davek na promet 
nepremičnin in druge dajatve ter stroške v zvezi s preno
som nepremičnine plača kupec. Pogodba bo sklenjena po 
načelu videno-kupljeno. Podrobnejše informacije so na 
voljo po tel. št. 06932740 pri g. Bojanu Žuniču.
Ponudnik si pridržuje pravico, da ne sklene pogodbe z naj
višjim ponudnikom

o okna JELOTERM, TERMOTON in JELOBOR 
o notranja, vhodna in garažna vrata 
opolkna, rolete 
o stanovanjske hiše 
o večnamenski objekti
• SUHA PRENOVA OKENk 
• MONTAŽNE STENEk k k

MURSKA SOBOTA, Cankarjeva 25, 
telTfaks: 069/22921

DISKONT UNIVERZAL, Križevci/Ljutomer

CITRA, D.O.O._________________________________________
Podjetje za računovodstvo, finančni inženiring In trgovino nf 
debelo
objavlja prosto delovno mesto

Knjigovodje
Pogoji:
- VI. ali V. stopnja izobrazbe, ekonomska smer,
- 3 leta delovnih izkušenj pri enakih delih, 
- poznavanje dela z osebnim računalnikom, 
- 4-mesečno poskusno delo.
Delo je za nedoločen čas s 4-mesečnim poskusnim delom.
Prijave s kratkim življenjepisom in dokazili o izobrazbi pošlji*® 
v osmih dneh na naslov: CITRA, d.o.o., A. Novaka 13, 69000 
Sobota. Informacije po telefonu 069/31 631.

Oglašujte v Vestniku

fROSTOVOt|NA ZDItAVSIVtNA ZAVAROVANJA
V) LU oe

ZDRAVJE nima cene.

Je BOGASTVO vsakomur,
ki ravna odgovorno.

Ceno pa ima ZDJIAVUENJE

SLOVENSKA KNJIGA, d.o.o., PE PIRŠ 
Litijska cesta 38,61000 Ljubljana, 

vabi k sodelovanju sposobne 

komercialne zastopnike • 
za popis podatkov podjetij, trženje reklamnega prostora ter 

prodajo na terenu za novi izdaji PIRŠ 1996 in 
EUROPAGESA 95/96.

Pogoji: ustrezna srednja izobrazba, lasten prevoz, 
poslovna komunikativnost.

Delo na širšem območju vašega bivališča. Možna redna ali 
pogodbena zaposlitev.

Kandidati naj pošljejo prijave in dokazila o strokovnosti do 
24. januarja 1995 na naslov podjetja. Vse prijavljene 

kandidate bomo povabili na pogovor.

Poslovodni organ dri^ 
Variš Lendava, d.o.o., oBr 
Ija prosto delovno mest«

Tajnice družbe,
za nedoločen čas
Pogoji: .
- končana VIS ali SŠ ekonjj 

ske, upravne ali dru™ 
slovne smeri,

- aktivno znanje nemškeg®'
zika, iSe*- nad 2 leti delovnih izkušaj 

- komunikativnost pri “
z ljudmi,

- samostojnost pri delu, । 
- občutek za odgovornoS'

taktnost, 
- diskretnost in

delu. . .J.
Če ste mnenja, da izpolnjuj’ 
navedene pogoje, pošlji*®'i 
jave z dokazili v 8 dneb J 
objavi na naslov: VARIS 
dava, d.o.o., Kadro^u 
služba, 69220 Lendava. 
macije dobite po telefon®
76111, inl. 389.

natančnosti*
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in so lahko zelo visoki.

za

Zato se odločimo
ZAVAROVANJE

I*

J

za večjo KAKOVC^Tin
brezskrbno, zdravo ŽIVLJENJE.

Smo uspešno trgovsko podjetje z dol
goletno tradicijo pri prodaji živil na
drobno širom po Sloveniji.
Zaradi širjenja naše prodajne mreže 
iščemo za naš market v GORNJI RAD
GONI, Trg svobode 3 
komunikativne, strokovno usposob
ljene delavce, ki se želijo dokazati na 
naslednjih področjih dela: EMONA MERKUR, d.d-^ 

Ljubljana, šmartinskfl

Zavarujemo bogastvo zdravja.

ZAVOD ZA ZDRAVSTVENO ZAVAROVANJE SLOVENIJE

*Urejen in razvgan sistem prostovoljnih zdravstvenih zavarovanj Zavoda za zdravstveno zavarovanje Slovenije 
zagotavlja pokrivanje stroškov zdravstvenih in drugih storitev za sprejemljivo premijo. Blizu mihjon dvesto tisoč 
zavarovancev je Zavodu že doslq zaupalo in si zavarovalo doplačila za zdravstvene storitve. Sedaj Zavod ponuja 

še nova zavarovanja, ki bodo tudi potrdila zaupanje zavarovancev. Obiščite nas v n^bližji enoti Zavoda. 
Radi vam bomo pojasnih novosti.

1. PRODAJALEC (3 sodelavci)
Pogoji: končana IV. stopnja šole za 

trgovinsko dejavnost - smer prodajalec, 
najmanj 1 leto delovnih izkušenj pri ena
kih delih, higienski minimum, veljaven 
živilski pregled, poskusno delo 2 meseca

2. NATAKAR (1 sodelavec)
Pogoji: končana IV. stopnja gostinske 

šole - smer natakar, najmanj 1 leto de
lovnih izkušenj pri enakih delih, higienski obvestili v 8 dneh po odločitvi.

minimum, veljaven živilski pregled, 
skusno delo 2 meseca

Delovno razmerje bomo sklenili za 
določen čas.

Prijave z dokazili o izpolnjevanju po^j 
jev naj kandidati pošljejo v 15 dneh 
dneva objave na naslov: EMONA 
KUR, d.d., Ljubljana, Šmartinska 13^',;

Vse prijavljene kandidate bomo o



januarja 1995 stran 27

vestnik

II 
i

I

■i"

MERKUR
Dnevi elekromateriala in svetii,

od 16. do 28. januarja,
v TC MERKUR Murska Sobota.

10% znižane cene
stikala, vtičnice, žarnice.
elektroomarice, varovalke.

telefonski aparati.
elektomotorji,

števci el.
energetski kabli.

energije, 
merilni

instrumenti, inštalacijske cevi, vse vrste kakovostnega izbora svetilk...

Popust velja za takojšnja plačila ter za plačila s potrošniškim posojilom. 
Z Merkurjevo kartico zaupanja še dodatni popustil

Možnost nakupa na posojilo, plačilo na tri ali štiri čeke z odloženim plačilom.

V športni dvorani 
v Uulomeru

Murski val 946 MHz Sobota

ZAIGRAJMO
IN ZAPOJMO
PO

DOMAČE/-F

•w«

F X,o
V soboto, 21. januarja 
1995, ob 18.30

VODITELJ
GEZA 

FARKAŠI
ASTOP"-'
BOOO

1

STIGMA S 
droge, AIDS 

061 97 89 
od pon. do pet. 

od 10.30 do 14^30 
in od 15.00 do 20.00.

■ke- 
069

Z Avtohišo Kolmanič 
in Oplom v Afriko!
Kapci, U tozfti OFEL «plai«ti Pa 31. 3. 
199S, M pot<i4a]o za Mgiad« pnaoHjtid izlet 
v Taniz^ z a<a»i^ KeaiH« iMkbvt za 2 «mU
žrebanje bo v Mariboru, v ponedeljek, 10. aprila 1995.

Vsi modeli vozil OPEL: ASTRA, CORSA, 
VECTRA, OMEGA, FRONTERAsona

voljo V vseh izvedbah! 
(za letnik ‘94 

veljajo še

Beneški 
Štirje kovači 
Magnet 
Ans. Vlada 
Sredenška 
Ptujskih 5 
Fantje izpod 
Vurberka

^•'ebanje 
''Stopnic.

igre.

LJUTOMER
'motorno - ®"nico in peč.

Šarm
Nova legija 
Nuša Mecilošek 
Manja Šalamun 
Robert Gater 
Adi Bobič 
Mladi pevci 
Confort

;s. Zavarovalnica Maribor, PE 
o Ljutomer

■"Š Kovlnogalvana, 
- KljučarovciI Hortus, Ljutomer 

Ibis, Ljutomer 
Radenska, Jeruzalem, 
Ljutomer
Avto Rajh, Ljutomer 
Križevske opekarne, 
Vesna, Ljutomer 
Krka, Ljutomer 
Ljutomerčan, Ljutomer

Razglasitev najboljših športnikov občine 
Ljutomer.

Vsak obiskovalec dobi darilo.

Predprodaja vstopnic v BLAGOVNICI VESNA. 
Vstopnica samo 400 tolarjev.

iSS^^J^fovitelj: MURALES, TOVARNA MASIVNEGA POHIŠTVA, LJUTOMER.

s ^dobno tehniko - s strojnim rezanjem

I
I J

in S^spodarskih poslopij pred vlago.
zidove vaše hiše, kleti

* Strokovno hidroizoliramo terasaste strehe - z domačim in
% izolacijskim materialom. .

^^redimo zunanjo in notranjo toplotno izolacijo objektov.

i^^VOSTNE STORITVE, UGODNE GENE, Sletna garancija.

Ocije HACK 9
69223 DOBROVNIK 244, 
tel./telefaks (069)79166

posebni / 
popusti) □

‘ J'** 
>1

NAJUGODNEJŠI KREDITI V SLOVENIJI: 
pologa do < lot

n 4. D) 
« 
E
n e 
‘i? 
XI 
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O.

Avtohiša KOLMANIČ & Co.
Maribor, Zolajeva 15, tel. 062 411-333, 412-110 

Avtohiša Hvalec, Kidričevo, Lovrenška c. 3, tel. 062 796-334 • 
Avtohiša Kolmanič & DOKL, Murska Sobota, Industrijska 1, 
tel. 069 31-645 • Avtohiša Markovič, Maribor, Ruška c. 112, 
tel. 062 101-289, 104-405 • Horser d.o.o. Lendava, Gornji 
Lakoš 97a, tel. 069 76-020

OPEL

Dušo je imela tako nabito z željami, daje zvezdni utrinek 
zapraskal po njej, kot bi bila diamantna. Skoraj bi že zavpila:

Vstavi se, da si izberem željo! Potem je ujela njegov mehak ■ 
odblesk na vodi, kije poniknil pod bregom, in ji je odleglo.

(monografija o MURI)

Predstavitev monografije o reki Muri avtorja Štefana 
Smeja in skupine fotografov - Nataše Juhnov, Jožeta 
Poj biča in Istvana Hagymasa - bo v četrtek, 19. janu
arja 1995, ob 18.00 v preddveiju grajske dvorane v Mur
ski Soboti. Na ogled je tudi razstava murskih fotografij 
Istvana Hagymasa.

s k
* *

%

-V.

s

4

'J

Monografija o reki Muri je naprodaj v knjigarnah v Murski Sobo'ti, Len
davi, Gornji Radgoni, Ljutomeru, v knjigarnah Cankarjeve založbe 
v Ljubljani in Mariboru ter Mladinski knjigi v Ljubljani.

NAROČILNICA
Spodaj podpisani
(naslov)_  
naročam... izvodov monografije o reki Muri.
Plačilo po prevzetju s položnico v znesku 7.000 
tolarjev + poštnina.
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Zbrali smo celotni razpisani in povečani ustanovni kapitat 
Pomurske investicijske družbe, d.d.

HVALA ZA ZAUPANJE!

Pomurska Investicijska Družba
naložba v domači kraj

Za vse, ki se še odločate, smo ustanovili pooblaščeno Pomursko 
investicijsko družbo 2 d.d.

POMURSKA INVESTICIJSKA DRUŽBA 2 d.d.

Svoj certifikat lahko vložite v vseh enotah LB - Pomurske banke in drugih 
navedenih vpisnih mestih.

Na podlagi 69. in 133. člena Zakona o investicijskih skladih in 
družbah za upravljanje objavljamo:

JAVNO PONUDBO DELNIC POMURSKE INVESTICIJSKE DRUŽBE 2, d.d.

6. Stroški ustanovitve v %:
7. Prodajna cena delnice:

5%
1.053 SIT

8. Letna provizija pooblaščene družbe za upravljanje v %: 3% povprečne letne čiste vrednosti sredstev 
pooblaščene investicijske družbe, od tega v pn/ih petih letih od ustanovitve 2% v denarju. 1% pa z izdajo delnic 
Pomurske investicijske družbe 2 d.d.
9. Politika dividend

Delničarjem se bo izplačalo v obliki dividend vsaj 75% dobička, od 25% delež dobička se bo v primeru ocenjenih 
dobrih naložbenih priložnosti reinvestiral.
10. Investicijska politika - aktivno oziroma pasivno lastništvo:
Cilj naložbene politike je kapitalska rast premoženja investicijske družbe. Večji del naložb investicijske družbe (do 
75%) je predviden za zagotavljanje kapitalske rasti, kjer bo vloga družbe aktivnejša, do 25% delež pa bo 
investiran v likvidne delnice s pasivno lastniško vlogo.
11. Investicijska usmerjenost
- Medsektorska diverzitikaclja: vsaj 75% naložb v delnicah podjetij iz področij:
- prehrambena industrija
- kemija in farmacija
- trgovina
- gostinstvo in turizem
- tekstilna industrija
- gradbeništvo
- telekomunikacije
- Naložbe glede na velikost podjetij:
Do 75% naložb investicijske družbe v delnicah in deležih srednje velikih in manjših podjetij, 25% v delnicah večjih 
podjetjih.
- Glede na vrsto vrednostnih papirjev:
V prvi fazi 100% naložb investicijske družbe v delnicah in deležih podjetij, v drugi fazi tudi naložbe v kvalitetnih 
dolžniških vrednostnih papirjih in v instrumentih denarnega trga.
12. Ocena tveganosti glede na naložbeno politiko
Ocenjujemo, da ima investicijska politika Pomurske investicijske družbe 2, d.d., srednje visoko stopnjo tveganja.
13. Način vplačila delnic: z lastninskimi certifikati iz 31. člena Zakona o lastninskem preoblikovanju podjetij 
ali v denarju.
14. Začetek vplačila vpisovanja in vplačevanja delnic: Začetek vpisovanja in vplačevanja bo po pridobitvi 
dovoljenja Agencije za trg vrednostnih papirjev prvi dan po javnem pozivu k vpisu v dnevnem časopisju (Večer, 
Vestnik). Vpisovanje in vplačevanje bo trajalo do vpisa celotne emisije z navedeno zmožnostjo povečanja 
ustanovnega kapitala, vendar največ 6 mesecev od dneva začetka javne ponudbe.
15. Vpisna mesta: LB - Pomurska banka. Trg zmage 7. Murska Sobota in vse njene poslovne enote, 
ekspoziture in agencije ter navedena vpisna mesta:
Trgovina Jeneš, Lipovci 103, Beltinci
Trgovina Marjetica, Vučja Gomila 24, Fokovci
Trgovina Goričanka, Sebeborci 71, Martjanci
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Trgovina Brigita Tkavc, Poiice, Gornja Radgona
Trgovina TA-JA, Gornja Bistrica 7, Crenšovciii^vviiia I 1 ijci L^ioii i«^a «^>10110«.
Trgovina Suzana. Nedelica 59. Črenšovci
Triotehna, d.o.o., Lendava
16. Pravne osebe, ki organizirajo, pripravljajo in izvajajo prodajo novo Izdanih vrednostnih papirjev:

LB - Pomurska banka d.d.. Trg zmage 7, Murska Sobota
17. Borzni posrednik, prek katerega družba za upravljanje izvaja več kot 15% vseh transakcij z vrednostnimi 
papirji:

LB Pomurska banka, d.d., Trg zmage 7, Murska Sobota
18. Prospekt za javno prodajo delnic Pomurske investicijske družbe 2, d.d., je na voljo vsem morebitnim kupcem 
delnic na vpisnih mestih ter na sedežu upravljalen in Pomurske investicijske družbe 2, d.d.
NAKAZNICE DOBITE BREZPLAČNO NA VSEH VPISNIH MESTIH.
S seboj prinesite obvestilo o odprtju certifikatnega računa oziroma veljaven dokument, ki vsebuje EMŠO.

1. Pooblaščena družba za upravljanje: ■>

POMURSKA DRUŽBA ZA UPRAVLJANJE SKLADOV, d.d., 
Kocljeva 14a, Murska Sobota

2. Izdajatelj - pooblaščena investicijska družba: 

POMURSKA INVESTICIJSKA DRUŽBA 2, d.d.,

3. Vrsta delnice:
4. Pravice iz delnice:

5. Nominalna vrednost delnice:

Kocljeva 14a. Murska Sobota

navadna delnica na ime
pravica do dela dobička, pravica do upravljanja in pravica do dela premo
ženja ob likvidaciji
1.000 SIT

POMURSKA INVESTICIJSKA DRUŽBA 2 d.d.
69000 MURSKA SOBOTA KOCLJEVA 14a TEL. 069 32 897 FAX 069 32 898

VESTNIK je za bralca vedno 
aktualen časopis.

ff> MERKUR
J

Pravi trenutek, 
da poskrbite za uspešno in varno gozdarjenje!

je časopis, na katerga 
se morate naročiti!

1h- do jnnuorjo

NAROČILNICA
10% POPUST

t
I

\/ TC MERKUR Murska Sobota. I

če ga želite prebirati, izrežite in pošljite na naslov:
VESTNIK, Slovenska 41, 69000 Murska Sobota

za gozdarsko orodje BIZOVIČAR
in Kovaštvo KRMELJ

Podpisani;
Ulica: ...

Popust za zagozde, vejnike, sekire in drugo gozdarsko 
orodje velja tudi pri plačilu s potrošniškim posojilom.

Kraj in poštna št.:

NAROČAM VESTNIK
Pošiljati začnite: .............
Podpis naročnika: .........

VESTNIK Vas bo obiskal vsak
teden; je tisti, ki Vam bo povedal, kaj in 
kako ravnajo z vašo usodo BOGOVI!

POSEBNA PONUDBA 
vseh tipov motornih žag 

STIHL, JONSERED, HUSOVARNA
' Pri nakupu motorne žage prejmete, darilo;

verigo za motorno žago in II motornega olja. .

z Merkurjevo kartico zaupanja do kakovostnega gozdarjenja še ceneje!

Predstavitev motornih žag STIHL 
in svetovanje strokovnjaka: 

ponedeljek, 23. januar, od 16. do 18. ure.
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Srečanje z Marijo Čepin iz Apač

Skrivnosti pa ni razkrila
V apaškem kulturnem domu so zadnje dni decembra pripravili 

iz met M ^Pzizorili so torej potovanje Jožefa in noseče Marije
sti Betlehem, da bi se popisala. Uprizorili soD9Cfii>i I •--------- *^v.*aviiviai5 ua mi sc pupisaia« upiiruiiii »U

Gosd rt prenočevali pod milim dnevom, ki jih je obsvetilaGospodovazvMrt j’ svetloba in so se zelo prestrašili. Gledalci so videli 
®) zdrznili so se ob rojstvu Jezusa ...

^Oglobila se je
v skrivnost

Občinstvo v nabito polni 
dvorani se je spraševalo, le kdo 
ie navs.:--’je napisal 
bitev. scenarij za to upodo-

Uradno tega niso zve- 
aen, sem pa spodaj podpisani 
odkril, da za vsem tem »stoji«
deli
—■!, ua za vsem tem > Marija Čepin, dolgoletna apa- 

ška učiteljica glasbe in sloven
skega jezika, ki je, kot 
razkrturazkrila. mi je 

»morala prebrati kar

nekaj knjig, preden je sestavila 
vsebino uprizoritve,«

To mi je torej razkrila, nika
kor pa nisem mogel zvedeti za 
njen psevdonim, izmišljeno 
ime, s katerim se podpisuje 
pod svoje pesmi in črtice, ki jih 
objavlja v časopisih in revijah. 
Tudi v Vestniku ji je uspelo 
nekaj malega prioobčlti, Mi je 
pa prebrala nekaj svojih pesmi, 
ki imajo v glavnem klasične 
rime, včasih pa napiše tudi

Marija Čepin je dobila za
svoje dosedanje delo na kul-

svoje upokojitve po 35 letih de
lovne dobe in starosti komajda 
50 let.

Deček z dvema 
imenoma

Korenine je pognala, kot 
pravimo, torej v Apaški dolini. 
Tam je spoznala tudi svojega 
zakonskega tovariša. Še zdaj 
živita tam. Brž ko je prišla 
v Apače, je ustanovila mladin
ski pevski zbor, pozneje ženski 
pevski zbor. Ustanovila je tam- 
buraški zbor, zanj priskrbela
inštrumente. Ustanovila je
zbor kitaristov in tudi zanj
uspela npjti inštrumente.

tumo-prosvetnem p _ 
Kerenčičevo in Šilihovo

področju

SIN JOR
^5&6.69-4&-3I9

IAPRTOOIsTdO

motorna vozila

Podjetniki so med nami

Zgled Tomaža Dreslega
Mizarskega poklica se je izučil v nekdanji apaški Lini in 

lam je potem nekaj časa še delal kot pomočnik. Toda želja 
po boljšem zaslužku je Tomaža Dresleija iz Podgorja 

Apaški dolini popeljala v Nemčijo, kajti nameraval je 
postati zasebni podjetnik. Skupaj z ženo sta dejala in 
^arčevala, ščasoma sta si doma zgradila hišo in mizarsko 
oelavnico, jo opremila ter 1981. leta - po 13 letih zdomstva 
~ j® Tomaž dobil obrtno dovoljenje.

grado ter medaljo dela.
na

kako »svobodno« pesem. Po
vedala je, da je največ skovank 
priložnostnih, torej tudi resnič
nih, pa naj opeva izumirajočo 
naravo ali poje o lovcu, v kate-

Kmalu po ustanovitvi šolske 
folklorne skupine je ustanovila 
še skupino odraslih plesalcev 
prekmurskih, štajerskih in be
lokranjskih plesov. Zdaj, ko je 
v pokoju, pa se tudi razdaja, 
kar dokazuje »njen« božični 
program; je korepetiforica pri
mešanem pevskem zboru, ki gaa, ki gi 

ija Cevodi njena hčerka. Marija Če-

sva delala po- DrniV .raočniii jaz, pozneje pa jena vsaHK / RO^nkih šest mesecev na- 
ZdT delovno mesto. 
— jnih redno zaposle- 
Še 4pa imamo 
nikp M®”®® 3 priprav
nost delavnica nipostala uspešna čez noč.
liL?^*! ® ^zdim delom. Ve- 
V si pridobil
- kjer sem delal
zaslužij"^^®

v
tudi

BS

rem se »prizadeti« 
prepozna.

navadno

«er sb. povedal moj- 
V nrke. sem se srečal 

Radi'’ (•Odipasa v Gor-
dila,*™- ■ ■

sem se srečal

kjer so on in
opremljali lokal 

daj Se-
mJ.J J^zesleijeva delavnica 

;-i dobavitelj

prve

slavni
gostinskn t ■ J opreme za inei'?č?-twist,čne

le ob-
Kompasa, Ve

opreme so izcielali tudi 
za Avstrijo. Povedal je še, 

je naročil več kot dovolj, 
ibratr.,,-'-:.........

da i,
v —vivii V ec KOt dovolj, obratovalnici bi lahko za
poslil celo 20 delavcev, ko 
obresti na posojila, brez ka
terih poslujeje le redkokdo, 
ae bi bile tako vicoVo-..v. tako visoke.Očitno so zadovoljni tudi 
delavci. Tako na primer 
ranko Bernard dela pri za- 

^onetn podjetniku Dre- 
že 13 let

Tako

13 let, Fluktuacijile

Tomaž Dresler iz Pod- 
goija pri Apačah: »Ko cena 
kapitala ne bi bila tako vi
soka, bi dejavnost še razširil 
in zaposlil 20 delavcev, 
a kaj, ko ,država’ nima po
sluha, da bi nas podprla.« 
- Fotografija: L. Kr.

ni. Podjetnik je bil dlje časa 
aktiven tudi v obrtni zbor
nici v Gornji Radgoni. 
Spodbudno je tudi, da ima 
sina, ki študira na lesni fa
kulteti v Ljubljani in naj bi 
pozneje prevzel tehnično 
vodenje mizarske obrato
valnice.

L. KRAMBERGER

Stanovala je pod 
odrom

Marija: Čepin se je rodila na 
Tišini. Na učiteljišče je začela 
hoditi v Murski Soboti, kon
čala pa ga je v Mariboru. Prvo 
službeno mesto je bilo na 
Kuzmi, in sicer pred 40 leti, 
kjer je poučevala drugi razred 
malih Goričancev. Kar 65 jih je 
imela v drugem razredu. »Sta
novanje« je imela nekje pod 
odrom, spala je na starem di
vanu, bilo ji je hladno in lačna 
je bila. Včasih jo je zamikalo, 
da bi za skorjico kruha popro
sila katerega od svojih učen
cev. Tedaj v trgovinah namreč 
ni bilo mogoče kupiti - kruha! 
Po dveh letih je odšla za učite
ljico slovenščine in glasbe 
h Grad, kjer je bilo malo 
boljše, a želela si je v Radence. 
Ker s tem ni uspela, je 1958. 
leta sprejela mesto učiteljice 
v Apačah, kjer se je učakala

pin vodi odraslo folklorno sku
pino, v kateri je do nedavna 
plesalo 10 parov, zdaj pa se jih 
vrti 8. Le kdo pa ve, kolikor 
iger je režirala in v kolikih je 
igrala?! Spomnila se je le neka
terih: Vasovalci, Drevesa umi
rajo stoje, Deček z dvema ime
noma, Moja teta, tvoja teta, 
Divji lovec ...
Sama se je naučila 
igranja

Marija Čepin se je na učite
ljišču pri znanem profesorju 
Močanu učila igranja violine, 
sama pa se je naučila igranja na 
klavir; zdaj pa igra tudi na sin
tetizator. Konjička sta ji pesni
štvo in pisanje črtic. Vse to pa 
pod psevdonimom, ki ostaja 
skrivnost. Zgodilo se je torej, 
da ste kaj lepega brali (ali pa še 
boste), napisana bosta sicer 
ime in priimek, vendar ne Ma
rija Čepin. No, ja, umetniki se 
radi predstavljajo pod nepra- 
virh imenom. Zgled: Veste, 
kdo je bil Prežihov Voranc? 
Lovro Kuhar.

TERENSKI AVTO ARO 4X4 ugodno 
prodam. Tel.: 062 714 165.
m001450
AVTO M, prodaja vozil - Avto Sci- 
oner, Uno. tipo, Tempra, Groma. Hy- 
undai, Lantra, Acent, Scope... posred
niška prodaja rabljenih vozil. Tel.: 81 
407.
m-pf
MERCEDES 24«, letnik 1981, registri
ran, in tovorni avto ZASTAVO, nosil
nost 1200kg, neregistriran, prodam. 
Tel.: 43 277.
m31050
FORD ESCORT 1.6 GHIA, letnik 
1981, prodam. Zlatko Trstenjak, Len
davska 35a, M. Sobota.
m30478
AVTO TAVRIA prodam po ugodni 
ceni. Mladinska 62, tel.: 24 644.
mSlOll
MOPED ATX, 50ccm-’, odlično ohra
njen, in amigo 500 1MBXT, komplet 
monitor, igralna palica, 100 programov, 
prodam. Tel: 31 286.
m-pp
JUGO 45 A, letnik 1987. dobro ohra
njen, ugodno prodam. Tel.: 24 665. 
m31040
VW GOLF III GL, turbo diesel, star 
dve leti. 3 vrata, prevoženih 12.000km, 
prodam. V račun vzamem cenejše vo- 

. žilo, lahko tudi poškodovano. Tel.: 40 
251.
m31041
LADO 1200, starejši letnik, obnov
ljeno, ugodno prodam. Tel.: 24 983. 
m31044
ZASTAVO JUGO SKALA 55, letnik 
1989. prodam. Tel.: 42 077.
m31045

MLADIČE, NEMŠKE OVČARJE
Z rodovnikom, prodam. Tel.: 48 188. 
m31042
NESNICE, MLADE KOKOŠI, pro- 
daja KZ prvič v Sloveniji. Nov »hiseks«, 
vzdržljivejši, odporenjši, z daljšo živ
ljenjsko dobo, z zagotovljeno 96-od-
stotno Resnostjo, začetek nesnosti
v dveh tednih. Na dom dostavimo tudi 
manjše količine brezplačno. Za večje 
količine popust. Naročila na tel.: 82 
401.
ml447
PUJSKE prodam. Janez Gobar, Murski 
Črnci 18.
m30483
KRAVO, staro 6 let, brejo 8 mesecev, 
prodam. Dolnja bistrica 158b.
m31022
KRAVO, visoko brejo, prodam. Šipoš, 
Krašči 37.
m31009
PUJSKE prodam. Anton Fujs, Krog, 
Murska ulica 10.
m31036

d.o.o.
POSREDNIŠKO IN 

AGENCIJSKO PODJETJE 
KUPUJETE, PRODAJATE, 
ODDAJATE, NAJEMATE, 

IŠČETE... VSE VRSTE 
NEPREMIČNIN 

NE IZGUBLJAJTE ČASA IN 
DENARJA!

TEL, (069) 32322 
FAX-TEL, (069) 32322 

A, NOVAKA 4, M, SOBOTA

Š, SOBOČAN

živali
NEMŠKE OVČARJE, Čistokrvni
Starši, rodovnik in vzrejno dovoljenje, 
prodamo. Nedelica 145 a, 69224 Tur
nišče.
m31015
ŠARPLANINCE, MLADIČE prodam.
Tel.: 062 716 040.
m-pp
PUJSKE prodam. Rakičan, Zvezna 23. 
m31035
TELICO, brejo 9 mesecev, prodam.
Kovačevci 27, p. Grad. 
m31028

posesti

I Spomini živijo m

upokojenci bodo vse leto potovalit*poKojenci boao vse teto potovali 

vsakogar nekaj 
Pri Društv. ® v

5®'ztujejo „ upokojencev Murska Sobota tudi za letošnje leto 
®’P®«vini • *®J’. program izletov in dopustov. Potovali bodo po 
Pzedraoj ?*! *“jini, izleti pa bodo večinoma enodnevni in ne 
P^izojnina j'** *’®do lahko privoščili tudi tisti z nigimi
?z®*henit0c?.‘.^®™®n izletov bo tudi v prihodnje spoznati čim več 

™ hrajev, razširiti kulturno obzoije njihovih članov, 
®®nejše *’ P^^i^zbeti za utijevanje njihovega zdravja in omogo- 

Pjska, pred rt”.*’® '' “bmejnih krajih. Po besedah Viljema Čerp- 
Pf®el^ire0 komisije za izlete in letovanja, so imeli lani 
P® ®4ločir rt*^®”*’ 8“ izpolnili približno 70-odstotno. Zato
P® Je bilo 21’ • letos organizirali manj izletov kot lani, ko 

(v 15, upokojenci pa bodo lahko letovali ob
^Pamenitnef e, * ospredju bodo ogledi kulturnih in zgodovinskih

Tak ' ^*®''enije, Avstrije in Madžarske.

- a.M utKjvvaiajc: iijiiiMTVga ruiavja iii

Is rt**-^^ obmejnih krajih. Po besedah Viljema Čerp-

- ---a, esKo predvidevajo aprila izleta na Madžarsko in 
^ko Koroško, kjer bi si med 
drugim ogledali Gosposvetsko 
polje, Celovec in Vrbsko j®" 
‘•ero. Maja bodo obiskali — 
tradicionalni spomladanski ve
lesejem v Gradcu in si o«»Wi»i« 
drugi del '' 
bodo odšli 
^o, in sil

avstrij-

Polje 
zero.’

obiskali že

Junija 
na Gorenj- 

, Je, Begunje, 
••“''■I® pa jih čaka

tla izlet
m sicer v Brezji Bled in Vrbo, julija r- j"’ 

potovanje na Dolenjsko, kjer 
nameravajo obiskati tri samo
stane v Stični, Kostanjevici m 
Pleterjah ter t'-' ' ‘

plice in slovensko Koroško. 
Avgusta bodo odšli na Ptuj, 
Bori, Štatenberg in na Dunaj, 
september pa je rezerviran za 
ogled jesenskega velesejma 
v Gradcu in Budimpešte. Ok
tober pa bo v znamenju izleta 
v Celje in potovanja po desnem 
bregu reke Mure. Omenjeni 
program bodo še dopolnili 
z mnenji in predlogi članov 
upokojenskega društva na te
renu, kjer imajo dokaj razve
jeno poverjeniško mrežo.

ter l^olenjske To- JERŠE

Slovo od starega leta
Božična in novoletna praznovanja so sicer že zdavnaj 

mimo in spet smo v utečenem vsakdanjiku, a spomini se 
vračajo k prijetnim doživelem.

Skupina prijateljev se nas je odločila za nekoliko dru
gačno silvestrovanje: bolj sproščeno, mogoče neobičajno. 
Praznovali smo proč od običajnega sveta, zakajenih loka
lov. Kakšna romantika! Ena od grajskih kleti pri Negovi 
nas je sprejela v svoje okrilje. V siju bakel smo prestopili 
prag srednjeveške kleti, pričakale so nas debele lesene 
mize, obložene z dobrotami. Posedli smo za ogromno 
mizo, se okrepčali z dobrim vinom iz kelihov. Pa ne samo 
ambient, ampak tudi grajske jedi (pečena jabolka z medom 
in orehi, nadet krompir, divjačina, veliko sadja in nena
vadne sladice) so nas popeljale v tisti čas. Urno smo 
zaplesali kot v tistih starih časih in zopet z zvrhanimi kelihi 
nazdravili graščakom.

Bili sm» pisana druščina petintridesetih (iz Ljubljane, 
Novega mesta, Celja, Velenja, Murske Sobote), a smo se 
v silvesterski noči lepo ujeli. Pohvala velja organizatorju d. 
o. o. Negoj in g. Mariji Praznik. Kaj ko bi še kje druge 
izrabili gradove za taka »srednjeveška« srečanja? Bila bi 
nekaj posebnega in gostov ne bi manjkalo. Pa še navdušeni 
bi bili kot mi, ki smo silvestrovali v negovskem gradu.

MILENA ZELKO

/prej ZQ /amoobrambo 
v v/ako go/podinj/tvo

Obvarujmo /e done/, da jutri ne bo prepozno

cs-BBuaa 
IMOO

IRTI 
ITTAH

Legalno obrambno /red/tvo 
/ekundorno one/po/obi napadalca 

uporaba eno/tavna 
dovoljeno prodaja polnoletnim o/ebam

Ceno /amo 1.500.00 /IT 
naročila na tel: 064 401-249 

Plačilo po povzetju

2
>-B2 D.O.O, 

MARIBOR 
, GWVNI1PG17 

LJUBLJANA 
I TRŽAŠKA 2

RAČUNALNIŠKO IZOMVANIE
v tednu od 30.1.-32.199S ob 16.00 izYiyaiDO

TEČAJ EXCEL 5.0
Za informacije nas pokličite, poslali vam 
bomo brezplačen katalog. Za brezposelne 
posebne ugodnosti.

«(062)226-138

00852-17-266-690 
00852-17-266-691

S 00852-17-266-692 
00852-17-266-693 
00852-17-266-694

POKLIČI ME
00652-17-266-695

S 00652-17-266-696 
00652-17-266-697 
00852-17-266-698 
00652-17-266-699

BOROV GOZD. 49 AROV, za 
ostrešje, prodam. Jože Lanjšček, Fo
kovci 62. 
m31026
BUKOVO HLODOVINO ODKUPU
JEMO. Cena od 7.000 do 17.000 SIT. 
Plačujemo do 30 dni ali takoj s kontom 
6%. Prevoz in davek plačamo mi. Tel.: 
061 746 559.
m-pp
23 AROV GOZDA, v njem je 70m’ 
mešanih drv v Filovcih, prodam. Tel.: 
43 128. po 15. uri.
m-pp
NOVOZGRAJENI OBJEKT, 60m=, 
primeren za poslovno ali obrtno dejav
nost, prodam. Rakičan. Panonska 78. 
m31029
STAREJŠO HIŠO na 7-arski parceli 
v Borejcih pri Murski Soboti prodamo. 
Tel.: 26 031.
m-sj
VINOGRAD, 6. letnik, ter njivo, na 
lepi sončni legi, prodam. Idealno za po
čitniško hišico. Informacije Štefan Ko
vač, Otovci la, p. Mačkovci.
m31027
1,07 HA NJIVE v Mlajtincih. možna 
graditev farme piščancev, 10.000 SIT/ 
ar, prodam. Turnišče, Mlinska 22.
m3()479
NJIVO, 77,81 ara, travnik, 49,29 ara, 
gozd, 13,98 ara, v Vučji Gomili ugodno 
prodam. Laslo, Dobrovnik 100. 
m31038
VISOKOPRITLIČNO STANOVANJ
SKO HIŠO v Lendavi, z vrtom, ugodno 
prodam. Tel.: 76 814.
m30432
DVOSOBNO OPREMLJENO STA
NOVANJE v Murski Soboti prodam. 
Naslov v upravi lista.
m31002

rronEDircR-,
sM v * > I i « I a 9

ODPRAVITE 
PLEŠAVOST ZA VSELEJ 

UPOHAIR 
-SVETOVNI HIT

Stegne 27 
M.: 061/57187S

d.o.o.

EXPORT - IMPORT
Finančni ingenlring

ODSLEJ TUDI Ml V POMURJU.
Oplamanititt »vol denar po zelo 

ugodni obrestni meri In 
kratkoročna premostitvena 

posolila.
P. E. MURSKA SOBOTA 

Arhitekta Novaka 4 
Tel. - telefaka; (069) 32848

kmetijska 
mehanizacija

VISOKOPRITLIČNO PREŠO za seno 
in plug IMT 756 prodam. Tel.: 49 337. 
m31032
ZETOR 5211, čelni nakladalnik in eno- 
redni kombajn za koruzo na traktorski 
pogon prodam. Rogašovci 44, tel.: 57 
151.
m-pp
TRAKTOR URSUS, ohranjen, pro
dam za 3.500 DEM. Šmelc, Črešnjevci 
187, G. Radgona.
m2632
TRAKTOR URSUS 33/12, lado kara
van in parcelo v Dolini prodam. Tel.: 22 
871.
m-pp
RAUKOMBI18« in škropilnico za BCS 
prodam. Glavna 27. Dokležovje. 
m31021
KOSILNICO BCS, lahko tudi z okvaro, 
kupim. Ponudbe na naslov: Silvo Klun, 
Slaptnik 23, 61310 Ribnica na Dolenj
skem. Tel.: 061 860 192, po 19. uri. 
m-pp3

SATELITSKI SISTEMI 
PACE IN LASAT 

OD 399 DEM, brezplačna 
montaža, garancija. 

TAF, Trnje 61, tel.: 70 021.
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TRAKTOR IMT 39KS, s kabino, do
bro ohranjen, prodam. Daniel Pečnik, 
Ljutomer, tel.: 81 285. 
011448

GORILNIKE NA KURILNO OBUE 
in rabljeno olje ugodno prodajam. Tel.: 
76 365.
m-31052
TERVOL, TRDI in mehki, ugodno 
prodam. Tel.: 33 003.

razno m312037
RABLJENO SPALNICO, svetle

Preklic!
Preklicujem veljavnost zaključnega spri
čevala poklicne gostinske šole v Raden
cih. izdanega leta 1979. Franc Dani, 
Veščica 50. 
m31606
Preklic!
Prekiicuem veljavnost indeksa in konč
nega spričevala, izdanega leta 1991 na 
SCTPU M. Sobota. Majda Beer, Vra
zova 14a. M. Sobota.
mSlOlO
LADUSKI POD, 590 SIT z dosatvo, 
smrekov, suh, 7cm, prodam. Tel.: 0609 
622 700 ali 063 451 082.
m-pp
JEDILNI KROMPIR kupujemo. Tel.: 
062 211 139.
m-pp
NOVO OPREMO ZA BUTIK, pralni 
stroj in električni radiator prodam, tel.: 
81 173. 
m001451
300 BAL SENA zelo ugodno prodam. 
Kupšinci 1, Nemec, tel.: 26 306. 
m31024
POSLOVNI KOVČEK, nov. z enotno 
Šifro, in malo rabljeno zračno puško 
Slavija 630 prodam. Tel.: 31 330, int. 
321, od 8. do 11. ure 
m31047
SEMENSKI KROMPIR, beli in rdeči, 
prodam. Lipa 44, tel.: 42 171. 
m31019
PRIKOLICO ZA AVTO, s cerado, 
700KG, kot nova, prodam. Tel.: 62

barve, ugodno prodam. Informacije po 
tel.: 24 670.
m30484
ROLETARSTVO IZ DOMŽAL izde
luje in montira rolete, žaluzije, lamelne 
zavese. Tel.: 061 722 645 in 069 24 949. 
m-pf
NOV ŠTEDILNIK ALFA 9« na trda 
goriva s pekačem, levi, prodam za 
45.000 SIT. Tel.: 51 032.
m31048
BOBNE TAMA ROCKSTAR, stare 
dve leti, prodam. Daniel Nedeljko. Go
milice 136, po 16. uri.
m30482
RABLJENO KUHINJO BOSCH,
s kompletno opremo, prodam. Tel.: 62 
289.
m2629
25-LETNO DEKLE išče mlado sosta
novalko. kateri omogoča tudi dober re
den zaslužek. Poštni predal 36. 62204 
Miklavž.
m-pf

delo

1S2.
Tdlbn
TERMOAKUMULACUSKO peC,
malo rabljeno, 3,5W, in motorno na- 
hrbtno škropilnico Bosch Platz, pro
dam. Tel.: 49 283 
m31020

IŠČEMO NATAKARICO in kuharico
Hrana in stanovanje v hiši. Tel.: 063 762 
860.
m-^p6
IŠČEMO MONTERJE mehanizmov 
samodejnega tesnjenja vrat za območje 
Prekmuija in Prlekije, pokličite po tel.: 
(062) 721 424.
mpf
INVALID prosi spoštovane bralce 
Vestnika, če ima kdo kakšen radio, naj 
ga pošlje na naslov: Martin Tivadar, 
Dom Lukavci.
m-bp

I

J

Večernih meglic šepetanje 
spomin nate nam budi, 
a čas, ta čas beži in 
v naših srcih Ti živiš.

v SPOMIN

jr'
11. januarja pred 18. leti je tra
gično preminil naš ljubljeni sin, 

brat, mož in očka

Štefan Knaus
šofer iz Markovec

Hvala vsem za cvetje in prižgane sveče.

Vsi njegovi najdražji

Beli cvetovi na gomili,
! drobne sveče tam gore, 

; < a pod to gomilo
najin dragi Boštjan spi.
Solza, žalost, bolečina

j te zbudila ni, 
55, a ostala je praznina, 
y: ki hudo boli.

U V S P O M I N
H 18. januarja mineva žalostno leto, ko 
H naju je za vedno zapustil najin naj- 
■ dražji sin

Boštjan Štiblar
iz Kroga

I

Hvala vsem, ki se ga še spomijate, mu prižigate svečke ter z lepo '
mislijo postojite ob njegovem mnogo preranem grobu.

Žalujoči mama in ati

<

* nt ;

Kako je prazen dom, dvorišče, 
naše oko zaman te išče, 
ni več tvojega smehljaja, 
le trud in delo tvojih 
pridnih rok za vedno nam ostaja.

V SPOMIN

16. januarja je minilo eno leto žalosti, 
odkar nas je zapustil dragi oče, stari 

oče, tast in brat

Janez Kučan
iz Križevec v Prekmuiju

Ko si odhajala, se nisi poslavljala, 
saj si verjela, da boš prišla, 
a usoda je hotela, da si za vedno odšla. 
Le naša srca vedo, kako boli.
ko več med nami tebe, draga hčerka, ni.

ZAHVALA

; .1

V 20. letu nas je mnogo prezgodaj 
zapustila draga hčerka in sestra

Tatjana 
Vugrinec 

iz Turnišča

!

I
Ko si odhajala, se nisi poslavljala, 
saj si verjela, da boš prišla, 
a usoda je hotela, da za vedno si odšla. 
Dom je prazen in otožen, 
ker tebe več med nami ni.

V SPOMIN
25. januarja mineva žalostno leto, 
odkar nas je zapustila naša draga 
žena, mama, tašča, babica in sorod

nica

Pavla Pozvek
iz Večeslavec 28

Bolečina se da skriti, tudi solze ni težko zatajiti, a tebe nam ne 
more nihče več vrniti.

Hvala vsem, ki obiskujete njen grob, ga krasite s cvetjem in 
prižigate sveče.

Žalujoči vsi, ki smo jo imeli radi

čas mineva, žalost in bolečina pa 
ostajata za vedno v naših srcih.

V SPOMIN

20. januarja bo minilo leto žalo
sti, odkar nas je zapustila naša 
draga mama, stara mama in se

stra

Zlatica Horvat
iz Otovec

Hvala vsem, ki se je še spominjate, postojite pri njenem 
grobu, prinašate cvetje in prižigate sveče.

Njeni najdragi

Tiho in skromno, kot si živel, si odšel tja, kjer ni več trpljenja in 
ne bolečin.

Hvala vsem, ki se ga spominjate in ustavite ob njegovem grobu.

Žalujoči vsi njegovi najdražji

Ljubezen, delo in trpljenje, 
tvoje je bilo življenje, 
nas osrečiti si znala, 
vendar pred usodo neizbežno 
vsa nemočna si zaspala. 
Nam ostala je praznina 
in v naših srcih bolečina.

ZAHVALA

Po dolgi in težki bolezni nas je v 79. 
letu starosti za vedno zapustila naša 
draga mama, tašča, babica, praba

bica in teta

Irma Pergar
iz Vadarec

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi se zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, botrini, prijateljem, sosedom in znancem ter sode
lavcem Onkološkega inštituta, Mure, 424. brigadi, SDK-ju, 
vsem, ki ste nam izrazili ustno ali pisno sožalje, grob prekrili 
s cvetjem in svečami, darovali za svete maše in cerkev ter jo 
v tako velikem številu pospremili na njeni zadnji poti. Hvala tudi 
zdravstvenemu osebju, g. duhovnikoma za pogrebni obred, 

govorniku ter pevcem za odpete žalostinke.
Vsem še enkrat - iskrena hvala!

Vadarci, 11. 1. 1995

Globoko žalujoči: sinovi Jože in Franc z družinama ter Anton, 
Karel in Jakob ter hčere Micika, Veronika, Hilda in Anica 

z družinami

Ob mnogo prerani smrti naše ljubljene hčerke in sestre se 
iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste nam v teh težkih trenutkih 
stali ob strani in vlivali novega upanja za jutrišnji dan. Iskrena 
hvala botrini, sorodnikom, sosedom, prijateljem, znancem, 

darovalcem cvetja in sveč.
Posebna hvala g. kaplanu za pogrebni obred, govorniku za 
poslovilne besede, g. Zveru iz Turnišča, pevkam iz Turnišča tet 
Alojzu Miholiču za odigrano Tišino. Prisrčna hvala sošolkam in 

oddelku 12-232 iz Planike in OŠ Turnišče.
Vsem in vsakemu posebej še enkrat - hvala!

Žalujoči; mama Milojka, oče Slavko, brata Boštjan in Benjamin 
ter drugo sorodstvo

v življenju le skrb in delo si poznalo, 
sedaj od vsega trudna si zaspala, 
odšla si tja, kjer ni več bolečin, 
a nate večno bo živel spomin.

ZAHVALA
V 75. letu starosti nas je za vedno 
zapustila naša draga mama, stara 
mama, sestra, tašča, svakinja in teta

Veronika Gobar
roj. Period 
iz Rankovec

Ob boleči izgubi naše drage mame se zahvaljujemo vsem dobriif 
sosedom, sorodnikom, prijateljem in znancem, ki so natn 
v težkih trenutkih pomagali in sočustvovali z nami. Hvala za 
darovano cvetje, sv. maše, sveče in druge namene ter vsem, hi 

ste nam izrekli sožalje.
Hvala g. kaplanu za pogrebni bred, pevcem za odpete žalO' 
stinke in gospodu Kosu za slovo ob odprtem grobu. Prisrčna 
hvala kolektivom ŽVZ- ja M. Sobota, Pomurke - Mesn® 
industrije - konzervni oddelek, Mure, Tovarne oblačil, 283- 

brigadi, in Društvu gojiteljev malih živali M. Sobota.
Iskrena hvala vsem, ki ste jo v tako velikem številu pospremi'’ 

k njenemu večnemu počitku.

Žalujoči vsi njeni najdragi

V nenehnem dajanju, 
v neizmerni ljubezni 
in v nesebičnem trpljenju 
si se darovala vsem nam 
in živela življenje 
najčudovitejše matere.

ZAHVALA

V 74. letu nas je zapustila naša draga 
žena, sestra in teta

Karolina Jauk
iz Gerlinec

Iskrena hvala sorodnikom, sosedom, prijateljem, znancem in 
vsem, ki so jo v tako velikem številu pospremili na njeni zadnji 
poti, ji poklonili vence in cvetje, nam pa izrekli pisna ali ustna 

sožalja.
Hvala g. župniku Vinkoviču za ganljiv pogrebni obred in 
pevcem žalostink za odpete pesmi. Hvala osebju ginekološkega 

oddelka za vso pomoč in nego med njeno bolezijo.
Vsem skupaj in vsakomur posebej še enkrat prisrčna hvala!

Žalujoči mož Jože ter drugo sorodstvo

1

S S '?’■

Na nebu zvezde še žarijo, 
v dolini tihi slap šumi, 
a tebe, draga mama, več med nami ni. 
Ljubila si višine, 
po njih romala, molila, pesmi pela, 
premnogo src za njih lepoto vnela, 
zdaj ti hvaležno hranijo spomine.

ZAHVALA
6. 1. 1995 je v 67. letu prenehalo biti ■ 
srce naše drage mame, tašče in sestre

M

< Lizike Baligač 
roj. Zver 

iz Beltinec
Ob boleči izgubi smo bili deležni številnega sočustvovanja in 
spoštovanja do ljube pokojnice, zato se iz srca zahvaljujemo 
sorodnikom, sosedom, znancem, prijateljem ter vsem govorni
kom, g. župniku, pevcem, g. Tanji Grlec, pogrebništvu Jurič in 

vsem, ki so jo pospremili na njeni zadnji poti.
Iskrena hvala vsem, ki so darovali vence, cvetje, sveče, sv. 

maše, denar in nam izrazili ustno in pisno sožalje.

Vsi, ki smo te imeli radi

NAŠI MACI

VNUKI
Andrej, Ksenija in Mojca

Ko si odhajal, se nisi poslavljal, 
saj si verjel, da boš prišel, 
a usoda je hotela, da za vedno si odšel 
Dom je prazen in otožen, • 
kir tebe več med nami ni.

V 53. letu nas je zapustil dragi mož' 
oče, tast in dedek

ZAHVALA

Jurij JakloviČ
iz Dolnjega Lakoša

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikohV 
botrini, sosedom in prijateljem, ki ste nam v najtežjih trenutki® 
stali ob strani, darovali vence, šopke, sveče ter za svete maŠ®’ 
izrekli sožalje in v tako velikem številu pospremili pokojnika a® 
njegovi zadnji poti. Posebna hvala g. župniku za pogreba’ 
obred, pevkam za odpete žalostinke, govornikoma za izrečen® 
lepe besede, sodelavcem Elektromateriala in vsem gasilcera- 

Še enkrat - vsem iskrena hvala!

žalujoči; žena Katarina, sin Jurij z družino in hčerka Maj*)® 
z družino 1
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Kako je prazen dom, dvorišče, 
na.še oko zaman te išče, 
ni več tvojega smehljaja, 
le trud in delo tvojih pridnih rok 
za vedno nam ostaja.

■L \ \ L \

V 50. letu nas je zapustil dragi mož; 
oče in dedek

Franc Bolkovič
iz Podgradja lOc 

pri Ljutomeru

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, prijateljem in znancem, ki so nam v najtežjih trenut
kih stali ob strani, izrekli sožalje, darovali vence, šopke, sveče, 
za sv. maše ter ga v tako velikem številu pospremili na njegovi 
zadnji poti. Posebna hvala g. duhovniku za pogrebni obred, 
pevcem za odpete žalostinke in godbeniku za odigrano Tišino, 
vsem, ki ste mu storili karkoli dobrega, še enkrat iskrena hvala!

žalujoči žena, otroci in vnuki

Mnogo prezgodaj nas je v 39. letu 
starosti zapustila naša ljuba žena, 

mamica, hčerka in sestra

Ema Renn
roj. Jenko 

iz Rakičana
Db boleči izgubi se zahvaljujemo vsem, ki ste nam v teh 
i^ežkih trenutkih stali ob strani, izrekli ustna in pisna 
Sožalja, darovali za sveče, vence, rože, v dobrodelne 
hamene, za svete maše ter jo pospremili na njeni zadni 

poti.
Posebno se zahvaljujemo govornikoma g. Kuzmiču in g. 
Krpiču, župniku za pogrebni obred, pevcem za odpete 

žalostinke in godbenikom iz Bakovec.
Zahvala tudi podjetju Solidarnost, Pomurski tisk, učen
cem in tov. 5. b-razreda OŠ III, učencem in tovarišici 

3 Tl ter mladinkam in mladincem iz Rakičana.
Žalujoči vsi, ki smo te imeli radi

V SPOMIN
14. januarja mineva 10 bolečih 
let, odkar nas je zapustila naša 
dobra žena, mama, stara mama 

in tašča

Vera Jenko
roj. Vukan 
iz Rakičana

Hvala ''Sem, ki obiskujete njen grob, ji prinašate cvetje in 
prižigate sveče v njen spomin.

Ž 
tI 
š

Žalujoči vsi, ki smo te imeli radi

It

t
f

25. januarja mineva žalostno 
leto, odkar nas je v mnogo 
prerani mladosti tragično za
pustil naš dragi sin, brat in 

vnuk

Boris Gjergjek
iz Kovačevec yi

Hvala vsem, ki se ga spominjate, mu prižigate 
sveče in prinašate cvetje.

Vsi tvoji najdražji

Tam, kjer si ti, ni sonca, ne luči, 
le tvoj nasmeh v srcih še živi.
Kako zelo, zelo boli,

ko se zavemo, da več te ni.

Dragi

Erni
z žalostjo

tvoji sodelavci in sodelavke grafičnega oddelka 
ID Solidarnost

DRAGA MAMA, 
beseda vsaka je premala, 
da bi ti rekli HVALA, 
kako si nas ljubiti znala!

Izguba neizmerno je boleča, 
v njej rana je krvaveča.
Vendar naj tolažbo da nam vso 
spoznanje, 
da ne le življenje si nam dala, 
temveč po milosti božji 
kot biser v ljubezni in trpljenju 
za nas si postala, kot izvir čiste vode, 
iz katerega črpali tvoji najdražji 
bomo do konca dni.

1 Že- leto dni te zemlja krije,
v grobu tihem mirno spiš, 
srce ljubeče več ne bije, 
v naših srcih še živiš.

V SPOMIN
16. januarja mineva leto žalosti in 
bolečine, odkar nas je zapustil 
dragi mož, oče, stari oče in tast

Martin Mertik
iz Mostja

Hvala vsem, ki se ga spominjate, mu prižigate sveče in 
prinašate cvetje.

Žalujoči vsi, ki smo te imeli radi

r-'

ZAHVALA
V 85. letu je umrl naš dragi mož 

in oče

Ludvik Kuzma
iz Suhega Vrha 3

Ob boleči izgubi se iskreno zahvalujemo vsem sosedom, 
sorodnikom, znancem, botrini, prijateljem in vsem, ki so 
se od blizu in daleč prišli poslovit od njega, podarili 

vence, cvetje in za svete maše.
Globoka hvala g. duhovniku za pogrebni obred in pev

cem za čutno odpete žalostinke.
Iskrena hvala sosedom Lopertovim za vso pomoč. 

Vsem še enkrat iskrena hvala!
Žalujoči žena Irena in sin Emil ter drugo sorodstvo

V SPOMIN
Boleč in žalosten je spomin na 18. 
januar, ko minevajo štiri žalostna 
leta, odkar nas je za vedno zapu

stila naša draga in nepozabna

Helena Vidovič 
- Vogler 

s Cankove

Dan, lep zimski in sončen, 
a v srcu oblak pretemen, 
iz njega lijejo nam solze 
kot potoček skozi srce, 
zaman tolažbe z vseh strani, 
našega očeta in moža 
več med nami ni.

ZAHVALA
V 75. letu starosti nas je zapustil 

dragi mož in oče

Stefan Žibrik
iz Markišavec

8'oboko c rr-ii se ea spominjamo - gmooko žalostjo in bolečino v s «nrodnikom m 
se prav lepo zahvaljujemo vse sosedom za 

znancem za neštete rože in sveče, o upokojen- 
Pomoč v težkih trenutkih, vsem pnjateije . k

g. duhovniku Balažiču, pevcem žalostink, g . 
cetn, pogreKn«**« ---
ceni,

pogrebcem in vsem, ki so ga v tako velikem številu
pospremili na njegovi zadnji poti.

^»•ujoči: ž,
Še enkrat prav iskrena hvala!

^ena Jolanka, sin Štefan, hčerka Cvetka ter
brat Feri z družinami

dedku v slovo
VNiiiz. lahka domača zemlj'^hki Larisa, “ la.

ŠPELA, ŽIGA IN MALI ALEN

Vilma Kisilak
rojena Šarkanj 

šivilja iz Serdice 95 
14.12.1925-31.12.1994

z bolečino v srcih se ob nenadomestljivi izgubi ljubče mame in 
stare mame ter drage sestre iskreno zahvaljujemo vsem sorodni
kom, sosedom, osebnim in poslovnim prijateljem, njenim stran
kam ter znancem, ki so nam ob teh težkih trenutkih stali ob 
strani, nam pomagali, izrekli besede sočutja in sožalja, dragi 
pokojnici pa darovali vence in cvetje ter jo v tako velikem številu 

pospremili do mnogo preranega groba.
Zahvalujemo se tudi vsem zdravnikom ter drugemu zdravstve
nemu osebju internega oddelka blnišnice v Murski Soboti in .

Hematološke klinike v Ljubljani za ves njihov trud.
Posebej se zahvaljujemo duhovnikom Alojzu Vouriju iz Nu- 
skove, Mihaelu Kuzmiču iz Ljubljane in Glennu Myersu iz ZDA 
za ganljive besede slovesa, pevskemu zboru Binkoštne cerkve 
Nuskova za pesmi tolažbe in upanja ter predsedici Združenja 
krojačev in šivilj pri Obrtni zbornici Slovenije Veri Brlič za 

poslovilne besede ob odprtem grobu.

Žalujoči: sin Herman z ženo Eriko in otroki Andrejem, Anito in 
Aleksandrom, hčerki Dragica in Nada z možem Francem in 
otrokoma Jonatanom in Gabrielom ter brat Viktor z družino

Žalostni in potrti obiskujemo tvoje počivališče - dom 
miru, hvaležni smo ti za vse, kar nam je dalo tvoje dobro 

srce.
Prisrčna hvala vsem, ki obiskujete njen grob, ji prinašate 

cvetje in prižigate sveče.
Vsi njeni

Kje si ljubi mož in oče, 
kje tvoj mili je obraz, 
kje je tvoja skrbna roka, 
ki skrbela je za nas?
Ko živet sem, ljubil sem vas vse, 
zdaj, ko me več med vami ni, 
ljubite me v spominu vi.

V SPOMIN

19. januarja mineva žalostno leto, 
odkar nas je zapustil dragi mož in oče

Janez Legen
iz Rakičana

*

Glej, zemlja si je vzela, 
kar je njeno, a kar ni njeno, 
nam ne more vzeti.
In to, kar je neskočno dragoceno, 
je večno in nikdar ne more umreti.

ZAHVALA

V 89. letu je zatisnil svoje trudne oči 
dragi mož, oče, stari oče, pradedek, 

brat, tast in sorodnik

Geza Temlin
z Vaneče 85

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo dobrim sosedom, 
sorodnikom, prijateljem in znancem, ki so se od blizu in daleč 
prišli poslovit od dragega pokojnika, nam izrekli sožalje, daro

vali vence, cvetje in v dobrodelne namene.
Posebna hvala g. duhovniku Štefanu Beznecu za pogrebni 
obred, pevcem žalostink, g. Marti Beddk za besede slovesa, 
patronažni sestri g. Cvetki za nego na domu, Joiankinim 
sosedom iz Zenkovec, kolektivom OŠ G. Petrovci, uprave 
Občine M. .Sobota, Nafte Lendava in vsem organizatorjem 

pogreba.
Vsem še enkrat - iskrena hvala!

Žalujoči vsi njegovi

Hvala vsem, ki z lepo mislijo postojite ob njegovem grobu in mu 
prižigate sveče.

Vsi njegovi

Glej, zemlja si je vzela, kar je njeno. 
A kar ni njeno, nam ne more vzeti. 
In to, kar je neskončno dragoceno, 
je večno in nikdar ne more umreti.

V SPOMIN
Tiha bolečina in žalost spremljata 
spomin na 11. januar 1975, ko nas je 
mnogo prezgodaj za vedno zapustila 

naša draga

Irma Katona
iz Murske Sobote

Minile skupne so poti, ostal nam je samo spomin na skupne 
srečne dni. Hvala vsem, ki ste jo ohranili v lepem spominu, ji 

poklanjate rože in prižigate sveče.

Žalujoči: sestri Jolanka in Vilma z družinama ter drugo sorod
stvo



Prezidij Prekmursko-Prle- 
ške Republike zanika, da bi 
bila njegova članica Marija 
Poszonecz - anju Mariška po
ročena z mladoletno osebo
Avgustom Požoncem
- Gustlčkom. Gospod Požo- 
nec je polnoleten, vendar je
deležen materinske skrbi
svoje žene, zato je videti 
mnogo mlajši. Zato bo kljub 
posredovanju urada za zaš
čito mladoletnikov pri pred
sedniku slovenske republike 
Sezoncu objavil javno pismo, 
v katerem izraža svoje ne
omajno prepričanje, da mora 
njegova anju ohraniti vse 
funkcije.

* * *

Kalužnico sta minuli torek 
ob štirinajsti uri po moskov
skem času obiskala frama- 
zona ali po domače »prosta 
zidarja« Anton Utroša - Vil- 
moš in Stojan Hhbjanič - Er- 
rol. Zahtevala sta prosto 
ložo, večji vpliv na ministr
stvo resnice pri PPR in ugoto
vila nekaj zidarskih napak na 
zgradbi.

* *

Gincas Casella, znani itali
janski hipnotizer, ki pov
zroči, da ljudje ne morejo 
razkleniti rok, svoje točke 
v vrhnjem nadstropju Kaluž-
niče. kjer ima prostore
krovna ekipa Vestnika, ni 
mogel uspešno izvesti. Ca- 
sello je povabil Pipajanoš, da 
bi trem tam zaposelnim žen
skam zagotovil neščipane de
lovne razmere, a je bila de
lovna vnema znanega novi
narja Stevena večja od Italija
nove hipnotizerske sposob
nosti. Gospe so si oddahnile.

* * *

Prezidij je s prisluškoval
nimi sredstvi zabeležil del po
govora med novimi župani 
nekdanje soboške občine, ki 
ga uvidevna in uglajena novi
narja Milan Jerše -Picikato 
ter Štefan Smej - Metuljček 
nista priobčila. Slo je za vpra
šanje delitvene bilance in je 
sedem parov rok seglo po 
hlačah starega skupnega žu
pana, zdaj novega soboškega 
Andreja Gerenčeija - Bro- 
kerja. Odlomek iz prepira:

Albert Abraham - Alfa, 
neporočen šalovski župan: 
»Zahtevam, da mi soboški 
župan iz svojega ženskega ob- 
čanstva preskrbi ženo!«

Janko Halb - Capone, Ro- 
gašovci: »Brokei, hočem po
lovico Murinih šivalnih stro
jev ali mojo ženo za direkto
rico Mure!«

Franz Cipot - Mettemich, 
Moravske Toplice: »Naj na
štejem, sedemdeset odstot
kov vstopnine od vsake 
tekme na soboškem stadionu, 
potem ...«

Jože Kavaš - Balaž, Bel-
tinci: »Čakaj, Mettemich,
stadion preselimo v Beltince, 
ti mu odpelji mestni bazen.«

Ludvik Novak - Lajoš, Pu-
conci: »Dobro, mi si odse-
limo papinsko cerkev.«

Ludvik Kočar - Poštaš, 
Kuzma: »Ne zahtevam dru
gega kot to. da Broker prev
zame rejo mojih golobov pi
smonošev in da nas vzame 
nazaj v soboško občino.«

Franz Schlichthuber
- Šlihti, Petrovci; »Demo
grafsko smo ogroženi, ho
čemo, da se k nam preseli 
soboška porodnišnica.«

Andrej Gerenčer - Bro- 
kcr, župan mesta Sobota: 
»Dečki, vse dobite, samo če 
me rešite Farkaša - Džuga- 
švilija! Razdelite si ga!«

EESBUrtKOKJ

Radgonski mehurčki '2 Š ■■
D * ?. i V ■ pereči

No, pa sem uspel. Ker sem se tako zelo zaradi tega, ker so tudi Prleki in naši Štajerci 
potožil, mi je Radgonska klepetulja (ki je sicer čedalje bolj uperjeni proti Prekmurcem. Če 
nepopustljiva in včasih celo sovražno razpolo- bom šel zdaj jaz v Mursko Soboto v bolnico ali 
Žena do moških) dovolila, da ta teden napišem v dom ostarelih, bom »IZDAJALEC« des- 
nekaj vrstic in zaslužim za en špricar. Dokler nega brega Mure. To pa nočem biti. Zakaj 
sem pri močeh, hvala bogu, bom že spet jaz tiiso tudi v Gornji Radgoni naredili doma osta- 
sam poskrbel zase in svojo staro. Hudo bo celih (ali duševno prizadetih) na gradu?
takrat, ko bom star in bolan (bolj kot sem Takole, malo sem vam potožil o mojih star- 
danes), ko bom potreboval pomoč. Veste, to- čevskih morah. Vas pa verjetno zanima, kaj je
takrat, ko bom star in bolan (bolj kot sem

liko ponosa pa še imam, da ne bi bil rad novega v našem mestu. Takole: imamo načel- 
V breme mojim otrokom. Saj vem, vsak bi me nika, župana in občinski svet. Imamo Apače, 
sprejel, vnuki bi bili veseli, da bi imeli nekoga, Negovo in Gornjo Radgono. V Apačah delajo 
ki.bi jih ščitil in z njimi igral karte ... toda čez vodovod in kanalizacijo, pri Negovi novo os- 
čas bi se me naveličali. Ko bi bil bolan, bi jim novno šolo, v Gornji Radgoni pa ... se bodo 
bilo kaj hitro odveč nositi mi čaj ali me preo- Že dogovorili. Še vedno se ne ve, kdo pije in 
blačiti. Nikar ne recite, da ni tako, če se imajo kdo plača. Predsedniki občinskih svetov mi- 
otroci in starši zelo radi! Vem, da se lahko slijo, da so najbolj glavni, da lahko celo nad- 
vsaka ljubezen zaradi takih banalnosti izrodi, zorujejo župana. Pravijo, da v Gornji Radgoni 
Potem pa ostanejo samo mučenje, neprijetno- ne bo tako. No, čakam, kdaj se bo začelo 
sti, grde besede, obžalovanje in občutek kazati delo novega župana. Mene zanimajo 
krivde. Zato bi bil zelo vesel, če bi imeli v Gor- konkretne stvari, ki me tudi najbolj motijo: 
nji Radgoni dom ostarelih občanov, kamor bi hdaj bo nova avtobusna postaja, kdaj bomo 
se lahko zatekel, če bi mi bilo res tako hudo, imeli v Gornji Radgoni trg, kdaj bodo podrli 
Pa ga nimamo. Kam naj grem? V Maribor? sedanje nemogoče in sramotne objekte na avto- 
V Mursko Soboto, Rakičan? Menda je naša bušni postaji, kdaj bomo imeli galerijo v spo- 
občina tudi za ta dom, tako kot za bolnico, dobnem objektu, kot je nekdanja vojašnica, 
dajala denar, torej bi morali imeti tudi mi kdaj ba nova kanalizacija, kdaj bodo naši 
rezerviranih nekaj postelj. Pa ne vem, če me mladi obrtniki dobili poslovne prostore po 
bodo sprejeli. Pravzaprav se bojim iti tja med zmerni ceni, kdaj bo prepovedal delati tistim 
Prekmurce, ker so čedaje bolj zaverovani vase, gostilničarjem; Id ne delajo tako, kot je treba 
Kaj, če bodo prav zares ustanovili svojo repu- • ■ • Marsikaj me še žanTrha, a bom nekaj vpfa- 
bliko, bom potem jaz prekmurski državljan? šanj prihranil še za mojo kolegico.
Ne, tja si nikakor ne upam, še posebno ne Radgončan

En TOTI in TOTA iz Lotmerka
»če smo se morali v prejč- 

njetn sistemu podrejati vlada
vini komunistične partije, je 
zdaj napočil čas za partijo krš
čanskih demokratov!« Upava si 
trditi, da tega nikoli ni rekla 
ga. Dragica P., čeprav z vsem 
srcem dela za stranko Sloven
skih krščanskih demokratov 
občine Ljutomer. Zaradi te

njene delovne gorečnosti so jo 
nekateri celo predlagali za 
osebnost Pomurja 1994. To sva 
namreč slišala na Murskem 
valu. Tudi midva sva navijala 
zanjo (da bi se tako vsaj malo 
odkupila za stare grehe), žal pa 
so nas Prekmurci preglasovali 
s svojo kandidatko Cilko Su
kič. No, tudi ona ima precej

VESTNIKA!
Vaš Vestnik tudi tokrat ni 
pozabil na vas!
"Beti, ki boste poravnali naročnino 
do konca februarja, boste lahko 
med srečnimi izžrebanci in dobitniki 
lepe nagrade.
Pa ne samo to!
Svoje zveste bralce bo Vestnik
kmalu popeljal na zanimiv
VESTNIKOV IZLET ZVESTOBE.

Turnišče: cene pujskov
že nekaj časa je ponudba pujskov na sejmu v Turnišču 

zelo skromna. Tako je bilo tudi minuli četrtek, ko so rejci 
ponujali le 8 pujskov, starih od 7 do 10 tednov in težkih od 
15 do 20 kilogramov. Kaže, da so mnogi koline že opravili, 
hleve pa je potrebno znova napolniti, zato je bilo povpraše
vanje zelo veliko. Brez težav so tako lastnike zamenjale vse 
živali, za par pujskov pa je bilo potrebno odšteti od 10.000 
do 15.000 tolarjev.

Cene rabinih avtomobilov
Na zadnjem sejmu rabljenih avtomobilov pri soboškem Agroser- 

visu SO minulo nedeljo (15. januaija) ponujali 31 vozil, prodali pa le 
tri.

Znamka avtomobila
Zastava 101
Zastava 101 
Lada Samara
Honda Civic
Honda Civic 1,5 
Ford Escort 1,8D 
Alfa 155 1,8 TS 
Lada Samara
Opel Kadet l,6i 
Peugeot 106 XN 
Renault 5
BMW 316
Mercedes 200 D

Letnik
1984
1990
1990
1990
1992
1991
1993
1989
1988
1992
1992
1985
1985

Prevož. km
74.000
61.000
37.000
53.000
55.000
39.000
22.000
64.000
59.000
19.500
46.000
91.000

170.000

Cena
1.500 DEM
3.000 DEM
6.000 DEM

13.300 DEM
1.500.000 SIT
16.500 DEM
24.500 DEM
5.500 DEM

11.500 DEM
14.500 DEM
10.000 DEM
10.500 DEM
20.000 DEM

zaslug za »Stranko krščanskih 
želodcev«, saj je po dolgolet
nem vodenju kuharskih tečajev 
lani izdala še kuharsko knjigo 
Od bujte repe do gibanice. 
V njej sta tudi recepta za prle
ško gibanico in kvasenico. To 
pa je nekaj najboljšega na 
svetu! Škoda, da nič ne piše 
tudi o naših »postržnjačah«, ki 
so pav tako nekaj enkratnega.

Toliko o tej temi, čeprav bi 
se dalo dodati še to in ono, 
ampak potem ne bi bilo pro
stora za nekatere zanimivosti, 
ki naj bi jih izrekli naši svetniki 
na zadnjem »svetniškem« ob
činskem zasedanju. Tako naj bi 
bilo tudi rečeno, da se bo šte
vilo zaposlenih na občini v Lot- 
merki zmanjšalo kar za polo
vico. Ali se to ne sliši zelo zani
mivo? Končno zmanjševanje 
administracije! To bo nekaj, če
se bo res uresničilo tudi
V praksi. Toda zdi se nama, da 
bo v večini primerov šlo le za 
zamenjavo službenih mest - iz 
občinske v državno upravo. Mi 
pa bomo še naprej plačevali 
ene in druge iz Istega žepa. Za
nimiva je tudi ugotovitev, da se 
funkciji tajnika občine in se-
kretaija občinskega sveta
lahko med seboj prepletata. 
Kako je to mišljeno, nama si
cer ni povsem jasno, najbrž pa 
gre za podobno delo, ki bi ga 
potemtakem lahko opravljala 
ena in ista oseba. Nadaljnja ra
zlaga tega vprašanja pa že pre
sega najino poznavanje te 
teme, tako kot nama tudi ni 
povsem jasno, ali so Bolehne- 
čici ostali v naši občini ali so se 
sprijaznili s priključitvijo občini 
Sveti Jurij. Sodeč po podpisih, 
ki krožijo okrog, bo ta juha še 
nekaj časa vroča.

rrtrt

Cene sadja 
in zelenjave

Tržnica Tržnica 
Murska Gornja Ljutomer 
Sobota Radgona

Jabolka 
Pomaranče 
Grozdje 
Limone 
Paradižnik 
Kisla repa 
Kislo zelje 
Paprika 
Solata 
Radič 
Korenje 
Čebula 
Česen 

Kivi 
Mandarine 
Getača

80

100

250
140

120

120
300

200

300

60?.

140 :■

180 

170

300 
140-200

280 
100

100 

300

250 
120

190

300
220

240
160

120
250
300

150
240

180 I 

350 ' 

140

140: 

300
200 i 

220
160 i 

120 

280 :
220

200 ii

Pozdravljeni! V prejšnji številki Vestnika sem videl sliko 
novih vodnjakov ob vznožju Lendavskih goric v Kranjče^_ 
ulici. No, ja, lahko bi malo pokritiziral, češ zakaj jih niso 
naredili v prvotni podobi, toda tedaj bi mi kdo poočital, do 
sem starokopiten - proti sodobni arhitekturi. Torej nič 
»šimfanja« vodnjakov, še posebej pa ne zato, ker, kot slišim) 
iz njih (iz)teče veliko več tekočine kot iz sosednjega gostiti' 
skega lokala. Voda, četudi priteka izpod starega lendav- 
skega pokopališča in izpod nekdanjega groba vojščaka Ho- 
dika (njegovo balzamirano truplo je v kapelici Svete trojicef, 
je, kot so ugotovili z analizo, zdrava in (kot niso ugotovili 
z analizo) menda vpliva na moško moč. Tako je vsaj s/rJflfl! 
od nekaterih stanovalcev iz bloka na nasproti strani vodnja
kov. Če je to res (marsikdo bi bil tega vesel), potem bo trebi 
cevi speljati v neki skriven prostor, saj se nihče ne bi rad 
izpostavljal radovednim očem z natakanjem »moške« vode-

V Kranjčevi ulici (imenuje so po tistem Kranjcu, ki je med^ 
drugimi deli napisal Strice, in ne po kakem drugem 
Kranjcu!) pa imajo še en »biser«. V dolnjem delu ulice (od^ 
trgovine Market pa tja do novega pokopališča) so ulico 
krasili in jo pred vetrovi varovali visoki topoli. Zares je bil 
edinstven pogled nanje. Pred kratkim pa so zabrnele žage, ld\ 
so bile tako požrešne, da niso »grizle« le topolov, ampak ši 
kako drugo drevo. Potem, ko so topoli padli, so debla še kat, 
hitro pospravili, ostalo pa je vejevje. Smo se kar navadili, da 
vej v gozdu ne pobiramo (kot smo to sicer delali v preteklo-

'H'

' Ff;

K

( 
l

i
sti), a da jih pustijo sredi mesta, to pa ni ravno lepo, kajnel 
Kdo je vse to zakuhal,, »nihče« ne ve, zato je lendavski župan t 
izjavil, da bo treba zadevo prijaviti policiji. Prav, saj polici- j
sti naj tudi kaj raziskujejo.

v iivem spominu mi je, kako smo v naSi vasi
I

i gradili' | 1 
m finrn. izadružni dom, ki so ga krasile parole: Mi gradimo dom,

dom gradi nas! Zanj je načrt naredil Vanek Kranjec, potem
pa smo s tako zagnanostjo delali, kot da bi si gradili lastno ; 
hišo. Nič se nismo ozirali na tiste, ki so grozili, da bomo
v domu »vsi jedli iz enega kotla«. Ko bi bila zdaj takir k VftVgK l\.U ut. UllU Z.UUj

zagnanost, potem v Lendavi ne bi toliko let »gradili« kultur- 
nega doma. Zares ne razumem, zakaj so »angažirali« tistegO
svetovno znanega arhitekta, čigar pogled je zunaj stvarnosti- 
Mar ne bi bilo primerneje, pravičneje ..., ko bi delo dali 
domačim ljudem? Zdaj pa gospodje imajo, kar so si sami 
zakuhali: kup neuporabnih papirjev. Drugače je bilo, ko 
smo mi, stari borci, gradili domove: arhitekt je nekaj malegO 
narisal, potem pa smo ob gradnji prilagajali, kje bo kak 
prostor in čemu bo služil. Tak način dela se je izkazal ko(. 
dober tudi ob sedanji gradnji, kajti, kot čujem, tudi sodobni' 
arhitekt, ki toliko gradi v Mlinski ulici, menda riše načrte 
sproti, kar pa nekaterim, nikakor ne gre v glavo. Samo 
zgleduje se po starih.

To naj bi bilo za danes dovolj. Če imate še kje prejšnji 
Vestnik, potem še enkrat preberite Pereče, da se boste
spomnili, kakšna vprašanja sem zastavil, a kaj prida odgo
vorov za zdaj še ni prišlo. Mar nočete svetovati nepotešeni 
ženski.

I

s

naci
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Moja domača banka c. ......... "li.

/O Pomurska banka d.d
t Zi Murska Sobota

Menjalniški tečaj Pomurske banke z dne, 16. januaija 1995, tečaji veljajo
17,1,1995 od 00.00.
Srednji tečaj Banke Slovenije velja od 17. januaija 1995 od 00.00 dalje. i;
Država

Avstrija
Fiancija 

Nemčija 

Italija 

Švica

ZDA

T' Enota

100
100

100

100 
loo'

1

Banka Slovenije 

1.163,2492 
2.367,7478 

8.184,4030
7,8439

9.736,9842

125,7534

Nalmp 

1.118,00 

2.230,00 
8.035,00

7,44 

9.475,00

122,50

Prodaja 

1.160,00 
2.350,00 

8.180,00J
7,71 J 

9.715,00j 

125,0^

POOBLASTILO BANKI VAM PRIHRANI ČAS, SKRBI iN 
ODVEČNE POTI

Imetniki tekočih računov poenostavite plačevanje vaših 
rednih in izrednih obveznosto. Pooblastite banko, da 

namesto vas poravnava s tekočega računa: 
- RTV naročnino, naročnino za časopise 

- elektriko, PTT - storitve, zavarovalnine in 
- druge vaše redne mesečne obveznosti

Banka poravnava obveznosti ob dogovorjenem dnevu ih 
hkrati za ustrezen znesek bremeni vaš tekoči račun.

O vseh plačilih na podlagi pooblastila vas banka obvešča 
z izpiski.

Vse informacije dobite v enoti, ki vodi vaš tekoči račun.

I
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